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Załącznik nr 1 do Uchwały nr 1 XIII Walnego Zgromadzenia 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej z dnia 18 maja 2023 r. 

 

Sprawozdanie Zarządu WIR z działalności statutowej za rok 2022 
 
 
Wstęp 
 

Rok 2022 był szczególnie trudnym rokiem dla rolnictwa i całej branży rolno-spożywczej. Nasza 
branża odczuwała jeszcze skutki epidemii Covid-19, która rozerwała łańcuchy dostaw i ograniczyła 
możliwości rynkowe dla naszej żywności. Z drugiej strony w lutym 2022 r. Rosja rozpoczęła 
pełnowymiarową agresję na Ukrainę, której konsekwencjami były dramatyczne podwyżki cen gazu, ropy 
i energii oraz turbulencje popytowo-podażowe praktycznie na każdym rynku rolnym. Rok ten był 
również okresem planowania nowej Wspólnej Polityki Rolnej, bardzo mocno nastawionej na cele 
klimatyczne kosztem bezpieczeństwa żywnościowego. 

W tym kontekście działania Zarządu były skierowane przede wszystkim na bieżąca analizę i 
monitorowanie sytuacji na rynkach rolnych. Kontynuowano comiesięczne notowania cen skupu oraz cen 
zakupu środków produkcji, a także kalkulacje opłacalności głównych kierunków produkcji rolniczej. 
Sporządzane i publikowane raporty w zakresie sytuacji rynkowej były często cytowane przez prasę oraz 
portale rolnicze o zasięgu ogólnopolskim. Na ich podstawie Zarząd podejmował interwencje kierowane 
do instytucji publicznych odpowiedzialnych za sektor rolniczy w Polsce. 

Do najważniejszych interwencji podejmowanych przez Zarząd należały następujące działania: 
- interwencje związane walką z wirusem afrykańskiego pomoru świń (ASF) w zakresie uelastycznienia 
okresu oraz obszaru nakładanych stref ASF, rekompensat dla rolników produkujących w strefach, 
wzmocnienia służb weterynaryjnych, 
- interwencje mające na celu złagodzenie skutków zatrzymania się gospodarki w związku pandemią oraz 
agresją Rosji na Ukrainę w zakresie zwiększenia kontroli nad eksportem i importem ziarna zbóż, 
przeciwdziałania wysokim kosztom gazu, paliw i energii a co za tym idzie niekontrolowanym wzrostem 
kosztów produkcji zwierzęcej, 
- interwencje w związku z ze wzrostem liczebności populacji dzikiej zwierzyny, 
- interwencje dotyczące obserwacji związanych z brakiem opadów i niedoskonałościami tzw. aplikacji 
suszowej, bieżącemu reagowaniu na sytuację pogodową i przekazywaniu informacji do PGW WP, do 
RZWG, do Ministerstwa Klimatu i Środowiska oraz służb Wojewody Wielkopolskiego, szkoleniu dla 
rolników z wypełniania publicznej aplikacji „Zgłoś szkodę rolniczą”, 
- interwencje w związku z  sytuacją na rynku trzody chlewnej, buraka cukrowego, ziemniaka 
przemysłowego, produkcji spod osłon. 
 

Wzorem lat poprzednich Zarząd podjął decyzję o organziacji XV edycji cyklu Wielkopolskich Forów 
Rolniczych. Do współpracy przy organizacji forów Zarząd zaprosił instytucje, które na co dzień pracują na 
rzecz rolnictwa, w tym: wielkopolskie oddziały ARiMR, KOWR, KRUS, Wojewódzki Inspektorat 
Weterynarii, WIORiN, COBORU, CDR O/Poznań, WODR w Poznaniu, Stację Chemiczno-Rolniczą, PZŁ, 
związki branżowe, parlamentarzystów, WUW, UMWW, gminy i powiaty z terenu Wielkopolski, lokalne 
grupy działania, SSWW, KGW, OSP. 
Tematyka cyklu forów w roku 2022 koncentrowała się wokół następujących zagadnień: 

 Krajowy Plan Strategiczny i wymogi związane z wdrażaniem tzw. Zielonego Ładu, 
 problematyka chorób zakaźnych i bioasekuracja w gospodarstwach rolnych, 
 gospodarska łowiecka i współpraca z kołami łowieckimi, 
 działania uruchamiane przez ARiMR w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, 
 wyniki doświadczeń i zalecenia Centralnego Ośrodka Badania Odmian Roślin Uprawnych, 
 działania Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa i plany rozdysponowania nieruchomości 

z Zasobu Skarbu Państwa na 2022 rok, 
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 współpraca ze szkołami kształcącymi w kierunkach rolniczych, 
 współpraca z Kołami Gospodyń Wiejskich i Kółkami Rolniczymi, 
 ubezpieczenia wzajemne, jako forma samoorganizacji rolników w ograniczaniu ryzyka 

działalności, 
 instrumenty finansowania rolnictwa i ekonomika rolnictwa, 
 omówienie bieżących spraw, dotyczących funkcjonowania rolnictwa. 

 
Wielkopolska Izba Rolnicza w ramach realizacji swoich ustawowych zadań brała udział w 

rozwiązywaniu problemów związanych z gospodarką łowiecką i spraw z nią związanych. Wielkopolski 
samorząd rolniczy był aktywnie zaangażowany w działania związane z wyznaczeniem granic obwodów 
łowieckich i ich kategoryzacji. Marszałek województwa powołał do tego celu Zespół, który był jego 
organem opiniodawczo-doradczym w zakresie przygotowania projektu uchwały. W skład Zespołu weszli 
przedstawiciele zarządu województwa, dyrektorzy regionalnych dyrekcji Państwowego Gospodarstwa 
Leśnego Lasy Państwowe, przedstawiciele zarządów okręgowych Polskiego Związku Łowieckiego oraz 
przedstawiciel Wielkopolskiej Izby Rolniczej – Piotr Walkowski Prezes WIR. Efektem prac Zespołu było 
przyjęcie przez Sejmik Województwa Wielkopolskiego uchwały, która wyznaczyła 499 obwodów 
łowieckich polnych i leśnych. 
Kolejny etap działań wyznaczał proces opiniowania wniosków kół łowieckich dotyczących 
wydzierżawiania obwodów łowieckich. Koła łowieckie w naszym województwie złożyły w związku z tym 
wnioski o dzierżawę obwodów łowieckich do zarządów okręgowych Polskiego Związku Łowieckiego. 
Oceny wniosków dokonała Komisja powoływana przez zarządy Okręgowe PZŁ, w których na prawach jej 
członka uczestniczyli również przedstawiciele Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Po zakończeniu prac przez 
Komisje, Zarządów Okręgowych PZŁ wystąpiły z wnioskami o dzierżawę obwodów łowieckich do 
właściwych jednostek. Obwody łowieckie wydzierżawiane zostały po zasięgnięciu opinii wójta 
(burmistrza, prezydenta miasta) oraz właściwej izby rolniczej i dyrektora regionalnej dyrekcji 
Państwowego Gospodarstwa Leśnego Lasy Państwowe w przypadku obwodów leśnych oraz starosty - 
obwody łowieckie polne. Po podpisaniu przez koła łowieckie umów dzierżaw obwodów łowieckich 
przeprowadzona została inwentaryzacja zwierzyny oraz sporządzone zostały roczne plany łowieckie. W 
tym etapie działań również uczestniczyli przedstawiciele Wielkopolskiej Izby Rolniczej, gdyż zgodnie z 
ustawą Prawo łowieckie, w sporządzaniu inwentaryzacji zwierzyny mogą brać udział przedstawiciele 
właściwej izby rolniczej, uprzednio poinformowani o miejscu i terminie sporządzenia inwentaryzacji 
zwierzyny. 

Jedną ze spraw priorytetowych, którą Zarząd zajmował się w roku 2022 była panująca susza. Zarząd 
na bieżąco reagował na sytuację wodno-pogodową, przekazując informacje do MRiRW oraz służb 
Wojewody Wielkopolskiego. Zajmowano się również kwestią aplikacji suszowej na rok 2022, która nie 
była aktywna dla rolników. 

Duża część pracy Zarządu była poświęcona sytuacji na rynkach rolnych. W okresie sprawozdawczym 
wystosowano szereg konkretnych interwencji oraz wniosków kierowanych do władz publicznych. Wiele 
czasu poświęcono sprawom rynków rolnych, w szczególności, rynkowi zbóż, rynkowi trzody chlewnej, 
rynkowi nawozów azotowych, rynkowi ziemniaków, buraków oraz problemom producentów warzyw 
spod osłon. Zarząd podjął między innymi interwencję w zakresie wysokich cen i niedostępności węgla dla 
producentów warzyw i kwiatów spod osłon. Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi uznało za zasadne 
uruchomienie takiego wsparcia i przekazało sprawę do Ministerstwa Skarbu Państwa, które odpowiada 
za spółki węglowe. 

 
Szczególna aktywność Zarządu dotyczyła monitorowania i interwencji na rynku rolnym. W tym czasie 

Zarząd zgłaszał niepokoje rolników związane z napływem do Polski taniego zboża oraz kukurydzy z 
Ukrainy. Wnioskowaliśmy między innymi o intensyfikację kontroli tych płodów rolnych, pod kątem 
spełniania standardów obowiązujących w Unii Europejskiej. Interweniowaliśmy, w związku z 
koniecznością zagwarantowania przez rząd, dostaw węgla w przystępnych cenach dla producentów 
warzyw i kwiatów spod osłon oraz podmiotów zajmujących się suszarnictwem płodów rolnych. Na 
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skutek tych interwencji, MRIRW zapewniło pulę miału z polskich kopalni dostępną dla tych 
producentów. Podejmowaliśmy interwencje związane z tragiczną sytuacją na rynku trzody chlewnej. 
Oprotestowaliśmy wprowadzenie dużej podwyżki cen świadectw weterynaryjnych i z satysfakcją 
możemy stwierdzić, że zgodnie z przesłanym do WIR projektem rozporządzenia stawki zostaną 
skorygowane, do tych obowiązujących wcześniej. W wyniku, między innymi, naszych interwencji 
podtrzymywane jest przez MRiRW wsparcie dla rolników produkujących trzodę chlewną w cyklu 
zamkniętym. Podejmowane były również działania, których celem było wydłużenie możliwości składania 
wniosków o oszacowanie skutków suszy rolniczej. Aplikacja do tego celu działa bardzo wolno i wielu 
rolników miało duże problemy z zgłaszaniem strat. Możliwość składania wniosków wydłużono do końca 
października. Interweniowaliśmy wielokrotnie w sprawie dostępności i cen nawozów sztucznych, 
szczególnie po tym, jak dwaj najwięksi polscy producenci wstrzymali ich produkcję. 
 

W związku z nadzwyczajną sytuacją, związaną z wojną na terenie Ukrainy, która wywołała potrzebę 
zapewnienia pomocy uchodźcom z objętego wojną kraju, administracja rządowa i samorządowa 
zorganizowała punkty, na terenie których udzielana jest niezbędna pomoc. Z uwagi na niespotykaną 
dotychczas skalę uchodźców organizacja takiej pomocy jest ogromnym wyzwaniem i nierzadko napotyka 
na szereg trudności, m.in. związanych z aprowizacją żywności. Wielkopolska Izba Rolnicza aktywnie 
włączyła się w pomoc, zgodnie z sugestią otrzymaną ze strony służb Wojewody Wielkopolskiego o 
wsparcie Fundacji Pomocy Wzajemnej "Barka" w Poznaniu, która przygotowywała ciepłe posiłki dla 
uchodźców. Do przygotowania posiłków niezbędne były artykuły spożywcze, jak: warzywa, owoce, 
mięso, kasze, przetwory, itp. W związku z powyższym, poprzez nasze biura powiatowe poprosiliśmy o 
dokonanie rozpoznania w terenie i odpowiedź w sprawie możliwości włączenia się w akcję pomocową i 
nieodpłatne przekazanie produktów żywnościowych. Jako pierwsi zareagowali plantatorzy buraka 
cukrowego zrzeszeni w Pfeifer & Langen Polska oraz Roman Kubiak – Prezes Zarządu Pfeifer & Langen 
Polska. Dzięki ich staraniom Fundacja "Barka" otrzymała 500 kg cukru. Rolnicy przekazali nieodpłatnie 
swoje produkty na pierwsze wsady do kotła. Dodatkowo Wielkopolska Izba Rolnicza udostępniła konto 
Fundacji "Barka" do wpłat środków, za które zostały zakupione produkty niezbędne do przygotowania 
pełnowartościowych posiłków. Łącznie zebrano kwotę 24.720 zł, którą przeznaczono na zakup prawie 17 
ton warzyw, owoców i przetworów owocowo-warzywnych, wyprodukowanych przez wielkopolskich 
rolników, pod konkretne potrzeby zgłoszone przez Fundację "Barka". 

 
W związku z podpisaniem umów na realizację przedsięwzięć z dofinansowaniem KSOW, Zarząd 

zrealizował, zgodnie z założonym harmonogramem następujące operacje: 
 Chów przyzagrodowy gęsi wielkopolską tradycją, 
 Współpraca rolników na wielkopolskiej wsi – rola i znaczenie spółdzielczości, 
 Nasze regionalne bogactwo na stoły!, 
 Turniej zrywania kaczora jako dziedzictwo kulturowe wielkopolskiej wsi, 
 Wielkopolski Rolnik Roku narzędziem upowszechniania dobrych praktyk w rolnictwie, 
 Integrowana produkcja roślin szansą dla rolników, 
 Stare, ale jare!, 
 Znaczenie różnorodności biologicznej w przestrzeni rolniczej. 

Szerszy opis zrealizowanych operacji znajduje się w punkcie 6.2 niniejszego sprawozdania. 
 

Zarząd współpracował z Towarzystwem Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW” w ramach Związku 
Wzajemności Członkowskiej „Gospodarna Wielkopolska” w temacie ubezpieczeń dobrowolnych i 
obowiązkowych dla rolników, w tym m.in. ubezpieczenia upraw rolnych i zwierząt gospodarskich od 
zdarzeń losowych z dopłatami do składki z budżetu państwa. Podejmował także wiele działań w zakresie 
realizacji szkoleń związanych z bezpieczeństwem w rolnictwie i świadomością ubezpieczeniową. Zarząd 
zrealizował akcję wymiany osłon wałów przegubowo-teleskopowych, aby podnieść poziom 
bezpieczeństwa pracy wielkopolskich rolników. Inicjatywa ta, to wspólne przedsięwzięcie Wielkopolskiej 
Izby Rolniczej i Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych "TUW". Projekt został zrealizowany we 
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współpracy ze szkołami rolniczymi i Państwową Inspekcją Pracy. Wymiany osłon dokonali specjaliści z 
firmy SIPMA S.A. – polskiego producenta maszyn rolniczych i ogrodniczych z Lublina. W dniu 14 czerwca 
2022 r. cała akcja została zainaugurowana w Zespole Szkół Rolniczych i Technicznych imienia Hipolita 
Cegielskiego w Powodowie w powiecie wolsztyńskim. Przedsięwzięcie miało wymiar praktyczny i 
edukacyjny. Projekt był realizowany od czerwca do listopada 2022 i w tym czasie wymienionych zostało 
niespełna 1.500 osłon. 
 

Przedstawiciele WIR brali czynny udział w posiedzeniach Terenowej Rady Społecznej działającej przy 
Oddziale Terenowych w Poznaniu Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa. W 2022 roku odbyły się 4 
posiedzenia, na których opiniowano 29 spraw związanych ze sprzedażą nieruchomości Zasobu Własności 
Rolnej Skarbu Państwa na rzecz dzierżawcy w trybie bezprzetargowym, wydzierżawienia nieruchomości 
w przetargu ograniczonym licytacyjnym, wydzierżawienia nieruchomości zasobu przekraczających 150% 
lub 300% średniej powierzchni gospodarstwa w województwie wielkopolskim. 
 

Zarząd rozpoczął w miesiącu wrześniu realizację szkleń pod nazwą „Ochrona różnorodności 
biologicznej w warunkach produkcji rolnej”. 
Program szkoleń obejmował między innymi: 
• Obowiązek ochrony różnorodności biologicznej w przepisach UE i przepisach krajowych. 
• Ochrona bioróżnorodności a ochrona środowiska. 
• Zasady i metody ochrony bioróżnorodności w rolnictwie. 
• Zasady integrowanej ochrony roślin. 
• Systemy produkcji uwzględniające zasady bioróżnorodności i zapewniające jakość surowców 

rolniczych. 
• Działania przyczyniające się do ochrony różnorodności biologicznej oraz korzyści z ich realizacji, 

zarówno dla rolników, jak i środowiska oraz a korzyści stosowania prośrodowiskowych systemów 
produkcji rolnej. 

Przeszkolono łącznie w 2022 roku w województwie 690 osób podczas 25 szkoleń. Uczestnikami szkoleń 
byli rolnicy, domownicy rolników, małżonkowie rolników, osoby zatrudnione w rolnictwie, właściciele 
lasów, wnioskodawcy lub beneficjenci operacji typu „Premie dla młodych rolników” w ramach 
poddziałania „Pomoc w rozpoczęciu działalności gospodarczej na rzecz młodych rolników” objętego 
Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020. Jednodniowe szkolenia odbyły się w 
każdym powiecie województwa wielkopolskiego. W związku z realizacją szkoleń przygotowany został 
przez specjalistów WIR dodatkowy materiał szkoleniowy związany z wdrażaniem ekoschematów oraz 
praktyczny arkusz kalkulacyjny, w którym rolnik mógł sobie zaplanować i wyliczyć, na jakie środki w 
ramach KPS będzie mógł liczyć od przyszłego roku. Te materiały zostały zamieszczone na naszej stronie 
internetowej. 
 

Pod koniec roku Zarząd WIR podjął intensywne działania interwencyjne w związku ze zmianą ustawy 
- Kodeks postępowania cywilnego. Ustawa przeniosła rozwiązania zawarte w rozporządzeniu Ministra 
Sprawiedliwości z dnia 5 lipca 2017 r. w sprawie określenia przedmiotów należących do rolnika 
prowadzącego gospodarstwo, które nie podlegają egzekucji do przepisów o randze ustawowej, tj. do 
Kodeksu postępowania cywilnego. Nasze zastrzeżenia budziła rezygnacja z przeniesienia do Kodeksu 
postępowania cywilnego normy wyrażonej obecnie w § 5 rozporządzenia, zgodnie z którą „Przepisów 
rozporządzenia nie stosuje się w razie równoczesnego skierowania egzekucji do wszystkich 
nieruchomości wchodzących w skład gospodarstwa rolnego prowadzonego przez dłużnika”. Rezygnacja 
z przeniesienia tego przepisu do ustawy pozbawia bank i inną instytucję finansującą szansy na 
odzyskanie należnych wierzytelności i tym samym zniechęca do udzielania wsparcia finansowego 
rolnikom. W tym zakresie zastąpienie rozporządzenia nowymi przepisami ustawowymi w praktyce 
pogarszą sytuację wierzyciela w porównaniu z obowiązującym stanem prawnym. W wyniku, między 
innymi naszych interwencji, już w 2022 r. przepisy te po raz kolejny zmieniono, co umożliwia 
kontynuację finansowania rolnictwa przez banki i inne podmioty finansujące.  
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Zarząd na bieżąco współpracuje ze szkołami rolniczymi w zakresie działań edukacyjnych oraz realizacji 

wspólnych inicjatyw: konkursów, szkoleń itd. W okresie sprawozdawczym zostały m.in. ufundowane 
nagrody dla uczestników XLV Olimpiady Wiedzy i Umiejętności Rolniczych dla uczniów szkół średnich, 
które odbyły się 8 kwietnia 2022r. na Uniwersytecie Przyrodniczym w Poznaniu, a także dla uczestników 
Turnieju Młodego Mechanizatora, który odbył się 26 maja 2022 r. w Zespole Szkół w Opatówku. Ze 
szkołami WIR współpracowała także w ramach akcji wymiany osłon wałów teleskopowo-przegubowych. 

 
1. Posiedzenia Zarządu WIR i najważniejsze sprawy podejmowane przez Zarząd. 
Zarząd Wielkopolskiej Izby Rolniczej w 2022 roku odbył 27 protokołowanych posiedzeń. Najważniejsze 
sprawy i tematyka, którymi zajmował się Zarząd WIR w 2022 roku, to: 

- organizacja XV edycji Forów Rolniczych w formie on-line, 
- akcja „Sprzątanie brzegów Warty od źródeł do ujścia”, 
- reagowanie w sprawach dotyczących ASF, 
-interwencje ws wysokich cen na rynku nawozów, 
- kwestie niedoskonałości aplikacji suszowej, zgłaszanie uwag i propozycji Ministrowi Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi, 
- realizacja operacji KSOW, 
- analiza realizacji odstrzału sanitarnego dzików z uwagi na rozprzestrzenianie się ASF, 
- promowanie bioasekuracji w gospodarstwach rolnych, 
- monitorowanie sytuacji związanej z brakiem opadów i zagrożeniem suszą, 
- wystąpienie ws. terminów stosowania nawozów mineralnych z uwagi na warunki atmosferyczne, 
- sprawa zbyt małej, zdaniem Zarządu, ilości spotkań Terenowej Rady Społecznej przy KOWR OT w 
Poznaniu, 
- sprawa wydzierżawiania obwodów łowieckich, 
- sprawa inwentaryzacji zwierzyny łownej i dzikiej w obwodach łowieckich województwa 
wielkopolskiego, 
- sprawa areału upraw maku i konopi na terenie województwa wielkopolskiego, 
- organizacja Walnych Zgromadzeń Wielkopolskiej Izby Rolniczej, przygotowanie materiałów na 
Walne Zgromadzenia Wielkopolskiej Izby Rolniczej, 
- sprawa utrudnień w zatrudnianiu pracowników sezonowych do prac w gospodarstwach rolnych, 
- sprawa ognisk ASF w Wielkopolsce, wyznaczenie stref zagrożenia i konsekwencje z tego tytułu dla 
gospodarstw rolnych, problemy ze sprzedażą świń ze stref, itd., 
- sprawa niedoskonałości aplikacji przeznaczonej do szacowania strat w gospodarstwach 
spowodowanych przez suszę w 2022 r., 
- zasady współpracy pracowników z ROL-WIR, 
- współpraca WIR z PZŁ w zakresie, m.in.: obiegu dokumentów, opiniowania planów łowieckich, 
podejścia obu stron do współpracy, wdrażania nowych technologii, 
- współpraca z PGW Wody Polskie w zakresie zadań związanych z zatrzymywaniem wody w celu jej 
rolniczego wykorzystania oraz zapewnieniem prawidłowego działania istniejących urządzeń 
służących do zatrzymywania wody w terenie, 
- współpraca z KRUS w ramach l etapu wojewódzkiego X Ogólnopolskiego Konkursu Plastycznego dla 
dzieci, 
- współpraca z KRUS w zakresie Konkursu Bezpieczne Gospodarstwo Rolne, 
- współpraca z Urzędem Marszałkowskim Województwa Wielkopolskiego w zakresie konkursu 
Wielkopolski Rolnik Roku, 
- zagadnienia związane z obrotem ziemią z zasobów Skarbu Państwa (dzierżawa, sprzedaż, itd.); 
współpracą z Krajowym Ośrodkiem Wsparcia Rolnictwa Oddział Terenowy w Poznaniu; sprawy 
związane z tzw. Ośrodkami Produkcji Rolniczej, 
- monitorowanie i raportowanie sytuacji na rynkach rolnych, 
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- analiza raportów IUNG, dotyczących monitorowania suszy i zagrożenia suszą dla poszczególnych 
upraw, 
- sprawa braku środków na dopłaty z budżetu państwa do ubezpieczenia upraw rolnych, 
- sprawa programu zbioru folii rolniczych z gospodarstw rolnych, 
- udział w organizacji Forum Rolników i Agrobiznesu Top Agrar, 
- przesunięcia w budżecie WIR w 2022 roku oraz praca nad projektem budżetu na 2023 rok. 

 
2. Ważniejsze pisma oraz interwencje wystosowane przez Zarząd 
 
Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
- W związku z podpisaniem przez Prezydenta RP zmiany ustawy – Kodeks postępowania cywilnego, która 
wprowadza niekorzystne zmiany, które pozbawiają banki i inne instytucje finansująca szans na 
odzyskanie należnych wierzytelności i tym samym zniechęca do dalszego finansowania rolników, Zarząd 
zwrócił się do posłów ziemi wielkopolskiej, Marszałek Sejmu, Przewodniczących Klubów 
Parlamentarnych, Prezesa Rady Ministrów, Marszałka Senatu z apelem o pilną naprawę przepisów KPC 
(03.01.2022 r.). 
- Mając na uwadze informację z dnia 23 grudnia 2021 roku dotyczącą gwałtownego wzrostu cen 
nawozów zwłaszcza azotowych, Zarząd realizując postulaty wielkopolskich rolników zwrócił się do 
Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z prośbą o przyjęcie delegacji rolników z Wielkopolski, która to 
przedstawi nasze argumenty i postulaty (13.01.2022 r.). 
- W związku ze zmianami klimatycznymi oraz krótszymi i łagodnymi zimami Zarząd zwrócił się do 
Ministra z prośbą o zmiany w przepisach umożliwiających zastosowanie nawozów na polach już od 15 
lutego, podobnie jak to miało miejsce w roku 2020. Zaproponowano, aby skonstruować tak przepisy 
aby, rolnik w zależności od sytuacji pogodowej mógł podjąć decyzję, co do nawożenia. Chodzi o to, aby 
zasad nie określały sztywne terminy, tylko warunki pogodowe (28.01.2022 r.). Zarząd zwrócił się 
ponownie do Pana Ministra z prośbą o rozważenie zmian w przepisach umożliwiających możliwość 
zastosowania nawozów na polach już od 15 lutego, i zrewidowanie swojego stanowiska w tej sprawie ( 
16.02.2022 r.). 
- Wielkopolska Izba Rolnicza, podzielając ocenę organizacji drobiarskich na temat materiału 
wyemitowanego przez jedną ze stacji telewizyjnych, a dotyczących dobrostanu zwierząt, zwróciła uwagę 
na nierzetelny, zdaniem WIR, materiał dziennikarki oraz niezrozumienie dziennikarzy specyfiki rolnictwa. 
W związku z tym faktem Zarząd zwrócił się do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z prośbą o podjęcie 
kompleksowych działań edukacyjnych i promocyjnych, mających na celu budowanie pozytywnego 
postrzegania rolników i rolnictwa przez społeczeństwo (09.02.2022 r.). 
- W związku z dramatyczną sytuacją na rynku trzody chlewnej, Zarząd zwrócił się do Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi z wnioskiem o podjęcie działań mających na celu ograniczenie napływu do Polski mięsa 
wieprzowego po cenach dumpingowych (25.02.2022 r.). 
- Zarząd zwrócił się do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w wnioskiem w sprawie zmiany zasady dead 
weight, zawartej w Obwieszczeniu MRiRW z dnia 18 październiki 20221 r. w sprawie ogłoszenia 
jednolitego tekstu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowych 
warunków i trybu przyznawania wypłaty pomocy finansowej na operacje typu „Modernizacja 
gospodarstw” w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji w gospodarstwach rolnych” objętego 
Programem PROW na lata 2014-2020. W związku z drastycznymi podwyżkami materiałów budowlanych 
realizacja inwestycji może być zagrożona (25.02.2025 r.). 
- Z uwagi na plany wprowadzenia zasad Zielonego Ładu i związanymi z tym ograniczeniami w stosowaniu 
chemicznych środków ochrony roślin, Zarząd zwrócił się do MRiRW z prośbą o wprowadzenie rejestracji 
adiuwantów (25.02.2022r.). 
- W związku z kryzysem spowodowanym wystąpieniem na terenie Polski wysoce zjadliwej grypy ptaków 
(HPAI), zarząd wystąpił do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z pytaniami: co obecnie się dzieje z 
deklaracjami oraz kiedy zostanie wypłacone wsparcie, co z rolnikami, którzy ponieśli straty w okresie od 
lipca 2021 r. do chwili obecnej. Czy planowane są rekompensaty dla tych hodowców ( 07.03.2022 r.). 
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- W związku z wnioskiem sformułowanym przez Radę Powiatową WIR w Lesznie w sprawie zniesienia 
opłaty administracyjnej przy wydawaniu decyzji o przemieszczeniach zwierząt w strefach ASF, Zarząd 
zwrócił się w tej sprawie do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi (28.03.2022 r.). 
- W związku agresją Rosji na Ukrainę i zawirowaniami ma wszystkich rynkach w tym na rynku rolno-
spożywczym, Zarząd zaapelował do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi aby resort dołożył wszelkich starań 
w celu zagwarantowania bezpieczeństwa żywnościowego kraju (29.03.2022 r.). 
- W związku z napływem wielu uwag od rolników w sprawie wpisu do ewidencji producentów w celu 
nadania numeru indentyfikacyjnego, Zarząd WIR zgłosił MRiRW problem polegający na braku możliwości 
wpisu drugiego z współmałżonków do ewidencji producentów rolnych przy numerze identyfikacyjnym 
(11.04.2022 r.). 
- Z uwagi na coraz trudniejszą sytuację na rynkach rolnych także rynku warzyw ciepłolubnych, 
Wielkopolska Izba Rolnicza jako samorząd dbający o dobro rolników, zwróciła się do Ministra Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi – Henryka Kowalczyka z prośbą o uruchomienie mechanizmów wsparcia dla producentów 
warzyw ciepłolubnych. Wielkopolska Izba Rolnicza, analizując rynek rolny zauważa, iż gigantyczny wzrost 
kosztów produkcji nie przełoży się na ceny wyprodukowanych warzyw i owoców, co w konsekwencji 
doprowadzi do problemów finansowych wielu małych, jak i dużych gospodarstw (11.04.2022 r.). 
- W odpowiedzi na sygnały docierające od wielkopolskich rolników Wielkopolska Izba Rolnicza 
przedstawiła MRiRW sytuację spowodowaną niedoborami wody i występującymi burzami piaskowymi, 
oraz zwróciła się o rozszerzenie katalogu szkód o straty w wyniku erozji wietrznej i burz piaskowych 
(20.04.2022 r.). 
- W związku z rozpoczętym naborem wniosków o dopłaty do nawozów mineralnych oraz na podstawie 
wniosku zgłoszonego przez RP WIR w Jarocinie, Zarząd wystąpił do MRiRW z uwagami dotyczącymi 
problemów formalnych, które wykluczają niektórych rolników z możliwości obiegania się o pomoc 
finansową (28.04.2022 r.). 
- W związku pogłębiająca się suszą oraz wobec komunikatu IMGW z dnia 12 maja bieżącego roku w 
sprawie zagrożenia suszą hydrologiczną, szczególnie czterech województw w tym województwa 
wielkopolskiego, Zarząd wystąpił do MRiRW z prośbą o zabezpieczenie środków na nadzwyczajną pomoc 
Państwa dla gospodarstw poszkodowanych w wyniku niekorzystnych zjawisk atmosferycznych 
(17.05.2022 r.). 
- W związku zapowiedziami pomocy suszowej dla rolników poszkodowanych przez susze w roku 2021 i 
oczekiwaniami rolników, Zarząd zwrócił się z zapytaniem do Ministra o faktyczny termin uruchomienia 
naboru wniosków o tę pomoc oraz w jakim terminie ta pomoc zostanie wypłacona poszkodowanym 
rolnikom (17.05.2022 r.). 
- Z uwagi na pogłębiającą się zapaścią w sektorze produkcji trzody chlewnej, Zarząd zwrócił się do 
MRiRW z wnioskiem o ponowne wydłużenie programu dopłat do macior (19.05.2022 r.). 
- Realizując wniosek Rady Powiatowej WIR w Krotoszynie oraz wobec sygnałów docierających do Biur 
WIR, Zarząd zwrócił się Ministra z problemami związanymi z założeniem profilu zaufanego oraz 
potwierdzeniem tożsamości za pomocą kodów sms, e-mail lub weryfikację za pomocą bankowości 
elektronicznej, niemożliwością złożenia wniosku o oszacowanie szkód spowodowanych przez suszę w 
2021 r., z uwagi na komunikat o przerwie serwisowej mającej trwać do 16 października. Zarząd zwrócił 
się także o wydłużenie terminu składania wniosków o tzw. pomoc suszową. (24.06.2022 r.) 
- W związku z agresją Rosji na Ukrainę i bardzo mocno odczuwalnych konsekwencjach tego na rynkach 
rolnych, Wielkopolska Izba Rolnicza wystosowała pismo do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
pomocy dla producentów warzyw ciepłolubnych. (05.07.2022 r.) 
- Wielkopolska Izba Rolnicza wystosowała pismo do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z uwagami do 
ogłoszonego mechanizmu wsparcia dla producentów świń pn. „Nadzwyczajna pomoc dostosowawcza 
dla producentów świń”. (06.07.2022 r.) 
- W związku z wnioskiem Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Słupcy, dotyczącym 
zwiększenia limitu zużycia oleju napędowego na 1 ha upraw rolnych do 200 l (obecnie 110 l) oraz 
zwiększenia zużycia oleju napędowego do 1 dużej jednostki przeliczeniowej bydła (DJP) do 70 l (obecnie 
40 l), Zarząd wystąpił w tej sprawie do MRiRW. (13.07.2022 r.) 
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- Na wniosek Rady Powiatowej WIR w Jarocinie oraz sygnały od wielu wielkopolskich rolników, Zarząd 
poinformował Pana Ministra, że aplikacja suszową „Zgłoś szkodę rolniczą” nie daje możliwości złożenia 
wniosku za 2022 rok. W związku z tym Zarząd poprosił o informację, kiedy prawidłowa wersja tej 
aplikacji zostanie uruchomiona. (26.07.2022 r.). 
- W związku z licznymi sygnałami od rolników oraz trudną sytuacją ekonomiczną producentów trzody 
chlewnej, a także pogarszającymi się wynikami finansowymi producentów mleka, drobiu oraz żywca 
wołowego, Zarząd zwrócił się do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z prośbą o wstrzymanie wdrożenia 
projektu rozporządzenia MRiRW w sprawie stawek opłat za czynności wykonywane przez Inspekcję 
Weterynaryjną oraz lekarzy weterynarii i inne osoby wyznaczone. Nowy cennik oznacza podwyżki nawet 
1000%. (11.08.2021 r.) 
- W reakcji na wniosek jednego z członków Wielkopolskiej Izby Rolniczej, dotyczący nieuczciwych praktyk 
zakładów ubezpieczeniowych wobec rolników, Zarząd zwrócił się do MRiRW z prośbą o przyjrzenie się 
praktykom stosowanym przez ubezpieczycieli, zwłaszcza w przypadku zawierania polis 
ubezpieczeniowych z dopłatą z budżetu Państwa. Ponadto Zarząd zwrócił się także z prośbą o 
doprecyzowanie przepisów o ubezpieczeniach rolniczych, tak aby wyeliminowały nieuczciwe praktyki 
ubezpieczycieli. (23.08.2022 r.) 
- Zarząd w piśmie do MRiRW poinformował o problemach rolnictwa związanych z suszą, niedoborami 
paszy dla zwierząt w wyniku suszy, kryzysem energetycznym, koniecznością zmniejszenia pogłowia 
hodowli zwierząt gospodarskich. (22.08.2022 r.) 
- W związku z informacjami dotyczącymi wstrzymania produkcji nawozów azotowych, Zarząd zwrócił się 
do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z apelem o podjęcie pilnych i skutecznych działań, których celem 
jest zapewnienie bezpieczeństwa żywnościowego kraju. Zarząd wyraził zdanie, że rząd powinien 
przedstawić plan zabezpieczenia produkcji rolnej, przetwórstwa rolno-spożywczego oraz produkcji 
nawozów w zakresie dostępu do gazu i energii. (24.08.2022 r.) 
- Wielkopolska Izba Rolnicza, po szczegółowej analizie sektora suszarnictwo warzyw i ziół, wystosowała 
pismo do resortu rolnictwa, apelując o włączenie tego sektora w planowaną pomoc. (16.09.2022 r.) 
- W związku z nadal nie działającą aplikacją „zgłoś szkodę rolniczą” Zarząd ponowił prośbę o wydłużenie 
terminu składania wniosków o oszacowanie szkód spowodowanych przez suszę do 30 listopada. 
(13.10.2022 r.) 
- Z uwagi na przewidywaną od 2023 r. zmianą zasad przyznawania płatności bezpośrednich, miedzy 
innymi w oparciu o ekoschematy, Zarząd zwrócił się do MRiRW z zapytaniem czy realizacja tych założeń 
nie jest zagrożona poprzez opóźnienia związane z przygotowaniem rozporządzeń i niezbędnej aplikacji. 
(21.10.2022 r.) 
- Na skutek decyzji UE następuję wycofanie szeregu substancji czynnych wchodzących w skład środków 
ochrony roślin - Zarząd zwrócił się MRIRW prośbą o dokonanie przeglądu dostępnych w Polsce środków 
ochrony roślin, tak aby była możliwa ochrona przez cały okres wegetacji roślin. (28.10.2022 r.) 
- W związku z wieloma pytaniami docierającymi do Wielkopolskiej Izby Rolniczej dotyczącymi 
planowanej zmiany z sytemu dopłat dla gospodarstw zapisanej w Krajowym Planie Strategicznym, 
Zarząd zwrócił się do MRiRW o ustosunkowanie się do następujących zagadnień: czy kukurydza będzie 
uznawana za zboże, czy odroczenie konieczności koniczności dywersyfikacji upraw o rok, pozbawi 
rolników w roku 2023 dopłat z tytułu ekoschematu: zróżnicowanie upraw, czy ekoschematy zaczną 
obowiązywać od roku 2023. (28.10.2022 r.) 
- Realizując wniosek Rady Powiatowej WIR w Jarocinie dotyczący wydłużenia terminu naboru wniosków 
o nadzwyczajną pomoc dla rodziny związaną z wystąpieniem niekorzystnych zjawisk atmosferycznych, 
Zarząd zwrócił się w tej sprawie do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi (07.11.2022 r.). 
- W związku z wydłużeniem naboru wniosków o pomoc dla rodziny do 23 listopada, Zarząd zwrócił się do 
MRiRW z następującymi postulatami i pytaniami: doprecyzować kto może się ubiegać o tę pomoc; w jaki 
sposób rolnicy będą wykazywać przychody z produkcji rolnej; czy proponowana pomoc będzie jedyną 
dostępną pomocą dla rolników, którzy ponieśli straty w wyniku suszy (09.11.2022 r.). 
- W związku z niedziałaniem odnośnika oraz linku do złożenia wniosku o wymianę w gospodarstwach 
rolnych pokryć dachowych wykonywanych z materiałów zawierających azbest, Zarząd zwrócił się 



9 

Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z apelem o podjęcie działań w tej kwestii i wydłużenia terminu naboru 
wniosków (15.11.2022 r.).Wysłano ponownie pismo w dniu 08.12.2022 r. 
 
Minister Klimatu i Środowiska 
- W związku z procesem opiniowania wydzierżawiania obwodów łowieckich oraz gospodarowaniem na 
nich przez Koła Łowieckie, Zarząd zwrócił się do Ministra Klimatu i Środowiska z propozycją 
wprowadzenia elastycznego terminu przeprowadzania inwentaryzacji zwierzyny (09.03.2022r.) 
- W związku z brakiem odpowiedzi na pismo w sprawie terminów przeprowadzania inwentaryzacji w 
łowieckim sezonie gospodarczym 2022-2023, Zarząd ponownie wystąpił do Ministra Klimatu o 
środowiska (13.04.2022 r.) 
- Na wniosek Rady Powiatowej Wielkopolskich Izby Rolniczej w Lesznie, Zarząd zwrócił się do Minister 
Klimatu i Środowiska - Anny Moskwy z prośbą o podjęcie działań zmierzających do włączenia muflonów 
do przepisów umożliwiających uzyskanie odszkodowania za szkody przez nie wyrządzone w uprawach i 
płodach rolnych, na zasadach jak w przypadku innych zwierząt łownych. (02.06.2022 r.) 
 - Odpowiadając na sygnały, jakie docierają do Wielkopolskiej Izby Rolniczej o zagrożeniu jakie stanowią 
wilki, Zarząd zwrócił się do Ministra Klimatu i Środowiska z prośbą o podjęcie działań, które będą 
nakierowane na działania prewencyjne związane z zagrożeniem, jakie może nieść bezpośredni kontakt 
człowieka z wilkiem (15.11.2022 r.). 
 
Minister Infrastruktury 
W związku z wypracowanymi na spotkaniu poświęconemu funkcjonowaniu i działaniu Spółek Wodnych 
w świetle przepisów prawa wnioskami, Zarząd poparł wypracowane propozycje oraz skierował w tej 
sprawie pismo do Ministra Infrastruktury (25.07.2022 r.) 
 
Minister Cyfryzacji 
W związku z niedziałaniem odnośnika oraz linku do złożenia wniosku o wymianę w gospodarstwach 
rolnych pokryć dachowych wykonywanych z materiałów zawierających azbest, Zarząd zwrócił się 
Ministra Cyfryzacji z prośbą o podjęcie działań w tej kwestii i wydłużenia terminu naboru wniosków. 
(15.12.2022 r.). 
 
Minister Aktywów Państwowych 
- Zarząd zaapelował do Ministra Aktywów Państwowych o podjęcie działań, wyjaśniających sytuację 
firmy Agrochem Puławy, jak również działań, których celem będzie uniemożliwienie spekulacji na rynku 
nawozów oraz zaprzestanie wykorzystywania przewagi kontraktowej przez państwowe i prywatne 
podmioty. (07.07. 2022 r.) 
 
Wojewoda Wielkopolski 
- W związku z wieloma pytaniami mieszkańców miejscowości: Trkusów, Biskupice, Droszew, Głóski oraz 
Kotowiecko w gminie Nowe Skalmierzyce dotyczącymi budowy elektrowni wiatrowej na tym terenie, 
Zarząd zwrócił się do Wojewody Wielkopolskiego z prośbą o zainteresowanie się sprawą (08.02.2022 r.). 
- Realizując ustawowy obowiązek dotyczący sporządzania analiz, ocen, opinii i wniosków z zakresu 
produkcji rolnej oraz rynku rolnego i przedstawianie ich organom administracji rządowej i samorządu 
terytorialnego, Zarząd przekazał Wojewodzie Wielkopolskiemu spostrzeżenia dotyczące pierwszych 
objawów suszy (25.03.2022 r.). 
- Na wniosek rolników z gminy Stare Miasto, którzy otrzymali zawiadomienie o wszczęciu postępowania 
o ustalenie lokalizacji inwestycji towarzyszącej w zakresie terminalu – DOK.26352/22 nr IR-
III.747.14.2022.2, Zarząd zwrócił się do Wojewody Wielkopolskiego z prośbą o wskazanie części działek 
pod tę inwestycję (16.05.2022 r.).  
- W związku z wystąpieniem ognisk Afrykańskiego Pomoru Świń na terenie powiatu jarocińskiego, Zarząd 
WIR zwrócił się z apelem do Wojewody Wielkopolskiego o podjęcie działań w zakresie odstrzału 
sanitarnego dzików na tym terenie. (14.06.2022 r.) 
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- Zarząd Wielkopolskiej Izby Rolniczej poinformował Wojewodę Wielkopolskiego o zjawisku suszy i 
obniżkach plonów z tego tytułu, wysokich kosztach produkcji, cenach zbóż, napływie zboża z Ukrainy. 
Zarząd zwrócił się także o podjęcie działań mających na celu złagodzenie skutków niekorzystnych zjawisk 
klimatycznych i ekonomicznych dla wielkopolskiego rolnictwa. (04.07.2022 r.) 
- W nawiązaniu do wniosku Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Kościanie, dotyczącym 
problemów wielkopolskiej hodowli trzody chlewnej, Zarząd zwrócił się do Wojewody Wielkopolskiego o: 
maksymalne ograniczenie w czasie trwania obszarów zagrożonych oraz zapowietrzonych, będących 
konsekwencją wykrycia ASF; wsparcie działań dotyczących rekompensat dla rolników, którzy sprzedają 
świnie z obszarów dotkniętych restrykcjami ASF; interwencję w sprawie wzrostu opłat dotyczących 
czynności prowadzonych przez Powiatowych Lekarzy Weterynarii. (29.08.2022 r.) 
- Zarząd WIR, w nawiązaniu do debaty zorganizowanej przez Lubuskiego Wojewódzkiego Lekarza 
Weterynarii dotyczącej ograniczenia przemieszczania się dzików w związku z ASF, zwrócił się do 
Wojewody Wielkopolskiego z prośbą o podjęcie działań, zgodnie z rekomendacją wielkopolskich służb 
weterynaryjnych oraz hodowców trzody, w celu utrzymania i naprawy istniejących ogrodzeń 
(17.11.2022r.). 
- Odpowiadając na sygnały docierające do biur Wielkopolskiej Izby Rolniczej, głównie z powiatu 
konińskiego, o nieuczciwych praktykach stosowanych przez firmę Szmidt Sp. z o.o. W związku z zaistniałą 
sytuacją, Zarząd skierował pismo do Wojewody Wielkopolskiego z sugestią wzmocnienia kontroli nad 
przepływem płodów rolnych z Ukrainy. Zarząd poprosił także o zintensyfikowanie działań w zakresie 
kontroli podmiotów skupowych, szczególnie pod katem importu zboża technicznego i jego dalszego 
wykorzystania w obrocie handlowym (19.12.2022 r.). 
 
Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie 
- W związku ze złożonym problemem rzeki Barycz i jej dopływów, Zarząd wystosował pismo do Zarządu 
Zlewni w Lesznie z sugestiami co do organizacji spotkania w szerszym gronie i omówienie tej tematyki 
(17.01.2022 r.). 
- W związku z postulatami Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Gnieźnie oraz licznymi 
wnioskami rolników z obszaru oddziaływania rzeki Wrześnicy, Zarząd zwrócił się z apelem do Dyrektora 
RZGW w Poznaniu w sprawie pilnego wykonania prac konserwacyjnych na rzece Wrześnicy na odcinku 
od granicy z gm. Września, poprzez linię brzegową biegnącą w gminie Czerniejewo (11.03.2022r.). 
 
Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa 
- Zarząd zwrócił się do Dyrektora Generalnego KOWR z interwencją w sprawie działań OT Krajowego 
Ośrodka Wsparcia Rolnictwa w Poznaniu związanych z przeznaczeniem do przetargu nieruchomości 
wchodzących w skład Zasobu Własności Rolnych Skarbu Państwa (obręb Kobylniki i Obrowo gm. 
Obrzycko), (09.02.2022 r.). 
- Na wniosek Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Szamotułach, Zarząd WIR zwrócił się do 
Dyrektora OT KOWR w Poznaniu z prośbą o przekazanie informacji do kiedy obowiązuje umowa 
dzierżawy na nieruchomości rolne będące w Zasobie, pochodzące z Rolniczej Spółdzielni Produkcyjnej 
Koszanowo. (02.06.2022 r.). 
- Na wniosek RP WIR w Jarocinie Zarząd WIR zwrócił się do Dyrektora OT KOWR w Poznaniu z 
zapytaniem: do kiedy obowiązuje umowa dzierżawy z firmą TopFarms Książ sp. z o.o., i czy KOWR 
zamierza przedłużyć umowę oraz jakie plany ma wobec tych nieruchomości KOWR i czy grunty rozstaną 
rozdysponowane na rzecz rolników indywidualnych. (13.09.2022 r.) 
- Wielkopolska Izba Rolnicza, jako członek Terenowej Rady Społecznej działającej przy Oddziale 
Terenowym w Poznaniu Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, zwróciła się z pismem do Waldemara 
Humięckiego Dyrektora Generalnego KOWR o podjęcie pilnych działań, które umożliwią sprawne 
funkcjonowanie tego gremium. Ostatnie dwa posiedzenia TRS nie odbyły się ze względu na brak 
kworum, tj. 26 czerwca oraz 28 września 2022 r. Wcześniejsze spotkania odbyły się z udziałem jedynie 
10-11 członków Rady. (13.10.2022 r.) 
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Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa 
- W związku z wieloma zapytaniami rolników dotyczących złożonych wniosków o przyznanie płatności 
bezpośrednich w kampanii 2021, Zarząd zwrócił się do Dyrektora ARiMR OT w Poznaniu z prośbą o 
udostępnienie następujących informacji: Ilość złożonych wniosków o płatności bezpośrednie w roku 
2021 oraz kwota ogółem, w tym ile było wniosków odmownych w województwie wielkopolskim; Ile 
zostało złożonych wniosków o płatności z tytułu programów rolno-środowiskowo – klimatycznych na 
kwotę ogółem, w tym ile było odmów przyznania tych płatności w Wielkopolsce; Ilu rolników otrzymało 
zaliczki z tytułu płatności bezpośrednich 2021 r. i jaka była kwota ogółem tych zaliczek w naszym 
województwie ( 11.01.2022.). 
- Realizując wniosek zgłaszany przez wielkopolskich rolników, beneficjentów PROW na lata 2014 – 2020, 
Zarząd zwrócił się z prośbą do Prezes Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa Haliny 
Szymańskiej z prośbą o rozwiązanie problemów związanych ze składaniem ankiet monitorujących 
działanie Modernizacja Gospodarstw Rolnych. Formularz biznesplanu opracowany przez ARiMR nie daje 
możliwości dokonywania pewnych zmian w okresie rozliczeniowym (24.01.2022 r.). 
- W reakcji na sygnały od wielkopolskich rolników w kontekście możliwości pozostawienia przez osoby 
przekazujące następcom gospodarstwo rolne w ramach poddziałania 6.1 „Premie dla Młodych 
Rolników” zwierząt gospodarskich np. bydła, Zarząd zwrócił się o wyjaśnienie tych kwestii do Prezesa 
Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji (17.05.2022 r.). 
- Realizując wniosek Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Jarocinie, Zarząd zwrócił się do 
Prezes Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, Haliny Szymańskiej z prośbą o przedłużenie 
terminu naboru wniosków w ramach Poddziałania 6.3 Restrukturyzacja małych gospodarstwa Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 (04.07.2022 r.). 
- W związku z bardzo krótkim okresem składania wniosków o tzw. pomoc suszową za rok 2021, Zarząd 
wystąpił do OR ARiMR w Poznaniu z prośbą o informację ile takich wniosków wpłynęło (01.08.2022 r.). 
 
Krajowa Rada Izb Rolniczych 
- W nawiązaniu do informacji w sprawie się spotkania sekretarza stanu Lecha Kołakowskiego z 
ekspertami w sprawach dotyczących gospodarki wodnej początkującego prace nad programem retencji 
w rolnictwie i na obszarach wiejskich, który będzie przygotowywany w resorcie rolnictwa i 
niezaproszeniu przedstawicieli samorządu rolniczego, Zarząd zwrócił się do prezesa KRIR o zajęcie się 
sprawą (26.01.2022 r.). 
- Zarząd zwrócił się do Prezesa KRIR w sprawie prowadzenia listy rzeczoznawców z zakresu szacowania 
szkód łowieckich przez KRIR i posługiwania się dokumentem zaświadczającym wpisaniem na wskazaną 
listę (03.03.2022 r.). 
- W związku z gwałtownym wzrostem cen paliw, Zarząd zwrócił się do Prezesa KRIR o przeanalizowanie 
problemu zaopatrzenia gospodarstw w olej napędowy. Problem ten należy potraktować jako 
priorytetowy dla bezpieczeństwa żywnościowego kraju. Nie wykonanie przez rolników części zabiegów 
agrotechnicznych we właściwym terminie oraz wysokie ceny nawozów i napływ uchodźców z Ukrainy,  
może zagrozić bezpieczeństwu żywnościowemu (09.03.2022 r.). 
- W nawiązaniu do wniosku RP WIR w Pleszewie, dotyczącym kalkulacji kosztów produkcji mocznika, 
Zarząd zwrócił się do Prezesa KRIR, aby ten wystąpił do z prośbą do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi o 
przedstawienie przez zakłady produkujące nawozy kalkulacji kosztów produkcji (01.04.2022 r.). 
- WIR zwróciła uwagę, że same zmiany w prawie i zachęty nie wystarczą do skutecznej budowy 
spółdzielczości rolnej. Potrzebne są edukacja i informacje o korzyściach. Potrzebna jest konieczność 
współpracy pomiędzy pojedynczymi spółdzielniami na wzór spółdzielczości duńskiej czy hiszpańskiej 
(05.05.2022 r.). 
- Na wniosek rolników z powiatu wolsztyńskiego oraz Okręgowej Spółdzielni Mleczarskiej w Wolsztynie, 
Zarząd zwrócił się do KRIR z ponownym apelem o podjęcie działań zmierzających do wprowadzenia 
zapisów prawnych umożliwiających uzyskanie przez rolników odszkodowania za szkody wyrządzone 
przez ptaki, w tym gatunki chronione jak żurawie (09.06.2022 r.). 
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- W reakcji na docierające sygnały od wielkopolskich rolników odnośnie powolnego działania 
aplikacji „Zgłoś szkodę rolniczą”, Wielkopolska Izba Rolnicza (na wniosek Rady Powiatowej WIR 
w Jarocinie) wystosowała pismo do Prezesa Krajowej Rady Izb Rolniczych – Wiktora Szmulewicza 
z prośbą o interwencję w tej sprawie u Wiceprezesa Rady Ministrów, Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi – 
Henryka Kowalczyka. Samorząd rolniczy zaproponował wydłużenie terminu składnia wniosków 
o oszacowanie strat spowodowanych suszą rolniczą do 30 listopada 2022r., jak również usprawnienie 
pracy serwerów obsługujących aplikację „Zgłoś szkodę rolniczą” (03.10.2022 r.). 
- W nawiązaniu do konferencji dotyczącej Planu Strategicznego dla WPR na lata 2023-2027, Zarząd 
zwrócił się do KRIR z prośbą o skierowanie do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi wniosku o włączenie izb 
rolniczych w proces informowania i doradzania rolnikom w zakresie nowej perspektywy, rolnictwa 
węglowego, rolnictwa precyzyjnego oraz innych obszarów ważnych z punktu widzenia rozwoju branży 
rolniczej oraz gospodarstw rolniczych (05.10.2022 r.). 
- Na wniosek RP WIR w Jarocinie, Zarząd WIR zwrócił się do KRIR z prośbą o wystąpienie do MRiRW w 
sprawie wymiany pokryć dachowych z materiałów szkodliwych dla zdrowia lub środowiska w 
gospodarstwach rolnych. Zwrócono się z następującymi pytaniami:  

- czy konieczna jest wymiana pokryć dachowych przez profesjonalne firmy, 
- czy zdjęty z dachu eternit musi zostać niezwłocznie z utylizowany, 
- czy gminy mogą odmawiać składania załącznika nr 3 pn. „Zgłoszenie odpadów zawierających 
azbest, które powstaną w wyniku realizacji przedsięwzięcia, celem ich odbioru i utylizacji, 
- prośba o wyjaśnienie przykładów wynikających z zaznaczenia pola: jestem osobą fizyczną 
prowadzącą działalność rolniczą (21.10.2022 r.). 

- Mimo wcześniejszych interwencji WIR w sprawie wadliwego działania tzw. aplikacji suszowej, i 
zapewnień Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi o prawidłowości działania publicznej aplikacji „zgłoś 
szkodę rolniczą”, jest coraz więcej głosów dotyczących niedoskonałości tejże aplikacji (aplikacja nie 
działa lub działa wadliwie – problemy z logowaniem, zawieszanie się aplikacji, wyrzucanie już 
zalogowanych, nie zaciąganie danych z wniosku o płatności obszarowe). Z uwagi na powyższe Zarząd 
zwrócił się do Prezesa KRIR o podjęcie działań mających na celu natychmiastowe uruchomienie aplikacji 
„Zgłoś szkodę rolniczą” oraz poprawę wyliczeń strat przez aplikację, tak aby były one zgodne z 
faktycznym uszkodzeniem plantacji i rzeczywistą utratą plonów. Ze względu na niedomagania aplikacji, 
zwracamy się również z prośbą o podjęcie działań w sprawie ponownego wydłużenia terminu składania 
wniosków o oszacowanie szkód spowodowanych przez suszę (24.10.2022 r.). 
- W związku z pojawiającymi się doniesieniami medialnymi oraz przekazanymi informacjami od rolników 
w sprawie karania producentów bydła za sprzedaż krów po wycieleniu, Zarząd zwrócił się do KRIR z 
wnioskiem o wystąpienie do MRIRW oraz Głównego Inspektoratu Weterynarii o podanie szczegółowych 
interpretacji przepisów odnoszących się do krów po porodzie (28.10.2022 r.). 
- W związku wnioskiem RP WIR w Lesznie, Zarząd zwrócił się do Prezesa KRIR w następujących sprawach: 
podjęcie działań dotyczących zwiększenie dopłat do paliwa rolniczego z uwzględnieniem inflacji, 
podjęcia inicjatywy w sprawie waloryzacji stawek dopłat bezpośrednich z uwzględnieniem inflacji 
(15.11.2022 r.). 
- Zarząd zwrócił się z prośbą do Prezesa KRIR o wystosowanie pisma do Waldemara Humięckiego 
Dyrektora Generalnego Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa z wnioskiem dotyczącym możliwości 
spotkania z przedstawicielami wielkopolskiego samorządu rolniczego na terenie naszego województwa 
w celu omówienia dalszej współpracy (14.11.2022 r.). 
- Na wniosek Rady Powiatowej WIR w Pile, dotyczącym możliwości płoszenia ptaków objętych ochroną 
gatunkową bez konieczności wystąpienia do Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska, Zarząd 
zwrócił się do Prezesa KRIR z prośbą podjęcie działań mających na celu zmiany w prawie w tym zakresie 
(15.11.2022 r.). 
- W związku z brakiem odpowiedzi na pytania zawarte w piśmie do KRIR (KRIR interweniowała już w tej 
sprawie) dotyczące możliwości płoszenia ptaków będących pod ochroną gatunkową (żurawie, krukowate 
itp.), Zarząd zwrócił się do Prezesa KRIR o wystosowanie pisma do Ministra Klimatu i Środowiska z 
pytaniami: czy możliwe są zmiany w obecnie obowiązujących przepisach prawnych, które umożliwią 
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płoszenie ptaków objętych ochroną gatunkową, jakie działania musiałby być podjęte dla ich dokonania, 
jeśli nie, to czy istnieje możliwość uproszczenia wydawania zgody na płoszenie ptaków (15.12.2022 r.). 
- W związku z przyszłorocznymi wyborami do Izby Rolniczych oraz na wniosek WZ zostało skierowane 
pismo do KRIR dotyczące zmniejszenie liczby wymaganych podpisów pod kandydaturą na radnego Rady 
Powiatowej o połowę, tzn. z 50 do 25 oraz odejścia od dotychczasowych zasad przydzielania mandatów 
miastom w gminach miejsko-wiejskich, Radni powinni być wybierani bez podziału na miasto i gminę, lecz 
tylko na gminę (29.12.2022 r.). 
 
Inne: 
- Zarząd wystąpił do Głównego Lekarza Weterynarii z prośbą o przekazanie aktualnych informacji, w 
związku z odłowem dzików na terenach miejskich i zamiarem wpuszczania ich w obwody łowieckie w 
kontekście rozprzestrzeniania się ASF (11.01.2022 r.). 
- Zarząd zwrócił się z prośbą do Enea Operator S.A. o przesłanie informacji na jakim etapie jest sprawa 
rozpatrywania prośby p. A. Czepczyńskiego dotyczącej zmiany usytuowania słupów energetycznych 
(16.02.2022 r.). 
- Do Biur WIR zgłaszają się rolnicy z całego województwa, którzy składają wnioski o dotację do 
zakupionego wapna w ramach ogólnopolskiego programu regeneracji środowiskowej gleb poprzez ich 
wapnowanie. W związku z tym WIR skierowała do Prezesa WFOŚiGW w Poznaniu prośbę o wykreślenie z 
wniosku pkt. 10, oraz przyjęcie metodyki stosowanej przez ARiMR przy zwrocie środków w przypadku 
zużytego materiału siewnego, a także zmianę nagłówka w kolumnach 1, 2 i 3 na „zastosowanego wapna 
nawozowego oraz środka wapnującego”(21.02.2022 r.). 
- W związku ze zmianą granic obwodów łowieckich oraz ich kategoryzacji w województwie 
wielkopolskim, Zgodnie z uchwałą Sejmiku Województwa Wielkopolskiego, Zarząd zwrócił się do 
prezydentów miast, wójtów, burmistrzów z prośbą o możliwie szybkie przeprowadzenie opiniowania 
dzierżaw obwodów łowieckich. (07.03.2022 r.). 
- W związku z nadzwyczajną sytuacją związaną z wojną w Ukrainie, która wywołała potrzebę 
zapewnienia pomocy uchodźcom, Zarząd zwrócił się do Prezesa Zarządu Pfeifer&Langen z prośbą o 
włączenie się w pomoc uchodźcom z Ukrainy i przekazanie na rzecz fundacji "Barka" przygotowującej 
posiłki , nieodpłatnie cukru (15.03.2022 r.). 
- Na prośbę rolników zwracających się do biur Wielkopolskiej Izby Rolniczej w sprawie rewaloryzacji 
emerytur rolniczych, Zarząd zwrócił się do Dyrektora OT KRUS z prośbą o wyjaśnienie zasad oraz 
wysokości rewaloryzacji (15.03.2022 r.). 
- W związku trwającymi procesami wydzierżawiania obwodów łowieckich w Wielkopolsce oraz kolejnymi 
działaniami następującymi po ich wydzierżawieniu, związanymi z realizacją zadań z zakresu ustawy 
Prawo łowieckie, Zarząd zwrócił się do Zarządów Okręgowych PZŁ w Wielkopolsce z prośbą o 
uwzględnienie głosów rolników w tych pracach (15.03.2022 r.). 
- Zarząd wyraził poparcie dla wniosku Stowarzyszenia Polska Soja w sprawie podjęcia pilnych działań w 
zakresie stworzenia strategii i planu działania w celu zwiększenia areału uprawy soi w Polsce 
(19.05.2022r.). 
- Na wniosek Rady Powiatowej Wielkopolskich Izby Rolniczej w Lesznie, Zarząd WIR zwrócił się do 
Zarządu Okręgowego Polskiego Związku Łowieckiego w Poznaniu z prośbą o podjęcie działań 
zmierzających do redukcji populacji muflonów na terenie OHZ Gola (02.06.2022 r.). 
- W związku z wnioskiem Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Złotowie, Zarząd zwrócił się 
do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad Oddział w Poznaniu z prośbą korektę i wskazanie 
możliwości przebiegu projektowanej trasy S11 w sposób mniej uciążliwy dla lokalnych producentów oraz 
gospodarstw rolnych położonych na trasie projektowanej drogi (27.06.2022 r.). 
- Realizując wniosek X WZ WIR, Zarząd zwrócił się z apelem do Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej o wydłużenie terminu na realizację przedsięwzięcia pn. „usuwanie 
odpadów i folii rolniczych, siatki, sznurka do owijania balotów, opakowań po nawozach i typu Big Bag” 
do 31 października 2022 r. (27.06.2022 r.) 
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- Odpowiadając na zgłaszane postulaty, dotyczące wydłużenia godzin pracy Wielkopolskiej Gildii Rolno-
Ogrodniczej w godzinach wieczornych, Zarząd zwrócił się z prośbą w tej sprawie do Prezesa WGRO S.A. 
(13.07.2022 r.). 
- Realizując wniosek RP WIR w Poznaniu dotyczący niekarania rolników za brak etykiety na ziemniakach 
na półce sklepowej, Zarząd zwrócił się Głównego Inspektora Ochrony Roślin i Nasiennictwa z 
wyjaśnieniem, że rolnik zaopatruje w etykietę ziemniaki, kiedy opuszczają jego gospodarstwo, następnie 
gubione są przez pośredników i w trakcie transport, na co rolnik nie ma już wpływu (14.07.2022 r.). 
- Na wniosek RP w Krotoszynie, Zarząd, zwrócił się do Wielkopolskiego Wojewódzkiego Lekarza 
Weterynarii z prośbą o przesłanie informacji w zakresie ilości odmów przyznania odszkodowań za 
zlikwidowane stada trzody chlewnej w związku z wykryciem ASF (26.07.2022 r.). 
- W związku z wnioskami Rad Powiatowych WIR w Śremie, Kościanie oraz Lesznie, Zarząd zwrócił się do 
Głównego Lekarza Weterynarii z wnioskiem o podjęcie niezbędnych działań w Komisji Europejskiej w 
celu jak najszybszego zniesienia stref czerwonych z ograniczeniami ASF (02.11.2022 r.). 
 
 
3. Stanowiska, opinie 
 
3.1 Stanowiska 
Przygotowane przez Zarząd i przyjęte przez Walne Zgromadzenie: 

 Stanowisko dotyczące wyzwań stojących przez rolnictwem oraz Wspólną Polityką Rolną w 
związku z agresją Rosji na Ukrainę. 

 Stanowisko w sprawie trudnej sytuacji rynkowej rolników. 

 Stanowisko. w sprawie uwag Komisji Europejskiej do Krajowego Planu Strategicznego na lata 
2023-2027 

 Stanowisko. w sprawie dramatycznej sytuacji na rynku trzody chlewnej. 

 Stanowisko w sprawie projektu redukcji stosowania środków ochrony roślin. 

 Stanowisko w sprawie promowania krajowych źródeł białka. 

 Stanowisko. w sprawie jednolitych standardów w zakresie płodów rolnych produkowanych na 
terenie UE i tych sprowadzanych spoza UE. 

 Stanowisko. w sprawie aktualnych problemów rolnictwa. 
 
3.2 Opinie do aktów prawnych przesłane do KRIR 
 
W ramach tego zadania, Wielkopolska Izba Rolnicza opiniowała szereg projektów ustaw i rozporządzeń, 
nadesłanych przez Krajową Radę Izb Rolniczych. 
Wykaz wydanych opinii stanowi załącznik do niniejszego sprawozdania. 
 
3.3 Opinie wydane zgodnie z art. 5a. 1. Ustawy o Izbach Rolniczych w omawianym okresie 
sprawozdawczym: 
 

 63 opinie dla Marszałka Województwa Wielkopolskiego w sprawie zmiany przeznaczenia gruntów 
rolnych i leśnych na cele nierolnicze i nieleśne, w tym 7 opinii negatywnych, 

 11 postanowień w sprawie zmiany przeznaczenia gruntów leśnych na cele nieleśne, w tym 1 
negatywne, 

 52 opinie w sprawie przedłużenia umów dzierżaw lub sprzedaży na rzecz dzierżawców dotyczących 
gruntów będących w Zasobach Skarbu Państwa, w tym 6 opinii pozytywnych warunkowo oraz 7 
opinii negatywnych, 

 56 opinii w dotyczących miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego, 

 113 opinii w sprawie ceny żyta dla potrzeb naliczania podatku rolnego, w tym 6 negatywnych, 

 506 opinii w sprawie wydzierżawienia obwodów łowieckich, w tym 7 negatywnych oraz 469 opinii 
rocznych planów łowieckich, w tym 3 negatywne. 



15 

 
4. Udział Członków Zarządu w ważniejszych wyjazdach, zebraniach, imprezach. 
 
Zarząd skupił się głównie na przekazywaniu wszelkich postulatów, wniosków, polemik na aktualne 
tematy, będące istotnymi dla wielkopolskiego i polskiego rolnictwa, do wszystkich możliwych organów 
Państwa Polskiego. Wszystkie bieżące, najważniejsze informacje były przekazywane przez Zarząd za 
pomocą strony internetowej, mediów społecznościowych, prasy, a także poprzez Biura Powiatowe, 
delegatów oraz członów samorządu rolniczego. 
Zarząd, pracownicy oraz delegaci uczestniczyli zdalnie w różnego rodzaju webinariach, seminariach i 
konferencjach związanych z szeroko pojętym rolnictwem i jego zagadnieniami oraz aktualnymi 
problemami. 
Mimo uwarunkowań spowodowanych pandemią i wieloma restrykcjami sanitarnymi, Prezes Piotr 
Walkowski brał udział w różnych spotkaniach dotyczących rolnictwa, przestrzegając wszelkich wymogów 
sanitarnych. Część spotkań odbywał w trybie spotkań zdalnych. Były to między innymi: 
- posiedzenia Grupy Roboczej KSOW, 
- spotkania i konsultacje związane z funkcjonowaniem ZWC „Gospodarna Wielkopolska” w ramach 
współpracy z TUW, 
- posiedzenia Kapituły Wielkopolski Rolnik Roku, 
- posiedzenia Zespołu ds. stabilizacji i wsparcia rynku mięsa wieprzowego, 
- spotkania z prezesem i członkami WZ Spółki „ROL-WIR” w sprawie analizy działalności spółki oraz 
rozszerzenia współpracy z WIR. 
 
4.1 Walne Zgromadzenia 
IX Walne Zgromadzenie Wielkopolskiej Izby Rolniczej VI kadencji. 
W dniu 26 kwietnia 2022 roku w Poznaniu obradowało IX Walne Zgromadzenie Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej VI kadencji. Przewodniczącym obrad był Jerzy Kostrzewa – Członek Zarządu WIR oraz 
przewodniczący RP WIR w Grodzisku Wlkp. Sekretarzem Walnego Zgromadzenia wybrany został Jan 
Pauliński – Członek Zarządu WIR i jednocześnie Przewodniczący RP WIR w Słupcy. W pierwszej części 
spotkania Delegaci zapoznali się z Informacją o sposobie realizacji wniosków przyjętych przez VIII Walne 
Zgromadzenie WIR VI kadencji w dniu 29 listopada 2021 roku oraz sprawozdaniem z pracy Zarządu WIR 
w okresie od 11 listopada 2021 r. do 31 marca 2022 r. W kolejnym punkcie Walne Zgromadzenie po 
krótkiej dyskusji przyjęło do wiadomości sprawozdanie Zarządu WIR z działalności statutowej 
i finansowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej za 2021. W dalszej części delegaci przyjęli następujące 
uchwały: 

 w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu członka Walnego Zgromadzenia Pana Włodzimierza 
Szychowiaka, dyskusja i głosowanie nad projektem uchwały. 

 w sprawie zatwierdzenia sprawozdań Zarządu Wielkopolskiej Izby Rolniczej z działalności 
statutowej i finansowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej za rok 2021, dyskusja i głosowanie nad 
projektem uchwały. Walne Zgromadzenie przyjęło wyżej wymienioną uchwałę tym samym 
udzielając absolutorium Zarządowi za rok 2021. 

Po przyjęciu sprawozdań z działalności Zarządu Wielkopolskiej Izby Rolniczej za rok 2021 delegaci po 
wymianie poglądów i dyskusji jednogłośnie przyjęli stanowisko Walnego Zgromadzenia dotyczące 
wyzwań stojących przez rolnictwem oraz Wspólną Polityką Rolną w związku z agresją Rosji na Ukrainę. 
 
X Walne Zgromadzenie WIR VI kadencji 
W dniu 21 czerwca 2022r. w Sierakowie obradowało X Walne Zgromadzenie Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej VI kadencji. Przewodniczącym obrad został Jerzy Kostrzewa - Członek Zarządu WIR oraz 
Przewodniczący Rady Powiatowej WIR w Grodzisku Wlkp. Sekretarzem obrad Walnego Zgromadzenia 
została Mariola Kolanoś – Przewodnicząca Rady Powiatowej WIR w Międzychodzie. 
W pierwszej części spotkania Delegaci zapoznali się z informacją o sposobie realizacji wniosków 
przyjętych przez IX Walne Zgromadzenie Wielkopolskiej Izby Rolniczej VI kadencji w dniu 26 kwietnia 
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2022r., oraz ze sprawozdaniem z pracy Zarządu Wielkopolskiej Izby Rolniczej w okresie od 1 kwietnia do 
31 maja 2022r. Następnie przedstawiona została prezentacja pn. „Uwagi Komisji Europejskiej do 
Krajowego Planu Strategicznego na lata 2023-2027. Trudna sytuacja rynkowa rolników”, którą omówił 
starszy specjalista WIR – Andrzej Przepióra. Na wstępie specjalista wskazał najważniejsze wyzwania 
stojące przed wielkopolskim rolnictwem, a są to: dynamiczny wzrost kosztów produkcji, spadek eksportu 
wieprzowiny z UE do Chin oraz problem ASF, zerwane łańcuchy dostaw, wojna na Ukrainie oraz inflacja 
i wzrost stóp procentowych. Następnie omówiona została trudna sytuacja na rynku trzody chlewnej. 
Walne Zgromadzenie opowiedziało się za tym, aby utrzymać w formie cyklicznej wsparcie dla rolników 
utrzymujących lochy i prosięta, a także koniecznym jest utrzymanie rekompensat za obniżony dochód 
dla rolników produkujących w strefach ASF. Walne Zgromadzenie przyjęło również dwa stanowiska w 
sprawie uwag Komisji Europejskiej do Krajowego Planu Strategicznego na lata 2023-2027 oraz w sprawie 
trudnej sytuacji rynkowej rolników. 
 
XI Walne Zgromadzenie w Nowych Skalmierzycach 
3 września 2022 r. odbyło się jedenaste w VI kadencji samorządu rolniczego posiedzenie Walnego 
Zgromadzenia Wielkopolskiej Izby Rolniczej VI kadencji. Na obrady do Nowych Skalmierzyc w powiecie 
ostrowskim przybyło 36 delegatów. Obradom przewodniczył Wiceprezes Zbigniew Stajkowski, 
a sekretarzem obrad został wybrany Członek Zarządu Jerzy Kostrzewa. W pierwszej części posiedzenia 
delegaci wzięli udział w konferencji dotyczącej uprawy soi, przeglądzie plantacji demonstracyjnej oraz 
pokazach prac polowych, odbywających się w ramach organizowanego już po raz piaty Wielkopolskiego 
Święta Soi, w gospodarstwie rolnym Jana Chlasty. W drugiej części obrad Walne Zgromadzenie przyjęło 
dwie uchwały, cztery stanowiska i pięć wniosków do dalszej realizacji przez Zarząd WIR. W kolejnym 
punkcie Walnego Zgromadzenia podjęto dyskusję na temat krajowych źródeł białka, walorów soi, 
stosowania środków ochrony roślin oraz sytuacji na rynku trzody chlewnej. Efektem tej dyskusji było 
przyjęcie przez Walne Zgromadzenie czterech stanowisk: 
1)  w sprawie jednolitych standardów w zakresie płodów rolnych produkowanych na terenie UE i tych 
sprowadzanych spoza UE, 
2)  w sprawie promowania krajowych źródeł białka, 
3)  w sprawie projektu redukcji stosowania środków ochrony roślin, 
4)  w sprawie dramatycznej sytuacji na rynku trzody chlewnej. 
 
Obrady XII Walnego Zgromadzenia Wielkopolskiej Izby Rolniczej VI kadencji 
W dniu 13 grudnia 2022 r. odbyło się XII Walne Zgromadzenie Wielkopolskiej Izby Rolniczej VI kadencji. 
Tym razem miejscem obrad był Poznań, a dokładniej Biuro Wojewódzkie WIR na poznańskim Golęcinie. 
Przewodniczącym obrad został wybrany Piotr Walkowski - Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej, 
a sekretarzem został Zbigniew Stajkowski - V-ce Prezesa Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Delegaci zapoznali 
się z ofertą pakietu ubezpieczeń dla rolników i przedsiębiorstw rolnych, których elastyczny zakres 
pozwala na dopasowanie kształtu umowy ubezpieczenia do specyfiki prowadzonej działalności rolniczej. 
W pierwszej części obrad Delegaci zapoznali się ze sposobem realizacji wniosków przyjętych przez XI 
Walne Zgromadzenie WIR oraz ze sprawozdaniem z pracy Zarządu WIR w okresie od 11 sierpnia do 31 
października 2022r. W kolejnym punkcie zgromadzeni Delegaci zapoznali się z najważniejszymi 
działaniami Krajowej Rady Izb Rolniczych, m.in. w zakresie opiniowania aktów prawnych, 
podejmowanych działań w zakresie problemów związanych z wysokimi cenami nawozów, wadliwym 
działaniem aplikacji suszowej czy też złą sytuacją ekonomiczną rodzinnych gospodarstw rolnych. 
Następnie Walne Zgromadzenie zajęło się tzw. uchwałami okołobudżetowymi, analizując i żywo 
dyskutując nad możliwościami wydatkowania zaplanowanych środków. Delegaci przedyskutowali plan 
pracy WIR na kolejny rok oraz planowany budżet Izby – dochody budżetu w wysokości 5.912.740,00 zł, 
wydatki budżetu w wysokości 6.285.588,00 zł, a deficyt budżetu wynosi 372.848,00 zł, którego źródłem 
pokrycia będą przychody pochodzące z zaciągniętego kredytu krótkoterminowego na kwotę 372.848,00 
zł. W głosowaniu, plan budżetu na rok 2023 został przyjęty jednomyślnie. Po przyjęciu uchwał 
okołobudżetowych obecni Delegaci zapoznali się ze sprawozdaniem Komisji Rewizyjnej z działalnością 

http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/stanowisko_w_sprawie_jednolitych_standardow_w_zakresie_plodow_rolnych.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/stanowisko_w_sprawie_jednolitych_standardow_w_zakresie_plodow_rolnych.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/stanowisko_w_sprawie_promowania_krajowych_zrodel_bialka.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/stanowisko_w_sprawie_projektu_redukcji_stosowania_srodkow_ochrony_roslin.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/stanowisko_w_sprawie_dramatycznej_sytuacji_na_rynku_trzody_chlewnej.pdf
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w I półroczu 2022 oraz planem pracy na rok 2023, co zostało jednogłośnie zatwierdzone poprzez 
przyjęcie odpowiednich uchwał w tym zakresie. XII Walne Zgromadzenie Wielkopolskiej Izby Rolniczej VI 
kadencji przyjęło stanowisko w sprawie aktualnych problemów rolnictwa. XII Walne Zgromadzenie 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej VI kadencji przyjęło także do realizacji 3 wnioski zgłoszone przez Rady 
Powiatowe WIR. Pierwszy wniosek (RP WIR w Czarnkowie) dotyczył zmniejszenia liczby wymaganych 
podpisów pod kandydaturą na radnego Rady Powiatowej o połowę, tzn. z 50 do 25 oraz odejścia od 
dotychczasowych zasad przydzielania mandatów miastom w gminach miejsko-wiejskich, Radni powinni 
być wybierani bez podziału na miasto i gminę, lecz tylko na gminę. Walne Zgromadzenie omówiło 
sprawy bieżące, w tym organizację Wielkopolskich Forów Rolniczych – Wspólnie dla Wielkopolskiej Wsi. 
Głównymi współorganizatorami przedsięwzięcia, oprócz Wielkopolskiej Izby Rolniczej, są Wielkopolski 
Oddział Regionalny Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa oraz Wielkopolski Ośrodek 
Doradztwa Rolniczego w Poznaniu. Cykl spotkań zostanie przeprowadzony w formie stacjonarnej pod 
patronatem Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz Wojewody Wielkopolskiego. 
 
4.2 Pozostałe wydarzenia 
 
Seminaria uprawowe – styczeń 2022 
W Zakrzowie k. Kędzierzyna-Koźla na Opolszczyźnie w dniu 13 stycznia 2022 r., oraz 14 stycznia 2022 
roku w Poznaniu (spotkania odbyły się także w wersji on-line), odbyły się seminaria uprawowe, 
zorganizowane tradycyjnie przez Top Agrar Polska, z udziałem partnerów. W spotkaniach wziął udział 
Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotr Walkowski. Na pytania uczestników seminariów i warsztatów 
uprawowych odpowiadali znakomici eksperci: prof. Hansgeorg Schoenberger (N.U. Agrar) i dr hab. 
Jarosław Potarzycki (prof. UPP). 
Wśród tematyki tegorocznych seminariów uprawowych znalazły się następujące zagadnienia: 
- Jak poprawić efektywność nawożenia przy wysokich cenach nawozów i ograniczeniach związanych 
z Zielonym Ładem – prof. Hansgeorg Schönberger, 
- Jaką przyjąć strategię nawożenia fosforem i potasem w tym roku. W jakich warunkach można na nich 
zaoszczędzić (pH, zasobność gleb, uruchomienie składnika z gleby, zapobieganie uwstecznieniu, 
rozpuszczalność i przyswajalność różnych form, dobór nawozu) – dr hab. Jarosław Potarzycki, 
- Innowacje w ochronie kukurydzy – Tudor 114 OD i inne nowości 2022 – Marcin Bystroński (Innvigo), 
- W jakim stopniu nawozy naturalne mogą zastąpić nawozy mineralne. Jak bilansować składniki 
pokarmowe i stosować nawozy naturalne – prof. Hansgeorg Schönberger, 
- Rola kwalifikowanego materiału siewnego w obliczu Zielonego Ładu – nowe wyzwania w produkcji 
roślinnej – dr Jacek Rajewski (Poznańska Hodowla Roślin Tulce). 
 
Konferencja „Zielony Ład- szanse i zagrożenia dla polskiego rolnictwa” 
W dniu 21 stycznia 2022 r. w Senacie RP odbyła się konferencja „Zielony ład – szanse i zagrożenia dla 
polskiego rolnictwa”. W spotkaniu, które zorganizowała Senacka Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi wzięli 
udział m.in. Pan Janusz Wojciechowski Komisarz ds. Rolnictwa i Rozwoju Wsi UE, Pan Henryk Kowalczyk 
Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz przedstawiciele związków branżowych działających w otoczeniu 
rolnictwa. Wielkopolską Izbę Rolniczą reprezentował Przewodniczący RP WIR w Jarocinie Pan Bartosz 
Banaszak. Zdaniem Komisarza ds. Rolnictwa i Rozwoju Wsi Pana Janusza Wojciechowskiego 
wprowadzany Zielony Ład stanowi szanse dla polskiego rolnictwa. Zaapelował do zebranych by ci 
aktywnie włączyli się w dyskusję nad Krajowym Planem Strategicznym stanowiącym dokument 
określający precyzyjnie rozwiązania dla rolnictwa. Jednym z jego celów jest zapewnienie krajom Unii 
samowystarczalności w produkcji rolniczej oraz utrzymanie małych gospodarstw rolnych. Szczegółowe 
zagadnienia Krajowego Planu Strategicznego dla Wspólnej Polityki Rolnej omówił MRiRW Henryk 
Kowalczyk. W ramach Planu przewiduje się dwukrotny wzrost liczby gospodarstw ekologicznych w kraju 
oraz wsparcia dla przetwórców żywności, zwłaszcza ekologicznej. Niezwykle ważne są też zagadnienia 
związane z demografią w rolnictwie np. ograniczenie spadku liczby gospodarstw rolnych czy też 
wprowadzenie pomocy dla młodych rolników chcących kontynuować działalność rolniczą. W kontekście 



18 

ograniczenia stosowania nawozów mineralnych i środków ochrony roślin za bardzo ważne należy uznać 
stosowanie nawozów naturalnych. W trakcie dyskusji podnoszono również kwestię definicji aktywnego 
rolnika oraz zmian przepisów emerytalnych dla rolników przekazujących gospodarstwa następcom. 
Zwracano również uwagę na kwestię pracy rolników na wsi oraz rosnących oczekiwań części ich 
mieszkańców niezwiązanych z rolnictwem do narzucenia własnych poglądów i zaleceń. 
 
Posłowie dyskutowali o Krajowym Planie Strategicznym 
W czwartek, 10 lutego 2022 r. odbyło się w Sejmie posiedzenie Komisji ds. Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 
które było poświęcone Krajowemu Planowi Strategicznemu. W posiedzeniu Komisji, obok posłów, wzięli 
udział: Premier Mateusz Morawiecki, Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi Henryk Kowalczyk, Europejski 
Komisarz ds. Rolnictwa i Rozwoju Wsi Janusz Wojciechowski oraz przedstawiciele rolników, w tym 
Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotr Walkowski. W czasie dyskusji posłowie oraz zaproszeni goście 
odnosili się do Krajowego Planu Strategicznego oraz aktualnej sytuacji w rolnictwie. Przedstawiciele 
organizacji ekologicznych wskazywali, że plan jest zdecydowanie mało ambitny w zakresie ochrony 
klimatu, środowiska, czy poprawy dobrostanu zwierząt. Posłowie oraz przedstawiciele organizacji 
rolniczych wskazywali na bardzo trudną sytuację w rolnictwie i gwałtowny spadek liczby gospodarstw 
rolnych w Polsce (aż 340 tys. w ciągu ostatniej dekady) oraz konieczność podjęcia pilnych działań 
pomocowych. Szczególnie trudna sytuacja dotyczy obecnie gospodarstw utrzymujących trzodę chlewną. 
Bez pomocy wiele gospodarstw po prostu upadnie. Prezes Piotr Walkowski w swoim wystąpieniu 
odniósł się do kwestii materiału genetycznego i odmian roślin, które mają obecnie do dyspozycji rolnicy. 
Wymogi Nowego Ładu spowodują, że ten potencjał nie zostanie wykorzystany. 
 
Konferencja Ochrony Roślin 
W dniach 16 – 18 lutego 2022 roku odbyła się Konferencja Ochrony Roślin – 62. Sesja Naukowa Instytutu 
Ochrony Roślin – PIB. Z uwagi na sytuację epidemiczną, była przeprowadzona w formule hybrydowej. 
Tematem przewodnim Konferencji był „Europejski Zielony Ład, a przyszłość ochrony roślin”, jako 
nawiązanie bezpośrednio do nowej unijnej strategii rozwoju, która zakłada osiągnięcie neutralności 
klimatycznej Unii Europejskiej do 2050 roku. Podczas obrad spotkali się ze sobą przedstawiciele 
środowiska naukowego z praktykami, co było sposobnością, by uzupełniając wzajemnie swoją wiedzę 
i doświadczenia, określić szanse i zagrożenia, jakie polskiemu rolnictwu stwarzają unijne strategie „Od 
pola do stołu” oraz „Na rzecz bioróżnorodności”. Dokumentom tym przyświeca główny cel jakim jest 
rozwój rolnictwa zrównoważonego, z ograniczonym stosowaniem pestycydów oraz nawozów, 
gwarantujący produkcję zdrowej żywności oraz bezpieczeństwo dla środowiska. Podsumowując przebieg 
Konferencji, można wysnuć wniosek, że jej uczestnicy stoją na stanowisku, że wprowadzenie zasad 
Zielonego Ładu należy traktować nie jako zagrożenie ale jako ogromne wyzwanie. Wyzwanie dla 
instytucji, nauki, przemysłu i finalnie dla rolników. Tym ostatnim muszą zostać zaproponowane takie 
rozwiązania, które mimo planowanych do wprowadzenia ograniczeń pozwolą na prowadzenie 
racjonalnej produkcji i zachowanie dochodowości gospodarstw. 
 
"Kropla drąży skałę" – kolejne posiedzenie Zespołu ds. stabilizacji rynku mięsa wieprzowego 
W piątek 18 lutego 2022 r. pod przewodnictwem Prezesa Piotra Walkowskiego odbyło się kolejne 
posiedzenie Zespołu ds. stabilizacji rynku mięsa wieprzowego, działającego w ramach Porozumienia 
Rolniczego. Spotkanie rozpoczęła analiza sytuacji na rynku trzody chlewnej zaprezentowana przez Panią 
Ewę Domańską z Departamentu Rynków Rolnych MRiRW oraz Pana Andrzeja Przepiórę, starszego 
specjalistę Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Analiza rynku potwierdza bardzo trudną sytuację producentów. 
Od dłuższego już czasu, ceny skupu znajdują się zdecydowanie poniżej kosztów produkcji. Na tym rynku 
od lat funkcjonują cykle cenowe, ale tym razem okres niskich cen jest już bardzo długi, co powoduje 
realne straty gospodarstw trzodowych. Trudną sytuację swoich gospodarstw potwierdzili uczestniczący 
w posiedzeniu Zespołu rolnicy. Ich zdaniem, bez pomocy państwa, sektor trzodowy oparty o niezależne, 
rodzinne gospodarstwa przestanie wkrótce istnieć. 
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Przedstawiciel Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi przedstawił krótko instrumenty pomocy, które są 
w chwili obecnej dostępne dla rolników. Są to nieoprocentowane pożyczki, rekompensaty dla rolników 
produkujących w strefach ASF, refundacja kosztów bioasekuracji oraz dopłaty do loch w wysokości 1000 
zł na każde 10 urodzonych prosiąt. W ponad dwuletniej działalności Zespołu temat wsparcia dla 
rolników produkujących trzodę chlewną pojawiał się wielokrotnie. Członkowie Zespołu wskazywali na 
konieczność wprowadzenia stabilnego mechanizmu wsparcia. Dyskusja dotyczyła również dopłaty do 
dobrostanu loch oraz tuczników. To jest narzędzie akceptowane i promowane przez Komisję Europejską 
i może stanowić furtkę dla poprawy stabilności finansowej gospodarstw rolnych. Rolnicy podkreślili, że 
należy dokonać zmian w tym działaniu, tak aby było ono bardziej dostępne dla rolników. Zdaniem 
członków Zespołu konieczne jest utrzymanie rekompensat za obniżony dochód dla rolników 
produkujących w strefach ASF. Według pierwotnych zapowiedzi MRiRW takie wsparcie miało 
obowiązywać do 2023 roku. Na podstawie tych zapowiedzi, wielu rolników kontynuuje produkcję 
wieprzowiny. Podczas posiedzenia Zespołu omówiono również planowaną pomoc w ramach Krajowego 
Planu Odbudowy. Przedstawiciel MRiRW zapowiedział, że w ramach tego instrumentu wspierane będzie 
wdrażanie technologii cyfrowych w rolnictwie oraz przetwórstwo rolno-spożywcze prowadzone na 
poziomie gospodarstwa rolnego oraz przez małe i średnie zakłady przetwórcze. Rolnicy zwrócili uwagę 
na konieczność powiązania przetwórstwa z zakupem surowca od polskich producentów świń. 
Podsumowując spotkanie, Pan Prezes Walkowski wskazał na bardzo istotny dorobek Zespołu w postaci 
analizy sytuacji sektora i rolników oraz propozycji konkretnych rozwiązań kierowanych do instytucji 
rządowych. Nie wszystkie propozycje udaje się realizować ze względu na ograniczenia możliwości 
stosowania niektórych instrumentów pomocy, na poziomie Komisji Europejskiej. Wdrażana pomoc do 
loch, która była przedmiotem poprzedniego posiedzenia Zespołu pokazuje jednak, że warto cierpliwie 
zgłaszać dobre pomysły i jednoczyć wiele środowisk producentów wokół tych idei. W tym posiedzeniu 
Zespołu, na zaproszenie Przewodniczącego, udział brali między innymi, Pan Grzegorz Majchrzak, Prezes 
Wielkopolskiego Stowarzyszenia Producentów Trzody Chlewnej, Pan Bogusław Prałat, przedstawiciel 
Polskiego Związku Niezależnych Producentów Świń czy też reprezentanci Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Wielkopolskiego, który to region jest ciągle czołowym producentem trzody chlewnej 
w kraju. 
 
„Wrząca” równowaga rynków 
W dniu 22 lutego 2022 r. odbyło się pierwsze z dwóch spotkań w ramach 6. edycji cyklu Agro Akademii, 
organizowanej przez Bank BNP Paribas. Wydarzenie dedykowane odbiorcom z segmentu agro, 
organizowane było pod hasłem „Cena jutra”. Agro Akademia, to okazja do poszerzenia przez rolników 
i przetwórców fachowej wiedzy. Dlatego z każdym rokiem spotkania cieszą się coraz większym 
zainteresowaniem. Uczestnicy doceniają m.in. wybór ciekawych, aktualnych dla branży tematów, 
możliwość uzyskania rzetelnej wiedzy od prelegentów, uznanych specjalistów – zarówno teoretyków, jak 
i praktyków w danej dziedzinie oraz analityków bankowych. 
W panelu eksperckim podczas Agro Akademii udział wzięli: Piotr Walkowski – Prezes Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej, Rafał Mładanowicz – rolnik, delegat Pomorskiej Izby Rolniczej do KRIR, Wojciech Styburski – 
Prezes Grupy Producentów Rolnych "Agro Integracja" i Grzegorz Kozieja – Dyrektor Biura Analiz Sektora 
Rolno-Spożywczego, Departament Międzynarodowy Hub Food & Agri Grupy BNP Paribas. Podczas 
dyskusji, obecni w studio rolnicy i eksperci wskazywali na największe szanse i zagrożenia wynikające 
z aktualnej sytuacji rynkowej oraz wdrażanej przez EU nowej Wspólnej Polityki Rolnej. Piotr Walkowski, 
Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej przekazał, że wdrażanie nowej wspólnej polityki rolnej, 
w pierwszych latach oznaczać będzie chaos. Prezes wskazał na zapóźnienie technologiczne i stratę 
ostatnich kilkunastu lat w zakresie wdrażania innowacyjnych technologii oraz innych niż chemiczne 
metod ochrony roślin. Prezes wskazał na brak należytej współpracy nauki z praktyką oraz brak oferty 
instytucji naukowych dla rolników. To zapóźnienie trudno będzie nadrobić w krótkim czasie i na dużą 
skalę. Nowe technologie będą wdrażane w niewielkiej grupie najlepszych gospodarstw rolnych, które 
będą stanowić swoistą bazę doświadczalną i przykład dla pozostałych rolników. Wiele nowych 
technologii będzie wymagało poniesienia wysokich nakładów inwestycyjnych, a jak wiemy środki z II 
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filara w projekcie KPS zostały mocno ograniczone. Relacje kosztów produkcji i cen zbytu powodują, że 
rolnicy będą rezygnowali z takich upraw, jak burak cukrowy, czy ziemniak przemysłowy. Prezes dodał, że 
brak wsparcia dla trzody chlewnej oznaczać będzie dalszą koncentrację tego sektora oraz rezygnację 
z hodowli przez małe i średnie gospodarstwa rodzinne. Dodatkowo problemem jest genetyka i hodowla 
zwierząt i roślin. Obecne gatunki roślin i rasy zwierząt są przygotowane na określone dawki nawozów, 
ochronę czy żywienie. Ich redukcja oznaczać będzie dużo niższe plony, wydajności i choroby. 
Wszyscy eksperci zgodnie stwierdzili, że przed rolnikami stoi szereg nowych wyzwań, których podjęcie 
będzie wymagało dobrego doradztwa, profesjonalizmu oraz kapitału. Nie wszyscy rolnicy podołają tym 
wyzwaniom. Część z nich będzie musiała poszukiwać dodatkowych źródeł zarobków, co już dzisiaj ma 
miejsce, szczególnie w przypadku mniejszych gospodarstw. Niezbędna będzie również dobra współpraca 
rolników z nauką i doradztwem rolniczym. 
 
Kolejne spotkanie dotyczące Planu Zadań Ochronnych Doliny Baryczy 
We wtorek 22 lutego odbyło się piąte już spotkanie w sprawie opracowania Planu Zadań Ochronnych 
Doliny Baryczy. Tym razem omówione zostały działania stanowiące zagrożenie dla przyrody na obszarze 
Doliny Baryczy, w tym przede wszystkim dla licznych gatunków ptactwa zasiedlającego te tereny. 
Wskazywano na takie zagrożenia jak: 
- usuwanie żywopłotów i zagajników lub roślinności karłowej. W czasie cyklicznie prowadzonych 
melioracji rowów i cieków wodnych, prowadzone są prace ziemne związane z usuwaniem roślinności 
przybrzeżnej. Aby zapewnić ochronę należałoby wzdłuż cieków wodnych usuwać roślinność tylko 
z jednej strony cieku. Pozwoli to na bytowanie w tych miejscach żurawi, podróżniczków czy zimorodków. 
wycinanie lasów - nadmierna eksploatacja, wycinanie wszystkich starszych drzewostanów (niszczenie 
siedlisk), wycinanie drzew w okresie lęgowym (tj. od marca do lipca), powoduje, że ptaki takie jak 
dzięcioł średni, dzięcioł zielono siwy, bocian czarny, bielik, tracą swoje miejsca lęgowe. Należałoby 
ograniczyć wycinanie starych drzew dla zachowania wartości przyrodniczych lasów w Dolinie Baryczy. 
Zdaniem przyrodników należałoby bardzo mocno graniczyć lub zaprzestać wycinki najcenniejszych 
zbiorowisk drzew w lasach liściastych. A koniecznie wycinki i inne prace prowadzić w okresie jesienno-
zimowym; 
- akwakultura słodkowodna - występuje tutaj konflikt interesów gospodarstw rybackich z ochroną 
gatunkową rybożernych gatunków ptaków (czapla siwa, nurogęś, czapla biała), które powodują duże 
straty w gospodarce rybackiej. Należałoby wprowadzić możliwość ubiegania się o stałe odszkodowania 
wypłacane przez Państwo gospodarstwom rybackim; 
- brak wody w stawach narybkowych i stawach z rybą handlową - brak napełnienia i użytkowania 
stawów i ich bieżącej konserwacji powoduje szybkie zarastanie zbiorników. Jest to niekorzystne zarówno 
z punktu widzenia ich roli – retencja i łagodzenie skutków niedoboru wody, jak i możliwości bytowania 
ptactwa oraz innych zwierząt; 
- modyfikowanie akwenów wód stojących - opróżnianie stawów narybkowych w okresie marzec-
kwiecień oraz stawów z rybą handlową o kresie marzec-połowa sierpnia. Stawy narybkowe w miarę 
możliwości należałoby doławiać późną jesienią do końca lutego. A W przypadku potrzeby odławiania ryb 
w okresie marzec – połowa sierpnia przeznaczyć na przechowywanie stawy typu basen (bez szuwarów 
i wysp). Także, ze względu na charakter wielu stawów, dla niektórych gatunków ptactwa zaleca się 
tworzenie platform pływających i lęgowych oraz oczyszczanie istniejących wysp; 
- hodowla zwierząt - budowa ferm zwierząt futerkowych oraz niewłaściwe zabezpieczenie istniejących 
może prowadzić do przedostawania się zwierząt do środowiska. Należało by lokalizować takie hodowle 
w dużym oddaleniu do obszarów Natura 2000. Należy także podejmować wszelkie środki ostrożności, 
które zapobiegną ucieczce zwierząt z takich ferm; 
- zamiana łąk i pastwisk na pola uprawne redukuje miejsca bytowania, żerowania i rozmnażania się 
żurawi, błotniaków stawowych, bocianów białych, gęsi zbożowej, gęgawej i białoczelnej. 
Podsumowując spotkanie należy zauważyć, że proponowane przez przyrodników działania w kierunku 
zminimalizowanie zagrożeń dla przyrody na terenie Doliny Baryczy są korzystne z punktu widzenia 
przyrody, ale niestety są w niektórych miejscach sprzeczne z rolniczym wykorzystaniem tych terenów. 
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Należałoby zatem wypracować takie rozwiązania, które z jednej strony będą korzystne dla środowiska, 
a z drugiej pozwolą prowadzić normalna gospodarkę rolną, w zgodzie z naturą i środowiskiem na tym 
terenie. 
 
30 lat współpracy Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW” ze środowiskiem rolniczym 
Dnia 23 lutego 2022 roku odbyła się konferencja z okazji 30 lat współpracy Towarzystwa Ubezpieczeń 
Wzajemnych „TUW” ze środowiskiem rolniczym. Uczestniczyli w niej Prezesi Izb Rolniczych i Delegaci do 
Krajowej Rady Izby Rolniczych reprezentujący samorząd rolniczy z terenu całej Polski. W trakcie 
spotkania Prezes WIR Piotr Walkowski oraz Delegat do KRIR Jolanta Nawrocka wręczyli na ręce Prezes 
TUW „TUW” Ewy Stachury-Kruszewskiej pamiątkową statuetkę będącą podziękowaniem za współpracę 
z WIR. Wielkopolska Izba Rolnicza współpracuje z TUW „TUW” w ramach Związku Wzajemności 
Członkowskiej Gospodarna Wielkopolska. TUW „TUW” w 2022 roku obchodzi jubileusz 30-lecia 
działalności. To pierwsze Towarzystwo jakie podjęło się udanej próby przywrócenia zakazanych po 
wojnie ubezpieczeń wzajemnych. W środowisku rolniczym idea ubezpieczeń wzajemnych szybko 
znalazła pozytywny oddźwięk. Dzięki bliskiej współpracy TUW „TUW” z samorządem rolniczym możliwe 
jest rozpoznanie potrzeb ubezpieczeniowych polskich rolników i co za tym idzie odpowiednie 
kształtowanie oferty ubezpieczeniowej. Ważnym elementem wzajemnej współpracy są także wspólne 
działania w zakresie prewencji, w tym w szczególności propagowanie bezpieczeństwa pracy na wsi oraz 
finansowanie sprzętu i wyposażenia Ochotniczych Straży Pożarnych w celu poprawy skuteczności 
prowadzonych akcji i bezpieczeństwa pracy strażaków. TUW „TUW” aktywnie uczestniczy także 
w inicjatywach, które promują polską żywność, tradycje oraz przedsiębiorczość na obszarach wiejskich. 
 
Kto zapłaci za transformację rolnictwa? 
W dniu 15 marca 2022 r. odbyło się w Brukseli XV Forum „Przyszłość Rolnictwa”. W spotkaniu w formie 
on-line wziął udział Andrzej Przepióra. Jest to cykliczne wydarzenie, które już od 2008 roku stanowi bazę 
wymiany myśli i idei łączących rolnictwo i środowisko naturalne. To ważne wydarzenie, szczególnie 
w tym roku, ze względu na rosnące zagrożenia klimatyczne i środowiskowe oraz te związane 
z bezpieczeństwem żywnościowym oraz wydarzeniami na Ukrainie. 2022 rok jest również ważny 
z powodu uzgodnień co do przyszłości Wspólnej Polityki Rolnej. W tym roku kraje członkowskie będą 
negocjowały z Komisją Europejską Krajowe Plany Strategiczne, które mają realizować ambitne cele 
klimatyczne i środowiskowe określone w strategiach „Od pola do stołu” oraz „Bioróżnorodności”. 
Prelegenci podczas Forum zgadzali się co do jednego, że kontynuowanie praktyk rolniczych znanych nam 
już od kilkudziesięciu lat, jest praktycznie niemożliwe. W aspekcie zmian klimatycznych 
i środowiskowych, których rolnictwo jest zarówno sprawcą jak i ofiarą, potrzebna jest transformacja 
systemów rolniczych. Z grubsza wiemy, na czym ta transformacja ma polegać. Naukowcy opracowali już 
nowe systemy rolnictwa o zredukowanej ilości emisji gazów cieplarnianych. Znamy już metody rolnictwa 
regenarytywnego, precyzyjnego, węglowego. Cały czas trwają pilotaże takich systemów. Komisja 
Europejska zachęca kraje członkowskie i rolników do dobrowolnego stosowania praktyk korzystnych dla 
klimatu i środowiska i chce za to płacić, w ramach ekoschematów, które już od 2023 roku staną się 
kluczowe dla sumy dopłat jaką rolnik dostanie na swojej konto. W kontekście tej konferencji, 
konsekwentnie uważamy, że Nowa Wspólna Polityka Rolna wymaga głębszej analizy i przemyślenia. 
Zdecydowanie jest ona niedofinansowana. Wymaga wsparcia filara dotyczącego finansowania inwestycji 
i modernizacji gospodarstw rolnych. W związku z powyższym już wcześniej postulowaliśmy o jej 
odłożenie w czasie. Również z powodu wojny jaka toczy się na Ukrainie i jej wpływu na globalny rynek 
żywności. 
 
Konkurs dla innowacyjnych rolniczek rozstrzygnięty 
W dniu 22 marca 2022 r. w gmachu Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi w Warszawie odbyło się 
podsumowanie III edycji konkursu ,,Rolniczki motorem innowacji w gospodarstwach rolnych w Polsce”. 
Organizatorem konkursu jest Krajowa Rada Izb Rolniczych. Konkurs został objęty Honorowym 
Patronatem przez Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi, oraz patronatem medialnym przez Telewizję Polską 



22 

i Tygodnik Poradnik Rolniczy. W gronie laureatek konkursu znalazła się Pani Ilona Michalak z gm. 
Rychwał, w powiecie konińskim. W uroczystości obok laureatki uczestniczyła Delegatka Wielkopolskiej 
Izby Rolniczej do KRIR - Pani Jolanta Nawrocka, która w imieniu Zarządu WIR przekazała naszej laureatce 
nagrodę. 
 
Posiedzenie Plenarne Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy w Poznaniu 
 23 marca odbyło się pierwsze w tym roku posiedzenie Plenarne Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy 
w Poznaniu. Stałym członkiem Rady jest Dyrektor Biura WIR Grzegorz Wysocki. Ze względów 
epidemiologicznych, spotkanie odbyło się w trybie on-line. Poprowadził je Pan Profesor Józef Orczyk – 
Przewodniczący Rady. W spotkaniu uczestniczył również Wicemarszałek Wojciech Jankowiak. Rada 
zapoznała się z prezentacją na temat rynku pracy w okresie pandemii. Zebrane dane i wskaźniki 
pokazują, że Wielkopolska dobrze poradziła sobie z przejściem przez okres pandemii oraz zawirowań 
rynkowych podczas kolejnych lockdownów. Wysoki wskaźnik zatrudnienia osób w wieku produkcyjnym 
(81,1%) świadczy o zaradności i przedsiębiorczości Wielkopolan. Osiągnęliśmy w tym względzie 
parametry unijne dla najlepiej rozwiniętych regionów UE. WRRP w Poznaniu przeprowadziła głosowanie 
i przyjęła dwie uchwały: 

 w sprawie wykazu zawodów, w których za przygotowanie zawodowe młodocianych pracowników 
może być dokonywana refundacja kosztów poniesionych przez pracodawcę na wynagrodzenia 
i składki na ubezpieczenia społeczne młodocianych pracowników zatrudnionych na podstawie 
umowy o pracę w celu przygotowania zawodowego, 

 w sprawie projektu Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia w Województwie Wielkopolskim na 2022 
r. i Sprawozdania z wykonania Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia w Województwie 
Wielkopolskim na 2021 rok.  

 
XV edycja Wielkopolskich Forów Rolniczych 
XV edycja Wielkopolskich Forów Rolniczych trwała od 26 stycznia do 3 marca 2022 r. w poszczególnych 
powiatach województwa wielkopolskiego. Ze względu na obecną sytuację epidemiologiczną w naszym 
kraju, fora zostały przeprowadzone w formie hybrydowej – udział na miejscu z zachowaniem warunków 
epidemiologicznych oraz połączenia on-line (na zasadzie webinarium). W XV edycji Wielkopolskich 
Forów Rolniczych wzięło udział łącznie 2.832 uczestników, którzy podczas tego przedsięwzięcia zadali 
łącznie 84 pytań. Pytania dotyczyły przede wszystkim trudnej sytuacji w rolnictwie, w tym wysokich cen 
nawozów, pasz i środków ochrony roślin. Rolnicy w pytaniach wskazywali na zalew polskiego rynku tanią 
wieprzowiną i możliwości interweniowania ze strony Państwa. Wiele pytań dotyczyło projektu 
Krajowego Planu Strategicznego oraz zielonego ładu. Rolnicy dopytywali o to, na ile ten plan 
zrekompensuje wyższe koszty produkcji wynikające z ograniczenia stosowania środków ochrony roślin 
czy nawozów. Pytania w tym zakresie dotyczyły również możliwości dotowania zakupu maszyn, czy 
dopłat do określonych kierunków produkcji. Pytano również o definicję aktywnego rolnika, która ma 
obowiązywać w nowej perspektywie oraz o nowe zasady warunkowości. Dużo pytań skierowano także 
do KOWR. W szczególności dotyczyły one zasad przetargów na wydzierżawienie ziemi rolnej z zasobu 
nieruchomości Skarbu Państwa. Pytano również o konkretne przypadki zagospodarowania ziemi, w tym 
po przedsiębiorstwie Top Farms. Rolnicy w pytaniach wyrażali również opinie, że KOWR powinien 
kontynuować przetargi ofertowe a nie licytacyjne. 
Sporo pytań dotyczyło kwestii ASF – rolnicy pytali, kiedy będą zniesione ograniczenia związane ze strefą 
czerwoną czy różową oraz o możliwości przemieszczeń zwierząt ze stref. 
Wiele pytań rolnicy kierowali do KRUS – pytano szczególnie o wejście w życie planowanej ustawy 
pozwalającej rolnikowi zachować gospodarstwo rolne w momencie przejścia na emeryturę. Rolnicy 
dopytywali również o to jaki wpływ będzie miało wdrożenie Polskiego Ładu na system podatkowy 
i emerytalny, szczególnie w przypadku łączenia pracy w gospodarstwie z pracą na etacie lub 
prowadzeniem działalności gospodarczej.  
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Pytania kierowane do ARiMR dotyczyły nowych naborów oraz o szczegółowych zasad przyznawania 
pomocy w działaniach objętych PROW. Producenci trzody chlewnej dopytywali o kontynuację wypłat 
rekompensat dla rolników ze stref z ograniczeniami ASF oraz szczegółów programu dopłat do loch. 
Kilka pytań dotyczyło współpracy rolników z myśliwymi. Pytano między innymi o kwestie szacowania 
szkód łowieckich w kontekście słabego umocowania w prawie rolnika oraz izb rolniczych. 
W forach rolniczych brali udział wielkopolscy rolnicy, działacze samorządu rolniczego, pracownicy 
instytucji działających na rzecz rolnictwa, a także uczniowie i studenci kierunków rolniczych. W XV edycji 
WFR wzięli udział także: Wiceminister Rolnictwa i Rozwoju Wsi – Ryszard Bartosik, parlamentarzyści 
Ziemi Wielkopolskiej: Andrzej Grzyb, Krzysztof Paszyk, Leszek Galemba, Zbigniew Dolata, Tadeusz 
Tomaszewski, a także Radna Sejmiku Województwa Wielkopolskiego oraz V-ce Przewodnicząca Komisji 
Ochrony Środowiska – Zofia Szalczyk. Podczas forów uczestnicy mogli zapoznać się z prezentacjami 
w kwestii najbardziej aktualnych i najważniejszych zagadnień dotyczących sytuacji rolników i rolnictwa 
w Wielkopolsce, a także bieżącej działalności partnerów naszych Forów. 
 
XLV edycja wiedzy i umiejętności rolniczych 
W dniu 8 kwietnia 2022 r. odbył się etap okręgowy XLV edycji Olimpiady Wiedzy i Umiejętności 
Rolniczych. Miejscem tego wydarzenia był Uniwersytet Przyrodniczy w Poznaniu. Do poznańskiego etapu 
zgłosiło się 305 uczestników z 44 szkół. Uczniowie rywalizowali w jedenastu blokach tematycznych: 
produkcja roślinna, produkcja zwierzęca, mechanizacja rolnictwa, ogrodnictwo, technologia żywności, 
gastronomia, agrobiznes, leśnictwo, ochrona i inżynieria środowiska, architektura krajobrazu, 
i weterynaria. Laureaci OWiUR, zgodnie z rozporządzeniem MEN, są zwalniani z egzaminów 
potwierdzających kwalifikacje w następujących zawodach: technik agrobiznesu, technik rolnik, technik 
ochrony środowiska, technik ogrodnik, technik leśnik, technik technologii żywności, technik żywienia 
i usług gastronomicznych, technik weterynarii, technik mechanizacji rolnictwa, technik hodowca koni, 
technik inżynierii środowiska i melioracji oraz technik architektury krajobrazu. Ponadto Laureaci etapu 
okręgowego mogą się ubiegać o przyjęcie na studia poza normalną rekrutacją, i to niekoniecznie na 
kierunki odpowiadające blokowi tematycznemu, w którym startowali. Laureaci etapu okręgowego 
przechodzą dalej do etapu centralnego. Z poszczególnych bloków tematycznych kwalifikowanych do 
etapu centralnego jest od 3 do 6 osób, w zależności od ilości szkół i uczniów zakwalifikowanych do etapu 
okręgowego. Wielkopolska Izba Rolnicza wsparła Komitet Organizacyjny etapu okręgowego fundując 
nagrody dla laureatów bloku tematycznego mechanizacja rolnictwa. Wręczenie nagród laureatom etapu 
okręgowego odbyło się w dniu 22 kwietnia 2022 r. Uroczystość miała miejsce w Kolegium Rungego – 
jeden z budynków Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu. Nagrody ufundowane przez Wielkopolską 
Izbę Rolniczą dla trzech laureatów oraz jednego wyróżnionego w bloku „Mechanizacja rolnictwa” 
wręczył Dyrektor Biura Grzegorz Wysocki. Laureatami tego bloku byli I miejsce Piotr Bryszak z Zespołu 
Szkół Przyrodniczych w Poznaniu, II miejsce Marcin Wawrzyniak z Zespołu Szkół im. Stanisława 
Mikołajczyka w Opatówku, III miejsce Bartosz Grelka z Zespołu Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia 
Ustawicznego im. Gen. Dezyderego Chłapowskiego w Trzciance i wyróżnienie zdobył Paweł Kotlenga 
z Technikum Leśnego im. Adama Loreta w Tucholi. Cała czwórka pojedzie na etap centralny Olimpiady. 
W sumie w tegorocznej edycji ze wszystkich bloków z etapu okręgowego w Poznaniu, organizowanego 
przez Uniwersytet Przyrodniczy w Poznaniu na etap centralny olimpiady zakwalifikowało 41 osób. 
 
Jubileusz najstarszego Kółka w Polsce – Kółka Rolniczego w Sobótce 
Kółko Rolnicze w Sobótce powstało 8 marca 1862 roku i przez 160 lat swojej działalności przyczyniło się 
do rozwoju gospodarstw swoich członków ale także wspierało inicjatywy społeczne i gospodarcze, 
dbając o rozwój i potrzeby lokalnego środowiska. Uroczystości obchodów Jubileuszu 160-lecia Kółka 
odbyły się 9 kwietnia 2022 roku w Zespole Szkół w Sobótce. Uroczyste obchody kółkowego święta 
rozpoczęła Msza św. odprawiona w Kościele Parafialnym pod Wezwaniem Narodzenia NMP i św. Józefa 
w Sobótce. Mszę św. w intencji Kółek i Organizacji Rolniczych oraz rolników odprawił Proboszcz Parafii 
Ksiądz Kanonik Jan Ignasiak. Pod tablicą upamiętniającą Ludwika Szymoniaka –niestrudzonego działacza 
społecznego i wnuka pierwszego Prezesa Kółka Rolniczego w Sobótce, złożono kwiaty oraz zapalono 
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specjalnie na tę okazję przygotowany znicz z okolicznościową dedykacją i odśpiewano Hymn Państwowy. 
Takie same znicze zostały przekazane uczestnikom jubileuszu, aby zostały zapalone w różnych częściach 
Wielkopolski na grobach zasłużonych działaczy Kółek Rolniczych i Spółdzielczości. Podczas obchodów 
wysłuchano między innymi: Referatu okolicznościowego z okazji Jubileuszu 160-lecia Kółka Rolniczego 
w Sobótce, który wygłosiła Irena Frąszczak - Prezes Regionalnego Związku Rolników Kółek i Organizacji 
Rolniczych. Działania na rzecz współpracy między rolnikami i organizacjami rolniczymi – rozwój 
spółdzielczości omówił Tadeusz Panowicz Regionalista z powiatu gnieźnieńskiego. O możliwościach 
oddziaływania organizacji rolniczych na wielofunkcyjny rozwój wsi - rola organizacji rolniczych 
w reprezentowaniu interesów wsi i rolnictwa - opowiedział uczestnikom Piotr Walkowski Prezes 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Nowe pola działania dla organizacji rolniczych i przyszłość spółdzielczości 
w UE przedstawił Andrzej Grzyb Poseł na Sejm RP. Przy okazji Jubileuszu najbardziej zasłużonym 
kółkowym działaczom zostały wręczone odznaczenia: „Medalion im dr. Aleksandra hr. Szembeka za 
działalność na rzecz rolnictwa i rozwoju wsi wielkopolskiej” przyznany przez Wielkopolską Izbę Rolniczą 
oraz odznaczenie KRIR. Spotkanie zakończyła wspólna biesiada przygotowana przez okoliczne Koła 
Gospodyń Wiejskich. Biesiada miała charakter Śniadania Wielkanocnego z tradycyjnymi potrawami. 
Panie z Kół Gospodyń Wiejskich w Sobótce i Wtórku, prócz przygotowania potraw zadbały także 
o uroczysty i świąteczny nastrój oraz charakter tego kółkowego jubileuszu przystrajając w świąteczne 
akcenty salę. Spotkaniu towarzyszyła wystawa ręcznie wykonanych prac przez panie z KGW, wśród 
których dominowały ozdoby wielkanocne. 
 
Posiedzenie Zespołu ds. Stabilizacji Rynku Mięsa Wieprzowego 
W dniu 13 kwietnia 2022 r. pod przewodnictwem Prezesa Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotra 
Walkowskiego, odbyło się kolejne posiedzenie Zespołu ds. stabilizacji rynku mięsa wieprzowego. 
Gościem na tym spotkaniu był Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi Henryk Kowalczyk. Obecny na 
spotkaniu był również Pan Lech Antoni Kołakowski, Sekretarz Stanu w Ministerstwie, który objął 
merytoryczną opiekę nad pracami Zespołu. Prezes Piotr Walkowski przedstawił prezentację aktualnej 
sytuacji w sektorze trzody chlewnej przygotowaną pod jego kierunkiem, przez zespół specjalistów 
z Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Prezes zwrócił uwagę, że pomimo podwyżek cen skupu, rentowność 
produkcji nadal jest pod kreską, ze względu na dramatyczny wzrost kosztów produkcji. Jak zauważono 
w ostatnim tygodniu, ceny skupu ustabilizowały się a nawet zaczęły ponownie spadać, co może być 
oznaką braku akceptacji rynku i sieci detalicznych dla jeszcze wyższych cen mięsa. Minister Henryk 
Kowalczyk poinformował, że w ramach uruchomionego programu dopłat do loch (w wysokości 1.000 zł 
do każdych 10 urodzonych prosiąt) wpłynęły 20.542 wnioski na łączną kwotę nieco ponad 300.000.000 
zł. Minister zwrócił uwagę, że program musi być rozliczony do końca czerwca, ponieważ te środki 
wydawane są w ramach mechanizmu unijnego pomocy COVID-19 i dlatego nie można wydłużyć okresu 
przyjmowania wniosków do końca maja, co zgłaszali uczestnicy spotkania. Istnieje więc 
niebezpieczeństwo, że kwota 400 mln zł przeznaczonych na te dopłaty nie zostanie wykorzystana. 
Główny Lekarz Weterynarii Pan Paweł Niemczuk przekazał, że zgodnie z licznymi postulatami Zespołu, 
w przypadku ustanowienia strefy czerwonej ASF, już po trzech miesiącach strona polska będzie składać 
wniosek o jej zniesienie. Doktor Niemczuk dodał również, że podpisano porozumienie z 90 zakładami 
przetwórczymi, które będą skupowały trzodę chlewną ze stref czerwonych. Zakłady te zobowiązały się, 
że różnica w cenie skupu nie będzie większa niż 20-30 gr/kg. Przewodniczący Zespołu, Piotr Walkowski 
zaapelował o jak najszybsze wydanie rozporządzeń przez powiatowych lekarzy weterynarii w sprawie 
sanitarnego odstrzału dzików. Jest to bardzo ważne ponieważ pozwoli na wejście myśliwych na pola 
i aktywną ochronę gruntów rolnych przed szkodami.  
 
Posiedzenie Rady Młodych Rolników 
W dniu 20 kwietnia 2022 r. w Ministerstwie Rolnictwa odbyło się posiedzenie Rady Młodych Rolników 
przy Krajowej Radzie Izb Rolniczych. Wielkopolskę Izbę Rolniczą reprezentował Bartosz Banaszak 
Przewodniczący Rady Powiatowej WIR w Jarocinie a zarazem członek prezydium Rady Młodych 
Rolników. Uczestnicy spotkali się z w-ce Premierem Ministrem Rolnictwa i Rozwoju Wsi Henrykiem 
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Kowalczykiem, który przedstawił obecną sytuację oraz plany na najbliższy czas. Minister poinformował 
o wyrażeniu zgody na dopłaty do zakupionych nawozów w kwocie maksymalnie 500 zł do ha gruntów 
ornych oraz 250 zł do ha TUZ. Poruszana była również kwestia spekulacji na rynku nawozów 
i wykorzystywaniu trudnej sytuacji przez dystrybutorów i pośredników. Minister Kowalczyk 
zapowiedział, że planowane jest stworzenie państwowej sieci dystrybucji nawozów na bazie jednej 
ze spółek należących do KOWR, tak aby dystrybutorzy nie wykorzystywali sytuacji i nie manipulowali 
cenami nawozów. Wicepremier Kowalczyk poinformował również, że trwają prace nad projektem 
nowelizacji rozporządzenia w sprawie szczegółowego zakresu i sposobów realizacji niektórych zadań 
Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, które ma regulować stawki i zakres pomocy dla 
producentów rolnych w związku z niekorzystnymi zjawiskami atmosferycznymi, w tym suszą, powodzią 
czy przymrozkami. Kolejną sprawą, która została poruszona jest inflacja cen maszyn rolniczych. Minister 
rolnictwa przekazał informację o rozpoczęciu zabiegów związanych z możliwością aneksowania już 
zawartych umów, tak aby możliwe było podniesienie kwoty refundacji, pod warunkiem zmieszczenia się 
w maksymalnym limicie kwotowym i procentowym, przysługującym danemu rolnikowi na określony 
rodzaj inwestycji W dalszej części spotkania wicepremier dodatkowo przedstawiał informacje o planach 
budowy suchego portu, który miałby służyć pomocy dla Ukrainy. Omówiono również planowane formy 
pomocy dla zadłużonych gospodarstw przez KOWR. 
 
100-lecie powstania Pomorskiej Izby Rolniczej 
21 kwietnia 2022 r. Pomorska Izba Rolnicza obchodziła 100-lecie powstania. Uroczystości rozpoczęły się 
mszą św. w Bazylice Mariackiej Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny w Gdańsku. Po mszy goście 
przemaszerowali ulicami Starego Miasta do Hotelu Mercure, w którym nastąpiło uroczyste otwarcie 
obchodów Jubileuszu. Podczas uroczystości w imieniu Prezydenta RP Andrzeja Dudy wręczono Złote 
Krzyże Zasługi za zasługi dla społeczności lokalnej. Wiktor Szmulewicz – Prezes Krajowej Rady Izb 
Rolniczych wręczył odznaczenia „Zasłużony dla Samorządu Rolniczego”. Po wystąpieniach gości Pan 
Wiesław Burzyński Prezes Pomorskiej Izby Rolniczej przyjął mnóstwo serdecznych życzeń na dalsze lata 
owocnej pracy na rzecz rolniczej społeczności. W imieniu Wielkopolskiej Izby Rolniczej złożyli życzenia 
Piotr Walkowski Prezes WIR oraz Zbigniew Stajkowski Wiceprezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej, którzy 
wręczyli pamiątkową statuetkę. Na zakończenie młodzież z Zespołu Szkół Rolniczych Centrum 
Kształcenia Praktycznego w Bolesławowie przedstawiła inscenizację pt. „Gawęda o miłości do ziemi 
ojczystej”, która wywołała wiele wzruszeń wśród zebranych oraz uzyskała owacje na stojąco. 
 
Sprzątanie Warty po raz ósmy! 
Tradycyjnie w dniu 24 kwietnia odbyła się kolejna edycja akcji "Sprzątanie Brzegów Warty od źródeł do 
ujścia". W tym roku sprzątanie było rozszerzone także o dorzecza Warty. Głównym organizatorem akcji 
jest Sebastian Staśkiewicz z Fundacji "Ratuj Ryby", który otrzymał nagrodę mieszkańców Poznania 
w plebiscycie "Wolontariusz Roku 2021" Wielkopolska Izba Rolnicza włączyła się do akcji drugi rok 
z rzędu. Silne sztaby przygotowały Rady Powiatowe w Słupcy i Jarocinie. Izba, we współpracy 
z Towarzystwem Ubezpieczeń Wzajemnych "TUW" przygotowała także 200 kubków i 200 kamizelek dla 
wolontariuszy. Ósma edycja została przeprowadzona na terenie całego dorzecza Warty, które obejmuje 
ponad 54 tys. km2. Dzięki wspólnemu zaangażowaniu strażaków, rolników, harcerzy, miłośników 
przyrody oraz wolontariuszy z całej Polski zebrano pozostawione wzdłuż brzegu rzeki śmieci, promując 
wśród społeczeństwa działania prośrodowskowe. W powiecie słupeckim wraz z Przewodniczącym RP 
WIR i członkami z gminy Lądek w akcji uczestniczyła Dyrekcja i Pracownicy Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego w Strzałkowie zbierając śmieci od miejscowości Ląd do Ciążenia. W 
powiecie jarocińskim członkowie samorządu rolniczego wraz z przedstawicielami Urzędu Miasta i Gminy 
Żerków, OSP Komorze, Kajaki Żerków oraz harcerzami z 33 WDH im. Mikołaja Kopernika w Żerkowie 
porządkowali teren w pobliżu przeprawy promowej w Pogorzelicy. 
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Kongres Polska Wieś XXI 
27 i 28 kwietnia 2022 r. w Warszawie odbyło się wydarzenie o randze międzynarodowej pn. „Polska 
Wieś XXI - Europejski Kongres Innowacyjnych Rozwiązań dla Rolnictwa i Obszarów Wiejskich”. 
Podczas kongresu przeprowadzone zostały panele dyskusyjne, które odnosiły się m.in. do następujących 
obszarów tematycznych: potencjał energii odnawialnej z wykorzystaniem biogazowni, fotowoltaiki, 
energii wiatrowej oraz innych innowacyjnych rozwiązań, gleba i woda jako determinanty dla produkcji 
żywności oraz łagodzenia zmian klimatycznych, rolnictwo 4.0, ubezpieczenia rolnicze jako efektywny 
system zarządzania ryzykiem w gospodarstwie czy też opłacalność w rolnictwie, ochrona konsumenta 
i inflacja. Uczestnikami Kongresu byli liderzy polskiego rolnictwa, branż i przedsiębiorstw prowadzących 
działalność gospodarczą na terenach wiejskich, goście zagraniczni zajmujący się niniejszą tematyką, 
eksperci, naukowcy, doktoranci, studenci, przedstawiciele organizacji zawodowych i społecznych oraz 
dziennikarze związani z szeroko rozumianą aktywnością i życiem na obszarach wiejskich. Patronat 
medialny nad wydarzeniem objął „Siewca Wielkopolski” – Biuletyn Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Relacje 
z wybranych paneli dyskusyjnych przygotowali przez specjaliści Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Kongres 
otworzyło wystąpienie Marka Sawickiego, pomysłodawcy tego wydarzenia. Podkreślił on, że nie może 
być mowy o ograniczaniu żywności w Polsce. Na świecie żyje coraz więcej ludzi, a terenów rolniczych 
ubywa. Polska ma odpowiedni potencjał i warunki do produkowania dużych ilości żywności o wysokiej 
jakości. Marek Sawicki podkreślił, że rolnictwo ekologiczne nie musi być rolnictwem ekstensywnym. 
Nowoczesne technologie dają możliwości zwiększania produkcji metodami ekologicznymi. Produkcja 
zwierzęca może być zero emisyjna, a rolnicy mogą zarabiać na produkcji energii. Marek Sawicki wskazał, 
że to właśnie będą wiodące tematy tego kongresu, który powinien mieć cykliczny charakter. Zwrócił 
również uwagę, że ideę kongresu poparli wszyscy byli ministrowe rolnictwa i ma ona charakter 
ponadpartyjny ponieważ taka powinna być dyskusja o tej branży. 
 
Międzywojewódzki Samorządowy Turniej Strzelecki 
7 maja 2022 r. Rada Powiatowa Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Rawiczu zorganizowała 
Międzywojewódzki Samorządowy Turniej Strzelecki. Patronat honorowy nad wydarzeniem objęli: Prezes 
WIR Piotr Walkowski, Starosta Rawicki Adam Sperzyński oraz Burmistrz Jutrosina Romuald Krzyżosiak. 
Samorząd terytorialny stanowi ważny element systemu politycznego Polski. W rezultacie działań 
legislacyjnych, z dniem 1 stycznia 1999 roku wprowadzono zasadniczy trójstopniowy podział terytorialny 
państwa, którego jednostkami stały się gminy, powiaty i województwa. Taka decentralizacja wykreowała 
samorząd na wszystkich tych szczeblach zarządzania. Na samorząd należy jednak patrzeć przez pryzmat 
jego wielowymiarowości. Bardzo ważną rolę w systemie reprezentowania interesów określonych grup 
obywateli odgrywa także samorząd gospodarczy obejmujący związki publicznoprawne, które na równi 
z organami samorządu terytorialnego wykonują w sposób władczy część administracji państwowej. 
Instytucjami samorządu gospodarczego są przede wszystkim izby przemysłowo-handlowe, izby 
rzemieślnicze oraz izby rolnicze. Jednostki samorządu terytorialnego i gospodarczego powinny ściśle 
ze sobą współpracować na rzecz lokalnych społeczności. Jedyną dopuszczalną formą rywalizacji 
pomiędzy samorządami powinna być tylko i wyłącznie rywalizacja sportowa. Turniej rozpoczął się od 
oddania salw honorowych z moździerza czarnoprochowego. Salwy oddali Wicestarosta Rawicki Jakub 
Moryson, Burmistrz, Jutrosina Romuald Krzyżosiak i Wiceprezes WIR Zbigniew Stajkowski. Wszystkie 
tratujące drużyny oraz zawodnicy, którzy stanęli na podium turnieju otrzymali dyplomy i puchary 
ufundowane przez Prezesa WIR, Starostę Rawickiego i Burmistrza Jutrosina. Nagrodami w turnieju były 
także upominki ufundowane przez Wiceprezesa WIR i współwłaściciela firmy „Chrobry” Zbigniewa 
Stajkowskiego. 
 
Kongres Izb Rolniczych 2022 
10 maja 2022 r. w Spale, odbył się Kongres Izb Rolniczych pt. „Izby Rolnicze o przyszłości polskiego 
sektora żywnościowego w świetle zawirowań na rynkach rolnych”. Wydarzenie objęte zostało 
patronatem honorowym Wiceprezesa Rady Ministrów, Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi Henryka 
Kowalczyka. Patronat medialny objęła Telewizji Polskiej TVP oraz Top Agrar Polska, a partnerem 
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Stowarzyszenie Przemysłu Wapienniczego. W kongresie wzięli udział przedstawiciele Izb Rolniczych z 
całego Kraju. Wielkopolską Izbę Rolniczą reprezentowali Prezes Piotr Walkowski oraz Członkowie 
Zarządu Jerzy Kostrzewa, Jan Pauliński i Bogdan Fleming oraz Honorowy Prezes Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej Józef Waligóra, także Jolanta Nawrocka – Delegatka do WZ KRIR, jednocześnie Członek Zarządu 
KRIR. Obecny na spotkaniu Wicepremier Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi powiedział, że przybywa co 
raz więcej wyzwań i zadań, które resort musi realizować. Obecnie przewartościowujemy podejście do 
Wspólnej Polityki Rolnej Unii Europejskiej w świetle wojny za naszą wschodnią granicą. Rozmawiano o 
bardzo ważnej kwestii nie tylko dla Polski ale i Świata – bezpieczeństwie żywnościowym. Wobec zmian 
klimatycznych i konfliktu zbrojnego za naszą wschodnią granicą, zabezpieczenie żywności dla ludności 
świata może być problematyczne. Wiele krajów importowało zboże z Ukrainy, która była istotnym 
producentem o znaczeniu globalnym. Obecni na spotkaniu przedstawiciele rolników dość sceptycznie 
podeszli do proponowanych przez Rząd rozwiązań dla sektora rolniczego. Wiele gospodarstwa 
zbankrutowało, zaprzestało produkcji zwierzęcej. W wielu gospodarstwach rolniczych nie domyka się 
budżet. Wobec obecnie galopującej inflacji bardzo drogich cen środków produkcji byt polskich rolników 
nie przedstawia się obiecująco. Sytuacje w polskim rolnictwie dodatkowo potęguje coraz wyraźniejsze 
widmo suszy. 
 
25-lecie Kujawsko-Pomorskiej Izby Rolniczej 
W dniu 12 maja 2022 r. Msza św. w Katedrze św. Janów w Toruniu, pod przewodnictwem Ks. Bpa 
Wiesława Śmigla, Ordynariusza Diecezji Toruńskiej, zainaugurowała obchody Jubileuszu 25-lecia 
Kujawsko-Pomorskiej Izby Rolniczej. Następnie odbyła się gala w Hotelu Copernicus z udziałem 
parlamentarzystów i przedstawicieli izb rolniczych z Polski. Na uroczystości byli obecni również rolnicy, 
członkowie rad powiatowych izby oraz wojewoda kujawsko-pomorski, marszałek województwa i wielu 
samorządowców. W trakcie uroczystości wręczono odznaczenia państwowe za zasługi dla rozwoju 
samorządu rolniczego w Polsce i za działalność na rzecz rozwoju rolnictwa. Krzyżem Kawalerskim Orderu 
Odrodzenia Polski została odznaczona Józefa Błaje. Kolegom z Kujaw okolicznościową statuetkę oraz 
najlepsze życzenia od wielkopolskich rolników przekazali Prezes WIR Piotr Walkowski oraz Wiceprezes 
WIR Zbigniew Stajkowski. 
 
Jubileusz 25-lecia Świętokrzyskiej Izby Rolniczej 
Świętokrzyska Izba Rolnicza od 25 lat podejmuje liczne działania na rzecz rolnictwa i rolników. 17 maja 
2022 r. odbyły się uroczystości jubileuszowe, w których wziął udział wojewoda świętokrzyski Zbigniew 
Koniusz. Uroczystość była okazją do podsumowania działań Świętokrzyskiej Izby Rolniczej, ale również 
zaprezentowania nowych wyzwań, jakie stoją przed rolnictwem w obliczu m.in. sytuacji gospodarczej 
kraju i konfliktu zbrojnego w Ukrainie. W wydarzeniu Wielkopolską Izbę Rolniczą reprezentowali Prezes 
Piotr Walkowski oraz Przewodniczący Rady Powiatowej WIR w Jarocinie i członek prezydium Rady 
Młodych Rolników przy KRIR - Bartosz Banaszak, którzy złożyli Rolnikom ze Świętokrzyskiego najlepsze 
życzenia i przekazali okolicznościową statuetkę. 
 
Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi Sejmiku Województwa Wielkopolskiego o wyzwaniach stojących 
przed Wielkopolskim rolnictwem 
W dniu 18 maja 2022 r. swoje posiedzenia miała Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi Sejmiku 
Województwa Wielkopolskiego. W trakcie spotkania Andrzej Przepióra reprezentujący WIR omówił 
temat „Wyzwania wielkopolskiego rolnictwa wobec kryzysu klimatycznego i kryzysu różnorodności 
biologicznej w aspekcie europejskich dążeń do osiągnięcia neutralności klimatycznej poprzez 
wprowadzenie Europejskiego Zielonego Ładu i zawartymi w nim strategiami: „Różnorodności 
biologicznej” i „Od pola do stołu”. Temat jest bardzo ważny i wielowymiarowy, warto było by 
zorganizować regionalną, wielkopolską konferencję na temat właśnie wyzwań stojących przed 
wielkopolską branżą rolno-spożywczą i przyszłości tego sektora. W trakcie dyskusji Radni podkreślili 
między innymi kwestię produkcji energii odnawialnej, a w szczególności pochodzącej z biogazowni. 
Pomimo olbrzymiego potencjału, jaki posiadamy, wyprzedzają nas w tym względzie Niemcy a nawet 
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Czechy. Zwrócono również uwagę na kwestię suszy, która szczególnie dotyka zachodnią część 
województwa. Radni z aprobatą przyjęli pomysł zorganizowania konferencji na temat przyszłości 
Wielkopolskiego rolnictwa.  
 
Jubileusz 25-lecia Śląskiej Izby Rolniczej 
25 maja 2022 roku na sali Sejmu Śląskiego w Katowicach odbyła się uroczystość z okazji 25-lecia 
powstania Śląskiej Izby Rolniczej, którą prowadził Prezes Zarządu, Roman Włodarz. Do udziału w 
Jubileuszu zaproszeni zostali między innymi: Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Marszałek Województwa 
Śląskiego, Wojewoda Śląski, Prezes Krajowej Rady Izb Rolniczych, Prezesi Wojewódzkich Izb Rolniczych, 
przedstawiciele agencji rządowych oraz innych instytucji z terenu województwa śląskiego pracujących na 
rzecz rolnictwa i rozwoju obszarów wiejskich. W uroczystości udział wzięli Prezes WIR Piotr Walkowski i 
Wiceprezes WIR Zbigniew Stajkowski. Kolegom ze Śląskiej Izby Rolniczej okolicznościową statuetkę oraz 
najlepsze życzenia od wielkopolskich rolników przekazał Prezes WIR Piotr Walkowski. 
 
XXVIII Wielkopolskie Targi Rolnicze Sielinko 2022 
W dniach 4 i 5 czerwca 2022 r. w Sielinku odbyły się XXVIII Wielkopolskie Targi Rolnicze, Dni Pola Sielinko 
2022, III Regionalna Wystawa Zwierząt Hodowlanych oraz XXVI Wystawa Zwierząt. Goście mieli okazję 
obejrzeć: bydło mięsne, bydło mleczne, konie, króliki i owce. Tradycyjnie odbyła się również wycena 
zwierząt. Kulminacyjnym jej punktem był wybór i prezentacja czempionów oraz super czempionów 
spośród jałówek i krów ras mlecznych oraz ras bydła mięsnego. Wśród licznych stoisk nie mogło 
zabraknąć również punktu informacyjnego Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Jak zawsze rozdawano tutaj 
prasę rolniczą oraz odpowiadano na pytania rolników. Nasze stoisko odwiedzili m. in. Michał Zieliński – 
Wojewoda Wielkopolski, Jacek Sommerfeld – Dyrektor Wielkopolskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego 
w Poznaniu, Bogdan Fleming – Dyrektor KOWR w Poznaniu oraz Członek Zarządu WIR, Zbigniew Król – 
Dyrektor Wydziału Infrastruktury i Rolnictwa Urzędu Wojewódzkiego w Poznaniu, Jerzy Kostrzewa – 
Członek Zarządu WIR oraz Mieczysław Bąbelek – Przewodniczący RP WIR w Nowym Tomyślu. 
Wielkopolska Izba Rolnicza ufundowała puchary dla hodowców, których zwierzę uzyskało w swojej 
kategorii tytuł czempiona i wiceczempiona podczas III Regionalnej Wystawy Zwierząt Hodowlanych 
a także przygotowała zestawy upominkowe w postaci zestawów do badmintona i gadżetów WIR dla 
Młodych Hodowców, którzy w niedzielę prezentowali swoje cielaki. Wspomniane nagrody wręczał Jerzy 
Kostrzewa – Członek Zarządu WIR. 
 
Wielkopolski Rolnik Roku 
5 czerwca 2022 roku odbyła się uroczysta gala Konkursu „Wielkopolski Rolnik Roku 2021”. 
Organizatorem Konkursu był Samorząd Województwa Wielkopolskiego. Kandydatów do tego 
prestiżowego tytułu zgłaszali m.in. Rady Powiatowe Wielkopolskiej Izby Rolniczej. 
Gala, wzorem lat ubiegłych, odbyła się w Sali Ziemi na terenie Międzynarodowych Targów Poznańskich. 
W uroczystości wzięło udział 20 najlepszych rolników w Wielkopolsce, którzy nominowani zostali do 
tytułu Wielkopolski Rolnik Roku 2021. Spośród nich Kapituła Konkursy wyłoniła 10 laureatów, którzy ten 
tytuł otrzymali. Wraz z tytułem laureaci otrzymali statuetkę Siewcy oraz nagrodę pieniężną w wysokości 
15.000 zł, ufundowaną przez organizatora konkursu – Zarząd Województwa Wielkopolskiego. 
Gratulacje oraz pamiątkowe dyplomy przekazał również Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotr 
Walkowski. Wraz z nimi nominowani otrzymali od Izby vouchery na wymianę osłon wałów teleskopowo-
przegubowych. W gronie wyróżnionych znaleźli się rolnicy związani z Wielkopolska Izba Rolniczą: 

 Zbigniew Stajkowski jest wiceprezesem Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Gospodarz corocznego 
"Święta Ogórka" w Michalczy. Wspólnie z żoną Izabelą, prowadzi gospodarstwo rolne 
o powierzchni 72,50 ha położone we wsi Michalcza, w gminie Kłecko. Gospodarstwo specjalizuje 
się w produkcji roślinnej: uprawa kukurydzy na ziarno, pszenicy konsumpcyjnej, ziemniaka 
przemysłowego na skrobię oraz warzyw gruntowych. 

 Tomasz Jazdon jest delegatem Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Wolsztynie. 
Swoje gospodarstwo prowadzi w gminie Siedlec. Specjalizuje się w uprawie zbóż, kukurydzy, 
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ziemniaków oraz cebuli. Najważniejszą uprawą są ziemniaki. W gospodarstwie sadzi się odmiany 
o różnych typach kulinarnych: sałatkowe, mączyste, do gotowania oraz o czerwonej skórce. 

 Nagrodą specjalną wyróżnieni zostali Państwo Bronisława i Jan Chlastowie. Pan Jan Chlasta  
gospodarstwo rolne prowadził przez 70 lat, przez pięć kadencji był Członkiem Rady Powiatowej 
WIR w Ostrowie Wielkopolskim. Był organizatorem pięciu edycji Wielkopolskiego Święta Soi. 

 
WIR doceniona za inicjatywę wymiany osłon do WOM 
W dniu 6 czerwca 2022 r. obradowała Wojewódzka Komisja do Spraw Bezpieczeństwa i Higieny Pracy 
w Rolnictwie Indywidualnym przy Okręgowym Inspektorze pracy w Poznaniu. Z ramienia Wielkopolskiej 
Izby Rolniczej w spotkaniu uczestniczył Dyrektor Wielkopolskiej Izby Rolniczej Grzegorz Wysocki, który 
reprezentował Prezesa Piotra Walkowskiego – stałego członka tej Komisji i prezydium. Głównym 
tematem spotkania Komisji było podsumowanie przedsięwzięć zrealizowanych na rzecz ograniczania 
zagrożeń przy pracy rolniczej na terenie województwa wielkopolskiego. Podczas posiedzenia 
przedstawiciele Okręgowego Inspektoratu Pracy w Poznaniu oraz Kasy Rolniczego Ubezpieczenia 
Społecznego – Oddział Regionalny w Poznaniu omówili czynności prewencyjne, jakie skierowano do 
rolników w roku 2021 oraz pierwszej połowie 2022 roku, a także zapoznali członków Komisji z analizą 
przykładów zdarzeń wypadkowych zaistniałych podczas prac wykonywanych w gospodarstwach rolnych. 
Wielkopolska Izba Rolnicza mając na uwadze bezpieczeństwo pracy w gospodarstwach rolnych, 
szczególnie podczas obsługi maszyn rolniczych, wspólnie z Towarzystwem Ubezpieczeń Wzajemnych 
„TUW”, szkołami rolniczymi oraz Państwową Inspekcją Pracy realizuje projekt dotyczący wymiany osłon 
wałów przegubowo-teleskopowych. Główne założenia i cele tego projektu omówił Grzegorz Wysocki – 
Dyrektor Wielkopolskiej Izby Rolniczej. 
 
XII Ogólnopolski Konkurs Plastyczny dla Dzieci "Bezpiecznie na wsi mamy, bo ryzyko upadków znamy" 
W dniu 13.06.2022 roku w Sali Sesyjnej Wielkopolskiego Urzędu Wojewódzkiego w Poznaniu, odbyło się 
uroczyste podsumowanie etapu wojewódzkiego XII Ogólnopolskiego Konkursu Plastycznego dla Dzieci 
„Bezpiecznie na wsi mamy, bo ryzyko upadków znamy”. Konkurs przebiega w dwóch etapach: 
wojewódzkim i centralnym. Na każdym etapie konkursu autorzy najciekawszych prac otrzymują nagrody 
ufundowane przez Kasę Rolniczego Ubezpieczenia Społecznego, współorganizatorów oraz patronów 
Konkursu. Prace laureatów będą publikowane również w materiałach popularyzatorskich KRUS. 
Wielkopolska Izba Rolnicza została zaproszona do komisji konkursowej i tradycyjnie była jednym 
z fundatorów nagród. 
 
Inauguracja akcji wymiany osłon wałów przegubowo-teleskopowych 
Akcja wymiany osłon wałów przegubowo-teleskopowych to wspólne przedsięwzięcie Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej i Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych "TUW". Inicjatywa jest realizowana we współpracy ze 
szkołami rolniczymi i Państwową Inspekcją Pracy. Wymiany osłon dokonają specjaliści z firmy SIPMA S.A. 
– polskiego producenta maszyn rolniczych i ogrodniczych z Lublina. W dniu 14 czerwca 2022 r. cała akcja 
została zainaugurowana w Zespole Szkół Rolniczych i Technicznych imienia Hipolita Cegielskiego w 
Powodowie w powiecie wolsztyńskim. W inauguracji udział wzięli: Jerzy Kostrzewa – Członek Zarządu 
WIR, Artur Walczak-Mortezaei – Dyrektor Zespołu Szkół Rolniczych i Technicznych w Powodowie, trzej 
przedstawiciele Państwowej Inspekcji Pracy, Członkowie RP WIR w Wolsztynie oraz rolnicy i uczniowie. 
Oprócz Powodowa, wiosenna akcja wymiany osłon odbyła się także w szkołach rolniczych w: Grodzisku 
Wlkp., Lesznie, Marszewie, Tarcach, Grzybnie i zakończyła 23 czerwca 2022 r. w Zespole Szkół Rolniczych 
w Grabonogu. W pierwszym etapie akcji wymienionych zostało kilkaset osłon wałków przegubowo-
teleskopowych. Przedsięwzięcie ma wymiar praktyczny i edukacyjny. Przy okazji realizacji tego projektu, 
oprócz wymiany osłon, są popularyzowane bezpieczne zasady pracy przy obsłudze wałów przegubowo-
teleskopowych. Uczestnicy akcji otrzymują także ulotki informacyjne wydane przez PIP i izbową spółkę 
ROL-WIR, dzięki którym rolnicy będą mogli zapoznać się z bezpiecznymi zasadami pracy przy obsłudze 
wałów przegubowo-teleskopowych i innych maszyn.  
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Debata myśliwska 
W dniu 21 czerwca 2022 r., podczas obrad Walnego Zgromadzenia Wielkopolskiej Izby Rolniczej odbyła 
się debata na temat prowadzenia przez koła łowieckie gospodarki łowieckiej w świetle zagrożeń, jakie 
wynikają z obecnej sytuacji gospodarczej. Podczas debaty zaplanowano również omówienie działalności 
sądu arbitrażowego do spraw szacowania szkód łowieckich, problemu szkód łowieckich poza obwodami 
łowieckimi oraz szkód wyrządzanych przez zwierzęta chronione. Dyrektor Grzegorz Wysocki oraz Starszy 
Specjalista WIR Pani Barbara Idczak omówili pokrótce projekt utworzenia sąd arbitrażowego. Sąd ten, 
został powołany w wyniku porozumienia zawartego pomiędzy Krajową Radą Izb Rolniczych oraz Polskim 
Związkiem Łowieckim. Zadaniem Sądu będzie rozstrzyganie spornych spraw związanych z szacowaniem 
szkód łowieckich. Pierwszy z poruszanych problemów dotyczył nadmiernej ilości zwierzyny na polach, 
w szczególności jeleni i saren, a także dzików. W trakcie dyskusji nad tym tematem zauważono, że często 
wnioski WIR o zwiększenie w rocznych planach łowieckich odstrzałów jeleni i saren nie są uwzględniane 
przez koła łowieckie. Kolejna kwestia omawiana podczas debaty to problem nierzetelnego szacowania 
szkód łowieckich. Tematykę zainicjowała Rada Powiatowa WIR w Śremie, gdyż na terenie powiatu 
śremskiego kilka kół łowieckich zaniża wyceny szkód wyrządzonych przez zwierzynę łowną. Kolejnym 
poważnym problemem, który był poruszany podczas spotkania jest populacja muflona, która się 
gwałtownie rozrasta. Zarówno ryś jak i muflon są to gatunki obce dla terenu Wielkopolski i nie powinno 
ich tu w ogóle być. Kolejna tematyka debaty dotyczyła wzrostu liczebności dzików na obszarach 
miejskich. Pan Stanisław Ciesielski, Przewodniczący Rady Powiatowej WIR w Lesznie podkreślił, że jest to 
problem wszystkich miast. Niestety problem ten jest mocno upolityczniony. Powiat leszczyński zgłosił 
problem możliwości kontroli działalności łowieckiej w OHZ – jakie są obecnie i czy mogą zostać 
zwiększone Pan Jarosław Kasprzyk przekazał, że rzeczywiście w ramach OHZ znajduje się dużo zwierzyny, 
ale nie jest prawdą, że ta ilość rośnie. Plany odstrzału są regularnie zwiększane, a poziom liczebności 
zwierzyny jest na wysokim stanie z tendencją do redukcji. W chwili obecnej intensywnie likwiduje się 
dziki, rezygnując ze sprzedaży polowań dewizowych, które stanowią główny dochód. W podsumowaniu 
debaty, Pan Zbigniew Stajkowski, Wice-Prezes WIR, zauważył bardzo wysoki poziom debaty i zaznaczył, 
że jeszcze kilka lat temu byłoby to niemożliwe. Dzięki wieloletniej współpracy WIR, PZŁ, kół łowieckich 
i Lasów Państwowych, problemy rozwiązywane są na zasadach partnerskich. Rolnicy i myśliwi dbają 
o przyrodę, co jest niestety często niezauważane, czy wręcz negowane przez społeczeństwo, w tym 
agresywne grupy ekologów. Prezes Piotr Walkowski zaznaczył, że ten rok był czasem wytężonej pracy 
nad granicami obwodów łowieckich, przeprowadzeniem inwentaryzacji oraz opiniowaniem rocznych 
planów łowieckich. 
 
Umowy na realizację przedsięwzięć z dofinansowaniem KSOW podpisane 
W dniu 23 czerwca 2022 r. w siedzibie Urzędu Marszałkowskiego Województwa Wielkopolskiego zostały 
podpisane umowy pomiędzy Wielkopolską Izbą Rolniczą i Samorządem Województwa Wielkopolskiego 
na realizację operacji w ramach Planu Działania Krajowej Sieci Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 
Plan operacyjny na lata 2022-2023. Umowy, podpisane przez Wicemarszałka Krzysztofa Grabowskiego, 
odebrali Prezes Piotr Walkowski i Dyrektor Grzegorz Wysocki. W tym roku na realizację projektów 
z KSOW udało się pozyskać kwotę prawie 238.000 zł. Szerszy opis zrealizowanych operacji znajduje się w 
punkcie 6.2 niniejszego sprawozdania 
 
Wielkopolskie Święto Wsi 
26 czerwca 2022 r. w miejscowości Wtórek w gminie Ostrów Wielkopolski odbyło się Wielkopolskie 
Święto Wsi. W wydarzeniu uczestniczyli mieszkańcy wielkopolskich wsi, rolnicy, przedstawiciele 
organizacji działających w środowisku wiejskim, członkinie kół gospodyń wiejskich, sołtysi itp. Wśród 
gości byli także parlamentarzyści, przedstawiciele instytucji działających na rzecz rolnictwa oraz 
samorządowcy. Po części oficjalnej wszystkich gości zaproszono na obiad przygotowany w ramach 
zadania „Kaczka na talerzu”. W ramach Święta organizatorzy przygotowali mnóstwo atrakcji, szczególnie 
dla dzieci. Kulinarnym atrakcjom towarzyszyły konkursy plastyczne i zręcznościowe dla najmłodszych, 
w których do wygrania były atrakcyjne nagrody. Odbył się także, po raz pierwszy we Wtórku, Turniej 
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Zrywania Kaczora. Została oddana do użytku nowa miejscowa atrakcja – Kacze Bajorko. Miejsce, 
w którym mieszkańcy i przyjezdni goście będę mogli łowić ryby i odpoczywać.  
 
Targi Rolnicze Kościelec 2022 
W niedzielę 26 czerwca 2022 r., po trzech latach przerwy, odbyły się Targi Rolnicze w Kościelcu, które są 
największym tego typu wydarzeniem w regionie. Na odwiedzających czekały różnego rodzaju atrakcje, 
takie jak występy zespołów ludowych, kół gospodyń wiejskich czy pokaz walk rycerskich. Dla rolników 
i mieszkańców Kościelca były przygotowane również pokazy nowoczesnych maszyn i urządzeń rolniczych 
oraz prezentacje nowoczesnych rozwiązań w budownictwie inwentarskim, instalacje odnawialnych 
źródeł energii a także pokazy twórczości rękodzielniczej. Rolnicy oraz wszyscy zainteresowani mogli 
liczyć również na kompleksowe doradztwo w zakresie innowacji w produkcji rolnej, zielonego ładu, 
rolnictwa ekologicznego, agroturystyki oraz produkcji lokalnej oraz ekologicznej. Na targach rolniczych 
tradycyjnie była również reprezentacja Wielkopolskiej Izby Rolniczej z Biura Powiatowego w Kole, która 
udzielała wszelkiej niezbędnej informacji, której potrzebowali zainteresowani rozmówcy oraz rolnicy. 
 
Posiedzenie plenarne Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy w Poznaniu 
W dniu 28 czerwca 2022 r. odbyło się drugie w tym roku, a pierwsze od zniesienia pandemii, stacjonarne 
posiedzenie plenarne Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy w Poznaniu. Stałym członkiem Rady jest Dyrektor 
Biura WIR - Grzegorz Wysocki. Poprowadził je Pan Profesor Józef Orczyk – Przewodniczący Rady. 
W spotkaniu uczestniczył również Wicemarszałek Wojciech Jankowiak. Rada zapoznała się z prezentacją 
na temat opinii szkolnych doradców zawodowych dotyczącą lokalizacji i dostępności przestrzennej szkół 
w wyborach edukacyjnych ucznia. WRRP w Poznaniu zapoznała się z raportem na temat sytuacji 
obywateli Ukrainy na wielkopolskim rynku pracy. W kolejnym punkcie obrad Pan Wojciech Kruk, 
Prezydent Wielkopolskiej Izby Przemysłowo-Handlowej omówił temat „Elastyczny czas pracy jako forma 
organizacji czasu pracy w obliczu zmian gospodarczych”. W swoim wywodzie przedstawił założenia 
ustawy o szczególnych rozwiązaniach w zakresie gospodarowania czasem pracy w zakładach pracy. 
W toku dyskusji Członkowie Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy w Poznaniu poprali te rozwiązania, które są 
szczególnie wyczekiwane przez pracowników, a zwłaszcza kobiety. W ciągu 2 tygodni zostanie 
wypracowane stanowisko WRRP w tej sprawie. 
Członkowie Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy w Poznaniu przyjęli do informacji Raporty i opracowania 
WUP w Poznaniu: 
- Ocena sytuacji na wielkopolskim rynku pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy w 2021 r. 
- Bezrobotni z niepełnosprawnością w Wielkopolsce w 2021 r. 
- Zwolnienia grupowe w Wielkopolsce w 2021 r. 
 
W Gostyniu o wodzie i aktualnych problemach rolnictwa 
W dniu 30 czerwca 2022 r. w Gostyniu, z inicjatywy Starosty Gostyńskiego, Pana Roberta Marciniaka 
odbyło się Forum Rolnicze. Tematem przewodnim Forum był „Wpływ zmian klimatycznych na rolnictwo 
powiatu gostyńskiego. 
Profesor Jan Przybyłek, z Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu wskazał, że zmiany klimatu, 
a w szczególności wzrost temperatury, wpływają na gospodarowanie zasobami wodnymi na terenie 
południowo-zachodniej Wielkopolski. Jak się okazuje, ten teren jest raczej ubogi w zasoby wody 
głębinowej dobrej jakości a jej nieracjonalne wykorzystanie oraz słaba retencja powodują ubożenie tych 
zasobów. Michał Sosiński, przedstawiciel Wielkopolskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego wskazał, że 
narzędziem racjonalnego gospodarowania zasobami wodnymi mają być lokalne partnerstwa ds. wody. 
Takie partnerstwa powstały w każdym powiecie i składają się z przedstawicieli wszystkich podmiotów 
zaangażowanych w kwestie gospodarowania zasobami wodnymi. Przedstawiciele Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej biorą aktywny udział w pracach takich partnerstw. Pan Sosiński zapowiedział zmiany w Ustawie 
„Prawo Wodne”, które spowodują umocowanie takich partnerstw w systemie prawnym i nadadzą im 
odpowiednie kompetencje. Marian Poślednik przedstawił konkretne zadania w zakresie retencji wody 
zrealizowane przez Lokalną Grupę Działania Gościnna Wielkopolska. W chwili obecnej LGD skupia się na 

http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/sytuacja_obywateli_ukrainy_na_wielkopolskim_rynku_pracy.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/sytuacja_obywateli_ukrainy_na_wielkopolskim_rynku_pracy.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/elastyczny_czas_pracy.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/elastyczny_czas_pracy.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/ocena_sytuacji_na_wielkopolskim_rynku_pracy_2021.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/bezrobotni_z_niepelnosprawnoscia_w_wielkopolsce_w_2021_roku.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/zwolnienia_grupowe_w_wielkopolsce_w_2021_roku.pdf
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przygotowaniu i dofinansowaniu zadań w zakresie mikro retencji. To pozwala na magazynowanie wody 
najbliżej od miejsca jej pozyskania, np. z dachu budynku po opadach deszczu. Pan Poślednik zwrócił 
uwagę na nadmierne korzystanie z ograniczonych zasobów wody przez mieszkańców (np. podlewanie 
trawy) czy rolników poprzez korzystanie z wody zgromadzonej w zbiornikach retencyjnych i nawadnianie 
upraw. Jako alternatywę, prelegent pokazał przykład ekologicznego gospodarstwa rolnego w Niemczech, 
które stosuje model agro-leśny. Andrzej Przepióra, starszy specjalista WIR przedstawił najważniejsze 
problemy, z którymi boryka się obecnie wielkopolskie rolnictwo. Prelegent mówił o kryzysie 
klimatycznym, którego rolnictwo jest po części sprawcą ale i ofiarą, trudnej sytuacji na rynku trzody 
chlewnej, kryzysie gospodarczym spowodowanym wojną na Ukrainie, w tym sytuacji na rynku zbóż oraz 
rewolucyjnych zmianach Wspólnej Polityki Rolnej, która zdaniem WIR jest zbyt szybko wdrażana 
i niedostatecznie finansowana. 
 
Europejskie Forum Rolnicze 
30 czerwca 2022 r. odbyło się Europejskie Forum Rolnicze, podczas którego dyskutowano o sytuacji 
europejskiego rolnictwa w obliczu wojny w Ukrainie, przyszłości polskiej wsi oraz obecności produktów 
rolno-spożywczych na rynku wewnętrznym i na rynkach światowych. W spotkaniu on-line udział wzięli 
członkowie Zarządu oraz pracownicy Wielkopolskiej Izby Rolniczej. W trakcie konferencji poruszono 
także tematy dotyczące zielonego rolnictwa, przyszłości systemu ubezpieczeń społecznych w związku 
z suszą i innymi zagrożeniami oraz cyfryzacji wsi i perspektyw rozwoju w tym zakresie. Jerzy Buzek – 
Przewodniczący Rady Programowej Fundacji EFRWP, Europoseł, b. premier RP, w swoim wystąpieniu 
wskazał wydarzenia, które w ostatnim czasie wpłynęły na stan obecnej gospodarki i rolnictwa, zarówno 
w naszym kraju jak i na świecie. Jerzy Buzek wśród zagrożeń wymienił przede wszystkim: pandemia 
COVID, zmiany klimatyczne oraz agresję Rosji na Ukrainę. Następnym punktem EFR było wprowadzenie 
do debaty dotyczącej obecnej sytuacji europejskiego rolnictwa, w której udział wzięli: obecny komisarz 
UE ds. rolnictwa – Janusz Wojciechowski, Franz Fischler - Komisarz UE ds. rolnictwa w latach 1995 – 
2004 oraz Artur Balazs - Prezes Kapituły EFRWP, byłego ministra rolnictwa. Obecna sytuacja 
gospodarcza, spowodowana z jednej strony skutkami pandemii COVID, a z drugiej strony trwającym 
konfliktem zbrojnym w Ukrainie, nie jest odpowiednim momentem na podejmowanie działań, których 
bezpośrednią konsekwencją może być ograniczenie produkcji żywności lub wzrost jej cen. 
 
115 lat Kółka Włościanek w Żegocinie 
2 lipca 2022 roku Kółko Włościanek w Żegocinie świętowało 115-lecie działalności. Członkinie Kółka swój 
Jubileusz obchodziły w gronie gości, którzy wspierają działania tej niezwykłej organizacji. Spotkanie 
rozpoczęło się mszą świętą w intencji założycielki Teofili Chłapowskiej oraz członkiń Kółka Włościanek. 
Część oficjalna rozpoczęła się od odśpiewania „Hymnu Włościanek”. Pieśń wykonał chór Cantare z 
Ośrodka Kultury w Żegocinie, którego skład osobowy w większości stanowią żegocińskie włościanki. 
Referat okolicznościowy z okazji Jubileuszu 115-lecie KGW - Kółka Włościanek w Żegocinie wygłosiła 
Katarzyna Zawada. W swoim wystąpieniu przywołała najważniejsze wydarzenia z historii Koła oraz 
osoby, które wywarły wpływ na dzieje tej organizacji. Jubileusz był okazją do wspomnień, ale także do 
podziękowań za współpracę, pomoc i życzliwość, dzięki której włościanki z powodzeniem realizują swoje 
działania. Symboliczną statuetkę Zarząd Koła Gospodyń Wiejskich – Kółka Włościanek w Żegocinie 
wręczył m.in. Prezesowi Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotrowi Walkowskiemu. Z okazji Jubileuszu Kółka 
Włościanek w Żegocinie wręczono także odznaczenia osobom szczególnie zaangażowanym w działalność 
organizacji. Na wniosek Prezesa Wielkopolskiej Izby Rolniczej Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi nadał 
odznakę honorową „Zasłużony dla Rolnictwa” członkiniom Kółka: Romualdzie Kempińskiej, Ewie 
Woldańskiej oraz Mirosławie Tokarskiej. Jubileusz Kółka Włościanek to tylko jedna z atrakcji, jaka 
odbywała się tego dnia w Ośrodku Kultury w Żegocinie. Wydarzeniu towarzyszyły XXIII Międzynarodowe 
Spotkania Folklorystyczne – Estrada Folkloru, podczas której zagrały, zaśpiewały i zatańczyły zespoły 
ludowe z Polski, Serbii, Słowacji, Rumunii. Odbyły się również targi sztuki ludowej oraz pokazy rzeźbienia 
w drewnie. Wielkopolska Izba Rolnicza zadbała o stronę kulinarną wydarzenia, przygotowując pokazy 
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kulinarne i degustacje potraw w ramach zadania „Smacznie i zdrowo z polską wieprzowiną” (relacja 
w oddzielnym materiale). 
 
Jubileusz 30-lecia Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych "TUW" – Region Wielkopolska 
Towarzystwo Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW” 27 lutego 1992 roku zostało wpisane do Rejestru 
Towarzystw Ubezpieczeń Wzajemnych i od tego momentu prowadzi działalność ubezpieczeniową opartą 
na zasadach wzajemności. W 2022 zatem TUW „TUW” obchodziło Jubileusz 30-lecia działalności. 
Centralne uroczystości odbyły się w Warszawie. Wielkopolski Oddział Towarzystwa świętował 2 lipca 
2022 r. w Żegocinie. W spotkaniu Jubileuszowym uczestniczyli przedstawiciele Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej. Wydarzenie to stało się okazją do podziękowania za współpracę między WIR a Wielkopolskim 
oddziałem TUW „TUW”. Doceniając osobiste zaangażowanie i dbałość o interesy wielkopolskich 
rolników, Zarząd Wielkopolskiej Izby Rolniczej przyznał Medalion im. dr Aleksandra hr. Szembeka za 
działalność na rzecz rolnictwa i rozwoju wsi wielkopolskiej następującym osobom: 

 Ewie Stachurze-Kruszewskiej – Prezes Zarządu Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW”, 

 Beacie Grelowskiej – Dyrektor Biura Regionalnego Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych 
"TUW" w Poznaniu, 

 Filipowi Cichemu – Zastępcy Dyrektora Biura Regionalnego Towarzystwa Ubezpieczeń 
Wzajemnych "TUW" w Poznaniu. 

Odznaczenia wręczyli Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotr Walkowski oraz członkowie Zarządu WIR 
Jan Pauliński i Jerzy Kostrzewa. Z okazji jubileuszu Prezes WIR wręczył także okolicznościową statuetkę 
będącą podziękowaniem za współpracę Towarzystwa z wielkopolskim samorządem rolniczym. 
 
Wystawa w Benicach 2022 
W dniu 10 lipca 2022 r. w Benicach, w gminie Krotoszyn odbyła się XV Wystawa Zwierząt, Rękodzieła 
i Produktów Regionalnych. Impreza cieszyła się bardzo dużym zainteresowaniem zarówno mieszkańców 
wioski, powiatu krotoszyńskiego jak i pasjonatów chowu i hodowli zwierząt z odległych zakątków 
województwa wielkopolskiego oraz całego kraju. Wśród gości, którzy odwiedzili wystawę byli m.in. 
Wicemarszałek Województwa Wielkopolskiego - Krzysztof Grabowski, Starosta Krotoszyński - Stanisław 
Szczotka, Burmistrz Krotoszyna - Franciszek Marszałek. Najważniejszymi atrakcjami wystawy, 
gromadzącymi rzesze zwiedzających były zwierzęta: krowy, cielaki, konie, króliki, gołębie, papugi, oraz 
wiele gatunków kur ozdobnych. Zaprezentowano również maszyny rolnicze na co dzień wykorzystywane 
w gospodarstwach rolnych: ciągniki, przyczepy oraz wóz paszowy. Rada Powiatowa Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej w Krotoszynie zorganizowała na Wystawie swoje stoisko, na którym można było zaopatrzyć się 
w prasę rolniczą oraz zapoznać z działalnością wielkopolskiego samorządu rolniczego. Tradycyjnie RP 
WIR zorganizowała również konkurs dla wystawców pt. „Najfajniejsze zwierzę małe i duże”. Laureatami 
zostali: Pani Weronika Bajodek z Grębowa, Pan Sławomir Pawełczyk z Koźmina Wlkp. oraz Pan Roman 
Wawrzyniak z Trzebina, którzy zostali nagrodzeni bonami podarunkowymi. Wręczenia nagród dokonał 
Przewodniczący Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej – Pan Sławomir Szyszka wraz z członkami 
Rady z Gminy Krotoszyn Panią Anną Pilujską oraz Panem Piotrem Nowakiem. 
 
Żniwa i siew w Nagradowicach 
W dniu 12 lipca 2022 r. na polach Gospodarstwa Poznańskiej Hodowli Roślin w Nagradowicach odbył się 
wyjątkowy pokaz maszyn rolniczych - Żniwa i siew z Top Agrar. To plenerowe wydarzenie otworzyli: 
Prezes Poznańskiej Hodowli Roślin w Tulcach - Danuta Hądzlik, Redaktor naczelny top agrar Polska - 
Karol Bujoczek i Redaktor naczelny profi - dr Artur Jakubek. Wygłoszono kilka ciekawych prelekcji, które 
stanowiły pewnego rodzaju wstęp do właściwych pokazów. Mówiono między innymi o rolnictwie 
regenaratywnym, pozyskiwaniu energii za pomocą systemów fotowoltaicznych, nowych rozwiązaniach 
technicznych w najnowszym prezentowanym sprzęcie podczas zorganizowanej wystawy. Działanie 
omówionych ulepszeń można było sprawdzić podczas pokazów. Pokazy rozpoczęły się od 
zaprezentowania maszyn podczas prac związanych z siewem bezpośrednim, siewem w mulcz. Były to 
maszyny, które podczas jednego przejazdu wierzchnią warstwę gleby wraz z resztkami poprzedniej 
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uprawy przygotowały do siewu i wykonały siew nie naruszając zbyt mocno jej struktury. W kolejnym 
pakiecie prezentacji pokazano agregaty oparte na kultywatorach, bronach talerzowych, wałach 
nożowych itd. w różnej konfiguracji z możliwością wyłączenia danej sekcji maszyny w jednym agregacie 
z pracy. W tej części uczestnicy pokazów mogli także zobaczyć pracę pługa. Każda maszyna była 
podłączona do innego ciągnika o różnej mocy nawet ponad 400 KM, także z częściowym napędem 
gąsiennicowym zapobiegającym nadmiernemu zagęszczeniu gleby. Bardzo ciekawą, maszyną 
prezentowaną podczas wydarzenia był samojezdny opryskiwacz polowy. Jest to nowość na polskim 
rynku maszyn rolniczych, która spotkała się na bardzo dużym zainteresowaniem rolników. Po części 
uprawowej nastąpiły najbardziej oczekiwane pokazy kombajnów. Zostały zaprezentowane trzy 
kombajny podczas pracy. Kombajn firmy FENDT – był największym jaki prezentowano i była to jego 
prapremiera. Kolejnym był kombajn firmy JOHN DEERE – również sporych rozmiarów. Ostatnim 
kombajnem jaki można było zobaczyć był New Holland Agriculture – najmniejszy z prezentowanych. 
Kombajny New Holland charakteryzują się wydajnością wyznaczającą standardy, zarówno w segmencie 
kombajnów rotorowych, jak i konwencjonalnych. Ostatnim akcentem pokazów była balociarka firmy 
New Holland o bardzo dobrej wydajności i wytrzymałości, która radzi sobie bardzo dobrze na polu. 
Wszystkie pokazy były opatrzone fachowym komentarzem. W trakcie pokazów jak i po można było się 
spotkać się przedstawicielami firm, by obejrzeć maszyny z bliska, wyjaśnić wszelkie wątpliwości, uzyskać 
poradę i omówić prezentowane rozwiązania. Wśród wystawców nie mogło zabraknąć stoiska 
informacyjnego Wielkopolskiej Izby Rolniczej, na którym rolnicy mogli się dowiedzieć między innymi 
o nowej Wspólnej Polityce Rolnej, interwencjach naszej Izby, kwestiach związanych z suszą czy 
ubezpieczeniami rolniczymi. 
 
„Biesiada Łososiowa” w Dygowie 
W dniu 16 lipca 2022 r. w Dygowie odbyło się posiedzenie Rady Powiatowej Kołobrzeg 
Zachodniopomorskiej Izby Rolniczej. Do udziału w spotkaniu zaproszeni zostali delegaci Rady 
Powiatowej WIR w Złotowie. Przewodniczący Rad Lech Bany oraz Zygmunt Wiśniewski podkreślili 
w swoich wypowiedziach unikalność tych spotkań nie tylko na szczeblu powiatu, ale i kraju. Omówiono 
obecną sytuację w rolnictwie i przygotowania do żniw w powiecie złotowskim i kołobrzeskim. 
Rozmawiano o nowych wytycznych Zielonego Ładu, poruszono temat szacowania szkód łowieckich, 
czynszu KOWR, sytuacji na rynku zbóż, nawozów i paliwa oraz pozycji kobiet mieszkających na wsi. 
 
Bitwa Regionów w Romanowie Dolnym 
W sobotę, 30 lipca2022 r. , w Romanowie Dolnym podczas XVII Festynu Rodzinnego „Święto Kapusty” 
odbył się Konkurs „Bitwa Regionów”, w którym wzięło udział 15 Kół Gospodyń Wiejskich z powiatu 
czarnkowsko-trzcianeckiego. „Bitwa Regionów”, to ogólnopolski konkurs kulinarny przeznaczony dla Kół 
Gospodyń Wiejskich. Tegoroczna – VII edycja, została podzielona na trzy etapy: powiatowy, wojewódzki 
i ogólnopolski. Organizatorami konkursu są: Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Krajowy Ośrodek 
Wsparcia Rolnictwa, Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, a także Kasa Rolniczego 
Ubezpieczenia Społecznego. 
Główną misją przedsięwzięcia jest przede wszystkim promocja rodzimego folkloru i bogactwa kuchni 
regionalnej. W skład Komisji Konkursowej weszli: Zbigniew Radzymiński, Renata Nowak oraz Kinga 
Konicka. Zwycięskimi Kołami w naszym powiecie zostały: I miejsce – KGW w Niekursku „Niekurszczanki”, 
II miejsce – KGW we Wrzeszczynie, III miejsce – KGW w Mężyku „Jarzębina”. 
Przewodniczący Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Czarnkowie – Krystian Szyler, złożył 
serdeczne podziękowania wszystkim KGW biorącym udział w eliminacjach, za zaangażowanie i trud 
włożony w podtrzymywanie lokalnych tradycji. Wręczone zostały również bony podarunkowe 
ufundowane przez Radę Powiatową WIR w Czarnkowie. 
 
Spotkanie dotyczące ASF zorganizowane przez Wojewodę Wielkopolskiego 
Z inicjatywy Pana Michała Zielińskiego, Wojewody Wielkopolskiego, w dniu 18 sierpnia 2022 r. odbyło 
się kolejne spotkanie dotyczące ASF w Województwie Wielkopolskim. W spotkaniu uczestniczyli rolnicy 
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oraz przedstawiciele Wielkopolskiej Izby Rolniczej i Krajowej Rady Izb Rolniczych, przedstawiciele 
wojewódzkich władz weterynaryjnych, Ośrodka Doradztwa Rolniczego, Agencji Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa oraz myśliwych. 
Doktor Tomasz Wielich, Kierownik zespołu ds. zdrowia i ochrony zwierząt przedstawił aktualną sytuację 
epizootyczną w zakresie ASF. Doktor Wielich poinformował uczestników, że według prowadzonych przez 
służby weterynaryjne dochodzeń epizootycznych, większość ognisk ASF powstała na skutek 
przywleczenia wirusa do gospodarstwa przez człowieka, szczególnie w okresie intensywnych prac 
polowych. Ważne jest tutaj zachowanie zasad bioasekuracji, która nie może ograniczać się do wyłożenia 
maty ze środkiem dezynfekcyjnym na wejściu do chlewni. Doktor Wielich wskazał na działania 
podejmowane przez służby weterynaryjne w celu ograniczenia epidemii. W chwili obecnej w zakupie jest 
50 kontenerów chłodni, które będą służyły do zabezpieczenia tusz dzików w trakcie ich badania pod 
kątem ASF. Prowadzony jest odstrzał sanitarny. Z zaplanowanych przez Wojewodę 6 357 sztuk 
ustrzelono 2 986. Pani Anna Wygocka, Łowczy Okręgowy z Leszna przekazała, że myśliwi są 
zdeterminowani do likwidacji dzików. W roku 2021 odnotowano ponad 5 000 000 wyjść na polowania. 
Przedstawiciel ARiMR, Pan Rafał Sobczak przedstawił możliwości pozyskania środków na pokrycie 
kosztów bioasekuracji. Cały czas można składać wnioski do tego programu. Poruszono również wątek 
zwiększenia opłat za czynności weterynaryjne, zgodnie z nowym rozporządzeniem, które weszło w życie 
11 sierpnia 2022 r. 
 
XX Międzynarodowy Festiwal Starych Ciągników i Maszyn Rolniczych w Wilkowicach 
W dniach 20-21 sierpnia 2022 r. w Wilkowicach (gmina Lipno, powiat leszczyński) odbył się XX 
Międzynarodowy Festiwal Starych Ciągników i Maszyn Rolniczych im. Jerzego Samelczaka - największy 
w Polsce i Europie Środkowo-Wschodniej zlot kolekcjonerów i miłośników zabytkowej mechanizacji 
rolnictwa. 
Jubileuszowa dwudziesta edycja wydarzenia przyciągnęła prawdziwe tłumy. Do Wilkowic zjechało ponad 
300 zabytkowych maszyn rolniczych, w tym 250 ciągników. Organizatorzy oszacowali, że wystawę 
obejrzało około 25 tysięcy zwiedzających. Zabytkowe eksponaty zaprezentowali kolekcjonerzy z Polski, 
Niemiec, Czech, Węgier i Danii. 
Organizatorami Festiwalu byli: Gmina Lipno, Klub „Traktor i Maszyna” i Gminny Ośrodek Kultury 
w Lipnie. Patronat nad imprezą objął Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Marszałek Województwa 
Wielkopolskiego i Wielkopolska Izba Rolnicza. Imprezami towarzyszącymi festiwalowi była Wystawa 
„100 lecie traktora Ursus” oraz Wystawa Rolnicza „AGROWilkowice”. Przeprowadzony został również 
konkurs sprawnościowy starych ciągników pod nazwą "Stare, ale jare!". Wielkopolska Izba Rolnicza, 
która jak co roku była obecna na festiwalu, przygotowała stoisko wystawiennicze, na którym rozdawano 
prasę rolniczą oraz odpowiadano na bieżące pytania rolników. W punkcie informacyjnym Wielkopolskiej 
Izby Rolniczej zainstalowano również stoisko Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW”, w którym 
przekazywano informacje w zakresie usług ubezpieczeniowych w gospodarstwach rolnych. 
 
Z wizytą na plantacji arbuzów i melonów 
Rada Powiatowa Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Ostrowie Wielkopolskim zorganizowała wyjazd 
szkoleniowy do gospodarstwa rolnego pana Henryka Kowalika w Domanowicach w gminie Trzebnica 
(województwo dolnośląskie). Gospodarstwo Pana Kowalika liczy ponad 200 hektarów, na 90 hektarach 
pan Henryk wraz z rodziną uprawia warzywa, w większości są to tzw. nowalijki. Od marca do grudnia 
trwa produkcja mi. in. rzodkiewki, szczypioru, natki pietruszki, młodego kopru, jarmużu oraz botwinki. 
Poza nowalijkami, w gospodarstwie uprawiane są także rośliny dyniowate - kilkanaście odmian dyni, 
cukinii i kabaczków ale także arbuzy i melony. I to właśnie uprawa arbuzów i melonów były tematem 
wyjazdu szkoleniowego pań z Kół Gospodyń Wiejskich z Sobótki i Wtórku. Panie zaproszone zostały do 
obejrzenia plantacji oraz wzięły udział w zbiorach arbuzów i melonów. W trakcie spotkania Panie 
wymieniły się informacjami na temat działalności swoich Kół. W spotkaniu wziął udział prezes 
Dolnośląskiej Izby Rolniczej pan Ryszard Borys oraz prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotr Walkowski. 
Pan Henryk Kowalik jest delegatem do KRIR i Przewodniczącym RP DIR w Trzebnicy, stąd spotkanie było 
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także okazją do wymiany doświadczeń w zakresie współpracy Izb Rolniczych z Kołami Gospodyń 
Wiejskich. Uczestnicy spotkania zapoznali się również z ofertą Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych 
„TUW”, które tym roku obchodzi jubileusz 30-lecia działalności. Dzięki uprzejmości pana Henryka Panie 
z powiatu ostrowskiego odbyły także pielgrzymkę do Sanktuarium Świętej Jadwigi w Trzebnicy. 
 
Medalion im. dr Aleksandra Szembeka dla Zespołu Szkół im. A. Mickiewicza w Objezierzu 
Dnia 1 września 2022 r. w Zespole Szkół im. Adama Mickiewicza w Objezierzu odbyło się uroczyste 
rozpoczęcie roku szkolnego. Tradycyjnie jak każdego roku uczniowie, nauczyciele i zaproszeni goście 
zebrali się przed budynkiem pałacu. Pan Dyrektor Roman Ostrowski przywitał wszystkich 
zgromadzonych, życząc sukcesów edukacyjnych i zawodowych dla społeczności szkolnej. Rozpoczęcie 
roku szkolnego było okazją do wręczenia podziękowań dla szkoły w Objezierzu. 
Walne Zgromadzenie uchwaliło wyróżnienie Wielkopolskiej Izby Rolniczej pod nazwą „Medalion im dr. 
Aleksandra hr. Szembeka za działalność na rzecz rolnictwa i rozwoju wsi wielkopolskiej”. Uchwałą 
Zarządu Wielkopolskiej Izby Rolniczej Medalion im. dr Aleksandra hr. Szembeka za działalność na rzecz 
rolnictwa i rozwoju wsi wielkopolskiej otrzymał Zespół Szkół im. A. Mickiewicza w Objezierzu. Pan 
Dyrektor Roman Ostrowski odebrał wyróżnienie z rąk Wiceprezesa WIR Zbigniewa Stajkowskiego 
i Przewodniczącego Rady Powiatowej WIR w Obornikach Łukasza Krzyśko. 
 
Narodowy Dzień Mlecznej Fermy w Niemczynie 
Dnia 2 września 2022 r. w miejscowości Niemczyn (pow. wągrowiecki), odbyła się VII edycja wydarzenia 
„Narodowy Dzień Mlecznej Fermy” pod patronatem merytorycznym Wielkopolskiej Izby Rolniczej. 
Jesienna edycja odbyła się w Gospodarstwie Rolnym Tomasza i Katarzyny Janas. Uczestnicy spotkania 
zapoznali się z robotem firmy DeLaval VMS V310, który został wdrożony w pokazowym gospodarstwie. 
Firma DeLaval zaprezentowała również zbiorniki schładzające do mleka oraz mieszadła zatapialne do 
homogenizowania gnojowicy. Uczestnicy zwiedzali gospodarstwo, w których były prezentowane 
najnowsze technologie, uczestniczyli w konsultacjach żywieniowych i agronomicznych, jak również 
odwiedzali strefę wystawienniczą, w której stoisko promocyjno-informacyjne wystawiła także 
Wielkopolska Izba Rolnicza. Samorząd rolniczy zachęcał do udziału w spotkaniach i szkoleniach 
organizowanych na terenie województwa wielkopolskiego. 
 
Święto Gęsi 
28 sierpnia 2022 r. w miejscowości Nowieczek, w powiecie śremskim odbyło się drugie już Święto Gęsi 
zorganizowane przez Wielkopolską Izbę Rolniczą i Stowarzyszenie na Rzecz Rozwoju Wsi Nowieczek. 
Wiodącym tematem imprezy była promocja gęsiny i przyzagrodowego chowu gęsi. Współorganizatorem 
tego wyjątkowego wydarzenia była firma CEDROB. Każdy uczestnik tego wydarzenia miał okazję 
spróbować dań z gęsiny przygotowanej w ramach konkursu przez panie z Kół Gospodyń Wiejskich, 
Stowarzyszeń i Sołectw. Nagrody dla laureatów ufundowane przez Wielkopolską Izbę Rolniczą wręczał 
Prezes WIR Piotr Walkowski, a nagrody ufundowane przez firmę CEDROB wręczał Prezes Krzysztof 
Książek. Były gry i zabawy dla dzieci prowadzone przez animatorów, a także pokaz szczudlarza. Na 
zakończenie imprezy ze znakomitym koncertem wystąpił zespół Semplicze. Wielkopolska Izba Rolnicza, 
która jak co roku była obecna na festiwalu, przygotowała stoisko wystawiennicze, na którym rozdawano 
prasę rolniczą oraz odpowiadano na bieżące pytania rolników. W punkcie informacyjnym Wielkopolskiej 
Izby Rolniczej zainstalowano również stoisko Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych TUW, w którym 
przekazywano informacje w zakresie usług ubezpieczeniowych w gospodarstwach rolnych. 
 
V Wielkopolskie Święto Soi  
3 września 2022 r. w Nowych Skalmierzycach odbyło się V Wielkopolskie Święto Soi, którego 
organizatorem była Wielkopolska Izba Rolnicza oraz Gospodarstwo Rolne Jana Chlasty. Patronat nad tym 
wydarzeniem objął Wiceprezes Rady Ministrów, Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi – Henryk Kowalczyk. 
W Święcie soi wzięli udział przede wszystkim rolnicy zainteresowani produkcją soi, przetwórcy oraz 
przedstawiciele instytucji i firm działających w obszarze rolnictwa, w tym firm, które dostarczają na 
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polski rynek materiał siewny i środki ochrony roślin do uprawy soi. W ramach wydarzenia odbyła się 
konferencja podsumowująca uprawę i zbiór soi na poletkach demonstracyjnych przygotowanych przez 
Pana Jana Chlastę oraz pokaz zbioru soi. Uroczystego otwarcia V Wielkopolskiego Święta Soi dokonał 
Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej – Piotr Walkowski wraz z Wiceprezesem WIR – Zbigniewem 
Stajkowskim oraz członkami Zarządu Janem Paulińskim oraz Jerzym Kostrzewą. Prezes WIR dokonał 
otwarcia konferencji, powitał wszystkich uczestników oraz wprowadził w tematykę uprawy soi w naszym 
kraju. Uczestnicy konferencji udali się na poletka doświadczalne, przygotowane przez Pana Jana Chlastę, 
gdzie zapoznali się z poszczególnymi odmianami soi oraz pracami, jakie zostały na nich wykonane. 
Plantacja demonstracyjna liczyła ponad 13 ha, na tym obszarze zasianych zostało kilkanaście odmian soi. 
Przedstawiciele firmy Saatbau Polska Sp. z o.o. przedstawili charakterystykę odmian soi takich jak: 
Abaca, Ambella, Aurelina, Adessa oraz Adelfia. Następnie odmiany: Chancellor, Gowernnor i Comandor 
zaprezentował przedstawiciel firmy Lidea Poland Sp. z o.o. Z kolei o zaletach uprawy odmian: Orpheus, 
Favorit, Lajma oraz Viscount opowiedziała przedstawicielka firmy Agroyoumis Sp. z o.o. 
W trakcie zwiedzenia poletek doświadczalnych uczestnicy Święta Soi dyskutowali o uprawie soi 
w polskich warunkach, wysokości zawiązywania pierwszych strąków oraz terminie 
dojrzewania. Następnie uczestnikom konferencji została przedstawiona prezentacja na temat 
rekomendacji odmian soi do uprawy w Wielkopolsce, którą omówiła kierownik ZDOO Śrem Wójtostwo - 
Justyna Rejmaniak. Wiceprezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej – Zbigniew Stajkowski podzielił się 
z uczestnikami wydarzenia swoimi doświadczeniami, związanymi z uprawą soi oraz wytwarzaniem 
produktów sojowych, w tym domowego tofu. W ramach imprezy Wielkopolska Izba Rolnicza 
zorganizowała stoisko promocyjne „Nasze regionalne bogactwo na stoły!” oraz konkurs kulinarny 
skierowany m.in. do kół gospodyń wiejskich oraz stowarzyszeń. 
 
Uroczystości Dożynkowe w Częstochowie 
 4 września 2022 roku na Jasnej Górze odbyła się Msza św. dziękczynna za tegoroczne plony którą 
odprawił przewodniczący Komisji KEP ds. Misji. bp Jan Piotrowski z Kielc. W Eucharystii uczestniczył 
prezydent RP Andrzej Duda. Zaszczyt reprezentowania WIR otrzymali rolnicy z powiatu gnieźnieńskiego, 
grupa 17 osób z V-ce Prezesem WIR panem Zbigniewem Stajkowskim brała udział w uroczystej mszy 
dożynkowej. Delegacja wystawiła poczet sztandarowy w składzie Marek Drankiewicz, Adam Kachniarz 
i Krzystof Gil. Dary Ołtarza zaniosły panie Anna Zawierowska, Aleksandra Dziel oraz Małgorzata 
Macioszek z Kół Gospodyń Wiejskich z Rybna Wielkiego i Strzyżewa Paczkowego. Kosz z darami 
wypełniony został chlebem wypieczonym z ziaren zebranych z wielkopolskich pól oraz owocami, 
warzywami i przetworami. Wszystko to zostało przygotowane przez Panie z KGW, Grupę Producentów 
Warzyw "Chrobry" z Kłecka oraz rolników z powiatu gnieźnieńskiego. Hasłem tegorocznych obchodów 
dożynkowych było „Do Maryi Królowej Pokoju”. Przeor Jasnej Góry o. Samuel Pacholski podczas Sumy 
dożynkowej podziękował za solidarność z tymi, którym w oczy zagląda głód. 
 
Święto Pomidora 
11 września 2022 r. w Rogożewie (powiat rawicki) odbyło się Święto pomidora organizowane przez 
Wielkopolską Izbę Rolniczą. Spotkanie miało na celu promocję pomidorów oraz lokalnych producentów 
i przetwórców tych warzyw. Współorganizatorem wydarzenia byli: Spółdzielcza Grupa Producentów 
Owoców i Warzyw dla Przetwórstwa Pudliszki oraz Miasto i Gmina Jutrosin. Pomidorowa impreza 
plenerowa odbyła się na plantacji doświadczalnej Państwa Elwiry i Leszka Chudziaków. W spotkaniu 
uczestniczył Prezes WIR – Piotr Walkowski, Starosta Rawicki – Adam Sperzyński, Prezes SGP Pudliszki - 
Witold Szpurka, Przewodniczący RP WIR w Rawiczu - Łukasz Rojda, Burmistrz Jutrosina - Romuald 
Krzyżosiak, Burmistrz Miejskiej Górki – Karol Skrzypczak, Wójt Pakosławia – Piotr Skrzypek oraz rolnicy, 
przedstawiciele grup producentów warzyw i przetwórcy. W imprezie uczestniczyła także delegacja 
Dolnośląskiej Izby Rolniczej ze Zdzisławem Kanasem - Przewodniczącym RP DIR w Miliczu. Uczestników 
spotkania powitali Maciej Wita – doradca agronomiczny, Piotr Walkowski – Prezes Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej oraz Adam Sperzyński – Starosta Rawicki. Następnie odbyła się lustracja upraw pomidorów. Na 
plantacji Elwiry i Leszka Chudziaków można było obejrzeć ponad 70 odmian pomidorów gruntowych 
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przeznaczonych do zbioru ręcznego i mechanicznego. Spotkanie było okazją do wymiany doświadczeń 
i spostrzeżeń na temat tegorocznego sezonu pomidorowego. Uczestnicy wydarzenia mogli skorzystać 
z punktu informacyjnego, w którym pracownicy Wielkopolskiej Izby Rolniczej udzielali informacji 
o funkcjonowaniu grup producentów rolnych. O praktycznych aspektach współpracy w grupie można 
było dowiedzieć się na stoiskach grup producentów, m.in. na stoisku Spółdzielczej Grupy Producentów 
Owoców i Warzyw dla Przetwórstwa Pudliszki. W ramach imprezy Wielkopolska Izba Rolnicza 
zorganizowała stoisko promocyjne „Nasze regionalne bogactwo na stoły!” oraz konkurs kulinarny 
skierowany m.in. do kół gospodyń wiejskich oraz stowarzyszeń. Zadaniem konkursowym było 
przygotowanie najlepszej potrawy z pomidora. Potrawy, w których królował pomidor, zostały 
przygotowane przez KGW Pawłowo, KGW Śląskowo, KGW Szymonki, KGW Janowo i KGW Sobótka. Odbył 
się także konkurs na największego (w kategorii okrągły i lima) oraz najdziwniejszego pomidora, w którym 
zwyciężyli: Agnieszka Ofierzyńska, Karol Kaczmarek i Adam Jarus. 
 
Krajowy Dzień Kukurydzy 2022 w Wilkowicach 
W dniu 6 września 2022 r. w Wilkowicach, gmina Lipno, powiat leszczyński odbył się Krajowy Dzień 
Kukurydzy, zorganizowany przez Polski Związek Producentów Kukurydzy (PZPK). Wydarzenie odbyło się 
na gruntach należących do Przedsiębiorstwa Długie Stare, spółki należącej do Skarbu Państwa 
specjalizującej się w hodowli bydła i produkcji mleka. Firma ma wieloletnie doświadczenie w zakresie 
produkcji kukurydzy nie tylko na kiszonkę, ale również na ziarno. Na potrzeby Krajowego Dnia Kukurydzy 
w Wilkowicach PZPK zgromadził ponad 100 odmian kukurydzy 18 czołowych firm hodowlano-
nasiennych. Rośliny zostały wysiane na 40-metrowych poletkach pokazowych pod koniec kwietnia. 
Kolekcja odmian zaprezentowana na Dniach Kukurydzy nie była dedykowana jedynie rolnikom 
z Wielkopolski - odmiany zostały wyselekcjonowane w taki sposób, aby rolnik z każdego zakątka Polski 
mógł znaleźć coś interesującego. Nie zabrakło też pokazowych poletek sorga oraz kukurydzy cukrowej. 
Krajowy Dzień Kukurydzy to również konferencja. Odbyła się ona pod hasłem „Obniżyć nakłady 
w uprawie kukurydzy”. Głównymi prelegentami byli prof. dr hab. Tadeusz Michalski prezes Polskiego 
Związku Producentów Kukurydzy oraz prof. dr hab. Piotr Szulc z Katedry Agronomii Uniwersytetu 
Przyrodniczego w Poznaniu. Prof. Michalski w wykładzie przybliżył rozwiązanie „Jak obniżyć nakłady 
w uprawie kukurydzy” natomiast prof. Szulc poruszył problem „Racjonalnego nawożenia kukurydzy”. 
Wśród licznych wystawców w Wilkowicach nie zabrakło Wielkopolskiej Izby Rolniczej, która 
przygotowała stoisko wystawiennicze, na którym rozdawano prasę rolniczą, drobne upominki oraz 
odpowiadano na pytania rolników. 
 
Pokazy Mistrzów Pola 2022 
W dniu 9 września 2022 r. w miejscowości Czacz, w województwie wielkopolskim, na polu Poznańskiej 
Hodowli Roślin, odbyła się II edycja „Pokazów Mistrzów Pola”, podczas których testowano maszyny 
rolnicze w terenie. Wydarzenie zostało objęte Patronatem Merytorycznym przez Wielkopolską Izbę 
Rolniczą oraz Wschodnioeuropejski Alians Rolniczy. W uroczystej mowie powitalnej oprócz organizatora, 
którym było InConventus Group Sp. z o.o. oraz Partnerów wydarzenia, głos zabrał Andrzej Hirowski – 
Przewodniczący Rady Powiatowej WIR w Kościanie. Przedstawiciel WIR podziękował za dotychczasową 
współpracę, życzył wszystkim uczestnikom zdobycia fachowej wiedzy oraz zaprosił do odwiedzenia 
stoiska WIR. Organizatorzy przygotowali wiele stref, w których w praktyczny sposób pokazane zostały 
najbardziej innowacyjne technologie. Zaprezentowano maszyny przeznaczone zarówno dla dużych jak 
i małych gospodarstw. Uczestnicy mogli przyjrzeć się maszynom z bliska oraz porównać je w pracy. 
Zaprezentowano m. in. pługi i agregaty do głębokiej uprawy, siewniki i agregaty do uprawy pasowej, 
opryskiwacze i rozrzutniki, brony i kultywatory. Podczas wydarzenia można było porozmawiać z osobami 
z branży z całej Polski, nawiązać nowe kontakty czy wymienić się doświadczeniami. Partnerami 
tegorocznej edycji Mistrzów Pola byli m. in. Poznańska Hodowla Roślin, Agro-Land, Mzuri, Timac Agro, 
Napena, Agravis Technik Polska oraz Opall-agri. Wśród licznych wystawców w Czaczu nie zabrakło 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej, która przygotowała stoisko wystawiennicze, na którym rozdawano prasę 
rolniczą, drobne upominki oraz odpowiadano na pytania rolników.  
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Delegacja z Podkarpacia z wizytą w Wielkopolsce 
W dniach 12-16 września 2022r. Podkarpacka Izba Rolnicza realizowała operację w ramach projektu pn. 
„Wyjazd studyjny do gospodarstw rodzinnych Wielkopolski i Dolnego Śląska, szansą rozwoju obszarów 
wiejskich i przeniesienia dobrych praktyk na teren województwa podkarpackiego" z dofinansowaniem 
KSOW. Celem wizyty było zapoznanie się z funkcjonowaniem rolnictwa i sposobami gospodarowania 
w Wielkopolsce i w województwie dolnośląskim oraz wymiana doświadczeń w tym zakresie. W 
wyjeździe studyjnym uczestniczyli członkowie zarządu PIR (wiceprezes Jerzy Bator i członek zarządu 
Zbigniew Bojko), członkowie rad powiatowych PIR oraz w szczególności rolnicy: właściciele gospodarstw 
agroturystycznych, edukacyjnych, prowadzący małe przetwórstwo i rolniczy handel detaliczny. 
W wyjeździe wzięli udział przedstawiciele instytucji działających na rzecz rolnictwa, pełniący rolę 
doradców, edukatorów rolnych, promotorów gospodarstw ekologicznych i edukacyjnych na terenie woj. 
podkarpackiego. W Wielkopolsce goście z Podkarpacia odwiedzili gospodarstwa rolne w gminie Ślesin. 
Pierwszym z nich było gospodarstwo Pani Wandy Waleriańczyk w Piotrkowicach, specjalizujące się 
w hodowli krów mlecznych, a drugim – gospodarstwo Pana Jana Szmita w miejscowości Biskupie, 
ukierunkowane na produkcją roślinną oraz skup zbóż i rzepaku. Delegacji towarzyszyła Jolanta Nawrocka 
– Przewodnicząca RP WIR w Koninie i jednocześnie Członek Zarządu KRIR, która na koniec pierwszego 
dnia wizyty zaprosiła delegację na krótki pobyt w swoim gospodarstwie w miejscowości Kuźnica 
w gminie Kramsk. 
W drugim dniu pobytu w Wielkopolsce delegacja odwiedziła gospodarstwo pana Zbigniewa Gralaka, 
przekształcone w agroturystykę oraz gospodarstwo, w którym hoduje się alpaki. W Ślesinie odbyło się 
podsumowanie wizyty z udziałem Prezesa Zarządu WIR Piotra Walkowskiego i Członka Zarządu WIR Jana 
Paulińskiego oraz Jolanty Nawrockiej – Przewodniczącej RP WIR w Koninie i jednocześnie Członka 
Zarządu KRIR. Na spotkanie przybył także Witold Szydełko – Delegat na WZ DIR. Spotkanie to miało na 
celu wymianę doświadczeń w temacie funkcjonowania gospodarstw rodzinnych regionu Wielkopolski 
i Dolnego Śląska. W trakcie dyskusji poruszono najważniejsze problemy, które obecnie trapią rolników. 
Delegacja odwiedziła również gospodarstwo Państwa Hanny i Henryka Kąckich w miejscowości 
Chmielinko w gminie Lwówek, w powiecie nowotomyskim. Zajmuje się ono uprawą szparagów 
i sprzedażą bezpośrednią. 
 
Posiedzenie plenarne Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy w Poznaniu 
W środę 28 września 2022 r. odbyło się trzecie w tym roku posiedzenie Plenarne Wojewódzkiej Rady 
Rynku Pracy w Poznaniu, której członkiem jest Dyrektor Biura WIR. Posiedzenie poprowadził Pan 
Profesor Józef Orczyk – Przewodniczący Rady. W spotkaniu uczestniczył również Pan Wojciech 
Jankowiak – Wicemarszałek Województwa Wielkopolskiego oraz cała Dyrekcja Wojewódzkiego Urzędu 
Pracy w Poznaniu, wraz z pracownikami merytorycznymi. Rada zapoznała się z prezentacją Pani 
Kierownik Marceliny Rybak, dotyczącą badania w zakresie zapotrzebowania na kadry na powiatowych 
rynkach pracy, zgłaszanego przez pracodawców, oraz dostępności oferty edukacyjnej dla tych zawodów. 
W toku dyskusji po prezentacji, Członkowie Rady wskazali na kilka kwestii. Po pierwsze – czy szkoły 
z terenu powiatu pokrywają zapotrzebowanie na pracowników wykwalifikowanych. Powinien być 
przepływ informacji w tym względzie, aby szkoły kształciły w kierunkach, gdzie jest deficyt, a więc – 
będzie łatwiej absolwentom podjąć pracę. Po drugie – ze strony Barbary Kwapiszewskiej – Dyrektor 
WUP padło stwierdzenie, że obecnie brakuje chętnych na kursy i szkolenia. Trudno jest pozyskać osoby 
do przekwalifikowania czy przebranżowienia. Efektywność szkoleniowa spadła z 80 do 20%. Młodzi 
ludzie chcą od razu pracować i zarabiać, nie chcą się doszkalać. Wpływ na tę sytuację ma m.in. 
bezrobocie w Wielkopolsce, które jest najniższe w kraju (2,7%). Z kolei Profesor Józef Orczyk wskazał na 
ujawniający się inny trend, iż studenci studiów humanistycznych zaczynają poszukiwania konkretnego 
zawodu w szkole branżowej. Ponadto wielu nauczycieli zaczyna się przebranżawiać. W dalszej części 
posiedzenia, Członkowie Wojewódzkiej Rady Rynku Pracy w Poznaniu zapoznali się z informacją 
nt. Europejskich Dni Pracy on-line 2022. Jest to ciekawe przedsięwzięcie, z bardzo ciekawymi ofertami, 
zarówno po stronie pracodawców, jak i pracowników. Zwrócono także uwagę na znacznie mniejsze 

http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/badanie_potrzeb_kadrowych_kluczowych_pracodawcow.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/badanie_potrzeb_kadrowych_kluczowych_pracodawcow.pdf
http://wir.org.pl/asp/pliki/aktualnosci2022/europejskie_dni_pracy_on-line_2022.pdf
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zainteresowanie ofertami pracy za granicą. Na początku akcesji do Unii Europejskiej kandydaci z Polski 
szturmowali urzędy pracy w poszukiwaniu ofert pracy za granicą 
 
Inauguracja nowego roku akademickiego na UP w Poznaniu 
W dniu 6 października 2022r. w auli Biocentrum Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu odbyła się 
uroczysta inauguracja roku akademickiego 2022/2023. Wielkopolska Izba Rolnicza od lat współpracuje 
z Uniwersytetem Przyrodniczym w Poznaniu. Ostatnio zrealizowanym projektem był międzynarodowy 
projekt Inno4Grass "Wspólna przestrzeń innowacyjna dla zrównoważonej produkcyjności użytków 
zielonych w Europie”. Otwarcia uroczystości dokonał JM Rektor Uniwersytetu Przyrodniczego 
w Poznaniu prof. dr. hab. Krzysztof Szoszkiewicz. Następnie prof. dr. hab. Krzysztof Szoszkiewicz 
przytoczył kilka danych dotyczących UP w Poznaniu. Nowy rok akademicki 2022/2023 rozpocznie na 
uczelni prawie 8.000 studentów, w tym ponad 2.600 przyjętych na pierwszy rok studiów. Studenci 
kształcić się będą w murach UP w Poznaniu na 34 kierunkach studiów pierwszego i drugiego stopnia oraz 
jednolitych studiach magisterskich, w tym na nowym kierunku – inżynieria ochrony klimatu. 
Największym zainteresowaniem tradycyjnie cieszyła się weterynaria – ponad 12 kandydatów na jedno 
miejsce. Inne popularne wśród studentów kierunki, to: dietetyka, biotechnologia, architektura 
krajobrazu, finanse i rachunkowość oraz leśnictwo. Nastąpił także dalszy rozwój studiów realizowanych 
w języku angielskim. Sukcesem było przyjęcie 270 studentów spośród prawie 1.800 zarejestrowanych 
w systemie oraz uruchomienie wszystkich 10 kierunków studiów anglojęzycznych. W poprzednim roku 
akademickim, na tej uczelni studiowało 520 obcokrajowców z 34 państw. Rektor witając studentów 
podkreślił, aby pamiętali, że uczelnia to nie tylko miejsce realizowania programów studiów i aktywności 
badawczej, ale także wspólnota ludzi i wartości. Po otwarciu uroczystości i wygłoszeniu przemówienia 
przez JM Rektora prof. dr. hab. Krzysztofa Szoszkiewicza, zabrzmiało uroczyste Gaude Mater 
Polonia w wykonaniu Chóru Akademickiego „Coro da Camera” pod dyrekcją Barbary Dąbrowskiej-
Silskiej, który zapewnił oprawę muzyczną uroczystości. Andrzej Dera – Sekretarz Stanu w Kancelarii 
Prezydenta RP odczytał list od Prezydenta RP Andrzeja Dudy, a Michał Zieliński – Wojewoda 
Wielkopolski odczytał list od Premiera Mateusza Morawieckiego. Ponadto najlepsze życzenia całej 
społeczności akademickiej złożył Krzysztof Grabowski – Wicemarszałek Województwa Wielkopolskiego, 
który zapewniał nowych studentów, że wybór tej uczelni był bardzo dobrą decyzją, a rozwój 
Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu, to rozwój Wielkopolski. Wielkopolską Izbę Rolniczą 
reprezentował Dyrektor Biura Grzegorz Wysocki. 
 
Współpraca producentów rolnych sposobem na rozwój rolnictwa i obszarów wiejskich  
12 października 2022 r. odbyła się konferencja pn. „Współpraca Producentów Rolnych sposobem na 
rozwój rolnictwa i obszarów wiejskich” organizowana przez Centrum Doradztwa Rolniczego 
w Brwinowie Oddział w Poznaniu. Patronat honorowy nad konferencją objął Wiceprezes Rady 
Ministrów, Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi – Henryk Kowalczyk. Z ramienia Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej w konferencji uczestniczył starszy specjalista WIR – Andrzej Przepióra. W kontekście zmian, 
jakie zachodzą w gospodarce, rolnictwie, polityce oraz na rynku rolno-spożywczym, współpraca rolników 
jest nieodzowna. Dyrektor CDR w Brwinowie oraz Mariusz Tatka – Dyrektor CDR w Brwinowie Oddział 
w Poznaniu. Ireneusz Drozdowski w swoim wystąpieniu przekazał, że temat konferencji nie jest 
przypadkowy. Współpraca rolników pozwala na osiągnięcie wymiernego rezultatu m.in. w postaci 
konkurencyjnej pozycji przedsiębiorców rolnych na rynku, poprzez wykorzystanie efektu skali produkcji, 
realizację wspólnych zakupów środków do produkcji, inwestycji czy zespołowe użytkowanie maszyn, co 
w sposób wymierny przyczynia się do rozwoju rolnictwa, jak również obszarów wiejskich. Dyrektor CDR 
w Brwinowie dodał, że Współpraca między rolnikami odgrywa coraz bardziej istotną rolę. To działanie, 
które pozwala na zmniejszanie kosztów produkcji rolnej, skrócenie łańcucha dostaw i lepszy kontakt 
z klientem. Prezes Zarządu Agro Integracja - Wojciech Styburski omówił obecną sytuację 
w zorganizowaniu się rolników w Polsce. Prelegent na początku wskazał, iż w Polsce jest 740 grup 
producentów – najwięcej w Wielkopolsce aż 288, na drugim miejscu znajduje się woj. łódzkie (97), a na 
trzecim dolnośląskie (72). Natomiast najmniejszą ilość grup odnotowujemy w województwach: 
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świętokrzyskim (2), śląskim (7) oraz małopolskim i podlaskim (9). Agnieszka Leszczyńska z Departamentu 
Rynków Rolnych MRiRW, która przedstawiła temat pn. „Wsparcie grup i organizacji producentów 
w ramach nowej odsłony WPR 2023-2027”. W swoim wystąpieniu prelegentka wskazała, że istnieje silna 
potrzeba wspierania współpracy rolników. Wspólne działania pozwalają na zmniejszanie kosztów 
produkcji rolnej, skrócenie łańcucha dostaw i lepszy kontakt z klientem, wzmocnienie pozycji 
przetargowej w relacjach handlowych i sprzyjają wypracowywaniu renomy produktów. Z kolei 
efektywniejsze wykorzystywanie środków trwałych, oszczędności energii i surowców w ramach takiej 
współpracy przyczyniają się także do realizacji celów środowiskowych. Następnie debatę, której 
poprowadził Wojciech Styburski – Prezes Zarządu Agro Integracja, a jej uczestnikami byli: Zygmunt 
Paśnik – Krajowa Rada Spółdzielcza, Andrzej Przepióra – Wielkopolska Izba Rolnicza, Adam Patkowski – 
Agrego oraz Paulina Karbowiak-Zaworska – Grupa Producentów Rolnych. Uczestnicy zwrócili uwagę na 
największe bariery w organizowaniu się gospodarczym rolników. Dyskutowano miedzy innymi o formach 
takiej współpracy. Andrzej Przepióra podkreślił, że forma współpracy powinna być dobrana do jej celów. 
Nie należy od razu zakładać spółek i spółdzielni, które generują duże koszty administracyjne. Jest wiele 
obszarów, w ramach których rolnicy mogą współpracować nieformalnie. Do tych obszarów należą 
między innymi współpraca technologiczna, wspólne zakupy, wymiana maszyn czy rozwijający się 
ostatnio rolniczy handel detaliczny. Natomiast, jeśli już rolnicy decydują się na utworzenie spółki czy 
spółdzielni to muszą pamiętać, że jest to przedsiębiorstwo, które wymaga na początku dużego 
finansowania i powinno cały czas rozwijać się a nie być narzędziem do pozyskania dotacji. Podczas 
panelu dyskutowano również o edukacji i podnoszeniu świadomości. Jest to ciągle aktualne zadanie dla 
ośrodków doradztwa rolniczego, izb rolniczych i innych organizacji. Rolnikom często brakuje 
umiejętności miękkich związanych z byciem liderem, komunikacją, pracą zespołową, zarządzaniem 
czasem czy zaufaniem. Andrzej Przepióra zwrócił uwagę, że w nadchodzącej przyszłości tym kanałem 
komunikacji powinna być certyfikacja żywności produkowanej z poszanowaniem środowiska, klimatu 
oraz dobrostanu zwierząt. Rolnicy będą zmuszeni do podejmowania takich praktyk w ramach nowej 
warunkowości oraz dobrowolnych ekoschematów. Warto takie praktyki poprzez przetwórstwo oraz sieci 
detaliczne komunikować konsumentowi, który kupując żywność będzie w coraz większym stopniu 
zwracał uwagę na te aspekty jej produkcji. „Prawne aspekty zrzeszenia się producentów rolnych wobec 
wyzwań nowej Wspólnej Polityki Rolnej oraz globalnych problemów żywnościowych i środowiskowych” 
przedstawiła Aneta Suchoń – prof. UAM Poznań. 
 
Hubertus Wielkopolski 2022 w Jarocinie 
W dniach 15-16 października 2022 w Jarocinie odbył się IV Jarociński Festiwal Kultury Łowieckiej. Edycja 
ta została przeprowadzona w randze Hubertusa Wielkopolskiego. Część wystawowa zlokalizowana 
została na terenie Jarocińskiego Parku, natomiast Hubertus konny miał miejsce przy ul. Maratońskiej na 
terenie znanym głownie znawcom Festiwalu Rockowego. Drugi dzień uroczystości rozpoczął się zbiórką 
pocztów sztandarowych, które następnie udały się do Kościoła Św. Marcina w Jarocinie na uroczystą 
Mszę Świętą celebrowaną przez biskupa Kaliskiego Damiana Brylla. Następnie orszak przemaszerował do 
Parku Radolińskich, gdzie miało miejsce otwarcie drugiego dnia festiwalu przez Orkiestrę 
Reprezentacyjną Sił Powietrznych z Poznania. W całym wydarzeniu wzięły udział tłumy zwiedzających. 
Podczas Hubertusa zaprezentowano szeroko rozumianą kulturę łowiecką, m.in. koncert muzyki 
myśliwskiej w wykonaniu zespołu Babrzysko, gotowanie z Ambasadą Dziczyzny, wabienie jeleni, pokazy 
garncarstwa, lotu sokoła, kowalstwa, pokazy pilarskie. Na najmłodszych czekały konkursy związane 
z rozpoznaniem głosu zwierząt, przejażdżki kucem i dmuchane zamki. Nieco starsi mogli sprawdzić się 
w piłowaniu kłody drewna, strzelaniu z łuku myśliwskiego czy rzucaniu noży. Na stoisku Wielkopolskiej 
Izby Rolniczej można było zaopatrzyć się w bezpłatna prasę rolniczą i uzyskać informacje na temat 
działalności samorządu rolniczego. Ponadto przygotowano również 1000 porcji bezpłatnej grochówki, 
którą rozdano zwiedzającym. 
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XIII Międzywojewódzki Konkurs Orki Zaprzęgiem Konnym i V Festiwal Dyni w Piękocinie 
15 października 2022 r. w Piękocinie (gm. Milicz, województwo dolnośląskie) odbyła się XIII edycja 
Międzywojewódzkiego Konkursu Orki Zaprzęgiem Konnym oraz V edycja Festiwalu Dyni, skierowanego 
do pań zrzeszonych w Kołach Gospodyń Wiejskich. Organizatorami wydarzenia była Dolnośląska Izba 
Rolnicza, sołtys Piękocina, Ośrodek Kultury w Miliczu oraz Koło Gospodyń Wiejskich w Piękocinie. 
W organizację wydarzenia wzorem lat ubiegłych włączyła się również Wielkopolska Izba Rolnicza. 
Główną atrakcją imprezy był konkurs orki zaprzęgiem konnym. Do rywalizacji stanęło dwunastu 
zawodników, którzy potrafią, tak jak ich dziadowie i pradziadowie, orać pole zaprzęgiem konnym. 
Wielkopolskę reprezentowali: Katarzyna Paluszczak, Rober Rękosiewicz, Józef Rękosiewicz, Benedykt 
Marszałkiewicz, Przemysław Sierpowski i Krzysztof Baszczak. Zgodnie z regulaminem konkursu Komisja 
Konkursowa oceniała szybkość i jakość wykonanej orki, a także wygląd zaprzęgu i strój oracza. Zwycięzcą 
zawodów został Jan Grylewicz (woj. dolnośląskie) drugie miejsce zajął Józef Rękosiewicz (woj. 
wielkopolskie), a trzeci wynik uzyskał Przemysław Sierpowski (woj. wielkopolskie). W kategorii 
juniorskiej najlepszy był piętnastoletni Robert Rękosiewicz (woj. wielkopolskie). Laureaci otrzymali 
pamiątkowe puchary i atrakcyjne nagrody ufundowane przez organizatorów. Wszyscy zawodnicy 
reprezentujący województwo wielkopolskie otrzymali z rąk Prezesa WIR Piotra Walkowskiego nagrody 
w postaci bonów towarowych ufundowanych przez Wielkopolska Izbę Rolniczą. 
Równocześnie z zawodami odbywał się Festiwal Dyni. W ramach Festiwalu rozstrzygnięto konkurs na 
najciekawszą potrawę z dyni. W rywalizacji kół gospodyń wiejskich wzięło udział czternaście KGW. 
Wielkopolskę reprezentowało Koło Gospodyń Wiejskich z Wtórku (powiat ostrowski), którego zupa 
z pieczonej dyni cieszyła się dużym powodzeniem wśród uczestników imprezy. Atrakcyjną nagrodę dla 
KGW Wtórek ufundowała Wielkopolska Izba Rolnicza. Konkurs orki zaprzęgiem konnym corocznie 
gromadzi liczną publiczność, która dopinguje zawodników oraz korzysta z atrakcji kulinarnych 
przygotowanych przez organizatorów. Wśród gości wydarzenia byli m.in. Prezes Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej Piotr Walkowski, Delegat do KRIR Henryk Kowalik, Prezes DIR Ryszard Borys oraz Burmistrz 
Gminy Milicz Piotr Lech. Radę Powiatową Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Rawiczu, która z ramienia WIR 
jest współorganizatorem wydarzenia, reprezentowali: Przewodniczący RP WIR w Rawiczu Łukasz Rojda 
oraz Delegat na WZ WIR Mirosław Latuszek. 
 
Narodowe Wyzwania w Rolnictwie 
27 października 2022 r. w Jachrance k. Warszawy odbyła się już kolejna 10. edycja konferencji 
orgaznizowanej przez redakcję Farmer pn. „Narodowe Wyzwania w Rolnictwie”. Konferencja Narodowe 
Wyzwania w Rolnictwie już blisko od dekady gromadzi producentów rolnych, dając im możliwość nie 
tylko przedstawiania własnych opinii, lecz także dzielenia się z innymi wiedzą niezbędną do rozwoju. 
Podczas rokrocznie odbywającego się spotkania grono profesjonalistów prezentuje wizję przyszłości 
rolnictwa oraz praktyczne sposoby dojścia do niej. Głównymi tematami pierwszej części konferencji były 
kwestie związane z Krajowym Planem Strategicznym: ekoschematy, inwestycje środowiskowo-
klimatyczne oraz poprawiające dobrostan zwierząt, jak również omówienie wyzwań przed jakim stoją 
rolnicy w związku z nową WPR. Unia Europejska wytyczyła nową strategię i nie zamierza od niej 
odchodzić. Mimo wojny w Ukrainie wywołanej przez Rosję, cele, które zamierza osiągnąć europejska 
Wspólnota, pozostają niezmienne. Przyjęła ona plan działania na rzecz eliminacji zanieczyszczeń wody, 
powietrza i gleby, przedstawiający zintegrowaną wizję świata do 2050 roku, w którym to 
zanieczyszczenia środowiska zostają zredukowane do poziomów nieszkodliwych dla zdrowia ludzkiego 
i naturalnych ekosystemów. Plan łączy wszystkie odpowiednie polityki UE w tym zakresie. „Strategia od 
pola do stołu” jest tym elementem planu, który dotyczy europejskich rolników. W ten duży plan mają 
wpisywać się plany strategiczne ustalane w poszczególnych krajach członkowskich Unii Europejskiej. 
Janusz Wojciechowski – komisarz UE do spraw rolnictwa. Komisarz przypomniał, że w ramach KPS Polska 
będzie miała do rozdysponowania 25 mld euro na lata 2023-2027, a najważniejszym wyzwaniem jest 
mądre wykorzystanie tych środków. 31 sierpnia 2022 r. Komisja Europejska zatwierdziła polski Krajowy 
Plan Strategiczny, który będzie regulował przyznawanie środków finansowych dla rolników w latach 
2023-27. Wielkopolska Izba Rolnicza wielokrotnie zgłaszała swoje uwagi do tego planu oraz zasadnicze 
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zastrzeżenia dotyczące między innymi zbyt niskiego poziomu finansowania rosnących wymagań wobec 
rolników, związanych z ochroną środowiska oraz klimatu. 
 
III Edycja Jesiennych Pokazów Polowych  
W dniu 27 października 2022 r. w miejscowości Gola (gm. Jaraczewo) Wielkopolska Izba Rolnicza- Rada 
Powiatowa w Jarocinie wraz z Firmą AGRO-TOM Tomasz Kaniewski z Pogorzeli zorganizowała Jesienne 
Pokazy Polowe. Była to już trzecia edycja tej imprezy. Możliwość zaprezentowania działania maszyn 
i urządzeń rolniczych w warunkach polowych oraz okazja bezpośrednich konsultacji i zapytań 
z przedstawicielami firmy spotkała się z bardzo dużym zainteresowaniem ze strony producentów rolnych 
– według szacunków organizatorów w pokazach wzięło udział około 700 osób. Wszystkich 
zgromadzonych powitali gospodarze pokazów Pani Anna Klupś z firmy Agro-Tom oraz Pan Bartosz 
Banaszak - Przewodniczący Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Jarocinie. 
Pokazy podzielone zostały na dwa panele: prezentacja poszczególnych maszyn w ringu, oraz bezpośredni 
pokaz działania w warunkach polowych. W trakcie pokazów zaprezentowano: Agregat podorywkowo-
uprawowy APU 7.0, Zbiornik frontowy ZF, Agregat uprawowo-siewny SPW 3.0, Głębosz GWS 3.0, 
Agregat talerzowy ATH XL 12.0, Agregat orkowo-podorywkowy APHW 5.4, Kompaktowy agregat 
uprawowy UPH Premium 8.0, Zestaw uprawowo-siewny SPH 4.0, Agregat uprawowy Front Packer FPNH, 
Agregat talerzowy ATH 6.0, Zestaw uprawowo-siewny SPT RS 3.0, Agregat talerzowy - ATH Premium 6.0, 
Zestaw uprawowo-siewny ATSNW 3.0, Agregat wielozadaniowy BW 3.0, Agregat orkowo-podorywkowy 
APSP 3.0. 
Na stoisku Wielkopolskiej Izby Rolniczej można było zapoznać się z działaniami podejmowanymi przez 
samorząd rolniczy oraz zaopatrzyć się w bezpłatną prasę rolniczą np. Siewcę Wielkopolskiego, Tygodnik 
Poradnik Rolniczy oraz TOP AGRAR Polska. 
Podczas pokazów swoją ofertę zaprezentowały ponadto: Bank Spółdzielczy w Jarocinie, Neorol Chrzan, 
KWS, Sorpac, oraz agendy działające w otoczeniu rolnictwa: ARiMR, KRUS, WODR, TUW 
Na wszystkich odwiedzających pokazy czekał poczęstunek w postaci ciepłych napojów kiełbasek oraz 
grochówki ufundowanej i przygotowanej przez RP WIR w Jarocinie, Spółkę ROL-WIR Sp. z o.o., KGW 
i Radę Sołecką w Goli. W trakcie pokazów wśród uczestników, którzy polajkowali fanpage RP WIR 
w Jarocinie rozlosowano nagrody rzeczowe oraz gadżety. 
 
VII Forum Rolników i Agrobiznesu  
W ramach VII Forum Rolników i Agrobiznesu, organizowanego przez Top Agrar w dniu 29.11.2022 r. 
odbyła się sesja panelowa „Organizacja i Zarządzanie”. Sesję rozpoczęło wystąpienie Pana Ryszarda 
Bartosika, Wice Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi, który skupił się na procesie wdrażania Krajowego 
Planu Strategicznego. Pan Minister przekazał, że Bruksela zaakceptowała, jako jeden z pierwszych, Polski 
Krajowy Plan Strategiczny. W Sejmie jest już projekt Ustawy wdrożeniowej, po uchwaleniu którego 
zostaną określone szczegółowe rozwiązania i konkretne rozporządzenia. Do tej pory Centrum Doradztwa 
Rolniczego przeszkoliło już ponad 3 000 doradców, których zadaniem będzie przygotowanie rolników do 
wdrożenia nowych zasad w swoich gospodarstwach rolnych oraz prawidłowe przygotowania wniosków 
o dopłaty. Tematykę kontynuowała Pani Joanna Czapla, dyrektor Departamentu Płatności Bezpośrednich 
w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Pani Dyrektor skupiła się na przedstawieniu założeń 
dotyczących nowej, wzmocnionej warunkowości oraz ekoschematów. Krzysztof Mrówka z TU Generali 
SA przedstawił kwestie dotyczące ubezpieczeń upraw. Jak się okazuje, w chwili obecnej jednym 
z największych ryzyk jest gradobicie i deszcze nawalne. Profesor Benedykt Pelpliński przedstawił 
aktualną sytuację ekonomiczną w rolnictwie. Profesor zwrócił uwagę na czynniki globalne, które w tej 
chwili bardzo negatywnie oddziałują na prowadzenie gospodarstw rolnych takie jak agresja Rosji na 
Ukrainę, wysoka inflacja, galopujące ceny gazu, energii i nawozów, osłabienie złotego względem dolara 
czy niskie zbiory zbóż i wysokie zbiory rzepaku. Marcin Wroński, zastępca dyrektora generalnego 
Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa mówił o prognozach cen zbóż w związku ze zmianami jakie mają 
miejsce w ich obrocie rynkowym oraz zmianami klimatycznymi wpływającymi na poziom produkcji oraz 
podaży zbóż. Pan Dyrektor omówił czynniki, które wpływają na podwyższenie tych cen takie jak spadek 
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produkcji zbóż w UE i spodziewane zmniejszenie poziomu zapasów tego surowca. Adam Stępień, 
dyrektor generalny PSPO przedstawił perspektywę uprawy i wykorzystania roślin oleistych. Jak zaznaczył 
Pan Adam, spada wykorzystanie rzepaku na cele konsumpcyjne. Ten spadek może być jednak 
zrekompensowany wykorzystaniem tego surowca do produkcji biodiesla, co w dobie uniezależniania się 
państw od importu rosyjskiej ropy będzie miało kolosalne znaczenie.  
Wnioski: 
 ryzyko produkcji rolniczej w związku ze zmianami rynkowymi, politycznymi oraz klimatycznymi 

wzrasta – w takiej sytuacji należy bardzo dokładnie analizować koszty i podejmować racjonalne 
decyzje w zakresie szczególnie nawożenia i jego efektywności kosztowej. 

 należy ubezpieczać swoje uprawy, których wartość jest coraz większa. 
 ważne aby dywersyfikować terminy i kanały sprzedaży płodów rolnych w sytuacji bardzo 

dynamicznych i niespodziewanych ruchów cenowych. 
 nadchodząca zima powinna być okresem przygotowania się rolników do maksymalnego 

skorzystania z nowej Wspólnej Polityki Rolnej, w tym z ekoschematów.  
 
Podczas VII Forum Rolników i Agrobiznesu, które odbyło się 29 listopada 2022 r. odbyła się również sesja 
Świnie. Grono prelegentów zgromadziło jak co roku najlepszych specjalistów w dziedzinie trzody 
chlewnej zarówno z kraju jak i z zagranicy. Eksperci poruszyli zagadnienia dotyczące: konsekwencji zmian 
układu sił na świecie oraz Europejskiego Zielonego Ładu (EZŁ) dla produkcji trzody w Europie, 
maksymalizacji produkcji, możliwości intensywnego tuczu przy ograniczaniu jego niekorzystnego wpływu 
na środowisko oraz szans na zwalczenie ASF. Z kolei debata, w której wzięli udział skupiła się głównie 
nad tym czy wprowadzane wsparcie sektora produkcji trzody przyczyni się do poprawy sytuacji 
producentów świń. Temat maksymalizacji produkcji świń przedłożyli Maria Herwat i Karl Johan Moller 
Klit z Topigs Norsvin - światowego lidera w genetyce trzody chlewnej. Zgodnie z duńskim modelem 
produkcji wsparcie efektywności uzyskuje się, zbierając i analizując dane. Dzięki analizie danych można 
prawidłowo określić czynniki optymalizacji, a wnioski wyciągnięte z niej są podstawą dobrego 
zarządzania. Dyrektorka Departamentu Płatności Bezpośrednich Joanna Czapla zaprezentowała warunki 
otrzymania wsparcia do dobrostanu zwierząt. W myśl założeń nowej WPR system wariantowy będzie 
zmieniony na system punktowy, rolnik będzie miał możliwość wyboru dodatkowych praktyk 
podwyższonych standardów dobrostanu. 
 
Seminarium na zakończenie zagranicznego stażu zawodowego 
Dnia 15 grudnia 2022 roku w siedzibie Zespołu Szkół CKR w Marszewie odbyło się seminarium 
podsumowujące kolejny program zagranicznych staży zawodowych organizowanych w Niemczech. 
Projekt pod nazwą „Kształcenie praktyczne w licencjonowanych gospodarstwach rolnych dolnej 
Saksonii”, został dofinansowany w ramach programu ERASMUS+, który jest realizowany przez Fundację 
Rozwoju Systemu Edukacji – Narodową Agencję Programu ERASMUS+ w Warszawie – projekt nr 2021-1-
PL01-KA122-VET-000018892. 
Beneficjentem projektu jest Towarzystwo Umiejętności Rolniczych w Poznaniu, a partnerem 
w Niemczech Ośrodek Szkoleniowy Deula w Nienburgu. Staż zawodowy rozpoczął się dnia 28 czerwca, 
a zakończył dnia 24 września 2022. Udział w stażu zawodowym wzięło 15 uczniów z kilku szkół 
rolniczych. Po przyjeździe do Niemiec stażyści odbyli kilkudniowe szkolenie wprowadzające 
w Niemieckim Ośrodku Szkoleniowym dla Techniki Rolniczej Deula w Nienburgu, w czasie którego szkolili 
się w zakresie obsługi maszyn rolniczych, bezpieczeństwa i higieny pracy, produkcji roślinnej i zwierzęcej 
oraz przeszli branżowe przygotowanie językowe. Następnie wyjechali do gospodarstw szkoleniowych, 
gdzie przez okres 3 miesięcy odbywali szkolenie praktyczne bezpośrednio przy produkcji rolnej. Poza tym 
w ramach przygotowania zawodowego i kulturowego wzięli udział w grupowych wyjazdach do fabryki 
maszyn rolniczych Claas w Harsewinkel oraz parku rozrywki w Soltau. Gospodarzem spotkania była 
Grażyna Borkowska Dyrektor Zespołu Szkół CKR w Marszewie. Udział w seminarium wzięli prezes 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej - Piotr Walkowski, przedstawiciele Towarzystwa Umiejętności Rolniczych - 
Piotr Szymański i Piotr Pietrzak, uczestnicy stażu zawodowego i ich opiekunowie, kierownictwo 
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i uczniowie Zespołu Szkół CKR w Marszewie. Podczas seminarium głos zabrali prezes Wielkopolskiej Izby 
Rolniczej w Poznaniu Piotr Walkowski i wiceprezes Towarzystwa Umiejętności Rolniczych w Poznaniu 
Piotr Szymański. 
 
5. Zimowiska i Kolonie 
Jak co roku Wielkopolska Izba Rolnicza zorganizowała wyjazdy na zimowiska i kolonie letnie dla dzieci 
z Wielkopolski. Wypoczynek zorganizowany był z dofinansowaniem z Funduszu Składkowego 
Ubezpieczenia Społecznego Rolników administrowanych przez Kasę Rolniczego Ubezpieczenia 
Społecznego. Wyjazdy były współorganizowane przez Izby Wojewódzkie przy wsparciu Krajowej Rady Izb 
Rolniczych. Z  wypoczynku mogły skorzystać dzieci i młodzież urodzone od 1 stycznia 2006 r. i których 
przynajmniej jedno z rodziców (prawnych opiekunów) było ubezpieczone w pełnym zakresie 
(jednocześnie na ubezpieczenie emerytalno-rentowe oraz chorobowe, wypadkowe i macierzyńskie) lub 
jedno z rodziców było uprawnione do świadczeń z Kasy Rolniczego Ubezpieczenia Społecznego (tj. 
pobierało rentę bądź emeryturę), w okresie jakim było organizowane zimowisko. 
 
5.1 Zimowisko 2022 
Z wyjazdu do Białego Dunajca skorzystało łącznie 63 uczestników z Wielkopolski. Turnus zimowiskowy 
rozpoczął się 17.01.2022 r. i trwał do 24.01.2022 r. Na dzieci i młodzież czekało mnóstwo atrakcji m. in. 
pięciodniowe szkolenie - nauka jazdy na nartach lub doskonalenie jazdy na nartach z profesjonalnymi 
instruktorami (2 godz. dziennie), wycieczka do Nowego Targu, w tym pobyt na basenie, zwiedzanie 
Nowego Targu oraz Muzeum Podhalańskiego, wycieczki krajoznawcze Poronin, Biały Dunajec i okolice 
oraz zabawy i konkursy na śniegu. Wypoczynek zimowy w ramach promocji zdrowia i profilaktyki 
zdrowotnej został dofinasowany ze środków Funduszu Składkowego Ubezpieczenia Społecznego 
Rolników w kwocie 870,00 zł na każdego uczestnika. 
 
5.2 Kolonie 2022 
Z letnich  wyjazdów kolonijnych skorzystało łącznie 162 uczestników z Wielkopolski, którzy przebywali w 
Dębrzynie, w województwie pomorskim, na terenie Wdzydzkiego Parku Krajobrazowego w III turnusach. 
Pierwszy turnus kolonijny odbył się w terminie od 07.07.2021 r. do 15.07.2021 r., kolejny od 16.07.2022 r. 
do 24.07.2022 r. a ostatni miał miejsce od 25.07.2022 r. do 02.08.2022 r. Na uczestników wyjazdów czekało 
mnóstwo atrakcji: m. in. kąpiele w jeziorze i odpoczynek na urokliwej plaży, korzystanie z rowerów wodnych 
i kajaków, wycieczka do Trójmiasta i zwiedzanie takich miejsc jak: Długi Targ, Bazylika Mariacka, Katedra w 
Oliwie oraz molo w Sopocie. Wycieczka do Centrum Edukacji i Promocji Regionu w Szymbarku na 
Kaszubach, a także liczne zabawy i konkursy. 
 
 
6. Szkolenia, projekty, konkursy 
 
6.1 Szkolenia chemizacyjne 
Wielkopolska Izba Rolnicza, przy współpracy ze Spółką ROL-WIR i Towarzystwem Ubezpieczeń 
Wzajemnych „TUW”, w okresie wiosennym zorganizowała 18 szkoleń ze stosowania środków ochrony 
roślin przy użyciu sprzętu naziemnego, potocznie nazywanymi „szkoleniami chemizacyjnymi”. Podczas 
cyklu szkoleń przeszkolonych zostało 540 rolników. W myśl ustawy o ochronie roślin rolnicy zobowiązani 
są do odbycia przeszkolenia z zakresu stosowania środków ochrony roślin sprzętem naziemnym co 5 lat 
i taki jest okres ważności wystawianych na szkoleniach zaświadczeń. Rolnicy biorący udział w szkoleniach 
zaznajomili się z przepisami prawnymi, charakterystyką i stosowaniem środków ochrony roślin, techniki 
wykonywania zabiegów czy też informacjami związanymi z bezpieczeństwem i higieną pracy przy 
stosowaniu środków ochrony roślin. Rolnicy mogli zapoznać się także z ofertą ubezpieczeniową 
Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW” w zakresie obowiązkowego ubezpieczenia zwierząt 
z dopłatami Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz dobrowolnego ubezpieczenia zwierząt dla 
rolników zajmujących się hodowlą trzody chlewnej. 
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6.2 KSOW 
W dniu 28 lutego 2022 r. Wielkopolska Izba Rolnicza złożyła 9 wniosków o wybór operacji w ramach 
konkursu nr 6/2022 dla partnerów Krajowej Sieci Obszarów Wiejskich na następujące operacje: 
- Chów przyzagrodowy gęsi wielkopolską tradycją 
- Współpraca rolników na wielkopolskiej wsi - rola i znaczenie spółdzielczości 
- Siła wsi w Kołach Gospodyń Wiejskich 
- Nasze regionalne bogactwo na stoły! 
- Turniej zrywania kaczora jako dziedzictwo kulturowe wielkopolskiej wsi 
- Wielkopolski Rolnik Roku narzędziem upowszechniania dobrych praktyk w rolnictwie 
- Integrowana produkcja roślin szansą dla rolników 
- Stare, ale jare! 
- Znaczenie różnorodności biologicznej w przestrzeni rolniczej. 
 
Realizacja ww. operacji przebiegła w następujący sposób: 
Współpraca rolników na wielkopolskiej wsi - rola i znaczenie spółdzielczości 
9 kwietnia 2022 r. w Szkole Podstawowej im. Ludwika Szymoniaka w Sobótce (gmina Ostrów 
Wielkopolski) odbyła się konferencja pt. „Współpraca rolników na wielkopolskiej wsi – rola i znaczenie 
spółdzielczości”. Organizatorem konferencji była Wielkopolska Izba Rolnicza oraz Regionalny Związek 
Rolników Kółek i Organizacji Rolniczych w Kaliszu. Patronat honorowy nad tym wydarzeniem objął 
Wiceprezes Rady Ministrów Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi – Henryk Kowalczyk. Konferencja 
„Współpraca rolników na wielkopolskiej wsi – rola i znaczenie spółdzielczości” miała na celu przyjrzenie 
się obecnej roli organizacji rolniczych i ich oddziaływania na rolnictwo i obszary wiejskie. Tematyka 
spotkania koncentrowała się wokół aktualnie obowiązujących rozwiązań prawnych, dotyczących 
działalności spółdzielni i organizacji rolniczych z uwzględnieniem kontekstu historycznego zrzeszania się 
rolników w Wielkopolsce. 
W czasie spotkania wysłuchano między innymi: referatu okolicznościowego z okazji Jubileuszu 160-lecia 
Kółka Rolniczego w Sobótce, który wygłosiła -Irena Frąszczak Prezes Regionalnego Związku Rolników 
Kółek i Organizacji Rolniczych. Działania na rzecz współpracy między rolnikami i organizacjami rolniczymi 
– rozwój spółdzielczości omówił Tadeusz Panowicz Regionalista z powiatu gnieźnieńskiego. O 
możliwościach oddziaływania organizacji rolniczych na wielofunkcyjny rozwój wsi – rola organizacji 
rolniczych w reprezentowaniu interesów wsi i rolnictwa – opowiedział uczestnikom Piotr Walkowski 
Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Nowe pola działania dla organizacji rolniczych oraz o przyszłości 
spółdzielczości w UE przedstawił Andrzej Grzyb Poseł na Sejm RP. Jan Grzesiek Prezes Banku 
Spółdzielczego w Jarocinie zreferował rolę bankowości spółdzielczej. Ideę ubezpieczeń wzajemnych 
przybliżył uczestnikom Filip Cichy z Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW”, a działalność Kół 
Gospodyń Wiejskich w świetle ustawy z dnia 9 listopada 2018 r. przedstawiła Katarzyna Zawada. 
Pierwszy Prezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej Józef Waligóra omówił system społeczno-ekonomicznych 
reform, zmian prawa które spowodowały ograniczenia w działaniu spółdzielczości. 
 
NASZE REGIONALNE BOGACTWO NA STOŁY! 
Realizując operację „Nasze regionalne bogactwo na stoły!” zachęcaliśmy uczestników imprez 
plenerowych do sięgania po lokalne produkty i ich zakup bezpośrednio u rolnika czy przetwórcy. 
Operacja polegała na organizacji stoisk wystawienniczych promujących produkty pochodzące od 
lokalnych wytwórców i przetwórców żywności. Stoiska przygotowane zostały na imprezach plenerowych 
orgaznizowanych w całej Wielkopolsce. Jednocześnie w ramach operacji orgaznizowane były konkursy 
kulinarne z motywem przewodnim odnoszącym się do promowanych warzyw. Działania te miały zwrócić 
uwagę konsumentów na produkty pochodzące z lokalnych gospodarstw i od miejscowych przetwórców. 
Do udziału w realizacji operacji zaproszeni zostali lokalni producenci, koła gospodyń wiejskich oraz 
stowarzyszenia. Realizacja operacji dofinansowana jest ze środków Unii Europejskiej w ramach 
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Schematu II Pomocy Technicznej „Krajowa Sieć Obszarów Wiejskich” Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich. 
 
PIECZARKA 
Wielkopolska Izba Rolnicza wspólnie z partnerami zrealizowała operację pn. Nasze regionalne bogactwo 
na stoły. Był to cykl działań promocyjnych, których celem jest zwrócenie uwagi konsumentów na 
produkty pochodzące z lokalnych gospodarstw i od miejscowych przetwórców. W ramach operacji 
Wielkopolska Izba Rolnicza zorganizowała stoiska na imprezach plenerowych odbywających się w całej 
Wielkopolsce. Stoiska udostępnione były lokalnym producentom i przetwórcom, którzy mają możliwość 
promocji swoich produktów. Na stoisku zrealizowane zostały również konkursy kulinarne oraz 
degustacje potraw.  
Pierwsze stoisko powstało 29 maja2022 r. podczas Święta Pieczarki w Wielichowie w powiecie 
grodziskim. Większość producentów, którzy skorzystali z możliwości zaprezentowania swojej oferty to 
byli właśnie producenci pieczarek. Także konkurs kulinarny oraz degustacje zdominowane były przez 
potrawy z pieczarek. Konkurs kulinarny dotyczący potraw z lokalnych warzyw oraz pieczarek skierowany 
był do Kół Gospodyń Wiejskich i stowarzyszeń działających na terenach wiejskich. Panie przygotowały 
różnorodne potrawy z pieczarkami, czym potwierdziły wszechstronne wykorzystanie tego produktu w 
kuchni. Pieczarki stały się podstawą zup, sałatek ale także farszu do nadziewania mięs i krokietów. 
Konkursowe potrawy po ocenie przekazane zostały do degustacji. Odwiedzający stoisko częstowani byli 
przepysznymi potrawami, mogli także poznać sposób ich przygotowania. 
 
OGÓREK 
W dniu 16 lipca 2022 w miejscowości Michalcza gm. Kłecko (powiat gnieźnieński) miała miejsce kolejna, 
już czwarta, odsłona Ogórkobrania. Wielkopolska Izba Rolnicza wspólnie z redakcją czasopisma 
„Warzywa i Owoce Miękkie”, Gospodarstwem Państwa Izabeli i Zbigniewa Stajkowskich oraz przy 
wsparciu Przedsiębiorstwa Produkcyjno-Handlowego "Chrobry" Sp. z o.o. z Kłecka oraz Burmistrza 
Gminy Kłecko, zorganizowała spotkanie skierowane do rolników i producentów ogórków. 
Do udziału w wydarzeniu zaproszeni zostali plantatorzy ogórków z całej Wielkopolski, firmy zajmujące 
się wspomaganiem produkcji warzyw, a także Koła Gospodyń Wiejskich i okoliczni mieszkańcy.  
Spotkanie zostało podzielone na dwie części. Podczas pierwszej części - merytorycznej - odbyła się 
konferencja dotycząca kompleksowej ochrony roślin, nawożenia, nawadniania, a także sposobów 
uprawy warzyw na foliach biodegradowalnych, agrowłókninach oraz w samym gruncie. Tą tematykę 
omówili eksperci - przedstawiciele specjalistycznych firm zajmujących się tymi zagadnieniami. W drugiej 
części spotkania na polu Zbigniewa Stajkowskiego odbyły się pokazy polowe zbioru ogórka w systemie 
samolotowym. Ta metoda zbioru, podpatrzona u niemieckich rolników, zdobywa coraz większą 
popularność także w Polsce. Jej główną zaletą jest szybkość (na maszynie pracuje jednocześnie aż 26 
osób) i dokładność zbioru. Żeby „ogórkowe żniwa” przeprowadzić samolotem trzeba na plantacji użyć 
partenokarpnych odmian i uprawiać je na niskich wałach przykrytych najpierw agrowłókniną, 
a następnie czarną folią. W spotkaniu wzięli udział przedstawiciele firm, które specjalizują się w uprawie 
ogórka oraz w całej infrastrukturze związanej z jego produkcją (uprawa, pielęgnacja, nawożenie, 
nawadnianie oraz ochronę roślin). Przedstawiciele firm przygotowali stoiska promocyjne oraz służyli 
poradami i najnowszymi informacjami z zakresu uprawy ogórka. Podczas Ogórkobrania w Michalczy 
Wielkopolska Izba Rolnicza realizowała operację pn. „Nasze regionalne bogactwo na stoły! Ogórek”. 
Celem operacji jest stworzenie możliwości do bezpośredniego spotkania producentów, przetwórców 
produktów rolnych oraz konsumentów. W związku z tym przygotowane zostały stoiska lokalnych 
wytwórców i przetwórców żywności oraz przeprowadzony został konkurs kulinarny i degustacje potraw 
z ogórków. Głównym organizatorem i motorem napędzającym całe przedsięwzięcie był Zbigniew 
Stajkowski, wiceprezes Wielkopolskiej Izby Rolniczej i wiceprezes Grupy Chrobry, dzięki jego 
zaangażowaniu oraz pomocy ze strony mieszkańców Michalczy udało się zorganizować to wydarzenie. 
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SOJA 
W sobotę 3 września 2022 r. w Nowych Skalmierzycach odbyło się V Wielkopolskie Święto Soi 
organizowane w Gospodarstwie Pana Jana Chlasty. W Święcie Soi wzięli udział przede wszystkim rolnicy 
zainteresowani produkcją soi, przetwórcy oraz przedstawiciele instytucji i firm działających w obszarze 
rolnictwa, w tym firm, które dostarczają na polski rynek materiał siewny i środki ochrony roślin do 
uprawy soi. W ramach wydarzenia odbyła się konferencja podsumowująca uprawę i zbiór soi na 
poletkach demonstracyjnych przygotowanych przez Pana Jana Chlastę oraz pokaz zbioru soi. W ramach 
operacji „Nasze regionalne bogactwo na stoły!” przygotowane zostały stoiska promujące produkty 
pochodzące od lokalnych wytwórców i przetwórców żywności, w tym stoisko Gospodarstwa Jana 
Chlasty, na którym dostępna była soja z uprawy na poletkach demonstracyjnych. Jednocześnie w ramach 
operacji zorganizowany został konkurs kulinarny na potrawę z soi. Swoje potrawy zaprezentowało pięć 
Kół Gospodyń Wiejskich. Konkurs miał na celu wskazać na możliwości wykorzystania soi w kuchni. 
Uczestniczki konkursu przygotowały dania, których składnikiem była soja ale również produkty 
wytworzone z soi jak np. mleko sojowe, tofu, czy sos sojowy. Wszystkie potrawy przygotowane 
w ramach konkursu zostały przekazane do degustacji wśród uczestników wydarzenia. 
 
POMIDOR 
11 września 2022 r. w Rogożewie (powiat rawicki) odbyło się Święto Pomidora. Spotkanie miało na celu 
promocję pomidorów oraz lokalnych producentów i przetwórców tych warzyw. Pomidorowa impreza 
odbyła się na plantacji doświadczalnej Państwa Elwiry i Leszka Chudziaków, gdzie można było obejrzeć 
ponad 70 odmian pomidorów gruntowych przeznaczonych do zbioru ręcznego i mechanicznego. 
Spotkanie było okazją do wymiany doświadczeń i spostrzeżeń na temat tegorocznego sezonu 
pomidorowego. Podczas wydarzenia Wielkopolska Izba Rolnicza przygotowała stoisko pn. Nasze 
regionalne bogactwo na stoły! oraz okazji konkurs kulinarny skierowany do kół gospodyń wiejskich oraz 
stowarzyszeń. Na stoisku swoje produkty promowali lokalni producenci i wytwórcy, w tym m.in. 
producenci pomidorów zrzeszeni w ramach Spółdzielczej Grupy Producentów Owoców i Warzyw dla 
Przetwórstwa Pudliszki Zadaniem konkursowym było przygotowanie najbardziej różnorodnych 
pomidorowych potraw. Uczestnikami konkursu byli: KGW Pawłowo, KGW Śląskowo, KGW Szymonki, 
KGW Janowo i KGW Sobótka. Konkursowymi potrawami poczęstowani zostali uczestnicy wydarzenia. 
 
BURAK 
Dnia 23 września 2022 r. na polach należących do gospodarstwa Pana Rajmunda Stajkowskiego na 
terenie wsi Wola Łagiewnicka w gminie Kiszkowo (powiat gnieźnieński) odbyła się impreza promocyjna 
skupiona wokół buraczka ćwikłowego. Całe wydarzenie zostało zorganizowane na polu buraczkowym, 
gdzie można było m.in. obejrzeć plantację buraczków, dowiedzieć się o nowościach w odmianach. 
W ramach imprezy zorganizowane zostało stoisko pn. „Nasze regionalne bogactwo na stoły! Burak, które 
ma na celu promocję lokalnych producentów i przetwórców warzyw. Na stoisku prezentowały się 
również Koła Gospodyń Wiejskich, które w ramach udziału w konkursie kulinarnym, przygotowały 
różnorodne potrawy z buraczkiem w roli głównej. Potrawy przygotowały gospodynie z KGW Michalcza, 
Grupa Dla Rybna Wielkiego, KGW Skrzetuszewo, Koło Aktywnych Kobiet przy Spółdzielni Rolniczo-
Handlowej "Rolnik" w Pobiedziskach oraz uczniowie Zespołu Szkół Przyrodniczo-Usługowych im. 
Stanisława Mikołajczyka w Gnieźnie. Uczestnicy konkursu otrzymali pamiątkowe dyplomy i atrakcyjne 
nagrody. Konkursowymi potrawami poczęstowani zostali odwiedzający stoisko. 
 
ZIEMNIAK 
11 października 2022 r. na terenie Zespołu Szkół nr 2 im. Przyjaźni Polsko-Norweskiej w Ostrzeszowie 
odbyła się impreza plenerowa pn. Dzień Pyra, organizowana przez społeczność szkolną. Impreza 
koncentrowała się wokół ziemniaka oraz jesiennych smaków. Organizacja imprezy wpisywała się 
w obchody 50-lecia Szkoły. Wielkopolska Izba Rolnicza w ramach Dnia Pyry zorganizowała stoisko 
promocyjne pn. „Nasze regionalne bogactwo na stoły! Ziemniak”, stoisko miało na celu promocje 
lokalnych produktów rolnych i inicjatyw służących propagowaniu krótkiego łańcucha dostaw. Na 
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stoiskach producentów dostępne były warzywa i owoce oraz ich przetwory a także miody, soki i herbaty. 
W ramach wydarzenia Koła Gospodyń Wiejskich oraz Stowarzyszenia przygotowały stoiska pełne 
ziemniaczanych specjałów, ale także warzyw i owoców, które jesienią goszczą na naszych stołach. 
W ramach konkursu kulinarnego na najlepszą potrawę z ziemniaka, przygotowano szare kluski, placki 
i kotlety ziemniaczane z dodatkami, knedle ze śliwkami, zupy ziemniaczane oraz tradycyjną sałatkę 
z gotowanych ziemniaków. W konkursie wzięły udział KGW Sobótka, KGW Ostrzeszów - Pustkowie, KGW 
Wtórek, KGW Niedźwiedź oraz Stowarzyszenie Fumowcy. Gratulacje uczestnikom konkursu złożył Prezes 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotr Walkowski oraz Starosta Ostrzeszowski Lech Janicki i Dyrektor 
Zespołu Szkół nr 2 w Ostrzeszowie Ziemisław Szmaj. W trakcie wydarzenia można było uzyskać także 
porady z zakresu sprzedaży bezpośredniej i prowadzenia działalności w ramach grup producentów 
rolnych.  
 
Stare, ale jare” 
Operacja pn. „Stare, ale jare!” realizowana była w dniach 20-21 sierpnie 2022 r. i stanowiła przestrzeń 
dla wzajemnych kontaktów i kultywowania tradycji wielkopolskiej wsi. Była także sposobem na 
promocję polskiej wsi, ukazując jej rozwój i wpływ techniki na zmianę sposobu życia. Operacja pn. 
„Stare, ale jare!” dała możliwość zaprezentowania mieszkańcom wsi swoich zainteresowań, pasji i stylu 
życia zarówno w formie poważnej jak i zabawowej, powiązanej z rywalizacją. Przybliżyło ono także 
zwiedzającym sposób życia na terenach wiejskich i prowadzenia produkcji rolniczej. Przyczyniła się do 
edukacji młodego pokolenia w tym zakresie, co miejmy nadzieję przełoży się na wzrost zainteresowania 
ofertą turystyczną. W dniach 20-21 sierpnia 2022 r. w Wilkowicach (gmina Lipno, powiat leszczyński) 
odbył się XX Międzynarodowy Festiwal Starych Ciągników i Maszyn Rolniczych im. Jerzego Smelczaka – 
największy w Polsce i Europie Środkowo-Wschodniej zlot kolekcjonerów i miłośników zabytkowej 
mechanizacji rolnictwa. Podczas tego wydarzenia Wielkopolska Izba Rolnicza w ramach projektu KSOW 
zrealizowała operację pn. „Stare, ale jare!”, która miała na celu organizację konkursu sprawnościowego 
starych ciągników a także przygotowanie stoiska wystawienniczego, na którym rozdawano prasę rolniczą 
oraz odpowiadano na bieżące pytania rolników.  
W trakcie konkursu sprawnościowego starych ciągników traktorzyści mogli zmierzyć się w czterech 
konkurencjach a mianowicie: Traktor Pulling, Węgierski Traktor Pulling, Wyścigi traktorów oraz Toczenie 
beczki. Wielkopolska Izba Rolnicza była fundatorem nagród dla laureatów w poszczególnych kategoriach 
Wielkopolska Izba Rolnicza ufundowała również wyróżnienie w postaci statuetki dla Pana Sylwestra 
Domagały za wybitną działalność na rzecz zachowania zabytkowej mechanizacji rolnictwa oraz 
zaangażowanie w organizację Międzynarodowego Festiwalu Starych Ciągników i Maszyn Rolniczych im. 
Jerzego Samelczaka w Wilkowicach. 
 
„Chów przyzagrodowy gęsi wielkopolską tradycją” 
Operacja polegała na organizacji warsztatów, spotkania dla uczestników operacji oraz konkursu 
kulinarnego. Wielkopolska Izba Rolnicza operację realizowała we współpracy z partnerem dodatkowym 
Stowarzyszeniem na Rzecz Rozwoju Wsi Nowieczek. Działania podejmowane w ramach operacji mają na 
celu przywrócić przyzagrodowy chów gęsi do wielkopolskich gospodarstw oraz potrawy z gęsiny na 
nasze stoły. 
Realizacja operacji rozpoczęła się pod koniec kwietnia 2022 r. Wtedy to przekazaliśmy 200 piskląt gęsich 
do 13 gospodarstw, które zobowiązały się do prowadzenia przyzagrodowego chowu oraz podzielenia się 
swoimi doświadczeniami w tym zakresie. Przez te kilka miesięcy gęsi były hodowane w sposób 
tradycyjny, w przydomowych ogródkach i pastwiskach. Zgodnie z założeniami projektu, gęsina uzyskana 
w ten sposób przekazana została uczestnikom konkursu do przygotowania dań konkursowych oraz 
degustacji dla uczestników spotkania podsumowującego.  
Kolejnym etapem realizacji operacji była organizacja warsztatów dotyczących przyzagrodowego chowu 
gęsi. Warsztaty odbyły się 25 maja 2022 r. w sali wiejskiej w miejscowości Nowieczek (powiat śremski). 
W warsztatach wzięły udział osoby zainteresowane przyzagrodowym chowem gęsi (30 osób). Wśród 
uczestników warsztatów były osoby, które podjęty się chowu przyzagrodowego gęsi w ramach operacji. 
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Spotkanie było okazją do przekazania najważniejszych informacji dotyczących odchowu gęsi oraz zasad 
rolniczego handlu detalicznego. Uczestnicy warsztatów podzielili się także swoimi doświadczeniami 
związanymi z chowem gęsi. 
28 września 2022 r. odbyło się spotkanie podsumowujące realizację operacji w miejscowości Nowieczek 
w powiecie śremskim. W spotkaniu wzięły udział przede wszystkim osoby, które zaangażowane były 
w realizację operacji. To osoby, które podjęły się przyzagrodowego chowu gęsi w swoich 
gospodarstwach oraz przedstawiciele Kół Gospodyń Wiejskich i lokalnych organizacji, które włączyły się 
w działania promujące gęsinę. W spotkaniu udział wzięli także przedstawiciele lokalnego samorządu, 
delegaci Wielkopolskiej Izby Rolniczej oraz miłośnicy wielkopolskiej kuchni. 
Spotkanie poprowadziła Pani Janina Pawełczyk Przewodnicząca Rady Powiatowej WIR w Śremie, która 
wraz z Prezesem Wielkopolskiej Izby Rolniczej Piotrem Walkowskim podsumowała realizację operacji 
i jej poszczególne etapy. W spotkaniu uczestniczyli przedstawiciele firm współpracujących 
i wspierających hodowców gęsi. Ekspertem kulinarnym, który z uczestnikami podzielił się tradycjami 
dotyczącymi gęsiny, był Witold Wróbel Członek Polskiej Akademii Smaku. 
Ważnym punktem spotkania było rozstrzygniecie konkursu na najlepszą potrawę z gęsi. Celem Konkursu 
była popularyzacja spożycia gęsiny pochodzącej z chowu przyzagrodowego oraz promowanie społecznej 
aktywności mieszkańców wsi. Konkurs skierowany był do kół gospodyń wiejskich, stowarzyszeń 
i organizacji (w tym sołectw), które w ramach swojej działalności wykorzystują lokalne produkty i w ten 
sposób promują swój region. Komisja Konkursowa na podstawie nadesłanych zgłoszeń wybrała 
dwudziestu uczestników, którzy zaproszeni zostali do przygotowania konkursowych potraw i ich 
prezentacji podczas spotkania podsumowującego realizację operacji. W ramach konkursu przygotowane 
zostały różnorodne potrawy, były pieczone gęsi z farszami, pasztety, krokiety i pierogi z farszem z gęsiny 
oraz zupy, w tym tradycyjna czernina. Po ocenie, uczestnicy konkursu swoimi potrawami poczęstowali 
gości spotkania. 
 
Znaczenie różnorodności biologicznej w przestrzeni rolniczej 
W dniach 8 i 9 oraz 22 i 23 września 2022 r. w Ośrodku Edukacji Przyrodniczej w Lądzie, gmina Lądek 
powiat słupecki odbyły się cztery jednodniowe szkolenia dla uczniów i rolników z powiatów subregionu 
konińskiego. Tematyka szkoleń obejmowała „Znaczenie różnorodności biologicznej w przestrzeni 
rolniczej” i współfinansowane zostało ze środków UE w ramach Schematu II Pomocy Technicznej 
„Krajowa Sieć Obszarów Wiejskich” PROW na lata 2014 -2020. Szkolenia te odbyły się na obszarze 
Nadwarciańskiego Parku Krajobrazowego, gdzie mieści się Ośrodek Edukacji Przyrodniczej w Lądzie. 
W tematyce szkoleń przedstawiono informację, na temat możliwości pozyskania środków finansowych 
na stosowanie bioróżnorodności w gospodarstwach rolnych poprzez udział w Programie Rolno-
Środowiskowo Klimatycznym w pakiecie 4 „Cenne siedliska i zagrożone gatunki ptaków na obszarach 
Natura 2000, Ochrona siedlisk przyrodniczych”, pakietu 5 „Cenne siedliska poza obszarami Natura 2000. 
Ochrona siedlisk przyrodniczych” oraz pakietu 8 „Ekstensywne użytkowanie łąk i pastwisk”. Należy 
podkreślić, iż wszystkie powiaty wschodniej Wielkopolski posiadają znaczne obszary cennych łąk 
i pastwisk. Zwłaszcza w powiatach Koło, Konin i Słupca takich obszarów położonych wzdłuż rzeki Warty 
jest dużo. Poza tym, subregion koniński, posiada 2 duże obszary Natura 2000, położone wzdłuż rzeki 
Warty. Są to obszary: PLB 300002 Dolina Środkowej Warty objęta Dyrektywą Ptasią oraz PLH 300009 
Ostoja Nadwarciańska objęta Dyrektywą Siedliskową. Szkolenie przeprowadziła Elżbieta Bryl – kierownik 
biura powiatowego Wielkopolskiej Izby Rolniczej w Koninie, wieloletni doradca rolnośrodowiskowy wraz 
z ekspertem przyrodniczym i zarazem pracownikiem Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa 
Wielkopolskiego w Poznaniu - Kornelią Knioła. Poza częścią teoretyczną odbyła się również część 
praktyczna polegająca na zapoznaniu w terenie z cennymi gatunkami przyrodniczymi, w ramach których, 
trwały użytek może zostać zakwalifikowany do danego rodzaju siedliska botanicznego lub 
ornitologicznego. 
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Integrowana produkcja roślin szansa dla rolników 
Celem organizacji szkolenia było wyposażenie rolników w wiedzę i możliwości prowadzenie produkcji 
roślinnej w swoich gospodarstwach zgodnie z zasadami produkcji integrowanej. Prowadzenie takiej 
produkcji nie jest możliwe bez ukończenia przez rolników szkoleń, które zostały w ramach operacji 
przeprowadzone. Operacja polegała na organizacji czterech dwudniowych szkoleń z zakresu 
Integrowanej Produkcji Roślin, zgodnie z Zał. Nr 2 do Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z 
dnia 8 maja 2013 r. w sprawie szkoleń w zakresie środków ochrony roślin (Dz. U. 2013 poz. 554). Po 
szkoleniu rolnicy otrzymywali zaświadczenia uprawniające do prowadzenia certyfikowanej produkcji 
roślin w gospodarstwach. Dzięki operacji 119 rolników i przyszłych rolników otrzymało zaświadczenia o 
ukończeniu szkolenia, co jest warunkiem niezbędnym do prowadzenia produkcji roślinnej w systemie 
Integrowanej Produkcji. Od 2023 roku będzie wprowadzona możliwość uzyskania dopłat do tego 
systemu produkcji w ramach tzw. ekoschematów, co pozwoli na zwiększenie dochodów gospodarstw 
rolnych. 
 
Turniej zrywania kaczora jako dziedzictwo kulturowe wielkopolskiej wsi 
26 czerwca 2022 roku we Wtórku odbył się Turniej zrywania kaczora, zrealizowany w ramach operacji 
dofinasowanej z KSOW pn. „Turniej zrywania kaczora jako dziedzictwo kulturowe wielkopolskiej wsi”. 
Celem operacji była popularyzacja tradycji organizacji Turniejów oraz promocji turystyki konnej 
i działalności ośrodków jeździeckich oraz gospodarstw, które prowadzą hodowle koni. Turniej rozegrany 
został w trzech kategoriach dla dzieci i młodzieży oraz w kategorii seniorskiej. Turniej zrywania kaczora 
to unikatowa tradycja licząca ponad dwieście lat. Zawody, które rozgrywane są w Południowej 
Wielkopolsce, najprawdopodobniej swój początek wzięły od zapustowego zwyczaju pn. „do gęsi jechali”, 
opisanego przez etnografa Oskara Kolberga. Uczestnicy Turnieju rywalizują między sobą o to, kto 
pierwszy zerwie najpierw głowę kaczora a następnie korpus martwej kaczki. Zawody rozgrywane są 
w kategoriach dla seniorów oraz dla dzieci, jednakże najmłodsi zrywają pluszowa maskotkę. Turniej 
rozegrany został w czterech kategoriach: kuce, konie małe, konie duże młodzież do 16 lat oraz senior. 
W ramach projektu informowaliśmy także o ofercie ośrodków jeździeckich i gospodarstw 
agroturystycznych oraz infrastrukturze, jaka na potrzeby turystyki konnej powstaje w Południowej 
Wielkopolsce. W ramach promocji swojej działalności właściciele ośrodków jeździeckich zorganizowali 
darmowe przejazdy bryczkami dla publiczności zawodów. Wielkopolska Izba Rolnicza od lat zabiega 
o upowszechnienie tej wyjątkowej tradycji. Co roku organizowane są zawody, które cieszą się 
popularnością zarówno wśród uczestników jak i publiczności. Projekt, którego celem jest promocja 
rekreacji i turystyki konnej, realizowany był przez Wielkopolską Izbę Rolniczą przy wsparciu partnera, 
którym jest Stowarzyszenie Razem dla Tachał Wielkich i Okolicy. 
 
Wielkopolski Rolnik Roku narzędziem upowszechniania dobrych praktyk w rolnictwie 
Celem operacji było wykorzystanie okazji, jaką stwarza konkurs „Wielkopolski Rolnik Roku”, do 
upowszechniania dobrych praktyk wśród wielkopolskich rolników. Uczestnicy operacji wzięli udział 
w Gali podsumowującej XXI edycję konkursu, podczas której zaprezentowano najlepsze gospodarstwa 
z Wielkopolski, reprezentujące różne kierunki produkcji rolniczej. Uczestnicy spotkania zapoznali się 
z dobrymi praktykami stosowanymi przez najlepszych wielkopolskich rolników w zakresie organizacji 
produkcji, stosowania nowoczesnych technologii, organizacji gospodarstwa oraz ochrony środowiska. 
Gala odbyła się 5 czerwca 2022 r. na terenie Międzynarodowych Targów Poznańskich. Podczas spotkania 
zaprezentowano gospodarstwa dwudziestu najlepszych rolników w Wielkopolsce. W celu ułatwienia 
udziału w spotkaniu zorganizowany został dojazd autokarami z miast powiatowych. Wyjazdy były 
organizowane przez Rady Powiatowe WIR oraz partnera projektu. Warunkiem organizacji wyjazdu 
z danego powiatu było wskazanie kandydata do kolejnej edycji konkursu. To przyczyniło się do promocji 
idei konkursu oraz zmobilizowało uczestników do poszukania w swoim sąsiedztwie gospodarstw, które 
mogą być inspiracją dla innych. W ramach operacji zorganizowano 14 wyjazdów z 13 powiatów. 
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1.3 Zadania finansowane z Funduszów Promocji 
 
"Kaczka na talerzu" - Projekt finansowany z Funduszu Promocji Mięsa Drobiowego 
Impreza promocyjna pn. „Kaczka na talerzu” odbyła się 26 czerwca 2022 r. we Wtórku (powiat 
ostrowski) i sfinansowana została z Funduszu Promocji Mięsa Drobiowego. Główną atrakcją wydarzenia 
były pokazy kulinarne i degustacje potraw z kaczki. Uczestników imprezy częstowano rosołem z kaczki 
oraz kaczkami przygotowanymi na kilka sposobów. Oprócz tradycyjnej kaczki, przygotowanej po 
staropolsku z farszem z podrobów, częstowano kaczkami faszerowanymi burakami oraz orzechami 
i żurawiną. Do kaczki podawano pieczone ziemniaki, surówki, buraczki, mizerie oraz pieczywo. Przy 
organizacji degustacji pomagały Panie z Kół Gospodyń Wiejskich z Wtórku oraz Sobótki. W ramach 
wydarzenia odbyły się także pokazy kulinarne, które prowadził Paweł Powroźnik z restauracji „P jak 
Pysznie”. W ramach pokazów przygotowane zostały kacze burgery oraz grillowane piersi kacze. Kucharz 
szczegółowo omówił poszczególne etapy przygotowania potraw oraz kulinarne sztuczki, które ułatwiają 
przygotowanie potraw z kaczki. W ramach pokazów szef kuchni zademonstrował również sposób na tzw. 
luzowanie kaczki. W trakcie pokazów wskazywano także na walory smakowe i odżywcze kaczek. 
Ważnym elementem realizacji zadania „Kaczka na talerzu” był Konkurs kulinarny na najlepszą potrawę 
z kaczki, który miał na celu ukazanie tradycji kulinarnych oraz umiejętności i pasji uczestników. Konkurs 
skierowany był do stowarzyszeń i kół gospodyń wiejskich. Potrawy ocenione zostały przez Komisję 
konkursową w składzie: Zbigniew Stajkowski Wiceprezes WIR, szef kuchni Paweł Powroźnik oraz Andrzej 
Przepióra Prezes ROL-WIR Sp. z o.o. Laureaci konkursu otrzymali pamiątkowe dyplomy oraz nagrody 
rzeczowe. Wydarzeniu towarzyszyły konkursy plastyczne i zręcznościowe dla dzieci nawiązujące 
tematycznie do kaczki. W ramach imprezy „Kaczka na talerzu” odbył się także koncert Katarzyny Zawady. 
 
Smacznie i zdrowo z polską wieprzowiną - Projekt finansowany z Funduszu Promocji Mięsa 
Wieprzowego – dwie imprezy promocyjne 
Pod tym hasłem odbyły się dwie imprezy promocyjne: 

 2 lipca 2022 r. w Żegocinie (powiat pleszewski), 

 3 września 2022 r. w Nowych Skalmierzycach (powiat ostrowski). 
Imprezy miały na celu zwrócić uwagę konsumentów na walory odżywcze i zdrowotne mięsa 
wieprzowego oraz na jego kulinarne zastosowanie. Temu służyły degustacje, pokazy kulinarne oraz 
zorganizowany przy tej okazji konkurs na najlepszą potrawę z wieprzowiny. Organizatorem wydarzenia 
była Wielkopolska Izba Rolnicza. Głównym celem pikniku było zapoznanie uczestników z zaletami 
przetworów i produktów wytworzonych z polskiego mięsa wieprzowego oraz uświadomienie potrzeby 
obecności mięsa wieprzowego w diecie człowieka. W związku z tym degustacje przygotowane w ramach 
imprezy oparte były właśnie na produktach z wieprzowiny. Gości wydarzenia częstowano zupą na 
wywarze wieprzowym, kotletami mielonymi, gulaszem oraz pieczenią wieprzową. Potrawy te podane 
były z gotowanymi ziemniakami, mizerią oraz warzywnymi surówką. Ważnym elementem realizacji 
zadania były pokazy kulinarne, które prowadził Paweł Powroźnik z restauracji „P jak Pysznie”. Szef 
kuchni przed publicznością przygotował smażoną kaszankę z cebulą, kotlety z mięsa mielonego oraz 
pomidory z mięsnym farszem. Pokazy kulinarne były okazją do przybliżenia uczestnikom walorów 
smakowych oraz odżywczych mięsa wieprzowego oraz do wskazania jego kulinarnego zastosowania. 
Kucharz szczegółowo omówił poszczególne etapy przygotowania potraw oraz sztuczki, które ułatwiają 
kulinarną obróbkę wieprzowiny. Potrawy przygotowane w ramach pokazów kulinarnych przekazane 
zostały do degustacji wśród publiczności. „Smacznie i zdrowo z polską wieprzowiną” to również hasło 
konkursów na najlepszą potrawę z wieprzowiny, które rozstrzygnięte zostały podczas pikniku. 
Przez cały czas trwania imprez funkcjonowały stoiska informacyjne, gdzie można było wysłuchać 
prelekcji na temat wartości odżywczych wieprzowiny oraz zobaczyć prezentację multimedialną na temat 
mięsa wieprzowego. Uczestnicy imprez promocyjnych otrzymywali również broszury informacyjne 
dotyczące zalet mięsa wieprzowego oraz wskazówek dotyczących jego przygotowania. Broszury 
zawierały także cenne dla gospodyń przepisy kulinarne na przygotowanie dań z tego gatunku mięsa. Dla 
najmłodszych zorganizowano konkursy plastyczne. Dzieci, w zamian za przygotowanie rysunku bądź 
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kolorowanki, otrzymywali nagrody rzeczowe: gra domino, gra bierki oraz kredki. Dorośli mogli sprawdzić 
swoją wiedzę z zakresu hodowli trzody chlewnej a także wypełnić ankietę dotyczącą oceny imprezy 
promocyjnej. Kulinarnym atrakcjom towarzyszył również występ Katarzyny Zawady. 
 
 
7. Pozostałe informacje 
 

 Zarząd Wielkopolskiej Izby Rolniczej na bieżąco współpracuje z Biurem Wojewódzkim WIR (stały 
kontakt telefoniczny i mailowy oraz kontakt z Biurami Powiatowymi). Zarząd konsultuje opinie i 
stanowiska WIR oraz przygotowuje propozycje rozwiązań korzystnych dla wielkopolskich rolników. 
Nieustająco prowadzony jest również monitoring sytuacji w rolnictwie dotyczący m.in. opłacalności 
produkcji, strat suszowych oraz wprowadzania nowych rozwiązań prawnych. 

 Prezes WIR Piotr Walkowski odbył w ograniczonym zakresie, z uwagi na zagrożenie Covid-19, 
spotkania z przedstawicielami samorządów gminnych i powiatowych oraz instytucji działających w 
otoczeniu rolnictwa, związków i organizacji rolniczych.  

 Zarząd WIR prowadzi ścisłą współpracę ze szkołami rolniczymi, Uniwersytetami Przyrodniczymi w 
Poznaniu i Wrocławiu oraz wojewódzkimi izbami rolniczymi, w szczególności z sąsiadujących 
województw Polski Zachodniej. 

 Wielkopolska Izba Rolnicza zgłosiła 20 kandydatów do konkursu „Wielkopolski Rolnik Roku 2022”. 
Prezes Piotr Walkowski brał aktywny udział w pracach kapituły konkursu i objeździe gospodarstw. 
W dniu 24.06. 2022 r. – nastąpiło powołanie Wiceprezesa Zbigniew Stajkowskiego do grona Kapituły 
Wielkopolski Rolnik Roku. 

 Prezes Piotr Walkowski, jako przewodniczący Zespołu ds. stabilizacji i wsparcia rynku mięsa 
wieprzowego uczestniczył także w pracach Zespołu do spraw restrukturyzacji rynku trzody przy 
MRiRW. Zespół ten wypracowuje wnioski, które przekazywane są Ministrowi Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi. Zespół wypracował między innymi możliwości wsparcia trzody chlewnej w ramach Planu 
strategicznego WPR 2023-2027, przekazane do KE. 

 Zarząd uczestniczył w spotkaniu Prezesów Wojewódzkich Izb Rolniczych w dniu 4 stycznia 2022 r. Na 
spotkaniu było obecnych dwunastu prezesów Izb Rolniczych, dwóch prezesów połączyło się on-line 
z Opola i Katowic. Spotkanie to swoją formą przypominało wiejskie spotkania z lat 80-tych. Jedynym 
z gości był Pan Poseł Jarosław Sachajko.  

 Wielkopolska Izba Rolnicza stale współpracuje z Towarzystwem Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW” w 
ramach Związku Wzajemności Członkowskiej „Gospodarna Wielkopolska”. 

 Zarząd WIR na bieżąco nadzoruje działalność Spółki ROL-WIR.  

 Prezes Piotr Walkowski nadzoruje wydawanie kolejnych numerów biuletynu „Siewca Wielkopolski”. 
Stale współpracuje z KRIR oraz z innymi Izbami Rolniczymi. Jest również członkiem Wojewódzkiej 
Komisji do Spraw Bezpieczeństwa i Higieny Pracy w Rolnictwie Indywidualnym, której ostatnie 
spotkanie miało miejsce w dniu 6 czerwca 2022 r. Komisja zajmuje się analizą wypadków przy pracy 
w rolnictwie oraz inicjowaniem przedsięwzięć na rzecz ograniczania zagrożeń przy pracy rolniczej. 

 
8. Inne 
 

W 2022 r. w Wielkopolskiej Izbie Rolniczej zatrudnionych było średnio 31,5 pracowników, a w 
przeliczeniu na pełne etaty średnio 26,20 et. 
Przyjęto: 
- pracownika do BP w Kole i Turku – pełen etat, umowa na zastępstwo pracownika korzystającego z 
urlopu macierzyńskiego, 
- pracownika do BP w Ostrowie Wielkopolskim – pół etatu do obsługi Rady Powiatowej, pół etatu na 
zadania realizowane w ramach biura wojewódzkiego WIR. 
Ponadto rozwiązano umowę o pracę z Radcą prawnym i podpisano umowę na obsługę prawną WIR 
przez Kancelarię. 
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Pracownicy biur WIR pomogli m.in. w organizacji i obsłudze: 
- 4 posiedzeń Walnego Zgromadzenia, 
- 21 posiedzeń Zarządu, 
- 101 posiedzeń Rad Powiatowych, 
- 1 posiedzenia Komisji Budżetowej, 
- 2 posiedzeń Komisji Rewizyjnych, 
- 1 posiedzenia Komisji Koordynacyjnej, 
- 1 posiedzenia Komisji Kobiet i Rodziny w Środowisku Wiejskim. 
Ponadto delegaci uczestniczyli w 133 w komisjach i zespołach zewnętrznych (głównie szacowanie szkód). 
 

Pracownicy biur WIR pomagali przy wypełnianiu wniosków dotyczących: płatności bezpośrednich, 
dopłat do materiału siewnego i zwrotu akcyzy na paliwo rolnicze – łącznie ponad 1.200. Przygotowywali 
również plany rolnośrodowiskowe i korekty do tych planów, wnioski o wsparcie dla młodego rolnika, a 
także pomagali wyprowadzić księgi rejestracji zwierząt. Większość wniosków została wypełniona 
bezpłatnie w ramach bieżącej pracy biura, a część odpłatnie w ramach współpracy z ROL-WIR. W sumie 
udzielili ponad 2.500 różnych porad i odpowiedzi na zapytania rolników (listowne, e-mailowe, 
telefoniczne). 

Biura Wielkopolskiej Izby Rolniczej udzielały bieżących porad i informacji z zakresu rolnictwa, rynku 
rolnego, programów pomocowych i aktualnych spraw podejmowanych przez naszą Izbę. W roku 2022 
łącznie przez sekretariat WIR przeszło 3.197 pism, w tym 589 wychodzących i 2.608 przychodzących. 
Na bieżąco aktualizowany był serwis internetowy WIR pod adresem www.wir.org.pl, a aktualne prace 
Izby i relacje z najważniejszych wydarzeń zamieszczone zostały w kolejnych 12 numerach izbowego 
biuletynu „Siewca Wielkopolski”, który ukazywał się razem z „Tygodnikiem Poradnikiem Rolniczym” w 
łącznym nakładzie 129.600 egzemplarzy. 

W 2022 roku stronę internetową Wielkopolskiej Izby Rolniczej odwiedziło 300.561 gości – 
największa liczba gości w październiku 2022 roku – 28.089. Statystycznie najczęściej użytkownicy 
odwiedzają naszą stronę we wtorki i środy w godzinach 10-13. Ponadto Izba Rolnicza posiada swój profil 
na portalu społecznościom Facebook, gdzie również przekazujemy najważniejsze informacje i dokonania 
WIR, który obserwuje 9.910 odbiorców. W 2022 roku zostały założone także profile poszczególnych Rad 
Powiatowych, gdzie publikowane są działania poszczególnych Rad Powiatowych oraz informacje lokalne. 
Prowadzimy również usługę „WIR News”, która ma blisko 380 stałych odbiorców. 

Przedstawione w niniejszym sprawozdaniu dokonania Wielkopolskiej Izby Rolniczej w 2022 roku 
były możliwe dzięki dużemu zaangażowaniu Zarządu WIR, Delegatów pracujących w 31 Radach 
Powiatowych WIR oraz Dyrektora i Pracowników Biura WIR. Jednocześnie składamy podziękowania 
wszystkim instytucjom i osobom wspierającym w różnej formie działalność wielkopolskiego samorządu 
rolniczego. 

W sprawozdaniu skupiono się głównie na działaniach Zarządu Wielkopolskiej Izby Rolniczej. 
Działania Komisji Rewizyjnej zawarte są w sprawozdaniach za dane półrocze i przyjmowane uchwałą 
Walnego Zgromadzenia. Działania Rad Powiatowych nakreślone są w kwartalnych sprawozdaniach 
Przewodniczących Rad Powiatowych i Delegatów na WZ, sukcesywnie przesyłanych wraz z materiałami 
na Walne Zgromadzenie WIR. Ponadto działalność poszczególnych Rad Powiatowych WIR prezentowana 
jest na podstronach rad, funkcjonujących w serwisie internetowym WIR oraz popularyzowane poprzez 
profile utworzone na portalu społecznościowym Facebook. 

W roku 2022 pożegnaliśmy na zawsze członków naszej „Izbowej Rodziny” – odeszli Delegaci: Jan 
Chlasta, Ludwik Macioł i Michał Szymczak. 
 
 
 
Opracowanie: Biuro Wojewódzkie Wielkopolskiej Izby Rolniczej, pod redakcją Grzegorza Wysockiego i 
Marty Ceglarek. 
Nadzór i akceptacja: Zarząd WIR. 
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Załącznik do sprawozdania Zarządu WIR z działalności statutowej za rok 2022 – Wykaz wydanych 
opinii do projektów ustaw i rozporządzeń, nadesłanych przez Krajową Radę Izb Rolniczych. 
 
 
- Opinia do Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie zmieniające 
rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy 
finansowej na operacje typu „Inwestycje mające na celu ochronę wód przed zanieczyszczeniem 
azotanami pochodzącymi ze źródeł rolniczych” w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji w 
gospodarstwach rolnych” objętego PROW na lata 2014–2020. 
Projekt zakłada kilka zmian, które mają charakter porządkowy. Są to m.in.: umożliwienie beneficjentom 
zakończenia realizacji operacji i złożenie wniosku o płatność końcową, w terminie do dnia 30 czerwca 
2025 r.; możliwość złożenia dokumentów do ARiMR w postaci elektronicznej na adres do doręczeń 
elektronicznych. 
W wyniku analizy dokumentu zgłosiliśmy w uwagach do dokumentu istotne braki, takie jak: 
- brak możliwości zakupu w ramach projektu rozrzutników do obornika oraz 
- brak możliwości przyjęcia do wyliczeń większej, niż wynikająca z aktualnie posiadanej liczby zwierząt, 
pojemności urządzeń do przechowywania nawozów, co uniemożliwia rolnikom, realizację planów 
rozwoju swych gospodarstw na przyszłość. (EB) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie Krajowej Sieci Obszarów Wiejskich w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 
2014–2020. 
 Zastrzeżenia budzi zmiana dotycząca konkursu dla partnerów KSOW - § 1 pkt. 9 projektu. Proponuje się 
zmienić opis kryterium tematycznego operacji, tak by jej realizacja dotyczyła wyłącznie jednego tematu, 
wybranego spośród tematów wskazanych w ogłoszeniu o konkursie. Obecnie jedną operację przypisać 
można do maksymalnie czterech tematów, co pozwala w sposób wyczerpujący oddać jej zakres 
tematyczny i uzasadnić celowość jej organizacji. Ograniczenie tylko do jednego tematu może wymusić 
bardzo wąskie ukierunkowanie operacji i wpłynie na zawężenie zakresu merytorycznego realizowanych 
operacji. Możliwość uzyskania aż czterech punktów za wpisanie się w tematy wskazane w ogłoszeniu 
powodowała, że powstawały operacje rozbudowane, o szerokim zakresie tematycznym, przez co były 
atrakcyjne dla odbiorcy. Zmiana punktacji w tym zakresie może skutkować tym, że nie da się w pełni 
oddać zakresu operacji bardziej złożonych, które dotykają kilku istotnych z punktu widzenia KSOW 
zagadnień. Pozostałe zapisy projektowanego rozporządzenia należy ocenić pozytywnie, gdyż wynikają z 
doświadczeń związanych z realizacją operacji, a ich wprowadzenie pozwoli na usprawnienie procedury 
organizacji kolejnych konkursów dla Partnerów KSOW oraz wyboru i realizacji operacji. (KS) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowego zakresu zadań realizowanych przez Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa 
związanych z wdrożeniem na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej programu dla szkół. 
Rozporządzenie ma na celu wprowadzenie możliwości udostępniania produktów dystrybuowanych w 
ramach programu dla szkół uczniom nieobjętym grupą docelową, tj. uczęszczającym do klas VI-VIII oraz 
do oddziałów przedszkolnych prowadzonych przy szkołach podstawowych, a także uczniom 
uczestniczącym w zajęciach w trybie nauki zdalnej, w sytuacji kiedy nie mogły one zostać przekazane 
dzieciom objętym grupą docelową programu dla szkół, z uwagi na zawieszanie zajęć w danej szkole. 
Ponadto w przedmiotowym projekcie rozporządzenia przewidziano przepisy wprowadzające tryb 
powiadamiania Dyrektora Oddziału Terenowego Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa przez 
dyrektorów szkół o zawieszeniu zajęć na czas oznaczony na podstawie § 18 ust. 2a rozporządzenia 
Ministra Edukacji Narodowej i Sportu z dnia 31 grudnia 2002 r. w sprawie bezpieczeństwa i higieny w 
publicznych i niepublicznych szkołach i placówkach (Dz. U. z 2020 r. poz. 1604). (MŻ) 
 



56 

- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie określenia wysokości jednorazowego odszkodowania z tytułu wypadku przy pracy rolniczej lub 
rolniczej choroby zawodowej oraz zasiłku chorobowego. 
 Rozporządzenie ma na celu podwyższenie kwoty jednorazowego odszkodowania do kwoty 1033 zł. za 
każdy procent stałego lub długotrwałego uszczerbku na zdrowiu wskutek wypadku przy pracy rolniczej 
lub rolniczej choroby zawodowej, która nie była podwyższana od 2018 r. oraz podwyższenie kwoty 
zasiłku chorobowego do kwoty 20 zł za każdy dzień niezdolności do pracy, która nie była podwyższana 
od 2009 r., a także podwyższenie wysokości zasiłku chorobowego z tytułu czasowej niezdolności do 
pracy w gospodarstwie rolnym, jeżeli niezdolność ta jest spowodowana zakażeniem lub chorobą układu 
oddechowego oznaczonymi w zaświadczeniu lekarskim, zgodnie z Międzynarodową Klasyfikacją Chorób i 
Problemów Zdrowotnych, jako U07.1 COVID-19 do kwoty 30 zł. Stan finansów Funduszu Składkowego 
umożliwia sfinansowanie powyższych świadczeń z uwagi na podwyższenie od I kwartału 2022 r. 
wysokości miesięcznej składki na ubezpieczenie wypadkowe, chorobowe i macierzyńskie do kwoty 60 zł. 
(MŻ) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia w sprawie przekazywania gminom dotacji celowej na postępowanie 
w sprawie zwrotu podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego wykorzystywanego do 
produkcji rolniczej.  
Zmiana przepisów ma na celu umożliwienie składania przez wojewodów do ministra właściwego do 
spraw rozwoju wsi dodatkowych wniosków o wydanie decyzji budżetowej na dotację, zbiorczo za cały 
poprzedni miesiąc do 5 dnia roboczego danego miesiąca. Należy jednak zauważyć, że proponowane 
zmiany wprawdzie są korzystna dla Ministerstwa i UW, jednak mogą wpłynąć na opóźnienie wypłaty 
akcyzy rolnikom, którzy będą mieli zmiany po odwołaniu od wydanej decyzji na zwrot akcyzy na paliwo. 
(PD) 
 
- Opinia do projektu zmieniającego rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu 
przyznawania, wypłaty oraz zwrotu pomocy finansowej na operacje typu „Premie na rozpoczęcie 
działalności pozarolniczej” w ramach poddziałania „Pomoc na rozpoczęcie pozarolniczej działalności 
gospodarczej na obszarach wiejskich” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–
2020. 
 Zmiana ma na celu przede wszystkim wprowadzenie regulacji dostosowujących warunki przyznawania 
pomocy finansowej do zmian przepisów Unii Europejskiej w zakresie wydłużenia okresu realizacji 
Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020 (PROW 2014–2020). Do projektu nie 
zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu o zmianie ustawy o płatnościach w ramach systemów wsparcia bezpośredniego 
oraz ustawy o krajowym systemie ewidencji producentów, ewidencji gospodarstw rolnych oraz 
ewidencji wniosków o przyznanie płatności.  
Istotą rozwiązań przewidzianych w projekcie ustawy jest rozszerzenie na rok 2022, katalogu dostępnych 
instrumentów wsparcia w ramach systemu wsparcia bezpośredniego o uzupełniającą płatność 
podstawową (UPP), przyznawaną w ramach przejściowego wsparcia krajowego. Do projektu nie 
zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia w sprawie pisma Głównego Inspektora Ochrony Środowiska dotyczącego propozycji zmian w 
Programie Azotanowym i powiązanych ustawach.  
Dotyczy problemu dobrostanu zwierząt, wypasu i dostępu do wybiegu na powietrzu. Proponowane 
przez GIOŚ zmiany stoją w sprzeczności z zasadami dotyczącymi korzystania przez rolników z dopłaty za 
zachowanie dobrostanu zwierząt, w części dotyczącej dostępu zwierząt do wybieg. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia w sprawie wprowadzenia i odwołania czasu letniego 
środkowoeuropejskiego w latach 2022-2026. 



57 

Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu ustawy o niektórych umowach zawieranych elektronicznie. 
Wprowadzony na podstawie projektowanej ustawy system teleinformatyczny ułatwi zgodnie z prawem 
sporządzenie umowy o pracę, umów zlecenia, umów uaktywniających oraz umów o pomocy przy 
zbiorach. Dzięki temu systemowi w jednym miejscu możliwe będzie zarówno zawarcie umowy, jak i jej 
rejestracja w ZUS. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o krajowym systemie ewidencji producentów, ewidencji 
gospodarstw rolnych oraz ewidencji wniosków o przyznanie płatności oraz niektórych innych ustaw. 
Projekt zawiera propozycje regulacji, które mają na celu przyspieszenie rozpatrywania spraw 
dotyczących przyznania pomocy oraz wprowadza uproszczenia, dotyczące m.in. składania wniosków o 
wpis do ewidencji producentów za pomocą formularza udostępnionego na stronie internetowej Agencji 
oraz wykonywania cyfrowych kopii dokumentów gromadzonych w ramach prowadzonych postępowań. 
Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi uchylającego rozporządzenie w 
sprawie zaopatrywania bulw ziemniaka przeznaczonych do innych państw członkowskich Unii 
Europejskiej w zaświadczenia potwierdzające, że są one wolne od bakterii Clavibacter sepedonicus. 
Rozporządzenie ma zostać uchylone, ponieważ będzie zastąpione przez nowe rozporządzenie 
wykonawcze Komisji Europejskiej w sprawie zwalczania bakteriozy. Do projektu nie zgłoszono uwag. 
(PD) 
 
- Opinia do Rozporządzenia Ministra Finansów zmieniającego rozporządzenie w sprawie wyłączenia 
niektórych obowiązków w zakresie zgłoszeń przewozu towarów. 
Projektowana zmiana rozporządzenia wynika m.in. ze zmian wprowadzonych ustawą z dnia 10 grudnia 
2020 r. o zmianie ustawy o podatku akcyzowym oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. z 2021 r. poz. 72), 
którą ograniczono możliwość stosowania papierowego dokumentu dostawy do dnia 31 stycznia 2022 r. 
Począwszy od 1 lutego 2022 r. jedyną możliwością skorzystania z wyłączenia będzie potwierdzenie 
odbioru z wykorzystaniem dokumentu e-DD. 
Ponadto, mając na uwadze postulat przekazany przez Polską Organizację Przemysłu i Handlu Naftowego 
(POPiHN) oraz ograniczanie nadmiernych obciążeń i obowiązków po stronie podmiotów gospodarczych, 
projektowana zmiana rozporządzenia w sprawie wyłączenia niektórych obowiązków w zakresie zgłoszeń 
przewozu towarów obejmuje wyłączenie z obowiązku przesyłania zgłoszeń do rejestru SENT paliw 
przeznaczonych do statków powietrznych i statków morskich, pod warunkiem przemieszczania ich, poza 
procedurą zawieszenia poboru akcyzy, z zastosowaniem e-DD. 
W związku z powyższym proponowany projekt należy uznać za korzystny i wychodzący naprzeciw 
oczekiwaniom społecznym. (MP) 
 
- Opinia do zmiany rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 20 sierpnia 2020 r. w sprawie towarów, 
których przewóz jest objęty systemem monitorowania drogowego i kolejowego przewozu towarów oraz 
obrotu paliwami opałowymi (Dz.U. poz. 1477, z późn. zm.), wydanego na podstawie art. 3 ust. 11 ustawy 
z dnia 9 marca 2017 r. o systemie monitorowania drogowego i kolejowego przewozu towarów oraz 
obrotu paliwami opałowymi (Dz.U. z 2021 r. poz. 1857) 
Projekt zmiany rozporządzenia zakłada objęcie systemem monitorowania SENT towarów w pozycji CN 
3814 zawierających 70% masy lub więcej olejów ropy naftowej, innych niż towary objęte tą pozycją 
zawierające alkohol etylowy. Poza objęciem systemem SENT ww. wyrobów klasyfikowanych do kodu 
3814, projekt przewiduje także objęcie tym systemem towarów będących odpadem w rozumieniu 
ustawy z dnia 14 grudnia 2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2021 r. poz. 779, z późn. zm.), których 
przemieszczanie podlega przepisom rozporządzenia (WE) nr 1013/2006 Parlamentu Europejskiego i 
Rady z dnia 14 czerwca 2006 r. w sprawie przemieszczania odpadów (Dz.Urz. UE L 190/1). 
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Monitorowane będą przewozy towarów innych niż wymienione dotychczas w ustawie, dokonywane z 
terytorium innych państw członkowskich na terytorium kraju oraz z terytorium jednego państwa 
członkowskiego na terytorium drugiego państwa członkowskiego przez terytorium kraju. Potrzeba 
objęcia odpadów systemem SENT wynika ze zidentyfikowanych sposobów dokonywania nadużyć w 
zakresie obrotu odpadami. Niedoszacowanie rynku gospodarowania odpadami, niedostateczna kontrola 
w tym zakresie oraz kwalifikacja niezgodnych z prawem działań w obrocie odpadami na poziomie 
znikomej szkodliwości społecznej przyczyniły się do rozwoju tzw. szarej strefy. Sytuacja ta jest 
konsekwencją niewystarczającej kontroli w zakresie ewidencji w obrocie odpadami i sprawozdawczości z 
takiej działalności gospodarczej. Najczęściej obserwowanym jej symptomem jest zaniechanie przez 
podmioty gospodarujące odpadami podejmowania zgodnych z procedurami czynności zmierzających do 
optymalnego przetwarzania, odzyskiwania i ponownego wykorzystania odpadów, które są zastępowane 
przez ich długotrwałe magazynowanie i porzucenie odpadów bez przetworzenia do środowiska 
naturalnego, w tym do miejsc na ten cel nieprzeznaczonych. W związku z powyższym proponowany 
projekt należy uznać za korzystny i wychodzący naprzeciw oczekiwaniom społecznym. (MP) 
 
Opinia do Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie 
szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje typu 
„Gospodarka wodno-ściekowa” w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji związanych z tworzeniem, 
ulepszaniem lub rozbudową wszystkich rodzajów małej infrastruktury, w tym inwestycji w energię 
odnawialną i w oszczędzanie energii” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–
2020. 
Zmiana rozporządzenia ma na celu przede wszystkim wprowadzenie regulacji dostosowujących warunki 
przyznawania pomocy finansowej do zmian przepisów Unii Europejskiej (UE) w zakresie wydłużenia 
okresu realizacji Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020 (PROW 2014–2020) o 2 lata 
oraz dostosowanie jego przepisów do zmienionej ustawy z dnia 20 lutego 2015 r. o wspieraniu rozwoju 
obszarów wiejskich z udziałem środków Europejskiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów 
Wiejskich. Zgodnie z obecnie obowiązującymi przepisami, rozliczenie PROW 2014–2020 powinno 
nastąpić do końca 2023 r. Mając na uwadze przepisy UE w zakresie wydłużenia okresu realizacji PROW 
2014–2020 o 2 lata w § 1 pkt 2 lit. a projektowanego rozporządzenia proponuje się zmianę, zgodnie z 
którą zakończenie realizacji operacji i złożenie wniosku o płatność końcową będzie możliwe do dnia 30 
czerwca 2025 r. Dostosowanie przedmiotowego rozporządzenia do obowiązujących przepisów prawa w 
zakresie terminów realizacji tego tupu operacji w dłuższej perspektywie umożliwi zaplanowanie i 
realizację dodatkowych operacji oraz pozwoli zyskać więcej czasu na realizację tych, które już są 
wdrażane. Proponowany projekt zakłada również podniesienie maksymalnej kwoty dofinansowania dla 
beneficjenta z 2.000.000 zł na 5.000.000 zł. Zwiększenie maksymalnej kwoty pomocy oraz odniesienie jej 
do obszaru gminy pozwoli na wyłonienie oraz dofinansowanie najlepszych projektów, dlatego wszystkie 
podmioty uprawnione do ubiegania się przyznanie pomocy będą mogły ubiegać się o tę pomoc. W 
związku z powyższym proponowany projekt należy uznać za korzystny i wychodzący naprzeciw 
oczekiwaniom społecznym (MP) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Rady Ministrów zmieniającego rozporządzenie w sprawie 
jednostkowych stawek opłat za usługi wodne. 
Konsultowany Projekt przedłuża czas obowiązywania obecnych stawek jednostkowych opłat za usługi 
wodne za pobór wód w formie opłaty stałej, z wyłączeniem jednostkowych stawek opłat za usługi 
wodne za pobór wód do celów wytwarzania energii elektrycznej lub cieplnej dla instalacji posiadających 
w dniu wejścia w życie ustawy ważne pozwolenia wodnoprawne albo pozwolenia. W związku z 
powyższym Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt pozytywnie. (MC) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
zmieniające rozporządzenie w sprawie stawek dotacji przedmiotowych dla różnych podmiotów 
wykonujących zadania na rzecz rolnictwa. 
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Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie stawek dotacji przedmiotowych dla różnych 
podmiotów wykonujących zadania na rzecz rolnictwa. Zdaniem naszego samorządu wprowadzone 
zmiany w ww. rozporządzeniu są uzasadnione. Pozwolą na zachowanie spójności przepisów krajowych z 
przepisami Unii Europejskiej, bez zmian w sposobie udzielania dotacji do kosztów ochrony roślin, 
umożliwią udzielanie dotacji do przerobu porażonych bulw ziemniaka w celu produkcji biogazu oraz 
uproszczą kontrolę procesu udzielania i rozliczania dotacji do badań w rolnictwie ekologicznym. (CzK.) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
zmieniające rozporządzenie w sprawie szczegółowego sposobu podziału ogólnych kwot połowowych i 
dodatkowych kwot połowowych. 
Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie szczegółowego sposobu podziału ogólnych kwot 
połowowych i dodatkowych kwot połowowych. Zdaniem naszego samorządu wprowadzenie zmian jest 
niezbędne w celu dostosowania zasad podziału kwot połowowych dla polskich rybaków do rozwiązań 
zawartych w przepisach unijnych. W związku z powyższym nie wnosimy uwag do ww. projektu 
rozporządzenia. (C.K) 
 
- Opinia do projektu ustawy o systemie identyfikacji i rejestracji zwierząt. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt ustawy o systemie identyfikacji i rejestracji zwierząt wnosząc 
uwagi. Pozytywną zmianą jest wprowadzenie ułatwień w rejestracji dotychczasowych gatunków 
podlegających rejestracji oraz jej rozszerzenie o kolejne gatunki. Dodatkowo projektowana ustawa 
wpłynie na spowolnienie rozprzestrzeniania się chorób zakaźnych zwierząt.  
W projekcie występują jednak niepokojące zapisy, które zobowiązują posiadaczy jeleniowatych do 
oznakowania zwierzęcia nie później niż w terminie 7 dni od jego urodzenia, co w ocenie WIR jest 
niemożliwe do spełnienia. Jeleniowate w zdecydowanej większości hodowli prowadzonych w Polsce cały 
rok przebywają na pastwisku, w stanie półdzikim, żyjąc w warunkach bardzo zbliżonych do naturalnych, 
tj. leśnych. Poród następuje w ukryciu, najczęściej w czasie najmniejszej aktywności w ciągu dnia. Samica 
nie dołącza do grupy zaraz po urodzeniu potomstwa, tylko ukrywa młode w gęstych krzewach i 
odwiedza je tylko w celu nakarmienia. Młode daniele wychodzą z ukrycia po około 20 dniach, a matka 
opiekuje się nimi do około 7 miesiąca. W związku z powyższym niemożliwe jest oznakowanie 
narodzonych cieląt do 7 dnia od narodzenia. Samo odłączenie cielnych łań, aby przebywały w osobnych 
pomieszczeniach, kwaterach lub w zagrodzie umożliwiającej wykonywanie zabiegów weterynaryjnych 
lub zootechnicznych również jest wręcz niewykonalne. Również próba odłowu matek z cielętami narazi 
zwierzęta na ogromny stres, spowoduje odłączenie się matek od cieląt, przyczyniając się do ich licznych 
upadków. Ponadto, zwierzęta te przebywają wspólnie na kwaterze z dorosłymi osobnikami, w tym z 
bykami. Odłów jeleniowatych nie przebiega podobnie jak u innych zwierząt gospodarskich. Jest to 
trudny proces, stresogenny dla zwierząt utrzymywanych półdziko, a więc obarczony dużym ryzykiem 
okaleczeń czy upadków. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Rady Ministrów zmieniającego rozporządzenie w sprawie wykazu 
gatunków roślin uprawnych, do których materiału siewnego kategorii elitarny lub kwalifikowany 
przysługuje dopłata z tytułu zużytego do siewu lub sadzenia materiału siewnego kategorii elitarny lub 
kwalifikowany. 
Tutejszy samorząd rolniczy odnosząc się do przedłożonego projektu rozporządzenia podziela 
przekonanie, że wprowadzenie pszenicy orkisz (Triticum spelta L.) do katalogu roślin uprawnych, do 
których materiału siewnego kategorii elitarny lub kwalifikowany przysługuje dopłata z tytułu zużytego 
do siewu lub sadzenia materiału siewnego kategorii elitarny lub kwalifikowany jest z wielu względów 
posunięciem oczekiwanym. Słusznym jest argument, że za wprowadzeniem pszenicy orkisz na listę 
gatunków objętych dopłatą przemawia choćby fakt, iż na tej liście znajduje się zarówno pszenica 
zwyczajna jak i pszenica twarda. Podzielamy również pogląd, że dzięki pierwotnemu charakterowi 
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pszenicy orkisz nadaje się ona niemalże idealnie do uprawy ekologicznej i sprzyja wprowadzaniu 
technologii przyjaznych środowisku naturalnemu. Produkcja orkiszu na większą skalę może być dobrą 
alternatywą nie tylko dla gospodarstw ekologicznych, ale również daje nowe możliwości wszystkim 
producentom chcącym zaoferować społeczeństwu zdrową i bezpieczną żywność. 
Zaletą pszenicy orkisz jest też to, że charakteryzuje się ona dużą zdolnością adaptacyjną oraz posiada 
bardzo wysoką wartość odżywczą. Z kolei jej niskie wymagania w stosunku do warunków, w których 
rozwija się i rośnie – pozwalają mieć nadzieję, że jej uprawa zyska na znaczeniu. Mając na względzie 
niewątpliwe zalety tego zboża oraz jego nadal niski areał uprawy w kraju - z zadowoleniem przyjmujemy 
rozszerzenie wspomnianego katalogu. Objęcie tej rośliny systemem dopłat pozwoli w pewnym stopniu 
na zrekompensowanie dość znacznych nakładów związanych z założeniem plantacji. Logiczną 
konsekwencją wprowadzonej zmiany jest nowy zapis, który zyskał brzmienie: w § 1 w pkt 1 po lit. d 
dodaje się lit. da w brzmieniu: „pszenica orkisz”. (ICz) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia w sprawie szczegółowego zakresu danych, które powinny być 
zawarte w dokumentach związanych z rejestracją w zakresie podatku akcyzowego. 
W naszym przekonaniu przesłany do konsultacji projekt Rozporządzenia Ministra Finansów w sprawie 
szczegółowego zakresu danych, które powinny być zawarte w dokumentach związanych z rejestracją w 
zakresie podatku akcyzowego wprowadza właściwe regulacje. Potrzeba wydania nowego rozporządzenia 
jest zasadna, naniesione zmiany uwzględnią rejestrację podmiotów zagranicznych, oraz dopracowany 
zostanie obowiązek rejestracji w Centralnym Rejestrze Podmiotów Akcyzowych podmiotów 
prowadzących działalność gospodarczą nieposiadających numeru identyfikacji podatkowej (NIP).Taka 
szczegółowa rejestracja ma na celu wyeliminowanie ryzyka współpracy z nieuczciwym partnerem 
biznesowym. (WM) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie metod pobierania i okresu przechowywania prób materiału siewnego, oceny tego materiału, 
wzoru protokołu pobierania prób materiału siewnego oraz sporządzania dokumentacji dotyczącej oceny 
tego materiału. 
Przedłożony samorządowi rolniczemu projekt rozporządzenia w sprawie metod pobierania i okresu 
przechowywania prób materiału siewnego, oceny tego materiału, wzoru protokołu pobierania prób 
materiału siewnego oraz sporządzania dokumentacji dotyczącej oceny tego materiału stanowi 
wdrożenie przepisów dyrektywy wykonawczej Komisji (UE) 2021/971, zmieniającej załączniki (I) do 
stosownych dyrektyw w sprawie obrotu: materiałem siewnym roślin pastewnych, materiałem siewnym 
roślin zbożowych, materiałem siewnym buraka, materiałem siewnym warzyw oraz materiałem siewnym 
roślin oleistych i włóknistych - w odniesieniu do stosowania technik biochemicznych i molekularnych 
(BMT). Na mocy niniejszego rozporządzenia dodano § 14a stanowiący, że w przypadku kiedy podczas 
dokonywania oceny polowej materiału siewnego zaistnieją wątpliwości co do tożsamości odmianowej 
tego materiału – to w celu zweryfikowania tożsamości odmianowej można zastosować uznaną 
międzynarodowo, powtarzalną technikę BMT. Wprowadzenie dyrektywą wykonawczą Komisji (UE) 
2021/971 możliwości stosowania technik BMT jest zasadne, gdyż pozwala dostosować prawo Unii 
Europejskiej do rozwoju wiedzy naukowo-technicznej także w tym zakresie. Należy zauważyć, że do 
celów badania fenotypowego Systemy Nasienne Organizacji Współpracy Gospodarczej i Rozwoju (OECD) 
zaaplikowały już przepisy umożliwiające stosowanie technik BMT jako uzupełniającego narzędzia na 
potrzeby oceny polowej materiału siewnego oraz oceny tożsamości i czystości odmianowej. (ICz) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie oceny tożsamości i czystości odmianowej materiału siewnego 
Przedłożony tutejszemu samorządowi rolniczemu projekt rozporządzenia w sprawie oceny tożsamości i 
czystości odmianowej materiału siewnego stanowi wdrożenie przepisów dyrektywy wykonawczej 
Komisji (UE) 2021/971, zmieniającej załączniki (I) do stosownych dyrektyw w sprawie obrotu: 
materiałem siewnym roślin pastewnych, materiałem siewnym roślin zbożowych, materiałem siewnym 
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buraka, materiałem siewnym warzyw oraz materiałem siewnym roślin oleistych i włóknistych - w 
odniesieniu do stosowania technik biochemicznych i molekularnych. Niniejszym rozporządzeniem 
dodano § 3a stanowiący, że w przypadku kiedy podczas dokonywania oceny tożsamości i czystości 
odmianowej materiału siewnego istnieją wątpliwości co do tożsamości odmianowej tego materiału - to 
Centralny Ośrodek Badania Odmian Roślin Uprawnych może zastosować uznaną międzynarodowo, 
powtarzalną technikę biochemiczną i molekularną w celu sprawdzenia tożsamości odmianowej. W 
ocenie specjalistów – tego typu techniki biochemiczne i molekularne (BMT) umożliwiają bardzo 
precyzyjne wskazanie informacji o strukturze genetycznej żywych organizmów. W przypadku 
wątpliwości, stosowanie technik BMT daje możliwość organom zajmującym się oceną tożsamości i 
czystości odmianowej potwierdzenie lub zaprzeczenie, co do tożsamości odmianowej analizowanego 
materiału siewnego. Także w naszej opinii - wprowadzenie dyrektywą wykonawczą Komisji (UE) 
2021/971 możliwości stosowania technik BMT jest konieczne, aby dostosować prawo Unii Europejskiej 
do rozwoju wiedzy naukowo-technicznej także i w tym zakresie. Celem jest bowiem dostosowanie 
przepisów Unijnych do mających zastosowanie norm międzynarodowych włączonych do Systemów 
Nasiennych Organizacji Współpracy Gospodarczej i Rozwoju (OECD). W obliczu powyższych argumentów 
- nie wnosimy zastrzeżeń do przedłożonego nam projektu. (ICz) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowych 
wymagań weterynaryjnych przy przywozie nasienia psów. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
szczegółowych wymagań weterynaryjnych przy przywozie nasienia psów nie wnosząc uwag. 
Rozporządzenie określa szczegółowe wymagania weterynaryjne przy przywozie nasienia psów jakim 
powinno odpowiadać świadectwo zdrowia dołączane do przesyłki nasienia psów, sposób jego 
wystawiania oraz wzór tego świadectwa. Wobec tego, że dotychczas nie istniały takowe wymagania oraz 
wzór świadectwa, należało je określić, by między innymi zapobiec rozprzestrzenianiu się chorób między 
zwierzętami. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie wymagań, jakie powinien spełniać projekt technologiczny zakładu, w którym ma być 
prowadzona działalność w zakresie produkcji produktów pochodzenia zwierzęcego. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
zmieniającego rozporządzenie w sprawie wymagań, jakie powinien spełniać projekt technologiczny 
zakładu, w którym ma być prowadzona działalność w zakresie produkcji produktów pochodzenia 
zwierzęcego bez uwag. Projekt wyżej wymienionego rozporządzenia wprowadza kilka istotnych zmian w 
rozporządzeniu Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 18 marca 2013 r. w sprawie wymagań, jakie 
powinien spełniać projekt technologiczny zakładu, w którym ma być prowadzona działalność w zakresie 
produkcji produktów pochodzenia zwierzęcego (Dz. U. poz. 434). Sporządzanie projektu 
technologicznego w przypadku korzystania przez rzeźnię z jednostek mobilnych do uboju zwierząt w 
gospodarstwie będzie ułatwione z uwagi na to, że na część projektu dotyczącą owych jednostek składa 
się tylko część opisowa, natomiast wymagania co do projektu rzeźni stacjonarnej będą takie same jak w 
przypadku rzeźni nie posiadającej jednostek mobilnych. (MK) 
 
- Opinia do przeglądu prawodawstwa Unii Europejskiej w zakresie dobrostanu zwierząt – konsultacje 
publiczne. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje przegląd prawodawstwa Unii Europejskiej w zakresie dobrostanu 
zwierząt – konsultacje publiczne, wnosząc uwagi. Wskazanym przez Komisję Europejską celem tego 
przeglądu jest przede wszystkim poprawa dobrostanu zwierząt oraz poszerzenie zakresu przepisów, 
poprzez dostosowanie ich do najnowszych dowodów naukowych, aktualnych priorytetów politycznych i 
oczekiwań społecznych, przy jednoczesnym ułatwieniu egzekwowania tych przepisów. Zakres zmian jest 
bardzo szeroki, niektóre z nich w ocenie Wielkopolskiej Izby Rolniczej są bardzo niepokojące, szczególnie 
wprowadzenie zakazu chowu klatkowego dla wielu gatunków zwierząt oraz wprowadzenie całkowitego 
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zakazu m.in. kastracji. Inicjatywa „End the Cage Age” (ang. „Koniec Epoki Klatkowej”), zawarta w 
zmianach dobrostanowych, istotnie wpłynie na sektor drobiarski w Polsce. Ponadto likwidacja takiego 
systemu utrzymania zwierząt doprowadzi do konieczności zwiększenia powierzchni ferm, a co za tym 
idzie zwiększonej produkcji odpadów, większego zużycia wody i pasz. Jedną z kolejnych propozycji 
Komisji Europejskiej jest wprowadzenie całkowitego zakazu m.in. kastracji. WIR skłania się ku drugiemu 
wariantowi zaproponowanemu przez Komisję Europejską, tj. kastracja przeprowadzana w znieczuleniu. 
Warto również dodać, że za niewykastrowane osobniki hodowca otrzymuje w skupie kilkadziesiąt groszy 
mniej za kilogram żywca w stosunku do samicy świni, bądź wykastrowanego samca. Wielkopolska Izba 
Rolnicza, jako samorząd dbający o dobro rolników, z niepokojem przyjął proponowane przez KE zmiany, 
które mogą wywołać pogłębienie problemów już osłabionego przez pandemię, sytuację epizootyczną 
(ASF, HPAI), wysokie ceny środków produkcji czy inflację – polskiego rolnictwa. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie wykazu przejść granicznych, na których może być dokonywana kontrola graniczna pasz  i pasz 
leczniczych oraz projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego 
rozporządzenie w sprawie terytorialnego zakresu działania oraz siedzib powiatowych i granicznych 
lekarzy weterynarii. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
zmieniającego rozporządzenie w sprawie wykazu przejść granicznych, na których może być dokonywana 
kontrola graniczna pasz i pasz leczniczych oraz projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi zmieniającego rozporządzenie w sprawie terytorialnego zakresu działania oraz siedzib powiatowych 
i granicznych lekarzy weterynarii bez uwag. 
W rozporządzeniu Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 7 listopada 2014 r. w sprawie wykazu przejść 
granicznych, na których może być dokonywana kontrola graniczna pasz i pasz leczniczych (Dz. U. poz. 
1656 oraz z 2017 r. poz. 2382) w załączniku do rozporządzenia dodano kolejny punkt, gdzie takowa 
kontrola może zostać przeprowadzona tj. kolejowe przejście graniczne w Siemianówka-Świsłocz. 
Nowelizacja kolejnego rozporządzenia również dotyczącego ww. kontroli tj. rozporządzenia Ministra 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 25 sierpnia 2004 r. w sprawie terytorialnego zakresu działania oraz 
siedzib powiatowych i granicznych lekarzy weterynarii (Dz. U. z 2021 poz. 2244), ma na celu włączenie w 
terytorialny zakres działania granicznego lekarza weterynarii z siedzibą w Kuźnicy Białostockiej 
kolejowego przejścia granicznego Siemianówka-Świsłocz. Wobec tego, nastąpi rozszerzenie istniejącego 
wykazu przejść granicznych o kolejne, co w ocenie WIR jest dobrym działaniem, ponieważ większa liczba 
punktów z możliwością kontroli oznacza dokładniejszą weryfikację wwożonych do kraju ww. pasz. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie  w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach działania 
„Dobrostan zwierząt” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
zmieniającego rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania pomocy 
finansowej w ramach działania „Dobrostan zwierząt” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014–2020 bez uwag. Projekt rozporządzenia stanowi wykonanie upoważnienia zawartego w art. 
45 ust.1 pkt 1 i ust. 2 ustawy z dnia 20 lutego 2015 r. o wspieraniu rozwoju obszarów wiejskich z 
udziałem środków Europejskiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich w ramach 
Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 2014–2020 (Dz. U. z 2021 r. poz. 2137). Powyższy projekt 
stanowi doprecyzowanie i uzupełnienie rozporządzenia. Zmiany dotyczą między innymi „Planu poprawy 
dobrostanu zwierząt”, wniosków transferowych i poziomu zmniejszeń płatności dobrostanowych, a ich 
wprowadzenie wynika z doświadczeń zebranych w pierwszych dwóch latach wdrażania działania 
„Dobrostan zwierząt” przez instytucje okołorolnicze zajmujące się tym działaniem. Ponadto 
zaproponowano, aby wnioski o przyznanie płatności dobrostanowej składane były do 2022 r. włącznie, z 
uwagi na brak przepisów na poziomie krajowych regulacji określających końcowy termin składania 
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wniosków o przyznanie ww. płatności w związku z rozpoczęciem od 2023 r. nowej Wspólnej Polityki 
Rolnej. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie minimalnych wymagań, 
jakie powinien spełniać ośrodek, oraz minimalnych wymagań w zakresie opieki nad zwierzętami 
utrzymywanymi w ośrodku. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
minimalnych wymagań, jakie powinien spełniać ośrodek, oraz minimalnych wymagań w zakresie opieki 
nad zwierzętami utrzymywanymi w ośrodku bez uwag. Komisja Europejska rozpoczęła postępowanie 
formalne wobec Polski w związku ze sposobem wdrażania do prawa krajowego przepisów tzw. 
dyrektywy 2010/63/UE, dotyczącej ochrony zwierząt wykorzystywanych do celów naukowych, która 
obowiązuje we wszystkich krajach Unii. Zarzuty skierowane do polskich władz obejmują 3 istotne 
kwestie: 

1) niewprowadzenie wymogu, aby program czyszczenia pomieszczeń ośrodków był regularny i 
skuteczny, 

2) niewprowadzenie wymogu dostępności odpowiednich dla danego gatunku zwierząt dzikich 
kontenerów transportowych i środków transportu w miejscu pozyskiwania zwierząt, 

3) niewprowadzenie obowiązku podjęcia odpowiednich środków w zakresie aklimatyzacji, 
kwarantanny, trzymania, hodowli pozyskanych dzikich zwierząt i opieki nad nimi oraz, w odpowiednich 
przypadkach, przewidzenie uwolnienia ich po zakończeniu procedur. 

Wobec powyższego proponowanym, najlepszym rozwiązaniem jest wydanie nowego rozporządzenia, 
które zastąpi rozporządzenie Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 14 grudnia 2016 r. w sprawie 
minimalnych wymagań, jakie powinien spełniać ośrodek, oraz minimalnych wymagań w zakresie opieki 
nad zwierzętami utrzymywanymi w ośrodku (Dz. U. poz. 2139). (MK) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o paszach. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt ustawy o zmianie ustawy o paszach bez uwag. Dotychczas 
obowiązującą ustawą, w której zawarte były przepisy dotyczące pasz leczniczych była ustawa o paszach z 
dnia 22 lipca 2006 r. (Dz. U. z 2021 r. poz. 278) , która translokowała przepisy zawarte w dyrektywie 
Rady 90/167/EWG z dnia 26 marca 1990 r. ustanawiająca warunki przygotowania, wprowadzania do 
obrotu i użycia pasz leczniczych we Wspólnocie (Dz. Urz. WE L 92 z 07.04.1990, str. 42; Dz. Urz. UE 
Polskie wydanie specjalne, rozdz. 3, t. 10, str.57). Jednak z uwagi na to, że zaistniała konieczność 
wdrożenia do prawa krajowego przepisów rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2019/4 
z dnia 11 grudnia 2018 r. w sprawie wytwarzania, wprowadzania  na rynek i stosowania paszy leczniczej, 
czyli tzw. rozporządzenia 2019/4, należy znowelizować ww. ustawę. Zmiany zaproponowane w projekcie 
m.in. doprecyzowują niektóre zapisy. W efekcie nowa ustawa ma poprawić skuteczności funkcjonowania 
rynku wspólnotowego w zakresie wytwarzania, wprowadzania na rynek i stosowania paszy leczniczej. 
(MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie określenia 
współczynników przeliczeniowych na rok 2022 do przeliczania ilości organizmów morskich danych 
gatunków podlegających wymianie w ramach wymiany indywidualnych kwot połowowych pomiędzy 
armatorami statków rybackich oraz szczegółowych warunków wymiany tych kwot. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
określenia współczynników przeliczeniowych na rok 2022 do przeliczania ilości organizmów morskich 
danych gatunków podlegających wymianie w ramach wymiany indywidualnych kwot połowowych 
pomiędzy armatorami statków rybackich oraz szczegółowych warunków wymiany tych kwot bez uwag. 
Rozporządzenie stanowi realizację upoważnienia zawartego w art. 53a ust. 7 ustawy z dnia 19 grudnia 
2014 r. o rybołówstwie morskim (Dz. U. z 2021 r. poz. 650 z późn. zm.). Zgodnie z nim, minister właściwy 
do spraw rybołówstwa określi, w drodze rozporządzenia, na dany rok kalendarzowy, współczynniki 
przeliczeniowe do przeliczania ilości organizmów morskich danych gatunków podlegających wymianie w 
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ramach wymiany indywidualnych kwot połowowych pomiędzy armatorami statków rybackich oraz 
szczegółowe warunki wymiany tych kwot połowowych, mając na uwadze wysokość ogólnych kwot 
połowowych oraz wartość rynkową poszczególnych gatunków organizmów morskich. Przy określeniu 
współczynników przeliczeniowych w ww. projekcie rozporządzenia, wzięto pod uwagę najnowsze 
przepisy dotyczące tego tematu, aktualną wartość rynkową poszczególnych gatunków, ale także – co 
istotne – sugestie środowiska rybackiego. Ponadto określono szczegółowe warunki dokonywania 
wymiany indywidualnych kwot połowowych pomiędzy armatorami. (MK) 
 
- Opinia do Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie 
szczegółowych warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach działania „Działanie rolno-
środowiskowo-klimatyczne” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020. 
Pozytywnie zaopiniowano 4 zmiany: 
a. Umożliwienie podejmowania zobowiązań w ramach wariantów 4.8., 4.9., 4.10. i 4.11., tj. dot. 
ochrony siedlisk lęgowych ptaków, na całym obszarze Natura 2000 (obecnie warianty te mogą być 
wdrażane jedynie na obszarach specjalnej ochrony ptaków); 
b. Umożliwienie objęcia wsparciem w ramach Pakietu 7. Zachowanie zasobów genetycznych zwierząt w 
rolnictwie dodatkowych dwóch ras owiec: polskiej owcy górskiej i białogłowej owcy mięsnej oraz dwóch 
ras kóz: kozy kazimierzowskiej i kozy sandomierskiej;  
c. Dopuszczenie mulczowania międzyplonów w Pakiecie 1. Rolnictwo zrównoważone i Pakiecie 2. 
Ochrona gleb i wód;  
d. Wprowadzenie w ramach Działania rolno-środowiskowo-klimatycznego nowego Pakietu 8. 
Ekstensywne użytkowanie łąk i pastwisk;  
e. Natomiast negatywnie został zaopiniowany projekt wprowadzenia w ramach Działania rolno-
środowiskowo-klimatycznego nowego Pakietu 9. Retencjonowanie wody. 
Projekt o wartości 260 zł/ha dla rolnika, polegał na otrzymaniu dotacji, jeśli beneficjent działania PRŚK w 
pakiecie 4 lub 5 zatrzyma wodę na gruncie. Zalanie TUZ i wysycenie profilu glebowego wodą na 
poziomie przynajmniej 80%, musiałoby trwać przez co najmniej 12 następujących po sobie dni, w okresie 
od 1 maja do 30 września. W opinii zapisano, że długość zalania trwającego 12 dni, przyniesie duże straty 
nie tylko rolnicze, ale także środowiskowe. Zalane, przez co najmniej 12 dni, w pełni sezonu 
wegetacyjnego rośliny, bez dostępu powietrza zgniją, a rozkładające się rośliny, zniszczą dany obszar łąki 
lub użytku przyrodniczego, jakim w swoim założeniu jest obszar objęty zobowiązaniem PRŚK. (EB) 
 
- Opinia do Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie 
szczegółowych warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach działania „Rolnictwo 
ekologiczne” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020. 
Projekt został zaopiniowany pozytywnie, gdyż zakłada rezygnację z degresywności w działaniu 
„Rolnictwo ekologiczne” w odniesieniu do wniosków składanych w ostatnim roku funkcjonowania PROW 
2014-2020, tj. w roku 2022, co jest korzystne dla rolników. (EB) 
 
- Opinia do Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowych warunków i 
trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje typu „Zarządzanie zasobami wodnymi” 
w ramach poddziałania „Wsparcie na inwestycje związane z rozwojem, modernizacją i 
dostosowywaniem rolnictwa i leśnictwa” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 
2014-2020. 
Jest to nowe działanie w ramach PROW 2014-2020, skierowane tylko do Państwowego Gospodarstwa 
Wody Polskie. Pomoc przewidziana jest na operacje w zakresie budowy, przebudowy lub remontu 
urządzeń wodnych lub budowli hydrotechnicznych, na ciekach naturalnych. Poziom pomocy został 
określony w wysokości do 100% kosztów kwalifikowalnych, przy wskazaniu maksymalnej kwoty 
przeznaczonej na realizację inwestycji w wysokości 10 mln. zł. WIR zaproponowała w opinii, aby 
działanie to, udostępnić także dla spółek wodnych. Zaproponowano też obniżenie poziomu udziału 
kosztów ogólnych do 10 %, tj. do poziomu, który obowiązuje w innych działaniach PROW. (EB) 
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- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie formularza wniosku o przyznanie pomocy finansowej w ramach niektórych działań i poddziałań 
objętych Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020 
Potrzeba zmiany przepisów rozporządzenia wynika z procedowanej zmiany rozporządzenia Ministra 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 18 marca 2015 r. w sprawie szczegółowych warunków i trybu 
przyznawania pomocy finansowej w ramach działania „Działanie rolno-środowiskowo-klimatyczne” 
objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 (Dz. U. poz. 415, z późn. zm.) Do 
projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinie do projektów rozporządzeń Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniających: 

1. rozporządzenie w sprawie formularza wniosku o przyznanie płatności w ramach systemów 
wsparcia bezpośredniego 

2. rozporządzenie w sprawie szczegółowych wymagań, jakie powinny spełniać wnioski w sprawach 
dotyczących płatności w ramach systemów wsparcia bezpośredniego 

3. rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania płatności 
bezpośrednich i płatności niezwiązanej do tytoniu. 

Zmiany ww. rozporządzeń wynikają z wprowadzenia Uzupełniającej Płatności Podstawowej (UPP), 
przyznawanej w ramach Przejściowego Wsparcia Krajowego, ustawą z dnia 13 stycznia 2022 r. o zmianie 
ustawy o płatnościach w ramach systemów wsparcia bezpośredniego oraz ustawy o krajowym systemie 
ewidencji producentów, ewidencji gospodarstw rolnych oraz ewidencji wniosków o przyznanie płatności 
(Dz. U. poz. 219) i koniczności dostosowania zapisów powiązanych aktów prawnych. Do projektu nie 
zgłoszono uwag (P.D.). 
 
- Opinia do projektu zmiany ustawy o zmianie ustawy o nawozach i nawożeniu oraz ustawy o podatku od 
towarów i usług. 
Projektowana zmiana ustawy o nawozach i nawożeniu ma na celu wprowadzenie do polskiego porządku 
prawnego postanowień rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2019/1009 z dnia 5 
czerwca 2019 r. ustanawiającego przepisy dotyczące udostępniania na rynku produktów nawozowych 
UE. Projekt ustawy nie zawiera zmian w zakresie wprowadzania do obrotu produktów regulowanych 
prawem krajowym, lecz dostosowuje i określa na nowo właściwości organów w odniesieniu do nadzoru 
nad produktami nawozowymi objętymi ustawodawstwem harmonizacyjnym. Wojewódzcy Inspektorzy 
Ochrony Roślin i Nasiennictwa będą odpowiedzialni za kontrolę jakości i oznakowania produktów 
nawozowych UE, natomiast Wojewódzcy Inspektorzy Ochrony Środowiska za kontrolę stosowania i 
przechowywania produktów nawozowych UE. 
Rozszerzono katalog produktów nawozowych objętych ustawodawstwem harmonizacyjnym. Katalog ten 
dotyczy teraz nie tylko nawozów mineralnych, ale także wszystkich innych produktów nawozowych 
takich jak podłoży do upraw, biostymulatorów, polepszaczy gleby, inhibitorów, w tym organicznych i 
mikrobiologicznych, charakteryzujących się działaniem stymulującym wzrost roślin, jak również poprawę 
jakości gleby. 
W przypadku stawek VAT przepisy w dotychczasowym brzmieniu obejmowały tylko kategorii nawozy, 
natomiast propozycja zmiany dotyczy objęcia wszystkich produktów nawozowych niższą stawką, 
zarówno krajowych jak i zagranicznych. Rozwiązanie to przyczyni się do stabilizacji wzrostu cen 
produktów służących do nawożenia, ograniczając ryzyko wahań cen w tym sektorze rynku. Proponuje się 
objecie obniżoną stawką również krajowych produktów nawozowych, które nie mają swoich 
odpowiedników w przepisach ustawy o nawozach i nawożeniu. Do kategorii tych produktów zalicza się 
mikrobiologiczne produkty nawozowe oraz inhibitory nawozowe, których obrót jest prowadzony na 
rynku.  
Niniejsza nowelizacja ma charakter przejściowy, którego celem jest dostosowanie przepisów prawa 
krajowego do rozporządzenia nr 2019/1009. Zmiana ta umożliwi również zebranie informacji i ocenę 
funkcjonowania przepisów wspomnianego aktu prawnego UE, w tym w szczególności zebranie informacji 
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od przedsiębiorców oraz zidentyfikowanie problemów i ewentualnych obszarów wymagających 
dodatkowych działań regulacyjnych. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu zmieniającego rozporządzenie wykonawcze (UE) 2017/1185 w odniesieniu do 
powiadamiania o poziomach zapasów zbóż, nasion oleistych i ryżu. 
Projekt dotyczy obowiązków państw członkowskich w zakresie przekazywania Komisji Europejskiej 
odpowiednich informacji i dokumentów. Jak napisano w uzasadnieniu inwazja Rosji na Ukrainę i 
wynikające z niej zakłócenia na rynku światowym rzucają światło na szereg luk informacyjnych. Aktualne 
informacje na temat poziomu zapasów zbóż, nasion oleistych i ryżu, w tym produkcji i zapasów 
kwalifikowanego materiału siewnego, posiadanych przez producentów, hurtowników i właściwe 
podmioty gospodarcze okazały się niezbędne do podjęcia decyzji o odpowiednich środkach zapobiegania 
i łagodzenia zakłócenia rynku. Obowiązki sprawozdawcze należy zatem rozszerzyć na te informacje. Z 
uwagi na fakt, że rosyjska inwazja na Ukrainę ma już wpływ na handel i ceny zbóż, nasion oleistych i 
ryżu, niniejsze rozporządzenie powinno wejść w życie z dniem jego opublikowania w Dzienniku 
Urzędowym Unii Europejskiej. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie opłat za czynności w zakresie zatwierdzania substancji czynnych, sejfnerów i synergetyków oraz 
czynności w zakresie zezwoleń na wprowadzanie środków ochrony roślin do obrotu, pozwoleń na handel 
równoległy oraz pozwoleń na prowadzenie badań. 
Proponowana zmiana rozporządzenia ma na celu m.in. dostosowanie do zmiany już obowiązujących 
przepisów ustawy o środkach ochrony roślin, uproszczenie konstrukcji i zwiększenie czytelności 
rozporządzenia oraz dokonanie zmian wysokości opłat za wybrane czynności. Z uwagi na złożoność 
procesu, zarówno pierwszego zatwierdzenia do stosowania w środkach ochrony roślin substancji 
czynnych, sejfnerów i synergetyków, a także odnowienia zatwierdzenia czy zmian w warunkach 
zatwierdzenia zachodzi konieczność dostosowania opłat pobieranych za czynności ocen lub uwag do 
tych ocen, które odzwierciedlałyby koszty pracy. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do aktualizacji Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie 
w sprawie zastosowań małoobszarowych środka ochrony roślin. 
W związku z planowaną aktualizacją Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego 
rozporządzenie w sprawie zastosowań małoobszarowych środka ochrony roślin nie zgłoszono propozycji 
dodatkowych upraw jako małoobszarowych. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie laboratoriów urzędowych i referencyjnych oraz zakresu analiz wykonywanych przez te 
laboratoria. 
Aktualny projekt zarejestrowany u nas pod nr 28/2022 różni się od poprzedniego 20/2022 jedynie nazwą 
firmy, wpisywaną na listę laboratoriów referencyjnych. Laboratorium JARS S.A. zwróciło się z prośbą do 
Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi o nadanie statusu laboratorium urzędowego w zakresie badań 
pozostałości środków ochrony roślin dla produktów rolnych na potrzeby certyfikacji w rolnictwie 
ekologicznym. Spółka JARS S.A. zmieniła swoją nazwę oraz formę prawną i została przekształcona w 
spółkę GBA Polska Sp. z o.o., która stała się następcą prawnym JARS S.A. Projekt rozporządzenia 
uwzględnia ww. zmianę. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinie do projektów rozporządzeń: 

 Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie wysokości stawek opłat za przeprowadzenie 
certyfikacji wina lub moszczu, 

 Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie znakowania 
poszczególnych rodzajów środków spożywczych, 
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 Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowego sposobu wyrobu fermentowanych 
napojów winiarskich, rodzajów tych napojów, ich dodatkowego znakowania oraz szczegółowych 
wymagań organoleptycznych, fizycznych i chemicznych, które powinny spełniać te napoje,  

 Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie metod analiz fermentowanych napojów winiarskich 
wykonywanych w ramach nadzoru nad jakością handlową tych napojów, 

 Prezesa Rady Ministrów zmieniające rozporządzenie w sprawie nadania funkcjonariuszom 
Inspekcji Weterynaryjnej, Inspekcji Jakości Handlowej Artykułów Rolno-Spożywczych oraz 
Państwowej Inspekcji Ochrony Roślin i Nasiennictwa uprawnień do nakładania grzywien w 
drodze mandatu karnego. 

Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekty rozporządzeń. Zdaniem naszego 
samorządu wydanie ww. aktów prawnych jest konieczne dla prawidłowej realizacji zadań 
wprowadzonych ustawą z dnia 2 grudnia 2021 r. o wyrobach winiarskich (Dz. U. z 2021 r. poz. 24). W 
związku z powyższym nie wnosimy uwag do ww. projektów rozporządzeń. (CzK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Rady Ministrów zmieniające rozporządzenie w sprawie zakazu 
stosowania materiału siewnego odmian kukurydzy MON 810. 
Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekt rozporządzenia Rady Ministrów zmieniające 
rozporządzenie w sprawie zakazu stosowania materiału siewnego odmian kukurydzy MON 810. Zdaniem 
naszego samorządu zmiana załącznika, polegająca na uaktualnieniu wykazu odmian kukurydzy MON 810 
zakazanych do stosowania w uprawie na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej oraz dostosowanie go do 
wykazu odmian, które znajdują się we Wspólnym Katalogu odmian roślin rolniczych jest jak najbardziej 
uzasadniona. W związku z powyższym nie wnosimy uwag w tym zakresie. (CzK) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o wyrobie napojów spirytusowych oraz o rejestracji i 
ochronie oznaczeń geograficznych napojów spirytusowych oraz niektórych innych. 
Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekt ustawy o zmianie ustawy o wyrobie 
napojów spirytusowych oraz o rejestracji i ochronie oznaczeń geograficznych napojów spirytusowych 
oraz niektórych innych. Zdaniem naszego samorządu zaproponowane zmiany w ww. projekcie ustawy 
pozwolą na wdrożenie do polskiego porządku prawnego przepisów rozporządzenia Parlamentu 
Europejskiego i Rady (UE) 2019/787 z dnia 17 kwietnia 2019 r. w sprawie definicji, opisu, prezentacji, 
etykietowania napojów spirytusowych, stosowania nazw napojów spirytusowych w prezentacji i 
etykietowaniu środków spożywczych, ochrony oznaczeń geograficznych napojów spirytusowych, 
wykorzystywania alkoholu etylowego i destylatów pochodzenia oraz wprowadzenie zmian w prawie 
krajowym w zakresie nieregulowanym ww. rozporządzeniem. Przekazanie Dyrektorowi Krajowego 
Ośrodka Wsparcia Rolnictwa kompetencji do prowadzenia wszystkich rejestrów działalności 
regulowanej, wpłynie korzystnie na rozwój rynku wina i wyrobów alkoholowych oraz lepszą współpracę 
z organizacjami zrzeszającymi producentów wyrobów winiarskich, piwa, napojów spirytusowych oraz 
alkoholu etylowego. W związku z powyższym nie wnosimy uwag w tym zakresie. (CzK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania płatności bezpośrednich i płatności niezwiązanej 
do tytoniu. 
Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania 
płatności bezpośrednich i płatności niezwiązanej do tytoniu. Zdaniem naszego samorządu wprowadzenie 
zmian jest niezbędne w celu dostosowania przepisów ww. rozporządzenia do procedowanej zmiany 
rozporządzenia MRiRW z dnia 18 marca 2015 r. w sprawie szczegółowych warunków i trybu 
przyznawania pomocy finansowej w ramach działania ”Działanie rolno-środowiskowo-klimatyczne” 
PROW na lata 2017-2020, w który proponuje się wprowadzenie od 15 marca 2022 roku nowego Pakietu 
8. Ekstensywne użytkowanie łąk i pastwisk. W związku z powyższym nie wnosimy uwag do ww. projektu 
rozporządzenia. (CzK) 
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- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie dokumentowania działań związanych z integrowaną produkcją roślin. 
Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie dokumentowania działań związanych z integrowaną 
produkcją roślin. Zgodnie z unijną Strategią Od Pola Do Stołu, w ramach projektu Planu Strategicznego 
dla Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023-2027, zaproponowano wdrożenie ekoschematu, dzięki 
któremu do powierzchni upraw prowadzonych zgodnie z metodykami integrowanej produkcji roślin 
będzie udzielone wsparcie finansowe. Jednak specyfika ekoschematu wymaga, aby czynności 
prowadzone przez podmioty uczestniczące w systemie integrowanej produkcji znacznie wykraczały poza 
powszechnie obowiązujące praktyki uprawowe. W związku z tym przygotowano nowe metodyki 
integrowanej produkcji uwzględniające te wymogi. Zdaniem naszego samorządu, dostosowanie wzoru 
Notatnika Integrowanej Produkcji Roślin jest niezbędne, gdyż umożliwi to kontrolę spełnienia wymagań 
wynikających z nowych metodyk. W związku z powyższym nie wnosimy uwag do ww. projektu 
rozporządzenia. (CzK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie stawek dotacji przedmiotowych dla różnych podmiotów wykonujących zadania na rzecz 
rolnictwa. 
Wielkopolski samorząd rolniczy pozytywnie opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie stawek dotacji przedmiotowych dla różnych 
podmiotów wykonujących zadania na rzecz rolnictwa. 
Zdaniem naszego samorządu wprowadzenie w przepisach ww. rozporządzenia przepisu epizodycznego 
jest uzasadnione, pozwoli to bowiem na wypłatę dotacji producentom rolnym, którzy w 2021 roku 
otrzymali decyzje odmawiające udzielenia dotacji, mimo że spełniali wymagania formalne oraz 
merytoryczne tj. zutylizowali bulwy ziemniaka porażone bakteriozą pierścieniową. W związku z 
powyższym nie wnosimy uwag do ww. projektu rozporządzenia. (CK) 
 
- Opinia do Przeglądu i aktualizacji Programu azotanowego - produkty PI.2 (wody powierzchniowe). 
Z przedstawionych i opisanych wyników wynika, że nastąpiła poprawa jakości wód płynących w 2020 r. 
w porównaniu do okresu sprawozdawczego 2016-2019, w którym wartości maksymalne przekroczyły 50 
mg NO3/l w 10,0% punktów monitoringowych JCWP rzecznych, a średnie stężenia azotanów mniejsze 
niż 25 mg NO3/l odnotowano w 92,68% punktów pomiarowo-kontrolnych. Wyniki przeprowadzonych 
analiz wskazują także na względną stabilizację procesu eutrofizacji wód na obszarze kraju- dla 58% 
analizowanych ppk określono tendencje zmian stanu troficznego jako stabilizacja. W analizach, zdaniem 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej, powinno się jeszcze uwzględnić zmniejszenie opadów atmosferycznych. 
Mniejsze opady atmosferyczne powodują większe stężenie azotanów i innych substancji w roztworach 
wodnych i glebowych. Brak odpowiedniej ilości wody w uprawach powoduje, że rośliny nie pobierają 
prawidłowo substancji odżywczych w tym azotu z gleby. Uprawy wcześnie zasychają, a azot, który 
pozostał w glebie gdy wystąpią opady zostaje wymyty do wód. Naszym zdaniem należy kontynuować 
obecne wymogi zapobiegające zanieczyszczeniu wód azotanami pochodzenie rolniczego, jednocześnie 
dostosowując zapisy do zmian klimatycznych i zasad stosowania nawozów azotowych do aktualnych 
warunków pogodowych. (MC) 
 
- Opinia Projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje 
typu „Rozwój przedsiębiorczości – rozwój usług rolniczych” w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji 
w tworzenie i rozwój działalności pozarolniczej” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na 
lata 2014–2020 
Procedowany projekt zawiera szereg pozytywnych zmian rozporządzenia, dotyczących rozszerzenia 
wspieranych działalności oraz listy kosztów kwalifikowanych. Zdaniem Wielkopolskiej Izby Rolniczej, 
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należałoby dodatkowo, mniej rygorystycznie potraktować wymóg wcześniejszego prowadzenia tej 
działalności i uzyskiwania określonego obrotu. To stworzyłoby większe szanse dla nowych podmiotów 
planujących rozpocząć taką działalność na terenach wiejskich, w tym rolników, którzy w przyszłości nie 
będą w stanie utrzymać się wyłącznie z produkcji rolniczej, a posiadają wiedzę i bazę maszynową do 
świadczenia takich usług. (AP) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej w sprawie „Plan dla gospodarki. Jak zapewnić dobrobyt w XXI w.” - 
Poznań, 03.01.2022 r. 
Wielkopolska Izba Rolnicza nie zgłasza uwag do projektu „Plan dla gospodarki. Jak zapewnić dobrobyt w 
XXI w.”, gdyż nie zawiera on stricte żadnych propozycji dotyczących poprawy sytuacji sektora rolnictwa 
w Polsce. Zdaniem Wielkopolskiej Izby Rolniczej należałoby zwrócić się do autorów tego projektu z 
zapytaniem o konkretne propozycje działań mających na celu poprawę potencjału produkcyjnego 
polskiego rolnictwa, jak również propozycje zwiększenia dochodów rolników prowadzących produkcję 
rolną w Polsce. (OP) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania pomocy finansowej w ramach działania 
„Zarządzanie ryzykiem” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 - Poznań, 
12.01.2022 r. 
Wielkopolska Izba Rolnicza pozytywnie ocenia nowe działanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020. Zdaniem samorządu rolniczego dobrze, że pojawia się nowe działanie 
wspierające hodowców bydła, drobiu czy świń, gdyż obecnie obowiązujący system umożliwia 
stosowanie tylko dopłat z budżetu państwa do składek ubezpieczenia zwierząt w wysokości 65 % składki 
w przypadku ubezpieczenia zwierząt gospodarskich. Wątpliwym wydają się być jednak kryteria 
przyznawania pomocy. Zdaniem Wielkopolskiej Izby Rolniczej należy obniżyć liczbę ubezpieczonych 
zwierząt w umowie ubezpieczenia do: co najmniej 700 szt. kurcząt rzeźnych lub, co najmniej 700 szt. gęsi 
rzeźnych lub, co najmniej 700 szt. indyków rzeźnych lub, co najmniej 700 szt. drobiu nieśnego lub, co 
najmniej 2 krowy lub, co najmniej 10 świń. (OP) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektu rozporządzenia Rady Ministrów w sprawie pożyczek z 
budżetu państwa na wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na 
lata 2014-2020 - Poznań, 09.02.2022 r. 
Wielkopolska Izba Rolnicza pozytywnie ocenia projekt rozporządzenia Rady Ministrów w sprawie 
pożyczek z budżetu państwa na wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020. Samorząd rolniczy pomyślnie opiniuje rozszerzenie katalogu działań 
Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020, w ramach których większa grupa 
pożyczkobiorców będzie mogła wnioskować o pożyczki z budżetu państwa na wyprzedzające 
finansowanie pomocy. (OP) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektu dokumentu pn.: Krajowy Program Reform 2022/2023 - 
Poznań, 28.03.2022 r. 
Wielkopolska Izba Rolnicza nie może ustosunkować się do ww. projektu gdyż niestety nie porusza on 
kwestii związanych z rolnictwem. W tym dokumencie hasło „rolnictwo” pojawia się zaledwie trzykrotnie. 
Liczymy, że w przyszłych projektach dokumentu Krajowego Programu Reform większy nacisk będzie 
nałożony na kwestie związane z rolnictwem. Tym bardziej, że ostatnie wydarzenia na Ukrainie budzą 
nasze poważne niepokoje co do bezpieczeństwa żywnościowego kraju. Rolnictwo, w tym kontekście 
ponownie nabiera strategicznego znaczenia dla polskiej gospodarki. (OP) 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w 
sprawie określenia dłuższego terminu składania wniosków o przyznanie płatności bezpośrednich lub 
przejściowego wsparcia krajowego oraz zgłaszania zmian do tych wniosków w 2022r.  
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Wielkopolska Izba Rolnicza pozytywnie zaopiniowała projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi w sprawie określenia dłuższego terminu składania wniosków o przyznanie płatności 
bezpośrednich lub przejściowego wsparcia krajowego oraz zgłaszania zmian do tych wniosków w 2022r. 
WIR zwróciła uwagę, iż wydłużenie terminu składania wniosków o płatności bezpośrednie powinno być 
zbieżne z terminem wnioskowania o pomoc do nawozów. Wielkopolska Izba Rolnicza apelowała o 
wydłużenie terminów składania wniosków o płatności bezpośrednie, jak również o pomoc na 
dofinansowanie zakupu nawozów mineralnych o miesiąc - tj. do 15 czerwca 2022 r. (OP) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektów: rozporządzenia zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania płatności bezpośrednich i przejściowego 
wsparcia krajowego oraz projektu rozporządzenia zmieniającego rozporządzenie w sprawie 
szczegółowych wymagań, jakie powinny spełniać wnioski w sprawach dotyczących płatności w ramach 
systemów wsparcia bezpośredniego. 
Wielkopolska Izba Rolnicza pozytywnie zaopiniowała oba projekty rozporządzenia: zmieniającego 
rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania płatności bezpośrednich i 
przejściowego wsparcia krajowego oraz zmieniającego rozporządzenie w sprawie szczegółowych 
wymagań, jakie powinny spełniać wnioski w sprawach dotyczących płatności w ramach systemów 
wsparcia bezpośredniego. Zdaniem samorządu rolniczego zaproponowane zmiany są konieczne, ze 
względu na dostosowanie przepisów dotyczących ubiegania się o przyznanie płatności do konopi 
włóknistych do przepisów z ustawy z dnia 24 marca 2022r. o zmianie ustawy o przeciwdziałaniu 
narkomanii oraz niektórych innych ustaw. (OP) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o gospodarowaniu nieruchomościami rolnymi Skarbu 
Państwa oraz niektórych innych ustaw przekazuje następujące uwagi: 
1. Art. 24 ust.1 pkt 1 lit. b – przyjęte w projekcie ustawy założenie, iż wyłączono z ustawy 
nieruchomości rolne w przypadku których w ostatecznej decyzji o warunkach zabudowy i 
zagospodarowania terenu wskazano nierolniczy cel przeznaczenia nieruchomości jest daleko idącym 
działaniem. W naszej ocenie konieczne byłoby uzyskanie w tym wypadku zgody Krajowego Ośrodka 
Wsparcia Rolnictwa na takie działanie i szczegółowa analiza ich przydatności w produkcji rolniczej.  
2. Art. 24 ust.1 pkt 1 lit. c – projektowane zmiany zakładające wyłączenie spod zasady gospodarowania 
Zasobem nieruchomości w skład których wchodzi co najmniej 70% nieużytków lub użytków klasy VI, 
wydzierżawianych na cele związane z pozyskiwaniem energii ze źródeł odnawialnych należy ocenić 
pozytywnie. Konieczne jest jednak wprowadzenie w dalszych regulacjach ścisłych zasad wydzierżawiania 
wskazanych gruntów ze wskazaniem między innymi rodzaju przetargu, okresu trwania dzierżawy, 
wymagań dotyczących przyszłego dzierżawcy oraz zasad zakończenia dzierżawy, w tym obowiązku 
utylizacji instalacji fotowoltaicznych po okresie dzierżawy. Ważną kwestią jest w tym wypadku również 
opinia organizacji rolniczych wchodzących w skład Terenowej Rady Społecznej, która oceni możliwość 
wyłączenia bądź nie wskazanej nieruchomości Zasobu w produkcji rolniczej. 
3. Art. 24 ust.4 pkt 3 - nieodpłatne przekazanie Państwowemu Gospodarstwu Leśnemu Lasy 
Państwowe gruntów Zasobu jest właściwe, jednak określenie „inne grunty na potrzeby gospodarki 
leśnej, na których nie jest możliwe prowadzenie racjonalnej gospodarki rolnej” jest daleko idącym 
zapisem, który daje bardzo duże możliwości KOWR w zakresie przekazywania nieruchomości Lasom 
Państwowym. Konieczne jest w związku z tym określenie, chociażby podobnie jak w przypadku 
nieruchomości przeznaczanych na cele związane z pozyskaniem energii ze źródeł odnawialnych, jakie 
nieruchomości mogą zostać przekazane. Wskazane jest, aby uściślić, że przekazane mogą być przede 
wszystkim grunty sąsiadujące, które bezpośrednio przylegają do obszaru zarządzanego przez Lasy 
Państwowe, oraz takie, gdzie istnieje możliwość zniesienia współwłasności lub regulacji przebiegu 
granicy polno-leśnej. Zdaniem wielkopolskiego samorządu rolniczego działanie to również powinno 
zostać opiniowane przez TRS. 
4. Art. 24 ust.5 pkt 1 lit. c oraz ust. 5c i 5d - projektowane zmiany wskazujące na możliwość 
przekazywania jednostkom samorządu terytorialnego nieruchomości Zasobu na cele związane z 
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realizacją inwestycji infrastrukturalnych służących wykonywaniu zadań realizowanych przez te jednostki 
jest właściwe pod kątem większej możliwości zaspokojenia potrzeb w zakresie realizowanych zadań. 
5. Art. 24 ust.12 - zapisy rozszerzające, określające możliwość udzielania bezzwrotnej pomocy również 
na działalność z zakresu kultury fizycznej i zdrowia publicznego należy ocenić pozytywnie. 
6. Art. 29 ust. 3bb pkt 1 – przyjęcie, iż w przetargach ograniczonych oprócz rolników indywidualnych, 
może uczestniczyć również osoba, która nie spełnia jedynie wymogu dotyczącego 5-letniego okresu 
osobistego prowadzenia gospodarstwa rolnego lub 5-letniego okresu zamieszkiwania w gminie, na 
obszarze której jest położona jedna z nieruchomości rolnych wchodzących w skład gospodarstwa 
rolnego, jest zapisem który umożliwi udział w przetargach osób w żaden sposób nie zweryfikowanych. W 
konsekwencji udział tzw. słupów w przetargach będzie ułatwiony. 
7. Art. 29 ust. 1a pkt 1 – dotyczący przepisów nieprzenoszenia własności nieruchomości nabytej z 
Zasobu przez okres 15 lat od dnia nabycia nieruchomości oraz do prowadzenia działalności rolniczej na 
niej w tym okresie, a w przypadku osób fizycznych do osobistego prowadzenia tej działalności nie 
stosuje się do umowy sprzedaży nieruchomości rolnej, która w miejscowym planie zagospodarowania 
przestrzennego, miejscowym planie rewitalizacji albo miejscowym planie odbudowy jest przeznaczona 
na cele inne niż rolne lub w przypadku której w ostatecznej decyzji o warunkach zabudowy i 
zagospodarowania terenu sposób zagospodarowania i warunki zabudowy terenu, na którym ta 
nieruchomość jest położona, określony został jako inny niż rolny, a w przypadku braku miejscowego 
planu lub ostatecznej decyzji o warunkach zabudowy i zagospodarowania terenu – która jest położona 
na terenie określonym w studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy 
jako niezwiązany z kierunkami i zasadami kształtowania rolniczej przestrzeni produkcyjnej. Jest to zapis, 
który umożliwi na dużą skalę na przeznaczanie dotychczas użytkowanych rolniczo nieruchomości na cele 
nierolne. 
8. Art. 29 ust. 1a pkt 2 – w ramach tych projektowanych zmian przepisów nieprzenoszenia własności 
nie stosuje się przypadku kiedy nabywcą nieruchomości rolnej jest spółka Skarbu Państwa prowadząca 
działalność w sektorze rolno-spożywczym, a więc Spółki Skarbu Państwa mogą dowolnie dysponować 
nieruchomościami nabytymi z Zasobu. Konieczne jest w związku z tym określenie precyzyjnego 
przeznaczenia nabytych nieruchomości przez Spółki SP. 
Wielkopolska Izba Rolnicza w związku z przesłanym projektem ustawy o zmianie ustawy o 
gospodarowaniu nieruchomościami rolnymi Skarbu Państwa oraz niektórych innych ustaw wnioskuje o 
przywrócenie przepisu pozwalającego na przekazanie nieruchomość przez KOWR na rzecz samorządu 
rolniczego dla ich celów ustawowych. Z wcześniej obowiązujących przepisów nie skorzystały wszystkie 
izby rolnicze, a stanowiąc ustawową reprezentację rolników mają największy mandat do ich właściwej 
reprezentacji.  
W ogólnej ocenie wielkopolski samorząd rolniczy opiniuje przedstawiony projekt pozytywnie. 
Wprowadza on wiele przepisów doprecyzowujących obecnie obowiązujące, a także je usprawnia. 
Niepokojący jest jednak fakt zwiększenia możliwości dzierżawy, sprzedaży, czy przekazywania 
nieruchomości nawet w części rolnych lub też zwolnień z obowiązków, co będzie się wiązało ze 
znacznym zmniejszeniem dostępności nieruchomości użytkowanych rolniczo. W konsekwencji wpłynie 
to na zwiększenie tzw. „głodu ziemi”, który jest zauważany praktycznie w całym kraju, a w szczególności 
w Wielkopolsce. (BI) 
 
- Opinia do projektu zmieniającego rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu 
przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje typu „Inwestycje zapobiegające zniszczeniu 
potencjału produkcji rolnej” w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji w środki zapobiegawcze, 
których celem jest ograniczenie skutków prawdopodobnych klęsk żywiołowych, niekorzystnych zjawisk 
klimatycznych i katastrof” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020 
Zmiana rozporządzenia ma na celu dostosowanie przepisów do zmian wprowadzonych w tym 
instrumencie wsparcia w Programie Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020 oraz 
wprowadzenie rozwiązań wynikających z doświadczeń we wdrażaniu tego instrumentu wsparcia. Do 
projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 



72 

 
- Opinia do poselskiego projektu ustawy o wsparciu finansowym zakupu nawozów 
Propozycją projektodawców jest dopłata w wysokości 1000 zł do zakupu 1 tony nawozu. Ma ona 
złagodzić podwyżki cen paliw, nawozów, energii elektrycznej, środków ochrony roślin. Dzięki temu 
możliwe będzie zmniejszenie skali spadku opłacalności produkcji rolniczej. Inicjatywa na pewno słuszna, 
ale niestety projekt robi wrażenie przygotowanego w pośpiechu i nieprzemyślanego. Najważniejsze 
naszym zdaniem uwagi to: 

2. brak określenia czy kwota 1000 zł jest kwotą brutto czy netto, 
3. brak wskazania jakich nawozów zakup byłby dotowany, 
4. kwestia dokumentów potwierdzających zakup - czy tylko faktura VAT, co z fakturami RR, 

paragonami, 
5. brak ustalenia na kogo wystawiane faktury, czy muszą być opłacone i jak fakt ten ma być 

udokumentowany, 
6. w jaki sposób miałoby być stwierdzane pobranie zwrotu nienależnie lub w nadmiernej wysokości, 
7. dlaczego pod uwagę ma być brany okres 6 miesięcy poprzedzających miesiąc złożenia wniosku? 

Biorąc pod uwagę ilość niejasności w projekcie, w naszej opinii w obecnym kształcie nie powinien być on 
dalej procedowany. (PD) 
 
- Opinie do projektów rozporządzeń Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi: 

 61/2022 - rozporządzenia zmieniającego rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i 
trybu przyznawania płatności bezpośrednich i przejściowego wsparcia krajowego; 

 62/2022 - projektu rozporządzenia zmieniającego rozporządzenie w sprawie obszarów 
uznawanych za obszary proekologiczne oraz warunków wspólnej realizacji praktyki utrzymania 
tych obszarów. 

Proponowane w rozporządzeniach zmiany mają umożliwić rolnikom skorzystanie z odstępstw od 
niektórych obowiązków w ramach zazielenienia. Umożliwią uznanie gruntów ugorowanych za odrębne 
uprawy w zazielenieniu w ramach dywersyfikacji upraw, nawet jeśli na takich gruntach prowadzona jest 
produkcja rolna (wypas zwierząt, zbiór do celów produkcyjnych, czy uprawa). Wprowadzenie 
odstępstwa od obowiązującej zasady na ugorach – zakazu produkcji, ma na celu umożliwienie rolnikom 
wykorzystania w jak największym stopniu dostępnej powierzchni do produkcji żywności i pasz dla 
zwierząt. 
Dodatkowo wprowadzone mają być odstępstwa od wymogu utrzymania obszarów proekologicznych 
(EFA) w ramach zazielenienia – w taki sposób, że ugory, co do zasady nieprodukcyjne, będą mogły być 
uznane za obszar EFA, mimo że będzie na nich prowadzona produkcja rolna (wypas zwierząt, zbiór do 
celów produkcyjnych, czy uprawa). 
Wprowadzenie odstępstwa od obowiązującej zasady na ugorach – zakazu produkcji, ma na celu 
umożliwienie rolnikom wykorzystania w jak największym stopniu dostępnej powierzchni do produkcji 
żywności i pasz dla zwierząt. Pozwala również, aby na takich obszarach możliwe było stosowanie 
środków ochrony roślin. Do projektów nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Komisji Europejskiej dotyczący zasad i kryteriów identyfikacji 
niedopuszczalnych składników obojętnych w środkach ochrony roślin. 
Projekt ma na celu regulację przepisów związanych z nie dopuszczaniem do włączenia składnika 
obojętnego do środka ochrony roślin, jeżeli ustalono, że jego pozostałości w wyniku stosowania 
zgodnego z dobrą praktyką ochrony roślin oraz uwzględniając realistyczne warunki użytkowania, mogą 
mieć szkodliwy wpływ na zdrowie ludzi lub zwierząt lub na wody gruntowe lub niedopuszczalny wpływ 
na środowisko; lub jego stosowanie, wskutek stosowania zgodnego z dobrą praktyką ochrony roślin i z 
uwzględnieniem realistycznych warunków stosowania, ma szkodliwy wpływ na zdrowie ludzi lub 
zwierząt lub niedopuszczalny wpływ na rośliny, produkty roślinne lub środowisko. Do projektu nie 
zgłoszono uwag. 
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- Opinia sprawie projektu rozporządzenia Ministra Klimatu i Środowiska zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szacowania szkód wyrządzonych przez niektóre gatunki zwierząt objęte ochroną gatunkową 
(żubry, wilki, rysie, niedźwiedzie, bobry). 
W opinii Wielkopolskiej Izby Rolniczej, podobnie zresztą jak w uwagach zawartych w piśmie MRiRW, nie 
można zaakceptować proponowanych zmian przepisów w zakresie skracania terminów dla rolników 
związanych z oceną i likwidacją szkód, przy jednoczesnym wydłużaniu terminów dla organów 
dokonujących szacowania wyrządzonej szkody. Jest to dla rolników rozwiązanie niekorzystne. (PD) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie dokumentowania działań związanych z integrowaną produkcją roślin. 
Rozporządzenie wprowadza nowy wzór Notatnika Integrowanej Produkcji Roślin, co wynika z 
konieczności uwzględnienia w systemie Integrowanej Produkcji Roślin rozwiązań umożliwiających 
osiągnięcie przez Polskę ograniczenia zużycia chemicznych środków ochrony roślin, jako wkładu do 
realizacji celów unijnej Strategii Od Pola Do Stołu. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie kwalifikacji osób prowadzących czynności kontrolne przestrzegania wymagań integrowanej 
produkcji roślin oraz wzoru certyfikatu poświadczającego stosowanie integrowanej produkcji roślin. 
Rozporządzenie zmienia kwalifikacje osób prowadzących czynności kontrolne przestrzegania wymagań 
integrowanej produkcji roślin oraz wzór certyfikatu poświadczającego stosowanie integrowanej 
produkcji roślin. Potrzeba zmiany rozporządzenia wynika z wieloletnich doświadczeń i możliwości 
zwiększenia liczby osób przeprowadzających kontrolę przestrzegania wymagań integrowanej produkcji 
roślin. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do Przeglądu i projektu aktualizacji Programu działań mających na celu zmniejszenie 
zanieczyszczenia wód azotanami pochodzącymi ze źródeł rolniczych oraz zapobieganie dalszemu 
zanieczyszczeniu. Produkt PI.4 zawiera analizy wpływu zmian klimatu na praktyki rolnicze oraz 
propozycje adaptacji działań ograniczających zanieczyszczenia rolnicze do zmian klimatu. 
W opracowaniu zwrócono uwagę na możliwość w prowadzenia w Polsce elastycznego terminu 
wiosennego stosowania nawozów azotowych. Na podstawie dostępnych danych oraz wniosków 
wynikających analiz zawartych w niniejszym opracowaniu oraz wniosków w opracowaniu Instytutu 
Upraw i Nawożenia, należy stwierdzić, że najlepszym wskaźnikiem warunków uprawy roślin jest 
przekroczenie wartości progowych sumy temperatur warunkujących rozpoczęcie fizjologicznych i 
metabolicznych zmian w zakresie wzrostu i rozwoju roślin. N Wielkopolska Izba Rolnicza podziela 
stwierdzenie, iż w przypadku nawożenia, istotne jest zaopatrzenie rośliny w azot w momencie, w którym 
roślina dopiero rozpoczyna wzrost. W przypadku niektórych gatunków takich jak rzepak nawożenie 
należy rozpocząć przed rozpoczęciem wegetacji, w odróżnieniu np.: od pszenicy, której azot należy 
podać w momencie rozpoczęcia wegetacji. Kluczową sprawą dla rolników jest uznanie za właściwe 
terminu początku stosowania nawozów azotowych mineralnych oraz płynnych i stałych nawozów 
naturalnych w zależności o średniej dobowej temperatury powierza powyżej 3 °C, w odróżnieniu od 
dotychczasowych zasad określonych sztywną datą. O takie rozwiązania wielkopolscy rolnicy postulują od 
dawna. W związku z powyższym Wielkopolska izba Rolnicza uważa takie rozwiązanie za pozytywne. (MC) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz 
wypłaty pomocy finansowej na operacje typu „Gospodarka wodno-ściekowa” w ramach poddziałania 
„Wsparcie inwestycji związanych z tworzeniem, ulepszaniem lub rozbudową wszystkich rodzajów małej 
infrastruktury, w tym inwestycji w energię odnawialną i w oszczędzanie energii” objętego Programem 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020 
Zaproponowane zmiany wynikają ze zgłoszonych przez samorząd województwa podlaskiego postulatów 
będących wynikiem przeprowadzonych przed opracowaniem projektu konsultacji ze wszystkimi 
województwami w zakresie poprawności przyjęcia kryteriów dotyczących specyfiki regionu, będących 
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wyłącznie w ich właściwości. Ze względu na potrzebę równego traktowania podmiotów ubiegających się 
o przyznanie pomocy wprowadzono przepis przejściowy, zgodnie z którym zmiany przewidziane 
projektowanym rozporządzeniem będą miały zastosowanie do spraw wszczętych po dniu 7 lutego 
2022r. i niezakończonych zawarciem umowy o przyznaniu pomocy przed dniem wejścia w życie 
projektowanego rozporządzenia. Projektowane przepisy wyeliminują nierówności w zakresie oceny 
wniosków o przyznanie pomocy pod względem przyznawania planowanej operacji punktów według 
kryteriów dotyczących specyfiki regionu. Mając na uwadze powyższe, uważamy że zaproponowana 
zmiana będzie korzystna, dla samorządów, w rezultacie dla środowiska. (MC) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 7 kwietnia 2022 r. w 
sprawie warunków technicznych, jakimi powinny odpowiadać budowle rolnicze i ich usytuowanie, 
zmieniające rozporządzenie Ministra Rolnictwa i Gospodarki Żywieniowej z dnia 7 października 1997 r. 
(załącznik do obwieszczenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 1 sierpnia 2013 r. (poz. 81) w 
sprawie warunków technicznych, jakim powinny odpowiadać budowle rolnicze i ich usytuowanie. 
Obecnie obowiązujące rozporządzenie zostanie uchylone, zatem uzasadnione jest przygotowanie 
nowego rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie warunków technicznych, jakim 
powinny odpowiadać budowle rolnicze i ich usytuowanie, przy uwzględnieniu przepisów ustawy o 
zapewnianiu dostępności osobom ze szczególnymi potrzebami. Nowe rozporządzenie zapewni ciągłość 
obowiązywania przepisów regulujących warunki techniczne, jakim powinny odpowiadać budowle 
rolnicze i ich usytuowanie oraz uzupełnieni je o elementy wynikające z przepisów odrębnych. Efektem 
wdrożenia regulacji będzie utrzymanie prawidłowej organizacji przestrzeni w gospodarstwach rolnych.  
Regulacje dotyczące ujednolicenia nazewnictwa i wymogów dla otwartych i zamkniętych zbiorników na 
płynne odchody zwierzęce oraz uproszczenie i przyspieszenie procedur związanych z nadbudową, 
rozbudową, przebudową, odbudową i zmianą sposobu użytkowania istniejących budowli rolniczych, są 
pożądanymi zmianami dla inwestorów sektora rolniczego. Nie wniesiono uwag do przedmiotowego 
projektu. (TRG) 
 
- Opinia dotycząca projektu rozporządzenia w sprawie zezwoleń na pracę i oświadczeń o powierzeniu 
wykonywania pracy cudzoziemcowi. 
 W naszym przekonaniu przesłany do konsultacji projekt Rozporządzenia Ministra Rodziny i Polityki 
Społecznej w sprawie zezwoleń na pracę i oświadczeń o powierzeniu wykonywania pracy cudzoziemcowi 
wprowadza właściwe regulacje i będzie spełniać swoje zadanie. 
Potrzeba wydania nowego rozporządzenia jest zasadna, naniesione zmiany doprecyzują niektóre 
przepisy które wymagają modyfikacji w celu usprawnienia procedury wydawania zezwoleń. 
Wszystkie poprawki mają na celu uproszczenie ,zmniejszenie liczby dokumentów, ograniczenie 
wymogów proceduralnych i dostosowanie systemów teleinformatycznych wykorzystywanych do 
wydawania zezwoleń na pracę lub oświadczeń o powierzeniu wykonywania pracy cudzoziemcowi. 
Wpłynie to znacząco na poprawę pracy w powiatowych urzędach pracy, a także proponowane zmiany w 
rozporządzeniu będą odczuwalne u pracodawców i innych podmiotów zatrudniających cudzoziemców. 
(WM) 
 
- Opinia dotycząca projektu rozporządzenia Ministra Rodziny i Polityki Społecznej zmieniającego 
rozporządzenie w sprawie wysokości wpłat dokonywanych w związku ze złożeniem wniosku o wydanie 
zezwolenia na pracę lub zezwolenia na pracę sezonową oraz złożeniem oświadczenia o powierzeniu 
wykonywania pracy cudzoziemcowi. 
 W naszym przekonaniu przesłany do konsultacji projekt rozporządzenia Ministra Rodziny i Polityki 
Społecznej zmieniającego rozporządzenie w sprawie wysokości wpłat dokonywanych w związku ze 
złożeniem wniosku o wydanie zezwolenia na pracę lub zezwolenia na pracę sezonową oraz złożeniem 
oświadczenia o powierzeniu wykonywania pracy cudzoziemcowi wprowadza właściwe regulacje tylko i 
wyłącznie dla pracodawców z mikro, małych i średnich przedsiębiorstw. 
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Dla takich pracodawców potrzeba wydania nowego rozporządzenia jest zasadna, a jednostkowa wpłata 
podniesiona z 30 zł do 100 zł w związku z oświadczeniem nie wpłynie zasadniczo na podmioty 
zatrudniające cudzoziemców. 
Dodatkowym atutem w projekcie rozporządzenia będzie wydłużenie okresu pracy na oświadczenie z 6 
miesięcy na 24 miesiące. 
Dzięki takim zmianą , gdzie podmioty powierzające wykonywanie prac cudzoziemcowi będą składali 
jedno oświadczenie zamiast kilku ograniczą swój czas związany z składaniem oświadczeń. (WM) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie terminów składania wniosków o dokonanie oceny polowej materiału siewnego poszczególnych 
grup roślin lub gatunków roślin rolniczych i warzywnych oraz szczegółowych wymagań w zakresie 
wytwarzania i jakości materiału siewnego tych roślin 
Powyższa opinia w sprawie terminów składania wniosków o dokonanie oceny poszczególnych grup 
roślin lub gatunków, szczegółowych wymagań dotyczących wytwarzania i jakości materiału siewnego 
oraz wzoru upoważnienia zachowującego odmianę - wynika bezpośrednio z konieczności wdrożenia do 
dnia 31 sierpnia 2022 r. przepisów dyrektywy wykonawczej Komisji (UE) 2021/1197, zmieniającej tym 
samym załączniki I i II do dyrektywy Rady 66/402/EWG w odniesieniu do wymogów dotyczących 
materiału siewnego mieszańców pszenicy produkowanego z zastosowaniem techniki cytoplazmatycznej 
męskiej sterylności (CMS). Przedłożony projekt rozporządzenia stanowi postęp w nasiennictwie, gdyż w 
chwili obecnej w Polsce nie jest zarejestrowana żadna odmiana pszenicy wytworzonej z zastosowaniem 
cytoplazmatycznej męskiej sterylności. (ICz) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju i Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie minimalnej ilości materiału siewnego, jaka powinna być użyta do obsiania lub obsadzenia 1 ha   
powierzchni gruntów ornych.  
Powyższy projekt stanowi minimalną ilości materiału siewnego, jaka powinna być użyta do obsiania lub 
obsadzenia 1 ha powierzchni gruntów ornych wprowadzonej pszenicy orkisz. Z tego też względu, na 
podstawie odpowiednich przepisów, w § 1 
- po pkt 3 dodano pkt 3a w brzmieniu: ,,3a) pszenicy orkisz – 200 kg;”; 
- pkt 19 otrzymał brzmienie: mieszanek zbożowych lub mieszanek pastewnych sporządzonych z 
materiału siewnego odmian roślin zbożowych lub pastewnych wymienionych w pkt 1–3 i 4–17 oraz 
mieszanek zbożowych lub mieszanek pastewnych sporządzonych z materiału siewnego gatunków roślin 
zbożowych lub pastewnych wymienionych w pkt 1–17 – 140 kg;”; 
- dodano też pkt 20 w brzmieniu: „20) mieszanek zbożowych sporządzonych z materiału siewnego 
odmian pszenicy orkisz – 200 kg.”.  
Ustalone normy wysiewu, w oparciu o dostępną nam literaturę, wydają się być słuszne. Zaletą 
wprowadzonej pszenicy orkisz jest też to, że charakteryzuje się ona dużą zdolnością adaptacyjną oraz 
posiada bardzo wysoką wartość odżywczą. (ICz) 
 
- Opinia w sprawie: rozporządzenie Parlamentu Europejskiego i Rady zmieniające rozporządzenie (UE) nr 
1305/2013 w odniesieniu do szczególnych działań mających zapewnić nadzwyczajne tymczasowe 
wsparcie w ramach Europejskiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich (EFRROW) w 
odpowiedzi na wpływ rosyjskiej inwazji na Ukrainę [COM(2022)242 final], 
Rozporządzenie dotyczy uruchomienia nowego działania, w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich, w celu złagodzenia negatywnych skutków agresji Rosji na Ukrainę dla płynności finansowej 
gospodarstw rolnych oraz mikro, małych i średnich przedsiębiorstw zajmujących się przetwórstwem 
rolno-spożywczym. Zgodnie z analizami, które systematycznie prowadzi Wielkopolska Izba Rolnicza, 
wojna na Ukrainie spowodowała przede wszystkim gwałtowny wzrost kosztów produkcji, w tym 
szczególnie nawozów, paliwa, węgla, gazu oraz środków ochrony roślin. Zwiększone koszty ponoszą 
wszyscy rolnicy, dlatego uważamy, że nie możemy wybiórczo traktować rolników a pomoc powinni 
otrzymać wszyscy, do hektara zgodnie ze złożonymi wnioskami obszarowymi.  
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Zgodnie z zapisami tego Rozporządzenia, można natomiast rozważyć niewielkie zróżnicowanie stawek 
pomocy, które wynika z faktu, że wzrost kosztów jest w różnej części rekompensowany przez wzrost cen 
sprzedaży. (AP) 
 
- Opinia w sprawie KPO  
W ramach konsultacji publicznych KPO, Wielkopolska Izba Rolnicza zgłosiła następujące uwagi: 

 Środki z KPO powinny być w większym stopniu przeznaczone na inwestycje w gospodarstwa 
rolne, szczególnie te związane z ochroną klimatu, środowiskiem czy rolnictwem węglowym. W 
kontekście nowej Wspólnej Polityki Rolnej, która zakłada obniżenie poziomu nawożenia, zużycia 
środków ochrony roślin i antybiotyków, te środki produkcji muszą być zastąpione innowacyjnymi 
technologiami i rolnictwem precyzyjnym. W II filarze KPS znajduje się znacząco mniej środków 
aniżeli w obecnym PROW-ie a dotacje są zastąpione instrumentami zwrotnymi. To powoduje, że 
rolnicy zostają odcięci od dofinansowania bardzo drogich, niezbędnych dla utrzymania poziomu 
produkcji technologii.  

 
 Kryteria wyboru, w pierwszej kolejności powinny dotyczyć korzyści, które odniesie rolnik. Rolnicy 

nie dostrzegają bezpośrednich korzyści z finansowania przetwórstwa rolno-spożywczego, które 
miało miejsce począwszy od programu SAPARD. Należy ograniczyć to wsparcie do dotacji dla RHD 
oraz przetwórstwa prowadzonego w ramach gospodarstw rolnych oraz grup producentów, w 
tym spółdzielni mleczarskich.  

 Naszym zdanie, przy obecnej strukturze łańcucha spożywczego, który jest zdominowany przez 
sieci detaliczne, nie ma wielkich szans na odrodzenie się małych i średnich firm spożywczych. W 
branży ubojowej i mięsnej, większość firm, która otrzymała wsparcie z wcześniejszych 
programów, niestety już nie istnieje. Obawiamy się, że przeznaczone na ten cel środki w KPO 
będą niewykorzystane lub zmarnowane. Planowane do sfinansowania inwestycje powinny mieć 
na celu przygotowanie rolników do współpracy z sieciami detalicznymi a nie budowanie nowych, 
bardzo kosztownych i nieefektywnych kanałów dystrybucji. (AP) 

 
- Opinia do I i II części projektu pn. Przegląd i projekt aktualizacji Programu działań mających 
na celu zmniejszenie zanieczyszczenia wód azotanami pochodzącymi ze źródeł rolniczych oraz 
zapobieganie dalszemu zanieczyszczeniu 
Dokument był przekazany w dwu częściach. Do pierwszej części wskazana została potrzeba określenia 
wieku dla prosiąt i warchlaków. Taki czasookres zniknął w nowym wskaźniku. 
W drugiej części wniesiono spostrzeżenie mówiące o tym, że z dokumentu wyraźnie wynika fakt, że 
największe stężenie NO3 występuje w częściach kraju o najwyższym stopniu zaludnienia oraz na obszarze 
o stosunkowo małych opadach atmosferycznych.  
Podobnie w przypadku występowania zjawiska eutrofizacji wód powierzchniowych największa 
eutrofizacja występuje tam, gdzie występują największe skupiska ludzi tj.: Dolny Śląsk, Małopolska. 
Świadczy to o tym, że złe wskaźniki związane są nie tylko z rolnictwem, ale także znacząco z gęstością 
zaludnienia. (EB) 
 
- Opinia do propozycji rozszerzenia zakresu czynności, które można powierzyć pomocnikowi rolnika, w 
związku z sytuacją społeczno-ekonomiczną będącą m.in. skutkiem konfliktu zbrojnego na Ukrainie oraz 
dużą ilością uchodźców. 
Zaproponowano rozszerzenie katalogu o wszystkie prace, jakie wykonywane są w gospodarstwach 
rolnych i działach specjalnych produkcji rolnej. (EB) 
- Opinia do rządowego projektu ustawy o zmianie ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z 
konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa oraz niektórych innych ustaw. 
Przesłany do konsultacji projekt ustawy o zmianie ustawy o pomocy obywatelom Ukrainy w związku z 
konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa oraz niektórych innych ustaw (druk nr 2290) 
wprowadza właściwe regulacje i będzie spełniać swoje zadanie. Potrzeba wprowadzenia zmian do 
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ustawy z dnia 12 marca 2022r. jest zasadna, naniesione zmiany doprecyzują niektóre przepisy które 
wymagają modyfikacji i doprecyzowania. Celem ustawy jest uregulowanie niektórych spraw w związku z 
masowym wjazdem na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej cudzoziemców będących obywatelami 
Ukrainy oraz cudzoziemców nie posiadających obywatelstwa tego państwa, zamieszkałych na stałe na 
jego terytorium, którzy opuścili terytorium Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego 
państwa. (WM) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie podziału środków finansowych na realizację Programu Operacyjnego „Rybactwo i Morze” 
Projekt ma na celu dostosowanie podziału środków finansowych do zmiany Programu Operacyjnego 
„Rybactwo i Morze”, zatwierdzonej przez Komisję Europejską w dniu 13 maja 2022 r. W związku z 
powyższym nie wnosimy uwag i opiniujemy pozytywnie ww. projekt rozporządzenia. (CzK) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi uchylającego rozporządzenie w 
sprawie roślin, produktów roślinnych lub przedmiotów, których kontrola tożsamości lub zdrowotności 
może być przeprowadzona w miejscu zatwierdzonym przez Głównego Inspektora Ochrony Roślin i 
Nasiennictwa.  
Projekt zakłada uchylenie rozporządzenia, które wdrażało w życie postanowienia dyrektywy Komisji 
2004/103/WE, której przepisy obowiązywały do dnia 14 grudnia 2020 r. Naszym zdaniem jest to 
działanie niezbędne w celu zachowania zgodności prawa krajowego z przepisami Unii Europejskiej, w 
związku z tym wydajemy opinię pozytywną i nie wnosimy uwag w tym zakresie. (CzK) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o jakości handlowej artykułów rolno-spożywczych oraz 
ustawy o Krajowej Administracji Skarbowej.  
Projekt zakłada przeniesienie zadań realizowanych dotychczas przez Inspekcję Jakości Handlowej 
Artykułów Rolno-Spożywczych (IJHARS) w zakresie kontroli prawidłowości dokonanych transakcji 
finansowanych z Europejskiego Funduszu Rolniczego Gwarancji, realizowanych w ramach Wspólnej 
Polityki Rolnej (tzw. kontroli ex-post) do Krajowej Administracji Skarbowej (KAS). Zmiany te są niezbędne 
w celu zachowania zgodności prawa krajowego z przepisami Unii Europejskiej. W związku z powyższym 
wydajemy opinię pozytywną i nie wnosimy uwag w tym zakresie. (CzK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie stawek opłat za 
czynności przeprowadzone w ramach kontroli jakości handlowej artykułów rolno-spożywczych oraz 
prawidłowości wprowadzania do obrotu i oznakowania materiałów i wyrobów przeznaczonych do 
kontaktu z żywnością.  
Z dniem wejścia w życie przepisów ustawy o zmianie ustawy o jakości handlowej artykułów rolno-
spożywczych oraz niektórych innych ustaw, której projekt jest procedowany w Sejmie RP, obowiązujące 
obecnie rozporządzenie z dnia 26 października 2016 r. w sprawie stawek opłat za czynności 
przeprowadzone w ramach kontroli jakości handlowej artykułów rolno-spożywczych utraci moc. 
Konieczne jest zatem wydanie nowego rozporządzenia uwzględniającego zmiany wprowadzone na mocy 
ww. ustawy. W związku z powyższym wydajemy opinię pozytywną i nie wnosimy uwag w tym zakresie. 
(CzK) 
 
- Uwagi do projektu uchwały Rady Ministrów w sprawie przyjęcia Programu przeciwdziałania 
niedoborowi wody na lata 2022-2027 z perspektywą do roku 2030 
Założenia planu mające na celu uzyskanie efektu do roku 2027 z perspektywą do roku 2030 co do 
zróżnicowania upraw w kierunku odejścia od monokultury zbożowej, w tak stosunkowo niedługim czasie 
może nie być możliwe do zrealizowania. Nie należy także spodziewać się pozytywnego efektu w tak 
krótkim czasie. Chcąc zróżnicować strukturę upraw należy także wziąć po uwagę produkcję zbóż na 
potrzeby gospodarki krajowej. Zmniejszając drastycznie areał zasiewów zbóż, zmniejsza się 
samowystarczalność kraju pod względem zapotrzebowania na żywność. Należy także zwrócić uwagę na 
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renaturyzację rzek, która musi być prowadzona bez konfliktu z rolnikami. Opisane w dokumencie 
rozumienie i działania renaturyzacyjne zapewne doprowadzą do niedrożności cieków wodnych, do 
podtapiania i zalewania okolicznych pól. Problem zalewania upraw z powodu niedrożnych cieków to 
jeden dużych problemów, którzy zgłaszają rolnicy do Wielkopolskiej Izby Rolniczej. Plan do roku 2027 z 
perspektywą do roku 20230 zakłada uzupełnienie retencji o 5 miliardów m3 retencji – wydaje się być 
mało realny. Nie da się osiągnąć tego poziomu bez dużych inwestycji, tym bardziej, że nie są 
potwierdzone środki na ten cel. Zakładane finansowanie opiera się tylko na projektach, które mogą się 
zmienić na niekorzyść tego programu. Ponadto należy położyć większy nacisk niż do tej pory na media, 
edukację i świadomość w zakresie racjonalnego gospodarowania wodą. (MC) 
 
- Uwagi do projektu Programu działań mających na celu zmniejszenie zanieczyszczenia wód azotanami 
pochodzącymi ze źródeł rolniczych oraz zapobieganie dalszemu zanieczyszczeniu 
Z uwagi na stopień zanieczyszczenia wód azotanami i znacznie utrudnionemu procesowi 
samooczyszczania się wód należy kontynuować budowę tzw. niebieskich korytarzy ekologicznych tak jak 
ma to miejsce w przypadku rzeki Iny. Posadzono tam kilkadziesiąt tysięcy drzew, które zacieniły i 
ochłodziły rzekę, co poprawiło jej zasobność w tlen i znacznie poprawiło jakość wody oraz dolności 
samooczyszczające. Należy także zwróć większą uwagę na erozję glebową. Należy jej zapobiegać poprzez 
tworzenie stref porośniętych roślinnością, oraz utrzymywanie jak najdłużej okrywy roślinnej. Należy 
także poprawić żyzność gleb poprzez odtworzenie substancji organicznej w gleby w tym próchnicy. 
Gleba zasobna w substancję organiczną zatrzymuje składniki pokarmowe, w tym azot oraz wilgoć, co 
zapobiega wymywaniu się substancji pokarmowych dla roślin do wód. Ponadto obecna polityka rolna 
spowodowała rezygnację szeregu gospodarstw z mieszanego profilu produkcji na rzecz produkcji 
roślinnej, co powodowało że w do gleby wraca mniej substancji organicznej w postaci obornika czy też 
rozdrobnionej słomy. Słoma bardzo często sprzedawana np. na podłoże do produkcji grzybów czy 
biogazowni. Kolejną sprawą jest dekoncentracja produkcji zwierzęcej – racjonalnie rozproszyć, nie 
tworzyć olbrzymich ferm hodowlanych w jednym miejscu i sąsiadujących z innymi w niedalekiej 
odległości. W przypadku rzek, których zlewnia obejmuje również terytorium państwa sąsiadujących 
należy zacieśnić i rozwinąć współpracę w tymi państwami w celu wspólnych działań zapobiegających 
przedostawania się azotanów do wód. Wprowadzić większą kontrolę dużych ferm hodowlanych, oraz 
zakładów przetwórstwa rolno-spożywczego – zwłaszcza na terenach wiejskich. Takie zakłady w 
nieodosobnionych przypadkach wypuszczają ścieki prosto do cieków wodnych, a wina jest przypisywana 
okolicznym rolnikom. Dostosować wielkości płyt obornikowych oraz zbiorników na gnojówkę i gnojowicę 
do produkcji, gdyż podane parametry wydają się zbyt małe. (MC) 
 
- Uwagi do Etapu 2 przeglądu i aktualizacji Programu azotanowego – dokument PII.3 - Wstępny projekt 
prognozy oddziaływania na środowisko dla projektu Programu działań. 
Zaproponowane działania jako alternatywne, dotyczące terminów stosowania nawozów należy uznać za 
działania konieczne i korzystne. Sztywne terminy stosowania nawozów, z uwagi na stan zaawansowania 
wegetacji roślin, temperatury, opadów bądź ich braku, powodują ograniczanie pobierania nawozów 
przez rośliny. Taka sytuacja miała miejsce w tym roku. Wegetacja ruszyła wcześniej, gleba była jeszcze 
wilgotna i panowały dobre warunki do rozwoju roślin, a nawozów nie można było wysiać z uwagi na 
termin. Po 15 marca, kiedy zastosowano nawozy, to gleba została już przesuszona z powodu braku 
opadów i rośliny nie mały możliwości ich pobrania. (MC) 
 
- Uwagi do projektu rozporządzenia Ministra Infrastruktury w sprawie przyjęcia Planu gospodarowania 
wodami na obszarze dorzecza Odry 
Plan gospodarowania wodami na obszarze dorzecza Odry jest opracowany bardzo skrupulatnie i zawiera 
szereg bardzo szczegółowych danych. Zawiera kontynuowanie planowanych działań zawartych w 
poprzednim planie oraz uwzględnia nowe zadania, które będą korzystne dla środowiska. Katalog 
planowanych zadań jest bardzo duży i jeśli uda się zrealizować zaplanowane zadania to będą one 
korzystne dla środowiska. 
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Niemiej jednak naszym zdaniem należy zwrócić uwagę na następujące kwestie; 

 Zacieśnić i poszerzyć współpracę transgraniczną w zakresie zanieczyszczenia wód zwłaszcza 
azotanami. Odra przepływa także przez tereny rolnicze położone na terytorium Czech i Niemiec. 
Międzynarodowa współpraca w zakresie ochrony czystości i jakości wód w rzece Odrze przyczyni się 
do poprawy jakości wody w tej rzece. Stan jakości i czystości wód w ciągu ostatnich czterdziestu lat 
uległ poprawie. Dobre wyniki w tym zakresie zapewne będą skutkowały tym, że UE będzie co raz 
chętniej przeznaczać środki na ochronę środowiska , w tym także dla Polski. 

 Włączyć w niektóre działania samorządy wojewódzkie i przekazać im niektóre zadania jako zadania 
zlecone. Samorządy działają na mniejszym obszarze i mają możliwość szybszego i bardziej 
skutecznego działania, co przyczynie się do szybszej poprawy jakości wód. 

 Zintensyfikować zbiórkę śmieci, odpadów plastykowanych itd. Zaśmiecanie wpływa na pogorszeni się 
jakości wód. 

 Kontynuować budowę niebieskiego korytarza ekologicznego, tak jak ma to miejsce wzdłuż doliny 
rzeki Iny. Zostało tam posadzone kilkadziesiąt tysięcy drzew, które zacieniły i ochłodziły rzekę co 
poprawiło jej zasobność w tlen i znacznie poprawiło jakość wody. 

 Zwróć większą uwagę na erozję glebową, racjonalne stosowanie nawozów i środków ochrony roślin, 
tworzyć wzdłuż cieków bariery ochrony biologicznej. 

 Dekoncentrować produkcję zwierzęcą – racjonalnie rozproszyć, nie tworzyć olbrzymich ferm 
hodowlanych w jednym miejscu i sąsiadujących z innymi w niedalekiej odległości. (MC) 

 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie zakresu czynności o 
charakterze pomocniczym wykonywanych przez osoby niebędące pracownikami Inspekcji 
Weterynaryjnej oraz kwalifikacji tych osób. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
zakresu czynności o charakterze pomocniczym wykonywanych przez osoby niebędące pracownikami 
Inspekcji Weterynaryjnej oraz kwalifikacji tych osób nie wnosząc uwag. 
Niniejszy projekt rozporządzenia wprowadza możliwość wyznaczania do czynności pomocniczych lekarzy 
weterynarii, którzy nie są pracownikami Inspekcji Weterynaryjnej, jednakże spełniający odpowiednie 
wymogi. Ponadto rozszerzono zakres czynności o charakterze pomocniczym.  
Zmiany mają na celu dostosowanie treści ww. rozporządzenia do zmian art. 16 ustawy z dnia 29 stycznia 
2004 r. o Inspekcji Weterynaryjnej, w związku z ograniczeniem zakresu upoważnienia ustawowego pod 
względem podmiotowym i przedmiotowym. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie stawek opłat za 
czynności wykonywane przez Inspekcję Weterynaryjną. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
stawek opłat za czynności wykonywane przez Inspekcję Weterynaryjną bez większych uwag. 
Zmiany w stawkach opłat za czynności wykonywane przez tę instytucję są znaczące, pokazują to 
szacunki, które wyraźnie wskazują, że do budżetu państwa, w ujęciu rocznym, trafi dodatkowo ponad 
150 mln zł. Istotną modyfikacją jest zmiana sposobu naliczania opłat za przeprowadzanie czynności, tj. 
na podstawie czasu pracy niezbędnego do ich wykonania (minimalna opłata to 112,80 zł).  
Jest to niepokojące, ponieważ wyższe koszty poniesione przez podmioty podlegające kontrolom 
Inspekcji Weterynaryjnej, będą miały przełożenie m.in. na droższą żywność – mięso, mleko, jaja etc. 
Podwyżki opłat są uzasadnione z uwagi na szereg wielu czynników, jednakże duża część wykonywanych 
czynności, podrożeje aż o kilkadziesiąt procent, co w ocenie Wielkopolskiej Izby Rolniczej jest 
niesprzyjającą - zarówno rolnikom jak i konsumentom - zmianą. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie sposobu oznakowania 
loch kolczykami zawierającymi indywidualne numery identyfikacyjne loch. 



80 

Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
sposobu oznakowania loch kolczykami zawierającymi indywidualne numery identyfikacyjne loch nie 
wnosząc uwag. 
 Niniejszy projekt wskazuje sposób oznakowania loch poprzez stosowanie kolczyków, zawierających 
indywidualne numery identyfikacyjne, w tym wzór oraz specyfikację techniczną. Działanie to pozwoli na 
dokonanie dodatkowego oznakowania loch, co z kolei spowoduje, że w rejestrze zwierząt gospodarskich 
oznakowanych, prowadzonym przez Agencję Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, znajdą się 
informacje o liczbie loch przebywających w danej siedzibie stada i zdarzeniach dotyczących tych zwierząt 
w tej siedzibie. Naliczanie płatności do poszczególnych sztuk zwierząt w ramach pomocy realizowanej w 
zakresie działania Dobrostan zwierząt, realizowanego w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014-2020 wymaga indywidualnego oznakowania zwierząt, wobec czego zastosowanie ww. 
rozporządzenia jest zasadne. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie wzorów środków 
identyfikacji dla bydła, owiec i kóz, świń, jeleniowatych, wielbłądowatych i koniowatych oraz 
szczegółowej specyfikacji technicznej tych środków. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
wzorów środków identyfikacji dla bydła, owiec i kóz, świń, jeleniowatych, wielbłądowatych i 
koniowatych oraz szczegółowej specyfikacji technicznej tych środków bez uwag. 
Przepisy rozporządzenia wykonawczego Komisji (UE) 2021/520 z dnia 24 marca 2021 r. ustanawiającego 
zasady stosowania rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/429 w odniesieniu do 
identyfikowalności niektórych utrzymywanych zwierząt lądowych (Dz. Urz. UE L 104 z 25.03.2021, str. 
39, z późn. zm.) określają specyfikację techniczną, jaką muszą spełniać środki identyfikacji dla zwierząt 
ww. gatunków i rodzin. Wobec tego, w celu umożliwienia dostosowania się producentów, 
wytwarzających wyżej wymienione środki, do nowych przepisów, zatwierdzenia tych środków oraz 
wpisania producentów na listę dostawców, należy zmodyfikować aktualnie obowiązujące w Polsce 
wytyczne, by były zgodne z przepisami Unii Europejskiej. (MK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowego zakresu 
zadań realizowanych przez Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa związanych z wdrożeniem na 
terytorium Rzeczypospolitej Polskiej programu dla szkół. 
Proponowane w przedmiotowym projekcie rozporządzenia przepisy określają w odniesieniu dla roku 
szkolnego 2022/2023: 
1) szczegółowy zakres zadań realizowanych przez Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa, związanych z 
wdrożeniem w Rzeczypospolitej Polskiej programu dla szkół oraz sposób i tryb realizacji tych zadań; 
2) szczegółowe warunki uczestnictwa poszczególnych podmiotów w programie dla szkół; 
3) szczegółowe warunki i tryb przyznawania pomocy finansowej z tytułu realizacji działań w ramach 
programu dla szkół, w tym pomocy unijnej oraz pomocy krajowej z tytułu dostarczania i udostępniania 
dzieciom owoców i warzyw oraz mleka; 
4) sposób realizacji uprawnień i wykonywania obowiązków związanych z wdrożeniem programu dla 
szkół przyznanych określonym podmiotom. 
 
W projekcie rozporządzenia przewiduje się rozwiązania, które miały zastosowanie w poprzednim roku 
szkolnym. Główne różnice, jakie proponuje się w przedmiotowym projekcie, dotyczą: 
1) dostosowania do kalendarza roku szkolnego 2022/2023 terminów wykonania niektórych czynności 
przez podmioty zamierzające wziąć udział w programie dla szkół w charakterze zatwierdzonych 
dostawców; 
2) zmniejszenia liczby porcji udostępnianych w ramach programu dla szkół w całym roku szkolnym 
2022/2023 z 67 do 56 porcji w przeliczeniu na 1 dziecko – w przypadku komponentu mlecznego, oraz z 
76 do 68 porcji – w przypadku komponentu owocowo-warzywnego; 
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3) zwiększenia minimalnej liczby porcji obejmujących jabłka (+3) i jogurt naturalny (+1) oraz zmniejszenia 
minimalnej liczby porcji obejmujących marchew (- 4), rzodkiewki (- 3), pomidory (- 2) oraz kalarepę (- 2), 
a także mleko białe (- 11) i serek twarogowy (- 1); 
4) wyznaczenie terminu składania przez szkoły planujących samodzielnie zaopatrywać się w porcje 
udostępniane dzieciom w ramach programu dla szkół oświadczeń obejmujących szczegółowe informacje 
dotyczące liczby dzieci, które wezmą udział w tym programie, oraz tygodni, w których dostarczane będą 
owoce i warzywa lub mleko, na dzień przypadający 14 dni po terminie składania przez zatwierdzonych 
dostawców kopii umów, o których mowa w § 8 ust. 1 projektu rozporządzenia; 
5) wprowadzenia możliwości udostępniania w danym semestrze porcji owoców i warzyw oraz mleka w 
okresach obejmujących po 8, 9 oraz 13 i 14 tygodni (uregulowania obowiązujące w poprzednich latach 
przewidywały możliwość udostępniania w okresach dziesięcio-, jedenasto- i dwunastotygodniowych). 
(MŻ) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowego zakresu i sposobów realizacji niektórych zadań Agencji Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa. 
Projekt zakłada wsparcie finansowe plantatorów, których ilość oraz areał samych plantacji sukcesywnie 
spada, z powodu niskiej opłacalności związanej z pandemią Covid oraz rosnącymi kosztami produkcji. W 
projekcie zaproponowano wsparcie w wysokości: 
 1) 8 027 zł na pierwszy ha średniej powierzchni upraw chmielu z lat 2020 - 2021, 
2) 6 421 zł na drugi i trzeci ha średniej powierzchni upraw chmielu z lat 2020 - 2021, 
3) 4 013 zł na czwarty i piąty ha średniej powierzchni upraw chmielu z lat 2020 - 2021. 
Maksymalna powierzchnia objęta wsparciem to 5 ha.  
Po konsultacji z producentami, projekt został zaopiniowany pozytywnie. (EB) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniający rozporządzenie w 
sprawie formularza wniosku o przyznanie pomocy oraz wniosku o płatność w ramach niektórych działań 
i poddziałań objętych Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020.  
Rozporządzenie ma na celu umożliwienie wnioskowania o przyznanie pomocy za pomocą formularza 
udostępnionego na stronie internetowej Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w przypadku 
działania „zarzadzanie ryzykiem”, o którym mowa w art. 3 ust. 1 pkt 13b ustawy. Dzięki wprowadzonej 
zmianie, już od pierwszego naboru (w lipcu lub sierpniu 2022 r.) formularz umożliwi producentom 
drobiu, bydła lub świń złożenie w wersji elektronicznej wniosku o przyznanie pomocy. Do projektu nie 
zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie kwalifikacji rolniczych posiadanych przez osoby wykonujące działalność rolniczą. Głównymi 
celami zaproponowanych zmian są:  

1) uzupełnienie katalogu dokumentów dzięki którym można wykazać kwalifikacje rolnicze o – 
niewydawane obecnie, ale wciąż potwierdzające stosowne uprawnienia – dyplom zawodowy oraz 
świadectwo z tytułem zawodowym;  

2) umożliwienie wykazania stażu pracy w gospodarstwie rolnym – nie tylko wydawanym dopiero po 
zakończeniu zatrudnienia świadectwem pracy (jak to jest obecnie) – ale także zaświadczeniem 
pracodawcy wydawanym w trakcie trwania stosunku pracy.  

Pozostałe zmiany mają charakter porządkowy. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy technicznej w ramach 
Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020.  
Głównym powodem opracowania projektu rozporządzenia jest konieczność dostosowania przepisów 
zmienianego rozporządzenia do przepisów wspólnotowych dotyczących przedłużenia realizacji 
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programów rozwoju obszarów wiejskich na lata 2014–2020 w państwach członkowskich. Ponadto 
projektowane rozporządzenie określa dodatkową formę przekazywania korespondencji przez podmiot 
rozpatrujący wnioski o przyznanie i o płatność pomocy technicznej do podmiotu ubiegającego się o 
przyznanie/beneficjenta pomocy technicznej. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o ubezpieczeniu społecznym rolników 
W projekcie zaproponowano dodatek do emerytur dla rolników opłacających podwójną składkę na 
ubezpieczenie emerytalno-rentowe lub składkę dodatkową z tytułu prowadzenia działalności rolniczej w 
gospodarstwach rolnych o powierzchni powyżej 50 ha przeliczeniowych. Wysokość świadczeń ma zostać 
podwyższona o: 
1) 1,2% emerytury podstawowej – w przypadku, o którym mowa w art. 17 ust. 4 pkt 1, (gospodarstwo 
do 100 ha) 
2) 2,4% emerytury podstawowej – w przypadku, o którym mowa w art. 17ust. 4 pkt 2, (gospodarstwo 
od 100 do 150 ha) 
3) 3,6% emerytury podstawowej – w przypadku, o którym mowa w art. 17 ust. 4 pkt 3, (gospodarstwo 
od 150 do 300 ha) 
4) 4,8% emerytury podstawowej – w przypadku, o którym mowa w art. 17 ust. 4 pkt 4 – (gospodarstwo 
powyżej 300 ha) 
- za każdy rok opłacania takiej składki.” 
W swej opinii WIR zakwestionowała brak zapisu o możliwości łączenia emerytury KRUS z emeryturą w 
ZUS dla osób, które mają staż pracy w rolnictwie i opłacania składki w KRUS niższy niż 25 lat. (EB) 
 
- Opinia do rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w sprawie 
szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje typu 
„Inwestycje w gospodarstwach położonych na obszarach Natura 2000” w ramach poddziałania 
„Wsparcie inwestycji w gospodarstwach rolnych” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014–2020. Projekt zakłada kilka zmian typowo porządkowych. Są to: 
1. Umożliwienie beneficjentom zakończenia realizacji operacji i złożenie wniosku o płatność końcową, w 
terminie do dnia 30 czerwca 2025 r. Zmiana ta wynika z wydłużenia o 2 lata okresu realizacji PROW. 
2. Dokumenty, będą mogły być składane do ARIMR w postaci elektronicznej na adres doręczeń 
elektronicznych, a nie jak dotychczas w formie dokumentu elektronicznego na elektroniczną skrzynkę 
podawczą.  
3. Projekt wprowadza również zmianę polegającą na ustaleniu jednej listy kolejności przysługiwania 
pomocy, bez wyszczególnienia odrębnej listy dla woj. Mazowieckiego. 
4. Ponadto proponuje się wprowadzenie zmian legislacyjnych zapewniających dostosowanie przepisów 
rozporządzenia do wyroku w sprawie C-545/17 Pawlak w zakresie usług pocztowych. Zmiana 
podyktowana jest brakiem uzasadnienia dla utrzymywania monopolu jednego operatora na świadczenie 
usług pocztowych. (EB) 
 
- Opinia do rozporządzenia RM w sprawie stawek dopłat do 1 ha powierzchni gruntów ornych obsianych 
lub obsadzonych materiałem siewnym kategorii elitarny. 
Projekt został zaopiniowany przez WIR negatywnie, ponieważ zakłada bardzo niskie na rok 2022 stawki 
dopłaty do 1 ha powierzchni gruntów ornych obsianych lub obsadzonych materiałem siewnym kategorii 
elitarny lub kwalifikowany. Zaproponowane stawki to: 
1) 65 zł – w przypadku zbóż i mieszanek zbożowych lub mieszanek pastewnych sporządzonych z 
materiału siewnego gatunków lub odmian roślin zbożowych lub strączkowych  
2) 115 zł w przypadku roślin strączkowych;  
3) 350 zł w przypadku ziemniaków. 
Przy obecnym poziomie inflacji oraz bardzo wygórowanych cenach materiału siewnego zaproponowane 
niniejszym rozporządzeniem stawki dopłat nie zachęcą do zakupu materiału siewnego. Należy 
spodziewać się, że rolnicy zrezygnują z jego zakupu. (EB) 
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- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie wymagań dla zakładu 
drobiu, po spełnieniu których podmiot prowadzący zakład drobiu ma obowiązek dokonywania zgłoszeń 
do komputerowej bazy danych. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie 
wymagań dla zakładu drobiu, po spełnieniu których podmiot prowadzący zakład drobiu ma obowiązek 
dokonywania zgłoszeń do komputerowej bazy danych nie wnosząc uwag. 
Projekt dostosowuje polskie prawo do przepisów Unii Europejskiej w zakresie przenośnych chorób 
zwierząt, w tym przypadku chodzi o wirusa wysoce zjadliwej ptasiej grypy. Ponadto, zapewnia 
ujednolicony system identyfikacji i rejestracji zwierząt, powodując, że komputerowa baza danych 
Systemu Identyfikacji i Rejestracji Zwierząt będzie współgrała z systemami Inspekcji Weterynaryjnej oraz 
innymi systemami informatycznymi, które są związane z ochroną zdrowia zwierząt.  
Obowiązkowe zgłoszenia, o których mowa w projekcie rozporządzenia, dadzą w efekcie również 
możliwość określenia pogłowia poszczególnych gatunków drobiu, ponadto pozwoli także oszacować 
faktyczną skalę produkcji w poszczególnych systemach utrzymywania, co będzie dawało podstawę do 
wprowadzenia kolejnych interwencji mających na celu poprawę warunków utrzymywania drobiu w skali 
całego kraju. (M.K.) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie upoważnienia związków hodowców lub innych podmiotów do prowadzenia oceny wartości 
użytkowej lub oceny genetycznej zwierząt gospodarskich. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
zmieniającego rozporządzenie w sprawie upoważnienia związków hodowców lub innych podmiotów do 
prowadzenia oceny wartości użytkowej lub oceny genetycznej zwierząt gospodarskich bez uwag. Ocenę 
wartości użytkowej lub ocenę genetyczną zwierząt gospodarskich gatunków zaliczanych do 
jeleniowatych, drobiu, zwierząt futerkowych, alpak, jedwabników morwowych i pszczoły miodnej, może 
prowadzić wyłącznie podmiot, który został upoważniony przez ministra właściwego do spraw rolnictwa. 
Niniejszy projekt rozporządzenia ujmuje w zapisach nowe podmioty do prowadzenia oceny wartości 
użytkowej pszczół linii hodowlanej Inez oraz alpak rasy Huacaya i Suri. Podmioty te, wystąpiły z 
wnioskiem o upoważnienie do prowadzenia ww. oceny, spełniły określone wymogi, wobec czego mogą 
zostać wpisane w drodze rozporządzenia, na oficjalnie obowiązującą listę. (M.K.) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o paszach oraz ustawy o odpadach. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt ustawy o zmianie ustawy o paszach oraz ustawy o odpadach 
nie wnosząc uwag. 
Zasadniczym powodem podjęcia prac nad nowelizacją ustawy z dnia 22 lipca 2006 r. o paszach (Dz. U. z 
2021 r. poz. 278) jest konieczność wdrożenia do prawa krajowego przepisów rozporządzenia Parlamentu 
Europejskiego i Rady (UE) 2019/4 z dnia 11 grudnia 2018 r. w sprawie wytwarzania, wprowadzania na 
rynek i stosowania paszy leczniczej, zmieniającego rozporządzenie (WE) nr 183/2005 Parlamentu 
Europejskiego i Rady oraz uchylającego dyrektywę Rady 90/167/EWG (Dz. U. UE L 4 z 07.01.2019, str. 1), 
a także potrzeba utrzymania silnej pozycji naszego kraju w zakresie konkurencyjności polskich 
produktów mięsnych (szczególnie w sektorze drobiarskim), a także jaj na rynkach zagranicznych.  
Wobec tego, że dotąd nie znaleziono zastępczych, wysokobiałkowych składników porównywalnych 
przede wszystkim pod względem jakościowym i ekonomicznym do importowanej soi, przesunięto zakaz 
wytwarzania, wprowadzania do obrotu i stosowania w żywieniu zwierząt na terytorium Polski, pasz 
genetycznie zmodyfikowanych oraz organizmów genetycznie zmodyfikowanych przeznaczonych do 
użytku paszowego z dnia 1 stycznia 2023 roku, na dzień 1 stycznia 2027 r. Gdyby decyzja o 
wprowadzeniu zakazu od 2023 roku została podtrzymana, to między innymi polski sektor drobiarski 
zostałby znacznie osłabiony pod względem konkurencyjności na arenie międzynarodowej, ponadto 
istotnie wzrosłyby koszty produkcji, a także najpewniej doszłoby do problemów związanych z 
zaopatrzeniem sektora paszowego w wystarczającą ilość pasz wolnych od GMO. (M.K.) 
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- Opinia do projektu ustawy o wspieraniu zrównoważonego rozwoju sektora rybackiego z udziałem 
Europejskiego Funduszu Morskiego, Rybackiego i Akwakultury na lata 2021–2027. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt ustawy o wspieraniu zrównoważonego rozwoju sektora 
rybackiego z udziałem Europejskiego Funduszu Morskiego, Rybackiego i Akwakultury na lata 2021–2027 
bez uwag. 
Projekt ustawy określa zasady realizacji programu Fundusze Europejskie dla Rybactwa na lata 2021–
2027, który stanowi instrument wdrażania środków finansowych pochodzących z Europejskiego 
Funduszu Morskiego, Rybackiego i Akwakultury.  
Fundusz ten jest głównym narzędziem finansowym wspierającym wspólną politykę rybołówstwa w 
państwach członkowskich Unii Europejskiej. Obejmuje w szczególności połowy przybrzeżne na niewielką 
skalę, młodych rybaków i regiony najbardziej oddalone, a także zrównoważoną akwakulturę.  
W projektowanej ustawie zawarto regulacje prawne niezbędne do realizacji wsparcia dla polskiego 
sektora rybackiego. (M.K.) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania, wypłaty i zwrotu pomocy finansowej oraz 
wysokości stawek tej pomocy na realizację działań w ramach Priorytetu 2 – Wspieranie akwakultury 
zrównoważonej środowiskowo, zasobooszczędnej, innowacyjnej, konkurencyjnej i opartej na wiedzy 
zawartego w Programie Operacyjnym „Rybactwo i Morze”. 
Wielkopolska Izba Rolnicza opiniuje projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
zmieniającego rozporządzenie w sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania, wypłaty i 
zwrotu pomocy finansowej oraz wysokości stawek tej pomocy na realizację działań w ramach Priorytetu 
2 – Wspieranie akwakultury zrównoważonej środowiskowo, zasobooszczędnej, innowacyjnej, 
konkurencyjnej i opartej na wiedzy zawartego w Programie Operacyjnym „Rybactwo i Morze” bez uwag. 
Niniejszy projekt ma na celu wprowadzenie istotnych uproszczeń w realizacji działań w ramach 
Priorytetu 2 - Wspieranie akwakultury zrównoważonej środowiskowo, zasobooszczędnej, innowacyjnej, 
konkurencyjnej i opartej na wiedzy, zawartego w Programie Operacyjnym „Rybactwo i Morze”, a także 
poprawę jego warunków. 
W ramach zaprojekowanych zmian, termin ponoszenia przez beneficjentów kosztów kwalifikowalnych 
oraz składania wniosków o płatność końcową ulegnie wydłużeniu, co umożliwi rozliczenie operacji, 
szczególnie tych, dla których wystąpiły trudności z dotrzymaniem określonych terminów realizacji ze 
względu na sytuację gospodarczą związaną z pandemią COVID-19. 
Ponadto, proces ubiegania się o pomoc finansową zostanie znacznie ułatwiony poprzez wyłączenie 
obowiązku przedstawiania biznesplanu przez podmioty, które już prowadzą działalność polegającą na 
chowie lub hodowli ryb. (M.K.) 
 
- Opinia do projektów rozporządzeń w sprawie stawek płatności bezpośrednich za 2022 r. 
Projektowane rozporządzenie stanowi wykonanie upoważnienia zawartego w art. 20 ust. 2a ustawy z 
dnia 5 lutego 2015 r. o płatnościach w ramach systemów wsparcia bezpośredniego (Dz. U. z 2022 r. poz. 
1775), zwanej dalej „ustawą”. ”. Na podstawie tego przepisu minister właściwy do spraw rozwoju wsi w 
porozumieniu z ministrem właściwym do spraw finansów publicznych określa corocznie, w drodze 
rozporządzenia, stawkę płatności, mając na względzie pułapy wsparcia ustalone w przepisach, o których 
mowa w art. 1 pkt 1 ustawy, lub na ich podstawie oraz powierzchnię, która może zostać objęta tą 
płatnością. Do przesłanych projektów nie zgłaszamy żadnych uwag. (OP) 
  
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowych 
warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje typu „Pomoc dla rolników 
szczególnie dotkniętych wpływem rosyjskiej inwazji na Ukrainę” w ramach działania „Nadzwyczajne 
tymczasowe wsparcie dla rolników, mikroprzedsiębiorstw oraz małych i średnich przedsiębiorstw 
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szczególnie dotkniętych wpływem rosyjskiej inwazji na Ukrainę” objętego Programem Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020. 
Wielkopolska Izba Rolnicza z zadowoleniem przyjęła informację o ww. projekcie rozporządzenia 
przygotowanym przez resort rolnictwa. Samorząd rolniczy wielokrotnie w swoich interwencjach zwracał 
uwagę na zapaść na rynku trzody chlewnej. Forma pomocy oferowana przez resort rolnictwa pochodzić 
będzie z niewykorzystanych środków z PROW 2014 – 2020, dlatego liczymy, iż fundusze na to działanie 
będą w pełni zabezpieczone. Zdaniem Wielkopolskiej Izby Rolniczej w ww. rozporządzeniu powinien się 
znaleźć zapis informujący, że w przypadku rozpoczęcia działalności w zakresie hodowli trzody chlewnej 
w cyklu zamkniętym po 1 kwietnia 2021 r. należy brać pod uwagę także urodzenia, które miały miejsce 
między 1 kwietnia 2021 r., a 31 marca 2022 r. w siedzibie stada znajdującej się pod tym samym adresem. 
(OP) 
 
- Opinia w sprawie projektu Rozporządzenia Ministra Środowiska zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie określenia okresów polowań na zwierzęta łowne 
Rozporządzenie ma na celu rozwiązanie problemu braku dostosowania obowiązujących przepisów 
określających okresy polowań na krzyżówki, cyraneczki, głowienki i czernice oraz łyski do przepisów 
Dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/147/WE z dnia 30 listopada 2009 r. w sprawie 
ochrony dzikiego ptactwa w zakresie określenia okresów polowań do zdefiniowanych na podstawie 
badań naukowych terminów rozpoczęcia i zakończenia sezonu lęgowego ww. gatunków dzikiego 
ptactwa. Przesunięcie rozpoczęcia sezonu polowań na krzyżówki, cyraneczki, głowienki i czernice oraz 
łyski z 15 sierpnia na 1 września rozwiąże ten problem. W efekcie wprowadzonej zmiany rozpoczęcie 
sezonu polowań na ww. gatunki dzikiego ptactwa przypadnie na okres po zakończeniu sezonu lęgowego. 
(PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Finansów zmieniającego rozporządzenie w sprawie 
towarów i usług, dla których obniża się stawkę podatku od towarów i usług, oraz warunków stosowania 
stawek obniżonych. 
Projekt rozporządzenia ma na celu ułatwienie niesienia pomocy rzeczowej w postaci darowizn 
niektórych towarów związanych z ochroną zdrowia (m.in. wyroby medyczne i farmaceutyczne, testy 
diagnostyczne, materiały ochronne) na rzecz określonych podmiotów realizujących zadania publiczne, w 
związku z przedłużającą się pandemią wywołaną wirusem SARS CoV-2. 
Niniejszy projekt przewiduje: 

1) przedłużenie do dnia odwołania na obszarze Rzeczypospolitej Polskiej stanu epidemii 
ogłoszonego w związku z zakażeniami wirusem SARS-CoV-2 możliwości czasowego stosowania 
stawki 0% dla darowizn określonych towarów związanych z ochroną zdrowia (m.in. wyroby 
medyczne i farmaceutyczne, testy diagnostyczne, materiały ochronne) dokonywanych na rzecz 
Agencji Rezerw Materiałowych, Centralnej Bazy Rezerw Sanitarno-Przeciwepidemicznych oraz 
podmiotów wykonujących działalność leczniczą (których zadaniem są działania w zakresie 
zwalczania COVID-19), a także określonych jednostek pomocy społecznej (tj. domów dla matek z 
małoletnimi dziećmi i kobiet w ciąży, noclegowni, schronisk dla osób bezdomnych, w tym 
z usługami opiekuńczymi, ośrodków wsparcia, rodzinnych domów pomocy oraz domów pomocy 
społecznej) z przeznaczeniem na cele związane ze zwalczaniem zakażenia, zapobieganiem 
rozprzestrzenianiu się, profilaktyką oraz zwalczaniem skutków choroby zakaźnej wywołanej 
wirusem SARS CoV-2.  

2) obniżenie stawki VAT do 8% na nasienie zwierząt, które od 1 lipca 2020 r. zgodnie z nową matrycą 
stawek VAT objęte zostało 23% stawką tego podatku. Projektowana zmiana polega na objęciu stawką 
obniżoną nasienia zwierząt (8% m.in. bydło, świnie, kozy i owce oraz 5% ryb), 

3) obniżenie stawki VAT do 8% na urządzenia komputerowe do pisma Braille'a (dla ociemniałych), 
maszyny do pisania dla niewidomych, maszyny poligraficzne do pisma Braille'a, urządzenia do 
zapisywania i odczytywania tekstów w alfabecie Braille'a, które od 1 lipca 2020 r. zgodnie z nową 
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matrycą stawek VAT objęte zostały 23% stawką tego podatku. Projektowana zmiana przywróci zatem 
stawkę VAT obowiązującą do 30.06.2020 r. (PD) 

 
- Opinia do Rozporządzenia Ministra Rolnictwa I Rozwoju Wsi uchylające rozporządzenie w sprawie 
szczegółowych sposobów postępowania przy zwalczaniu i zapobieganiu rozprzestrzenianiu się 
organizmu Pseudomonas syringae pv. actinidiae Takikawa, Serizawa, Ichikawa, Tsuyumu i Goto 
Projektowane rozporządzenie uchyla rozporządzenie Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 15 
października 2013 r. w sprawie szczegółowych sposobów postępowania przy zwalczaniu i zapobieganiu 
rozprzestrzenianiu się organizmu Pseudomonas syringae pv. actinidiae Takikawa, Serizawa, Ichikawa, 
Tsuyumu i Goto (Dz. U. z 2020 r. poz. 1191). 
Konieczność wydania projektowanego rozporządzenia wynika z wejścia w życie rozporządzenia 
wykonawczego Komisji (UE) 2020/885 z dnia 26 czerwca 2020 r. w odniesieniu do środków 
zapobiegających wprowadzaniu do Unii i rozprzestrzenianiu się w niej Pseudomonas syringae pv. 
actinidiae Takikawa, Serizawa, Ichikawa, Tsuyumu i Goto (Dz. Urz. UE L 205 z 29.06.2020, str. 9), bowiem 
poprzednie rozporządzenie pozostaje w sprzeczności z przepisami rozporządzenia 2020/885 i powinno 
zostać uchylone. Biorąc pod uwagę, iż przepisy rozporządzenia 2020/885 stosuje się w sposób 
bezpośredni od dnia 29 czerwca 2020 r., proponuje się, aby projektowane rozporządzenie weszło w 
życie z dniem następującym po dniu ogłoszenia. Z tego powodu nie jest także konieczne ujęcie w 
projektowanym rozporządzeniu przepisów przejściowych. (PD) 
 
- Opinia dotycząca projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa I Rozwoju Wsi zmieniające 
rozporządzenie w sprawie metod pobierania i okresu przechowywania prób materiału siewnego, oceny 
tego materiału, wzoru protokołu pobierania prób materiału siewnego oraz sporządzania dokumentacji 
dotyczącej oceny tego materiału. 
Zmiana rozporządzenia wynika z konieczności doprecyzowania przepisów dotyczących ponownej oceny 
weryfikacyjnej oraz uproszczenia przepisów dotyczących pobierania prób do ponownej oceny 
weryfikacyjnej sadzeniaków ziemniaka zgłoszonych przez Polską Federację Ziemniaka oraz Polską Izbę 
Nasienną. Doprecyzowanie przepisów dotyczących pobierania prób do ponownej oceny sadzeniaków 
ziemniaka polega na czytelnym wskazaniu, że próby te pobierane są z kopców lub z przechowalni. 
Projekt rozporządzenia w przepisie przejściowym, stanowi że partie sadzeniaków ziemniaka zgłoszone 
do ponownej oceny weryfikacyjnej przed dniem wejścia w życie projektowanego rozporządzenia ocenia 
się zgodnie z nowymi przepisami. Ponadto przedmiotowy projekt zawiera zmiany polegające na 
dostosowaniu przepisów rozporządzenia w odniesieniu do organizmów szkodliwych do nazewnictwa 
zgodnego z przepisami rozporządzeń z zakresu zdrowia roślin. (PD) 
 
- Opinia dotycząca projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające 
rozporządzenie w sprawie opłat związanych z oceną materiału siewnego 
Zmiana rozporządzenia jest związana z przejęciem z dniem 1 stycznia 2021 r. przez Głównego Inspektora 
Ochrony Roślin i Nasiennictwa laboratoriów wojewódzkiego inspektora ochrony roślin i nasiennictwa. W 
związku z przejęciem laboratoriów Główny Inspektor Ochrony Roślin i Nasiennictwa z dniem 1 stycznia 
2021 r. będzie udzielał akredytacji do dokonywania oceny laboratoryjnej materiału siewnego, dlatego 
też zmiana przedmiotowego rozporządzenia ma charakter porządkowy. Za ocenę laboratoryjną oraz za 
udzielenie akredytacji do dokonywania oceny laboratoryjnej opłaty wnoszone będą od dnia 1 stycznia 
2021 r. na rachunek bieżący dochodów wskazany w rachunku wystawionym przez Głównego Inspektora 
Ochrony Roślin i Nasiennictwa. (PD) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia MRiRW zmieniający rozporządzenie w sprawie określenia 
wysokości jednorazowego odszkodowania z tytułu wypadku przy pracy rolniczej lub rolniczej choroby 
zawodowej oraz zasiłku chorobowego 
Zgodnie z projektem przedłużony zostaje okres wypłacania podwyższonej wysokość zasiłku 
chorobowego dla ubezpieczonych w KRUS (z 10 do 15 zł) za każdy dzień czasowej niezdolności do pracy, 
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trwającej nieprzerwanie nie dłużej niż 14 dni, jeżeli niezdolność jest spowodowana zakażaniem lub 
chorobą układu oddechowego oznaczonymi w zaświadczeniu lekarskim jako COVID-19 (wcześniejsze 
przepisy ograniczały obowiązywanie podwyższonej stawki do 4.09.2020). Zasada powyższa ma być 
stosowana w całym okresie obowiązywania na obszarze Polski stanu epidemii w związku z zaskrzeniami 
wirusem SARS-CoV-2. W procesie zbierania opinii zgłoszono uwagę, że kwota 15 zł jest zbyt niska 
porównując z innymi grupami zawodowymi. Poza tym okres 14 dni może być zbyt krótki i powinien 
trwać zgodnie z zaleceniem wskazanym w stosownym zaświadczeniu lekarskim. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje typu 
„Modernizacja gospodarstw rolnych” w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji w gospodarstwach 
rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w sprawie 
szczegółowych rolnych” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014– 2020. 
Celem nowelizacji rozporządzenia jest wprowadzenie uproszczeń dla podmiotów wnioskujących o 
wsparcie inwestycji z środków Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 oraz zmian 
będących konsekwencją ogłoszenia na obszarze Rzeczypospolitej Polskiej stanu epidemii w związku z 
zakażeniami wirusem SARS-CoV-2. Najważniejsze rozwiązywane problemy:  
1. Usunięcie niespójności przepisów rozporządzenia z aktualnym stanem prawnym wynikającym z 
wejścia w życie przepisów ustawy o szczególnych instrumentach wsparcia w związku z 
rozprzestrzenianiem się wirusa SARS-CoV-2, 
2. Umożliwienie podmiotom ubiegającym się o wsparcie w obszarze związanym z nawodnieniem w 
gospodarstwie złożenia jednego wniosku o przyznanie pomocy podczas jednego naboru, tak aby 
wnioskodawcy którzy nie wykorzystali przysługującego im limitu pomocy lub ich wniosek został 
odrzucony, mogli ponownie złożyć wniosek o przyznanie pomocy w kolejnym naborze wniosków (w tym 
samym roku) w ramach ww. obszaru wsparcia. 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje 
typu „Inwestycje zapobiegające zniszczeniu potencjału produkcji rolnej” w ramach poddziałania 
„Wsparcie inwestycji w środki zapobiegawcze, których celem jest ograniczenie skutków 
prawdopodobnych klęsk żywiołowych, niekorzystnych zjawisk klimatycznych i katastrof” objętego 
Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020.  
Celem zmian jest dostosowanie przepisów omawianego rozporządzenia do ustawy z dnia: 
- 16 kwietnia 2020 r. o szczególnych instrumentach wsparcia w związku z rozprzestrzenianiem się wirusa 
SARS-CoV-2 (Dz. U. z 2020 r. poz. 695 oraz poz. 875, 979 i 1086); 
- 24 lipca 2020 r. o zmianie ustawy o wspieraniu rozwoju obszarów wiejskich z udziałem środków 
Europejskiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich w ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 oraz ustawy o krajowym systemie ewidencji producentów, 
ewidencji gospodarstw rolnych oraz ewidencji wniosków o przyznanie płatności (Dz. U. z 2020 r., 1440), 
- 18 grudnia 2003 r. o krajowym systemie ewidencji producentów, ewidencji gospodarstw rolnych oraz 
ewidencji wniosków o przyznanie płatności (Dz. U. z 2020 r. poz. 1206). 
Ponadto, zmiany mają na celu dostosowanie przepisów do zmian zaproponowanych w tym instrumencie 
wsparcia w Programie Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 (PROW 2014-2020) oraz wynikają 
również z doświadczeń we wdrażaniu ww. poddziałania. (PD) 
 
- Opinia w sprawie Rozporządzenia Ministra Finansów w sprawie norm szacunkowych dochodu z działów 
specjalnych produkcji rolnej 
Celem wprowadzenia rozporządzenia jest wykonanie upoważnienia zawartego w art. 24 ust. 7 ustawy o 
podatku dochodowym od osób fizycznych. Zgodnie z powołanym przepisem, minister właściwy do spraw 
finansów publicznych w porozumieniu z ministrem właściwym do spraw rolnictwa, poczynając od roku 
podatkowego 2002, ogłasza w drodze rozporządzenia normy szacunkowe, o których mowa w art. 24 ust. 
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4, zmieniając je corocznie w stopniu odpowiadającym wskaźnikowi wzrostu cen towarowej produkcji 
rolniczej, ogłaszanego przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dzienniku Urzędowym 
Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”.  
Prezes Głównego Urzędu Statystycznego komunikatem z dnia 28 maja 2020 r. w sprawie wskaźnika cen 
towarowej produkcji rolniczej w 2019 r. (M.P. poz. 469) ogłosił, iż wskaźnik cen towarowej produkcji 
rolniczej w 2019 r. w stosunku do 2018 r. wyniósł 109,6 (wzrost cen o 9,6%). Dlatego też Minister 
Finansów, uwzględniając ww. wskaźnik ogłoszony przez Prezesa GUS dokonał w projektowanym 
rozporządzeniu zmian wysokości norm szacunkowych dochodu. (PD) 
 
- Opinia w sprawie pakietu rozporządzeń dotyczących stawki dopłat JPO, zazielenienie, młody rolnik, 
dodatkowej, do powierzchni upraw, zwierzęcej i do tytoniu 
Projektowane rozporządzenia stanowią wykonanie upoważnienia zawartego ustawy o płatnościach w 
ramach systemów wsparcia bezpośredniego. Na jego podstawie minister właściwy do spraw rozwoju wsi 
w porozumieniu z ministrem właściwym do spraw finansów publicznych określa corocznie, w drodze 
rozporządzenia, stawki płatności mając na względzie pułapy wsparcia ustalone w przepisach oraz 
powierzchnię, która może zostać objęta tymi płatnościami. (PD) 
 
- Opinia w sprawie: projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie stawek opłat za 
czynności przeprowadzone w ramach kontroli jakości handlowej artykułów rolno-spożywczych oraz 
prawidłowości wprowadzania do obrotu i oznakowania materiałów i wyrobów przeznaczonych do 
kontaktu z żywnością.  
Z dniem wejścia w życie przepisów ustawy o zmianie ustawy o jakości handlowej artykułów rolno-
spożywczych oraz niektórych innych ustaw, której projekt jest procedowany w Sejmie RP, obowiązujące 
obecnie rozporządzenie z dnia 26 października 2016 r. w sprawie stawek opłat za czynności 
przeprowadzone w ramach kontroli jakości handlowej artykułów rolno-spożywczych utraci moc. 
Konieczne jest zatem wydanie nowego rozporządzenia uwzględniającego zmiany wprowadzone na mocy 
ww. ustawy. W związku z powyższym wydajemy opinię pozytywną i nie wnosimy uwag w tym zakresie. 
(CzK) 
 
- Opinia w sprawie: projekt rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi uchylające rozporządzenie 
w sprawie roślin, które mogą być wprowadzane lub przemieszczane na terytorium Rzeczypospolitej 
Polskiej lub Wspólnoty zaopatrzone w dokumenty inne niż paszport roślin 
Uchylenie obecnie obowiązującego rozporządzenia ma na celu dostosowanie polskich przepisów 
prawnych do regulacji prawnych Unii Europejskiej. W związku z powyższym nie wnosimy uwag w tym 
zakresie i wydajemy opinię pozytywną. (CzK) 
 
- Opinia w sprawie: projekt ustawy o zmianie ustawy o organizacji rynków owoców i warzyw oraz rynku 
chmielu.  
W projekcie ustawy wprowadza się zmiany wynikające z przepisów Komisji Europejskiej, dotyczących 
przyznawania pomocy finansowej ze środków Unii Europejskiej organizacjom producentów w sektorze 
owoców i warzyw i ich zrzeszeniom. Korekta przepisów odnoszących się do obsługi wniosków o 
zatwierdzenie programów operacyjnych, wysokości wydatków i funduszy operacyjnych oraz o 
przyznanie pomocy finansowej, pozwoli na prawidłowe stosowanie przepisów w tym zakresie. W 
związku z powyższym wydajemy opinię pozytywną i nie wnosimy uwag w tym zakresie. (CzK) 
 
- Opinia w sprawie: projektu rozporządzenia Ministra Finansów zmieniające rozporządzenie w sprawie 
sposobu dokumentowania przeprowadzonej kontroli przewozu towarów oraz wzorów dokumentów. 
Projekt zakłada wydłużenie możliwości stosowania druków ścisłego zarachowania będących 
załącznikami do rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 13 sierpnia 2018 r. w sprawie sposobu 
dokumentowania przeprowadzonej kontroli przewozu towarów oraz wzorów dokumentów), aż do 
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wyczerpania zapasów. Wprowadzone zmiany nie mają wpływu na funkcjonowanie i rozwój gospodarstw 
rolnych, w związku z powyższym nie wnosimy uwag w tym zakresie i wydajemy opinię pozytywną. (CzK) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie rehabilitacji leczniczej i 
turnusów regeneracyjnych. - Przedmiotowe rozporządzenie ma przede wszystkim na celu stworzenie 
przepisów wykonawczych, które umożliwią, zgodnie z obowiązującymi przepisami, skierowania rolnika, 
który ukończył aktywność zawodową w gospodarstwie rolnym i pobierającego świadczenie emerytalne 
na rehabilitację leczniczą oraz osób ubezpieczonych będących opiekunami osób niepełnosprawnych na 
turnusy regeneracyjne. Pozostałe przepisy rozporządzenia stanowią kontynuację rozwiązań jakie 
obowiązywały w rozporządzeniu Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 30 lipca 2013 r. w sprawie 
warunków i trybu kierowania przez Kasę Rolniczego Ubezpieczenia Społecznego na rehabilitację 
leczniczą oraz udzielania zamówień na świadczenia i usługi rehabilitacyjne (Dz. U. z 2013 r. poz. 860). 
Wielkopolska Izba Rolnicza zaopiniowała ten projekt pozytywnie. (MŻ) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zatrudnianiu cudzoziemców - celem projektowanej ustawy o zatrudnianiu 
cudzoziemców jest usprawnienie procedur dotyczących powierzania pracy cudzoziemcom, zmniejszenie 
zaległości załatwiania spraw przez urzędy oraz ograniczenie występujących nadużyć, jak również pełna 
elektronizacja postępowań. Jest to zgodne z utrzymaniem dotychczasowego podejścia, zgodnie z którym 
zasady dostępu cudzoziemców do rynku pracy powinny odpowiadać elastycznie na zmieniający się popyt 
na pracowników cudzoziemskich. Ponadto projektowana ustawa o zatrudnieniu cudzoziemców jest 
realizacją części tiret 2 w kamieniu milowym nr A51G (pozostałe elementy kamienia milowego będą 
realizowane przez ustawę o aktywizacji zawodowej i ustawę o niektórych umowach zawieranych 
elektronicznie oraz o zmianie ustawy o pomocy społecznej). Projekt ustawy o zatrudnianiu 
cudzoziemców porządkuje i upraszcza dotychczasowe rozwiązania, co Wielkopolska Izba Rolnicza 
opiniuje pozytywnie. Pozostaje jednak sceptycyzm w zakresie pełnej elektronizacji procesu – jak szybko 
powstaną i jak efektywnie działać będą bazy danych, na ile bezawaryjny będzie to system i czy wszystkie 
zaangażowane strony będą z niego sprawnie korzystać? Postęp technologiczny i korzystanie z 
nowoczesnych aplikacji, nie jest dla wszystkich ułatwieniem a wręcz przeciwnie - dla osób starszych oraz 
tych, które nie są biegłe w nowych technologiach i obsłudze komputera, nowe rozwiązania stanowią 
duże obciążenie i generują problemy. Dlatego niezbędne będzie tu zapewnienie wsparcia dla osób 
wykluczonych cyfrowo. (MŻ) 
 
- Opinia do projektu ustawy o zmianie ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu 
alkoholizmowi, ustawy o zdrowiu publicznym oraz niektórych innych ustaw. 
I. Ustawa o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi 
Zmiany w ustawie o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi w zakresie tzw. opłaty 
od ,,małpek” nakładają na przedsiębiorców nowe obciążenia w postaci obowiązku przekazania nabywcy, 
w określonych przypadkach, wraz z fakturą dokumentującą obrót napojami alkoholowymi w 
opakowaniach jednostkowych o ilości nominalnej napoju nieprzekraczającej 300 ml, informację o braku 
obowiązku zapłaty tej opłaty. W pozostałym zakresie zmiany mają charakter doprecyzowujący, 
eliminujący potencjalne spory interpretacyjne oraz upraszczający przepisy regulujące tę opłatę. 
II. Ustawa o zdrowiu publicznym 
Projekt wprowadza zmiany w ustawie z dnia 11 września 2005 r. o zdrowiu publicznym, których celem 
jest uproszczenie systemu opłaty „cukrowej” oraz wyeliminowanie zidentyfikowanych wątpliwości 
interpretacyjnych w obszarze opłaty. 
Wielkopolska Izba Rolnicza zaopiniowała wspomniane wyżej projekty ustaw pozytywnie, nie wnosząc 
uwag. (MŻ) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje 
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typu „Modernizacja gospodarstw rolnych” w ramach poddziałania „Wsparcie inwestycji w 
gospodarstwach rolnych” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020. 
Wielkopolska Izba Rolnicza po analizie zaproponowanego rozporządzenia pozytywnie opiniuje 
możliwość instalacji przez rolników paneli fotowoltaicznych umożliwiających zabezpieczenie 
energetyczne gospodarstw rolnych wraz z magazynami energii które w dobie aktualnego kryzysu 
energetycznego może zapewnić zwiększenie bezpieczeństwa wielu indywidualnych gospodarstw rolnych 
które dotychczas nie skorzystały z możliwości założenia instalacji fotowoltaicznej.  
Poniżej szczegółowe uwagi samorządu rolniczego: 
- §4 proponujemy w dodanym ust. 1b pkt. 1 dotyczącym instalowania na obiektach budowlanych 
urządzeń pozyskujących energię elektryczną z promieniowania słonecznego będzie realizowana na tych 
obiektach budowlanych, w których pokrycie dachowe jest zrobione z materiałów, które nie zawierają 
azbestu dodania zapisu bądź rozpoczęto wymianę pokrycia dachowego w okresie trwania naboru 
wniosków- proponowany zapis umożliwi potencjalnym beneficjentom programu którzy mają w 
niedługim czasie zaplanowana wymianę pokrycia dachowego i oczekują na realizacje zamówienia/ 
realizacji przez firmy dekarskie wykonanie usługi możliwość skorzystania z ewentualnego wsparcia. 
- § 11 ust. 2 „W przypadku złożenia w jednym roku więcej niż jednego wniosku o przyznanie pomocy 
dotyczącego danego gospodarstwa na operację w obszarze, o którym mowa w § 4 ust. 1 pkt 1 lit. a–d, 
lub w przypadku złożenia w jednym naborze więcej niż jednego wniosku o przyznanie pomocy 
dotyczącego danego gospodarstwa na operację w obszarze nawadniania w gospodarstwie lub w 
obszarze zielona energia w gospodarstwie, Agencja rozpatruje wyłącznie ten wniosek o przyznanie 
pomocy na operację odpowiednio w obszarze, o którym mowa w § 4 ust. 1 pkt 1 lit. a–d, lub – 4 – w 
obszarze nawadniania w gospodarstwie, lub w obszarze zielona energia w gospodarstwie, który jako 
pierwszy wpłynął do Agencji. W opinii Izby Rolniczej przedmiotowy zapis powinien zostać usunięty z 
uwagi na możliwość wykluczenia potencjalnych beneficjentów z możliwości uzyskania wsparcia 
finansowego na realizowane inwestycje. Ponadto beneficjenci nie maja wpływu na terminy ogłaszanych 
naborów w działaniach a-d, e-nawadnianie oraz f- zielona energia w związku z czym w przypadku 
posiadania dostępnych limitów środków powinni mieć możliwość ubiegania się o wsparcie. 
- w § 13 pkt. 27a dotyczącym kopi dokumentu potwierdzającego ukończenie szkolenia w zakresie 
efektywności energetycznej gospodarstwa – w przypadku operacji w obszarze zielona energia w 
gospodarstwie zachodzi pytanie jakie instytucje/ firmy doradcze będą uprawnione do przeprowadzenia 
wskazanych szkoleń, w załączeniu do rozporządzenia powinien zostać określony szczegółowy program 
planowanych szkoleń. (RH)  
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje 
typu „Inwestycje zapobiegające zniszczeniu potencjału produkcji rolnej” w ramach poddziałania 
Wsparcie inwestycji w środki zapobiegawcze, których celem jest ograniczenie skutków 
prawdopodobnych klęsk żywiołowych, niekorzystnych zjawisk klimatycznych i katastrof objętego 
Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020. 
Wielkopolska Izba Rolnicza, po analizie zaproponowanego rozporządzenia, pozytywnie opiniuje wzrost 
stawek jednostkowych przewidzianych do realizacji ogrodzeń chlewni zapobiegających 
rozprzestrzenianiu się wirusa ASF do: 
- 1 metra bieżącego ogrodzenia - 290 zł, 
- bramy 2.630 zł, 
- furtki 890 zł. 
Proponowane stawki zapewniają rekompensatę poniesionych kosztów na wykonanie ogrodzenia. (RH) 
 
- Opinia do projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi: 
- w sprawie zaliczek na poczet płatności bezpośrednich za 2022 r. 
- w sprawie zaliczek na poczet płatności bezpośrednich za 2022 r. 
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- zaliczek na poczet wypłaty pomocy finansowej w ramach działania „Zalesianie gruntów rolnych oraz 
zalesianie gruntów innych niż rolne” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007–
2013 za 2022 r. 
Projektowane rozporządzenia zapewniają rolnikom – beneficjentom krajowych systemów wsparcia 
bezpośredniego wypłatę kwoty 70% przysługujących stawek dopłat bezpośrednich (obejmujące m.in. 
dopłaty do: jednolitej płatności obszarowej; zazielenienia; płatności dla młodych rolników; dodatkowej; 
do krów, bydła, owiec, kóz; do roślin pastewnych, strączkowych na ziarno, buraków cukrowych, 
ziemniaków skrobiowych, pomidorów, truskawek, chmielu, lnu, oraz konopi włóknistych) w formie 
zaliczek.  
Obejmą one również wypłatę 85% przysługującej kwoty wsparcia w ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 obejmujące: 
- płatności rolno-środowiskowo-klimatyczne,  
- rolnictwo ekologiczne,  
- płatności dla obszarów z ograniczeniami naturalnymi lub innymi szczególnymi ograniczeniami, 
- wsparcie na zalesianie i tworzenie terenów zalesionych. 
- oraz premię zalesieniową wieloletniego programu „zalesianie gruntów rolnych oraz zalesianie gruntów 
innych niż rolne PROW 2007-2013” przysługujące w 2022r. 
Realizacja wypłat zaliczek od dnia 17 października br., umożliwi rolnikom przyspieszony dostęp do 
środków finansowych potrzebnych do zabezpieczania środków produkcji oraz pokrycia rosnących 
kosztów działalności związanych z następstwami pandemii, trwającej wojny na Ukrainie oraz rosnącymi 
kosztami podstawowych środków produkcji, pasz, energii itp.  
Wielkopolska Izba Rolnicza pozytywnie opiniuje w/w projekty rozporządzeń MRiRW. (RH) 
 
- Opinia do Ustawy o zmianie ustawy o wspieraniu rozwoju obszarów wiejskich z udziałem środków 
Europejskiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich w ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 2014–20201 
Proponowana zmiana ustawy z dnia 20 lutego 2015 r. o wspieraniu rozwoju obszarów wiejskich z 
udziałem środków EFRROW w ramach PROW na lata 2014–2020 ma na celu zapewnienie podstaw 
prawnych do wdrożenia działania „Nadzwyczajne tymczasowe wsparcie dla rolników, 
mikroprzedsiębiorstw oraz małych i średnich przedsiębiorstw, szczególnie dotkniętych wpływem 
rosyjskiej inwazji na Ukrainę”. Istota procedowanego projektu ustawy bazuje na jednorazowej płatności 
ryczałtowej dla rolników spełniających kryteria dostępu określone w PROW 2014–2020. Termin 
zakończenia kontraktacji środków finansowych upływa 31 marca przyszłego roku. 
Pomoc dla beneficjentów będzie przyznawana na podstawie decyzji administracyjnej wydawanej na 
wniosek o przyznanie pomocy, który ma być jednocześnie wnioskiem o płatność. Agencją płatniczą 
odpowiedzialną za dokonywanie płatności będzie Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa. 
Projekt zaopiniowano pozytywnie.(EB) 
 
- Opinia do rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie przyjęcia „Programu działań 
mających na celu zmniejszenie zanieczyszczenia wód azotanami pochodzącymi ze źródeł rolniczych oraz 
zapobieganie dalszemu zanieczyszczeniu”  
 W programie projekt zakładał wprowadzenie zmian dotyczących: 
 - zastosowania elastycznego wiosennego terminu nawożenia, 
Jako termin rozpoczęcia stosowania nawozów azotowych mineralnych oraz płynnych i stałych nawozów 
naturalnych proponuje się datę przejścia średniej dobowej temperatury powietrza przez próg: 3°C - dla 
roślin zasianych jesienią oraz 5°C - dla pozostałych gatunków roślin. Jako przejście przez próg danej 
temperatury należy wskazać termin, w którym przez 5 dni następujących po sobie, każdego dnia, średnia 
dobowa temperatura powietrza przekroczyła 3°C lub termin, w – 4 – którym przez pięć dni 
następujących po sobie, każdego dnia średnia dobowa temperatura powietrza przekroczyła 5°C.  
 - aktualizacji wskaźników produkcji nawozów naturalnych i zawartego w nich azotu, 
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Zmiany dotyczą średniej rocznej wielkości produkcji nawozów naturalnych i koncentracji zawartego w 
nich azotu. Przygotowane zostały również nowe współczynniki DJP, w tym także dla nowych gatunków 
zwierząt gospodarskich takich jak: lamy i alpaki. 
 - sposobu obliczania maksymalnych dawek nawozów azotowych, 
Wprowadzono zmiany w wartościach pobrania jednostkowego azotu, potrzebnego do wyprodukowania 
1 tony plonu głównego. Wyłączono rośliny bobowate i niektóre pastewne (lucernę, koniczynę i seradelę) 
ze sporządzania uproszczonego bilansu azotu oraz wyznaczania dawki nawozów azotowych mineralnych. 
Uproszczono tabelę zawierającą ilości azotu działającego po uprawie roślin bobowatych i zaktualizowano 
ich wartości. 
 - dodania równoważników nawozowych dla ścieków i osadów ściekowych 
Uzupełniono zapisy Programu o metodę obliczenia ilości azotu w osadzie ściekowym, na podstawie 
wyników badań oraz dawek ścieków określonych w pozwoleniu wodnoprawnym lub pozwoleniu 
zintegrowanym na wykorzystanie rolnicze ścieków.(EB) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do komunikatu Komisji Europejskiej dotyczącego zapewnienia 
dostępności i przystępności cenowej nawozów 
Zdaniem Wielkopolskiej Izby Rolniczej przygotowany przez Komisję Europejską komunikat nie udzielił 
konkretnych odpowiedzi na problemy, z jakimi borykają się od dłuższego czasu europejscy rolnicy. 
Europejskie środowisko rolnicze oczekiwało przedstawienia działań zarówno krótkoterminowych jak i 
długoterminowych, które złagodzą aktualną sytuację na rynku nawozów. Niestety Komisja Europejska 
zgodnie z naszymi przewidywaniami przygotowała odpowiedź tylko na realizację działań 
długoterminowych, a nie tak jak oczekiwało tego środowisko rolnicze krótkoterminowych. Brak 
przedstawionych przez KE działań krótkoterminowych naraża rentowność wielu gospodarstw rolnych. W 
naszej ocenie komunikat ten zawiera bardzo mało konkretnych działań i rozwiązań dla europejskich 
rolników. Komisja Europejska zrzuca odpowiedzialność na rządy państw członkowskich. Wskazuje, że w 
przepisach dotyczących Wspólnej Polityki Rolnej i w przepisach o dopuszczalnej pomocy publicznej rządy 
powinny poszukiwać własnych rozwiązań problemu.  
Wielkopolska Izba Rolnicza uważa, że należy podjąć pilne działania na rynku krajowym, których celem 
jest zapewnienie bezpieczeństwa żywnościowego kraju. Twierdzimy, iż Rząd RP powinien przedstawić 
plan zabezpieczenia produkcji rolnej, produkcji nawozów w zakresie dostępu do gazu i energii i 
potraktować ten sektor priorytetowo. (OP) 
 
- Opinia Wielkopolskiej Izby Rolniczej do projektu rozporządzenia Rady Ministrów w sprawie stawki 
zwrotu podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego wykorzystywanego do produkcji 
rolnej na 1 litr oleju w 2023 r. 
Zdaniem Wielkopolskiej Izby Rolniczej zaproponowana stawka zwrotu podatku akcyzowego zawartego w 
cenie oleju napędowego wykorzystywanego do produkcji rolnej na 1 litr oleju w 2023r. jest kwotą 
niezadowalającą i nie rekompensuje rolnikowi poniesionych przez niego kosztów. Należy pamiętać, iż 
obecna sytuacja na rynku środków produkcji jest niepokojąca ze względu na ogromne wzrosty cen na 
energię, paliwa, środki ochrony roślin czy też inne niezbędne środki do prowadzenia produkcji rolniczej. 
Stąd Wielkopolska Izba Rolnicza jako samorząd rolniczy reprezentujący i walczący o dobro rolników, 
wnioskuje o zwrot całej stawki podatku akcyzowego. (OP) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniające rozporządzenie w 
sprawie wykazu artykułów rolno-spożywczych przywożonych z zagranicy oraz ich minimalnych ilości 
podlegających kontroli jakości handlowej. 
Zaproponowane w projekcie rozporządzenia zmiany, mają na celu uaktualnienie kodów CN artykułów 
rolno-spożywczych podlegających kontroli jakości handlowej, w związku ze zmianami wprowadzonymi 
przez rozporządzenie wykonawcze Komisji (UE) 2021/1832 oraz dodanie do wykazu artykułów o kodach 
0802 91 00 Orzechy sosny, w łupinach oraz 0802 92 00 Orzechy sosny, bez łupin w miejsce 
dotychczasowej pozycji CN 0802 90 50 Orzechy sosny (Pinus spp.), świeże lub suszone. Proponowane 
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zmiany nie mają wpływu na funkcjonowanie i rozwój gospodarstw rolnych, w związku z powyższym nie 
wnosimy uwag w tym zakresie i wydajemy opinię pozytywną.(CzK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie środków zwalczania 
Clavibacter sepedonicus oraz Ralstonia solanacearum. 
W związku z wejściem w życie, stosowanych w sposób bezpośredni we wszystkich państwach UE, 
rozporządzeń wykonawczych Komisji: rozporządzenia wykonawczego Komisji (UE) 2022/1193 i 
rozporządzenia wykonawczego Komisji (UE) 2022/1194), regulujących ogólne zasady zwalczania 
agrofagów Clavibacter sepedonicus oraz Ralstonia solanacearum konieczne jest uchylenie 
obowiązujących dotychczas rozporządzeń krajowych, tj. rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi w sprawie szczegółowych sposobów postępowania przy zwalczaniu i zapobieganiu 
rozprzestrzenianiu się bakterii Clavibacter sepedonicus oraz rozporządzenia Ministra Rolnictwa i 
Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowych sposobów postępowania przy zwalczaniu i zapobieganiu 
rozprzestrzeniania się bakterii Ralstonia solanacearum. Wymienione powyżej rozporządzenia 
wykonawcze Komisji (UE) dopuszczają jednak zastosowanie także innych sposobów wykorzystania lub 
unieszkodliwiania zakażonych bulw i roślin ziemniaka oraz pomidora jeśli nie niesie to za sobą ryzyka 
rozprzestrzeniania ww. agrofagów. W związku z powyższym w projektowanym rozporządzeniu 
wprowadza się przepisy z uchylanych rozporządzeń krajowych, utrzymujące dotychczasowy katalog 
bezpiecznych metod zagospodarowania roślin zakażonych lub uznanych za prawdopodobnie zakażone 
przez bakterię Clavibacter sepedonicus oraz Ralstonia solanacearum, z którego producenci rolni 
korzystają od 2017 roku. Zdaniem naszego samorządu jest to rozwiązanie korzystne dla producentów 
ziemniaka i pomidora, w związku z powyższym nie wnosimy uwag w tym zakresie i wydajemy opinię 
pozytywną.(CzK) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi uchylające rozporządzenie w 
sprawie wymagań dla kwiatów ciętych z rodziny Orchidaceae pochodzących z Tajlandii.  
Projektowane rozporządzenie ma charakter porządkowy. Dostosowuje bowiem polski system prawny do 
prawa unijnego, którego przepisy obowiązują bezpośrednio we wszystkich państwach członkowskich 
Unii Europejskiej. W związku z powyższym nie wnosimy uwag w tym zakresie i wydajemy opinię 
pozytywną. (CzK) 
 
- Opina do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie formularza wniosku o 
przyznanie pomocy finansowej w ramach działań i podziałań objętych Programem Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020. Projekt zawiera zmiany związane z wprowadzeniem obowiązku składania 
wniosku o przyznanie pomocy w ramach działania „Nadzwyczajne tymczasowe wsparcie dla rolników, 
mikroprzedsiębiorstw oraz małych i średnich przedsiębiorstw szczególnie dotkniętych wpływem 
rosyjskiej inwazji na Ukrainę” za pomocą formularza udostępnionego na stronie internetowej Agencji 
Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa (ARiMR). Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi w sprawie szczegółowych 
wymagań, jakie powinien spełniać wniosek o wpis do ewidencji producentów oraz szczegółowych 
warunków i trybu składania wniosku o wpis do ewidencji producentów. Wydanie niniejszego 
rozporządzenia wynika z konieczności dostosowania treści pierwotnego rozporządzenia do rozwiązań 
wprowadzonych ustawą z dnia 26 maja 2022 r. o zmianie ustawy o krajowym systemie ewidencji 
producentów, ewidencji gospodarstw rolnych oraz ewidencji wniosków o przyznanie płatności oraz 
niektórych innych ustaw (Dz. U. z 2022 r. poz. 1270), tj. wprowadzenia możliwości złożenia wniosku o 
wpis do ewidencji producentów w postaci elektronicznej. Pozostałe zmiany mają charakter redakcyjny i 
porządkowy. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków przyznawania pomocy finansowej w ramach poddziałania „Wsparcie 
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dla szkolenia doradców” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 oraz 
warunków i trybu jej wypłaty. Celem nowelizacji rozporządzenia jest umożliwienie przeprowadzenia 
zaplanowanych naborów (ogłoszenie postępowań o udzielenie zamówień publicznych) oraz 
zrealizowanie przez beneficjentów tego instrumentu wsparcia działań szkoleniowych i ich rozliczenie, w 
tym dokonanie ostatecznej płatności przez podmiot wdrażający działanie w okresie kwalifikowalności 
wydatków ponoszonych w ramach PROW 2014–2020. Ponadto proponuje się wprowadzenie zmian 
legislacyjnych zapewniających dostosowanie przepisów rozporządzenia do wyroku w sprawie C-545/17 
Pawlak w zakresie usług pocztowych. Do projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
- Opinia do projektu rozporządzenia Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi zmieniającego rozporządzenie w 
sprawie szczegółowych warunków i trybu przyznawania oraz wypłaty pomocy finansowej na operacje 
typu „Scalanie gruntów” w ramach poddziałania „Wsparcie na inwestycje związane z rozwojem, 
modernizacją i dostosowywaniem rolnictwa i leśnictwa” objętego Programem Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014–2020. Zmiana rozporządzenia ma na celu umożliwienie aneksowania umów o 
przyznanie pomocy poprzez zwiększenie przyznanych kwot pomocy na wykonanie zagospodarowania 
poscaleniowego do maksymalnych kwot wyrażonych w euro lecz po przeliczeniu na złote według kursu 
walut obcych NBP, obowiązującego w ostatnim dniu miesiąca poprzedzającego miesiąc, w którym 
beneficjent wystąpił o zmianę umowy o przyznaniu pomocy. Jednocześnie zmiana taka będzie możliwa 
jedynie w odniesieniu do umów o przyznaniu pomocy zawartych przed 1 dniem stycznia 2022 r. Do 
projektu nie zgłoszono uwag. (PD) 
 
 
* - inicjały osób, które zebrały uwagi z terenu i przygotowały wstępną treść opinii. Nadzór nad 
rozdziałem projektów pomiędzy specjalistów oraz weryfikację i korektę nadesłanych opinii prowadzi 
Dyrektor Biura Grzegorz Wysocki oraz Starszy specjalista Andrzej Przepióra. 


